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اقتصاد ايران در سال جاري و سال هاي آينده به احتمال زياد 
همچنان با بحران ناترازي و کمبود عرضه برق مواجه خواهد 
بود. قيمت   گذاري دســتوري و موانع توليد برق از چالش   هايي هســتند که اين صنعت در 
کوتاه   مدت با آن مواجه است. از طرفي گرمايش جهاني و کمبود آب از چالش   هاي بلندمدت 

تامين برق در اقتصادي در حال توسعه همچون ايران است. کسري برق به مثابه يک ضعف 
زيرســاختي باعث صدمه به بنگاه هاي توليدي و صنايع مي شــود. بــراي نمونه در صنعت 
خودرو به دليل قطعي برق در واحدهاي توليدي خودرو و قطعه   سازي، تابستاني سخت براي 
خودروسازان پيش   بيني شده است. بدون شک تنها راه   حل، حذف قيمت   گذاري دستوري 

به منظور تحريک توليد برق و تامين امنيت حقوق مالکيت براي توليدکنندگان برق از طريق 
حرکت به سمت انرژي   هاي تجديدپذير غيرآبي است. بر اساس پيش   بيني   هاي آب و هوايي، 
ايران تا پايان قرن بيست و يکم با افزايش قابل توجه دما مواجه خواهد شد که اين، لزوم رفع 

موانع توليد برق را در اولويت قرار مي دهد. 

برق گرفتگی اقتصاد ایران
فلج تجارت»محدودیتتامینانرژی«چگونهبهوجودآمد؛آیامسیررشداقتصادیراتهدیدمیکند؟

با

فقرزدایی
یا فقیرزدایی؟

تحريم هاي اعمال شــده تنها به بازارهــاي تحت تحريم و 
کشــورهاي هدف، آســيب نمي   زند بلکه باعــث صدمه به 
اقتصاد کشورهاي تحريم کننده و همين طور تجارت جهاني 
نيز مي شود. بررسي داده هاي گمرک فرانسه نشان مي دهد 
که تحريم ايران موجب کاهش چشم گير تعداد شرکت هاي 
صادرکننده فرانسوي شده است. نتايج طيفي از مطالعات 
نشــان مي دهد که تحريم ها ابزارهاي سياستي نادرستي 
حتی برای کشــورهای تحریم کننده هستند، زيرا تاثيرات 
منفي زيادي بر تجارت، حاشيه ســود شرکت ها و فعاليت 

توليدي آنها دارند.

کیفیت    زندگی و تامین مسکن تهرانی   ها با انحراف مسیر 
»برنامه   ریزی شهری« طی ســه دهه گذشته، آسیب دید. 
مطالعات جمعی از شهرســازان و کارشناســان اقتصاد 
شهری درباره »راه و بیراهه اداره شهرها« نشان می دهد، 
دولت با تصمیمات موازی در دو وزارتخانه، نظارت   کننده 
خوبی بر عملکرد شهرداران نبوده است. مدیران شهری نیز 
با تامین خرج شهر از بیراهه فروش تراکم و به اسم اقدام 
برای کاهش قیمت مسکن، نه تنها فقر مسکن را کاهش 
ندادند که باعث فقیرزدایی از پایتخت -خروج کم   درآمدها 

از مرکز به حومه- شدند.

اثرریسکهایسیاسیبررسیشد

دودلیلانحرافبرنامهریزیشهریدرتهران
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پایان ماه عسل اقتصاد آرژانتین؟
 مدلی برای پیش بینی رشد اقتصادی

مزیت استخدام  باهوش ها
رسم تفرشی ها در تعزیه خوانی

چشم    انداز تقاضای طلای    سیاه

کارنامه »دولت الکترونیک«
شکل دهنده قیمت تمام شده مسکن
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تیترهای منتخب

رمزگشایي از پرونده هاي ارزي اخیر
غلامرضا پناهي

افشــاي پرونده چــاي دبش، عمــوم جامعه را به شــدت 
عصباني و ناراحت کرده و توضيحات ناقص مسوولان امر 
و عدم تبيين کامل موضوع براي آحاد جامعه بر تنش   ها و 

   1ناراحتي   ها افزوده است.

کنترل سیاستمدار با ابزار رأی

سرمقاله

یادداشت

تحلیل

دکتر کامران کرمی

تغییر دولــت در ایران با گفتــمان اصلاح طلبی عملگرا و 
شــعار تنش زدایی و بازیابی جایگاه ژئوپلیتیک در سطح 
جهانی، تداوم و تغییر سیاســت همســایگی در ارتباط 
با دولت هــای عربی خلیج فــارس را در چشــم انداز قرار 

   24داده است. 

30   

دو مطالعه اقتصادي با بــررسي رفتار نمايندگان و نتيجه 
انتخابات در ايتاليــا و بلژيک نشــان مي دهند که وجود 
سطح بالاتر سرمايه    اجتماعي، از طريق ايجاد هماهنگي 
در ميان شــهروندان جهت تنبيه سياستمداران، سطوح 
بالاتري از مسووليت   پذيري سياسي و تامين منافع عموم 

شهروندان را فراهم مي   کند.

تیم اقتصادی پزشکیان چگونه باشد؟
گفتوگو
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با نزديک شدن به زمان تشکيل کابينه دولت چهاردهم، 
توصيه ها به رئيس جمهوري منتخب بــراي انتخاب وزرا 
آغاز شــده اســت. ســه نماينده مجلــس در گفت وگو با 
»دنياي اقتصاد« ويژگي هاي تيم اقتصادي دولت را بررسي 
و تاکيد کرده اند که تيم اقتصادي دولت بايد دانش لازم را 

براي عبور از چالش ها داشته باشد.

بایدن لجباز
جوبایدندرجلسهباقانونگذاراندموکراتکنارهگیریراردکرد

AP
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Telegram
@den_ir

Linkedin
donya-e-eqtesad

instagram
deghtesad

Twitter
deghtesad

threads
deghtesad

»دنیای اقتصاد« به شما »قدرت پیش بینی« می دهد

 فرارسیدن تاسوعا و عاشورای حسینی را به همه مسلمانان 
و دوستداران سرور و سالار شهیدان)ع( تسلیت می گوییم

افشــاي پرونده چــاي دبش، عمــوم جامعه را به شــدت 
عصبــاني و ناراحت کرده و توضيحات ناقص مســوولان امر 
و عدم تبيــين کامل موضوع براي آحــاد جامعه بر تنش   ها و 
ناراحتي   ها افزوده است. متاسفانه عده   اي نيز از اين فضاي 
مبهم سوءاستفاده کرده و پرونده مزبور را ابزاري براي حمله 
به رقباي سياسي خود قرار داده   اند، غافل از اينکه محصول 
نهايي اين عدم شفاف   ســازي و اســتفاده ابزاري از اين نوع 
پرونده ها، ريزش ديوار اعتماد جامعه خواهد بود. بنابراين، 
هدف نگارنده يادداشت حاضر اين است که گامي اساسي 
در راستاي رمزگشايي از دلايل بنيادين وقوع اين پرونده ها 
برداشــته و معيارهايي معرفي کند که مبتني بــر آنها بتوان 
تشخيص داد که ماهيت اين پرونده ها از نوع تخلف است يا 
فساد. در اين راستا، ابتدا چند سوال کليدي مطرح مي   کنم 
که مي تواند جهت   گيري صحيحي براي دستيابي به هدف 

يادداشت حاضر فراهم آورد: 
۱- آيا کل ارز دريافتي ماهيت فساد دارد يا فقط بخشي از 
آن؟ ميزان فساد ارزي از کل ارز دريافتي در سال هاي اخير 

چقدر بوده است؟
۲-ايجاد انحصار در تخصيص ارز براي برخي شرکت ها  که 
نقطه آغاز فسادهاي بزرگ ارزي است، توسط چه ارگان هايي 
صورت گرفته و دلايل و مســتندات قانوني آنهــا براي ايجاد 

انحصار چه بوده است؟
۳-فساد احتمالي معمولا در کدام نقطه از فرآيند تجارت 

کشور آغاز مي شود؟ 
۴- آيا اين امکان وجود دارد که اين مفاســد در مقطعي از 

زمان کشف شود اما اجازه داده شود که ادامه پيدا کند؟ 
پاســخ به ســوالات فوق مســتلزم بررسي و تبيين دقيق 
فرآيند تخصيص ارز بابت واردات به کشــور اســت. در نگاه 
کلي، تخصيص ارز مي توانــد مکانيزم دولتي داشــته و هر 
نوع تصميمــي درخصوص نرخ فــروش ارز بــه واردکننده، 
سنجش اهليت واردکننده، ميزان ارز تقديمي به وي، مدت 
زمان اعطايي براي رفع تعهد وارداتي و... توسط کارگزاران 
دولتي انجام گيرد. همچنين تخصيص ارز مي تواند مبتني 
بر ســازوکار بازار و نيروهاي عرضه و تقاضاي ارز انجام شود 
و دولت صرفا وظيفه بسترسازي و تســهيلگري محيط بازار 
را فراهم کند. هم تجربه جهاني و هم تجربه کشور ما نشان 
مي دهد که ريشه اصلي فسادهاي ارزي در مکانيزم دولتي 
تخصيــص ارز و ارزان فروشي منابع ارزي بــه واردکنندگان 
اســت. قابل کتمان نيســت که هرچند نيت   هاي دلسوزانه 
و حمايت   گرايانه از طبقات ضعيــف جامعه و ايجاد عدالت، 
هدف اســاسي دولت در تخصيص ارز اســت، اما متاسفانه 
اين مکانيزم ســبب ايجاد ثروت   هاي بــادآورده براي برخي 
واردکنندگان شده و رقابتي بين واردکنندگان براي دستيابي 

به سهم بيشتري از رانت ارزي برقرار کرده است. 
اکنون وقت آن اســت که فرآيند دقيق تخصيص ارز را که 
نقطه آغاز آن سال ۱۳۹۷ بود، تشریح کنم. در سال ۱۳۹۷ 
و با خروج يک   طرفه آمريــکا از برجام، منابع ارزي کشــور با 
محدوديت شــديد مواجه شــد و براي مديريت بهتر منابع-

مصارف ارزي، شــوراي عالي اقتصادي سران قوا مصوبه   اي 
ابلاغ کرد و دستور تشــکيل دو کميته براي مديريت منابع و 
مصارف ارزي را صادر کرد. در کميته منابع ارزي، رئیس کل 
بانک مرکــزي و وزراي ذي ربط حضور دارند که مســووليت 
آنها، برآورد منابع ارزي کشور است. اين کميته بايد براساس 

اعلام وزارتخانه هاي ذي ربط بــرآوردي از منابع ارزي نفتي 
و غير نفتي در ابتداي هر سال شــمسي در اختيار داشته و 
توســط رئيس کل بانک مرکزي به وزير صمت ابلاغ شود تا 
مصارف ارزي کشور متناسب با آن برنامه   ريزي شود. کميته 
دوم، با عنوان کميته تخصيص ارز که مســووليت آن با وزير 
محترم صمت اســت، بايد نسبت به ســهميه   بندي ارز مورد 
نياز وزارتخانه ها در ســقف منابع ارزي سالانه، اقدام کند و 
بعد از سهميه   بندي، هر وزارتخانه با مسووليت وزير مربوطه 
بايد نسبت به تخصيص ارز به کالاهاي مورد نظر اقدام کند. 
پس از بــرآورد منابع-مصــارف ارزي، فرآيند تخصيص ارز 
براي واردات کشــور آغاز مي شــود که مراحل آن به قرار زير 

است: 
الف( ثبت سفارش: ثبت سفارش چيست و با چه هدفي 
انجام مي شــود؟ چه بررسي هایی در مرحله ثبت ســفارش 
صورت مي گيرد؟ ميزان دخالت فیزیکی-انسانی در تاييد و 

ثبت سفارش چقدر است؟ 
ثبت سفارش نخســتين و اصلي   ترين اقدام در فرآيند واردات 
کشــور اســت. در مرحله ثبت ســفارش، موارد زير بايد رعايت 
و کنترل شــود: اهليــت واردکننــده، اهميــت کالاي وارداتي، 
نيازسنجي کالاي وارداتي، بررسي قيمت کالاي وارداتي، بررسي 
اهلیت فروشــنده کالاي وارد شده به کشــور، بررسي کيفيت و 
اســتانداردهاي کالاي واردشــده، تعيين ميــزان تخصيص ارز 
براي کالاي مزبور از محل سهميه تعيين شده، ايجاد حق براي 
واردکننــده با اخذ عــوارض قانوني، تعيين ميــزان کالاي مجاز 

وارداتي به کشور با توجه به ميزان توليد داخلي آن کالا. 
از ميان موارد فــوق، اهليت واردکننده از اهميت بســيار 
زيادي برخوردار اســت. بر اين اساس، شــخص حقيقي يا 
حقوقي براي انجام واردات بايد از اهليت لازم برخوردار باشد. 
کارت بازرگاني سندي است که اهليت اوليه فرد را به عنوان 
يک تاجر براي فعاليت تجارت خارجي نشان مي دهد. کارت 
بازرگاني براساس تاييد اتاق   هاي بازرگاني و وزارت صمت با 
احراز شرايط قانوني صادر مي شــود. در فرآيند صدور کارت 
بازرگاني، ســابقه اعتباري، ســوابق و عملکرد متقاضي در 

سنوات گذشته مورد بررسي قرار مي گيرد. 
ب( نقــش بانک   هاي تجــاري کشــور: واردکننده   اي که 
موفق به دريافت تایيديه ثبت ســفارش شود، بايد براي انجام 
امور مالي مربوط به واردات به بانک عامل خود مراجعه کند. 
در اين مرحله، اهليت مالي واردکننده بررسي شده و تضامين 
لازم براي ايفاي تعهــداتي که بر عهده او قــرار مي گيرد، اخذ 
مي شود. تعهد واردکننده اين است که در مقابل ارز دريافتي، 

کالايي مطابق با ثبت سفارش انجام شده به کشور وارد کند. 
ج( نقش بانــک مرکزي: پــس از انجام ثبت ســفارش، 
اطلاعات مربوطه از طريق ســامانه جامع تجــارت به بانک 
مرکزي ارسال شده و کد هشت رقمي ثبت سفارش اختصاص 
مي   يابد. همچنين متعاقب مراجعه وارد کننده به بانک عامل، 
اين بانک بنا به اهليت مشتري و اخذ وثيقه متناسب با اعتبار 
وي، به صورت سيســتمي از بانک مرکــزي تقاضاي صدور 
گواهي تخصيــص ارز مي کند. بانک مرکــزي نيز مبتني بر 
درخواســت بانک عامل، مبادرت به صــدور تاييديه گواهي 
معاملات ارزي)کد تخصيص ارز( به بانک عامل مي  کند. به 
موجب قانون، هرگونه معامله ارزي در کشــور نيازمند مجوز 
بانک مرکزي است، پس بنابراین کد تخصيص ارز به معناي 
صدور مجوز انجــام معامله ارزي به واردکننــده براي خريد 
ارز مربــوط به ثبت ســفارش و تخصيص ارز صادره توســط 

وزارتخانه ذي ربط است. 
اشاره به اين نکته ضروري است که در سال ۱۳۹۸، يک گروه 

متخصص در بانــک مرکزي با هدف حــذف دخالت فیزیکی-
انســانی در فرآيند صــدور کد تخصيص ارز تشــکيل شــد تا 
تخصيص ارز به   صورت کاملا سيستمي انجام گيرد. با سيستمي 
شدن اين فرآيند، يکي از گلوگاه های فساد ارزي به طور کامل 
بسته شد و بساط امضاهاي طلايي در تخصيص ارز جمع شد. 
د( رفع تعهد واردکننــده: واردکننده موظف اســت به 
ميــزان ارزي که دريافت کــرده، کالا يا خدمت وارد کشــور 
کند. مساله اي که بايد به آن توجه داشت اين است که يکي 
از گلوگاه هاي فساد که متاسفانه ساليان طولاني به کشور 
ما آســيب رســانده، خروج ارز از کشــور از محل عدم ايفاي 
تعهدات واردکنندگان بوده اســت. وجود شکاف ميان نرخ 
ارز رســمي و بازار آزاد همــواره محملي براي سوءاســتفاده 
واردکننــدگان از محل عــدم رفــع تعهــد وارداتي و فروش 
ارزهاي خريداري شــده از بازار رســمي و فــروش آن به نرخ 
بالاتر در بازار آزاد بوده اســت. متعاقب ايــن شرايط و براي 
رصد و کنترل عملکرد واردکنندگان، بانک مرکزي در سال 
۱۳۹۷ سامانه رفع تعهد ارزي را مورد توجه جدي قرار داده 
و کيفيت آن را ارتقا بخشيد. اين سامانه نقش بسيار مهمي 
در افزايش شفافيت و اعمال کنترل عملکرد وارد کنندگان، 
بانک   ها و ســاير دســتگاه هاي متولي دارد. روش کار نيز به 
اين صورت است که بانک مرکزي بر مبناي اشراف اطلاعاتي 
بر عملکرد واردکننــدگان، آنهايي را که اقــدام به رفع تعهد 
نمي   کنند در ليست سياه تخصيص ارز قرار داده و مراتب را 
به وزارتخانه هاي ذي ربط اطــلاع مي دهد. اين وزارتخانه ها 
نيز بايد از ارائه خدمات به اين دست واردکنندگان اجتناب 
کند. به علاوه، بانک   هاي عامل نيز موظفند ايفاي تعهدات 
مشــتريان را کنترل کننــد و در صــورتي که دقــت لازم در 
اين زمينه نداشــته باشــند بايد به هيات انتظامي بانک   ها 

پاسخگو باشند. 
بنا بر آنچه گفته شــد، تمامي فرآينــد واردات به گونه   اي 
طراحي شده که از مرحله ثبت سفارش تا مرحله رفع تعهد، 
امکان رديابي و کنــترل عملکرد وارد کننــدگان، بانک   ها و 
دستگاه هاي اجرايي وجود دارد. اما به دليل شرايط تحريمي 
و همچنين اصرار بر تثبيت نرخ ارز در سطوحي کمتر از نرخ 
واقعي آن و عملکرد برخي شــبکه هاي تراستي و پوششي، 
قابل انکار نيست که امکان روابط پشت پرده و زد و بندهاي 
غيرقانوني براي دريافت ارز و عدم رفع تعهد آن براي برخي 

واردکنندگان وجود دارد. 
به عنوان جمع بندي لازم مي دانم بر اين نکته تاکيد کنم 
که هرچند فرآيند واردات به کشور از سال ۱۳۹۷ به صورت 
کاملا سيســتمي و مکانيــزه درآمده اما تا زمــاني که برخي 
نگرش   هاي اشــتباه در حوزه سياســتگذاري ارزي کشــور 
رفع نشــود، همچنان احتمال وقوع چنين تخلفات ارزي و 
شکل   گيري پرونده هاي فســاد وجود دارد. بر اين مبنا لازم 
است اقدامات عاجل زير صورت گيرد تا اين مشکل به صورت 

بنيادين رفع شود: 
۱- واگذاري مکانيــزم تخصيص ارز بــه نيروهاي عرضه و 

تقاضاي بازار از طريق عدم سرکوب نرخ ارز 
۲- فروش سهم خزانه از درآمدهاي نفتي به قيمت بازار و 
توزيع منابع ريالي جمع آوري شــده بين دهک   هاي پايين و 

محروم جامعه
۳- مکانيزه کردن تمام فرآيندهاي تجارت خارجي کشور 

۴- تقويت نظــارت بر بانک   هــا، صرافي   ها و شــبکه هاي 
تراستي که در نقل و انتقال منابع ارزي کشور نقش دارند. 
وضعيت فعلي مديريت اين شــبکه ها نيازمند تحول و تغيير 

اساسي است.

رمزگشایي از پرونده هاي ارزي اخیر
غلامرضا پناهي

معاون ارزي اسبق بانک مرکزي

غافلگیری در تابستان
گزارش
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هشدار کارشناسان محيط زيســتي به وقوع پيوست؛ 
ســيل اين بار خراسان رضوي و خراســان شمالي را در 
تابســتان غافلگير کرد. بر اســاس آخرين گزارش ها، 
تاکنون حدود ۱۷۹۵ نفر در اين ســيل آســیب دیده و 
مصدوم شده اند که در ميان آنها بيش از ۱۲0 گردشگر 

هم به چشم مي خورند. 

افق سیاست منطقه ای ایران
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 شرکت تلاشگران مواد معدنی 
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رودرا گائوراو 
شِرِست، سفیر 

هند در تهران، 
در گفت  وگوی 
خود با روزنامه 
»دنیای اقتصاد« 

اظهار کرده است 
که برای هند، 

پتانسیل اصلی 
بندر چابهار 

همیشه در ارتباط 
با اتصال منطقه  ای 

گسترده  تر بوده 
است و نه صرفا 

تجارت دوجانبه 
بین هند و ایران

مناقصه عمومی پیمانکاری اجرای ساختمان اسکان نفرات 
تعمیرات واحد احیاء

 از شـرکت هـاى واجـد شـرایط دعـوت مـى گردد بـا مراجعه به 
نشـانى ذیـل از جزییـات مناقصه مطلـع گردند:

www.salcocompany.com/tender
همچنیـن متقاضیـان مـى تواننـد از طریـق رایانامـه و شـماره 

تمـاس زیـر اطلاعـات تکمیلـى را کسـب نماینـد:
legaloffice@salcocompany.com

تلفن : 88720136 - 88551604 (021)
داخلى 221

دنیایاقتصاد: محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای 
اســامی ایــران در مصاحبه بــا شــبکه تلویزیونی راشــا 
تــودی اعام کرد کــه همه معامــات بین ایران و روســیه 
بــدون اســتفاده از دلار انجــام می شــود و علــت آن هم 

یک جانبه گرایی آمریکاست. 
رئیس مجلس شــورای اســامی پس از بازگشــت از سفر 
دو روزه هیــات پارلمانی ایران به روســیه بــرای حضور در 
نشست روسای مجالس پارلمانی به تشریح دستاوردهای 

این سفر پرداخت. 
به گزارش »ایســنا«، وی با بیان اینکــه مهم ترین بحث در 
بریکس مقابله با تحریم   های یک   جانبه آمریکا بود، گفت: 
»کریدور شــمال-جنوب و خــط انتقال انــرژی مهم ترین 

موضوع مذاکره با پوتین بود.« 

رئیس مجلــس افــزود: »بریکــس 9 عضــو دارد و یکی از 
فرصت های بزرگی اســت که کشــورهای مهم و اساســی 
در این گــروه حضور دارند به ویــژه اینکه این کشــورها در 
حوزه اقتصاد نوظهور هســتند و حرف های جدی دارند.« 
قالیباف ادامه داد: » درحاشیه این اجاس گفت   و   گوهای 
دوجانبه   ای انجام شد و بنده نیز در هر دو نشست اجاس 

به عنوان رئیس پارلمان ایران صحبت   هایی داشتم.«
قالیباف یادآور شــد: »با توجه بــه تحریم   های یک جانبه 
آمریکا علیه برخی از کشورهایی که عضو بریکس هستند، 
ایــن مجمــع تصمیــم دارد نهادهای مــوازی بخشــی از 
نهادهای بین المللــی را فعال کند کــه تحت تاثیر آمریکا 
عمل می کنند. در واقع با یک جانبه نگری آمریکا در حوزه 
مسائل اقتصادی و سیاسی مقابله می شود.« رئیس مجلس 

گفت: »کشورهای بریکس بیش از نیمی از جمعیت جهان 
را تشــکیل می دهند و حدود 30 درصد ظرفیت اقتصادی 
جهان را در اختیار دارند؛ به ویژه اینکه شانگهای و بریکس 
همپوشانی خوبی دارند. ما از این فرصت استفاده کردیم 
و با کشــورهایی مانند تاجیکستان، قزاقســتان، باروس 
کارهای دوجانبه خودمان را پیگیری کردیم.« وی توضیح 
داد: »مهم تریــن موضوعاتی که در ایــن دیدارها به ویژه با 
آقای پوتین مورد بررســی قرار گرفت، کریدورهای شمال 
و جنوب و انتقال انرژی با اولویت گاز و موضوعات تجاری 
بود.« قالیباف در پایان گفــت: »گروه بریکس فقط مربوط 
به موضوعــات اقتصادی نیســت و موضوعــات فرهنگی، 
ورزشــی، اجتماعی، علمی و حتی در حوزه جوانان و زنان 
در آن مطرح اســت.« همچنین رئیس مجلس در مصاحبه 
با شبکه راشــاتودی تاکید کرد که دلار از معامات ایران و 
روسیه حذف شده است. وی افزود: »روابط عمیقی بین دو 

کشور ایران و روسیه وجود دارد.«
رئیس مجلس شورای اسامی ایران تبیین کرد: »ما منافع 
مشترک و همچنین دشمنان مشترکی داریم. ما در منطقه 

اوراســیا می توانیم ببینیم که ایران و روسیه دو کشور مهم 
هستند. روابط عمیقی بین دو کشــور وجود دارد. در سفر 
پیشین خود به روســیه من پیام مکتوب آیت الله خامنه   ای 
رهبر معظم کشورم را به آقای پوتین رساندم. ما نوعی توافق 
بلندمدت بین دو کشــور داریم که بسیار جامع است. این 
توافق حیطه   های مختلف اجتماعی، فرهنگی، سیاســی، 

امنیتی و دفاعی را در برمی گیرد.«
 قالیباف افزود: »بریکس یک فرصت بسیار مهم را برای 
ما فراهم کرده است. در رابطه با دلارزدایی همه معامات 
بین ایران و روســیه بدون دلار انجام می گیرد. تمامی این 
موضوع بــه خاطر روش های نادرســت و غلطی اســت که 
آمریکا در رابطه بــا یک جانبه گرایی خــود در پیش گرفته 
اســت.« رئیس مجلس همچنیــن توضیــح داد: »ناتو هم 
محیطی را ایجاد کرده است که به ایجاد سازمان هایی مانند 
سازمان همکاری شانگهای و بریکس منجر شده است. این 
سازمان ها و نهادها به سرعت در حال رشد هستند و حتی 
جنگ بین روسیه و اوکراین ریشه در سیاست   های نادرست 

آمریکا دارد.«

قالیبافخبرداد

معاملات با روسیه بدون استفاده از دلار

دکتر فرشید فرحناکیان

عضو هیات  مدیره کانون وکلای مرکز

بندر چابهار در منطقه   مکران، تنها بندراقیانوســی 
کشور اســت که دارای مزایایی چون عمق مناسب 
برای پهلوگیری کشتی  های تجاری و اقیانوس  پیما، 
فاصله  کمتر نســبت به بنادری چون بندرعباس به 
دریای آزاد، خارج بودن از منطقه  حساس تنگه  هرمز 
و دسترسی مناســب به آبراه  های آزاد است. عاوه 
بر این، چابهــار با قرار گرفتن در مســیر دو گذرگاه 
بین المللی، ظرفیت تبدیل  شــدن به قطب و نقطه   
اتصال تجاری بین بخــش قابل  توجهی از جمعیت 
جهان )حــدود 40 درصــد( در کشــورهای ایران، 

پاکستان، افغانستان، هند، چین و روسیه را دارد.
پــس از توافــق برجام در ســال 1394، توســعه   
این بندر به کشور هند سپرده شــد.ازاین  رو هند با 
اختصاص 85 میلیون دلار برای ســاخت اسکله و 
تجهیز آن به جرثقیل  های موردنیاز، کار در این بندر 
را آغاز کرد و حتی قراردادی بیــن ایران و هند برای 
ســاخت خط آهن بین چابهار و زاهدان امضا شد. 
بااین  حال، کار توسعه   بندر چابهار در همین مراحل 
ابتدایی متوقف ماند تا اینکه در اردیبهشت 139۷، 
آمریکا به  صورت یکجانبه از توافق برجام خارج شد 
و پویش فشــار حداکثری علیه جمهوری اســامی 
ایران در دستور کار دولت دونالد ترامپ قرار گرفت.

رودرا گائــوراو شِِســت؛ ســفیر هنــد در تهران، 
تاش کــرده در گفت  وگــوی اخیر خود بــا روزنامه 
»دنیای اقتصاد« تفاوت  های توافق 2016 با توافق 
2024 را تشریح کنــد و درعین  حال علت جذابیت 
این پروژه را بــرای هند به مخاطــب ایرانی توضیح 
دهد. او درجایی از این گفت  وگو تصریح کرده که در 
قرارداد سال 2016 این مبلغ 85 میلیون دلار بود 
اما در قرارداد جدید بــه 120 میلیون دلار افزایش 
  یافته است. در قرارداد سال 2016، هند همچنین 
متعهد شــده بــود 150 میلیون دلار برای توســعه 
زیرساخت      های مربوط به بندر چابهار ازجمله برای 
اتصال آن بــه پس  کرانه ایران تامیــن مالی کند. ما 
اکنون این تعهد مالی را نیز به حداقل 250 میلیون 
دلار افزایش داده  ایم. از نظر ایشان اینکه گفته شود 
که هند به هر نحوی موضع خــود را در مورد چابهار 
تغییر داده اســت، نادرست اســت. در چشم  انداز 
ما از اتصال، چابهار همیشــه به  عنــوان یک قطب 
بالقوه مهم برای اتصال افغانستان، آسیای مرکزی 
و منطقه وسیع  تر اوراسیا با جنوب آسیا حضور دارد. 
این واقعیت که هند و ایران همواره روابط سیاســی 
دوستانه داشــته  اند، چابهار را برای هند جذاب  تر 
کرده است. در طول دهه گذشــته، اهمیت اتصال 
بیش  ازپیش افزایش   یافته اســت و ازاین   رو توسعه 
کریدورهــای جایگزین بــه یک اولویــت برای همه 
کشورها تبدیل   شده اســت. منافع هند در کریدور 
بین المللی شمال-جنوب و کریدور چابهار باید در 
این زمینه گسترده      تر دیده شود. نگارنده این نوشتار 
در ادامه دلایل ذیل را برخاف نظر جناب ســفیر، 

شناسایی کرده است.

تطابقحداکثریهندبامقرراتتحریمیآمریکا 
در اوج دوره   فشــار حداکثری، در خرداد 1399 
خبری در رسانه  های غربی و متعاقبا در رسانه  های 
داخلی مبنی بر »اعطای معافیت تحریمی« از سوی 
آمریکا به هند برای توسعه  بندر چابهار منتشر شد. 
این در حالی اســت که آنچه از سوی آمریکا به هند 
اعطا شده بود، نه یک »معافیت تحریمی« بلکه یک 
»استثنای بســیار محدود تحریمی« از سوی وزارت 
خارجه  آمریــکا ذیل بخــش 1244 قانون تحریمی 

ایفکا )2012( بود.
 )Exception( »توضیح آن  که »استثنای تحریمی
یک اقــدام مــوردی و غیر ســاختاریافته بــوده که 
تحریم  کننــده در شایطــی خــاص، آن را به  عنوان 
ابــزاری بــرای مدیریــت قانــون تحریمی خــود به 
کار می  بــرد. اســتثنای تحریمی جایــگاه حقوقی 
خاصی نداشته و در هر زمان و متناسب با خواسته   
تحریم  کننــده، قابــل لغو شــدن اســت. »معافیت 
تحریمــی« )Exemption( اما یــک ترتیب قانونی 
و امکانی تعبیه  شــده در خود قانون تحریمی است 
که برخی موارد را از شــمول تحریم معاف می کند.

معافیــت تحریمی برخــاف اســتثنای تحریمی، 
قابل  تغییر به  صورت ســلیقه  ای نیســت و تغییر در 
آن به معنــی تغییــر در متن قانــون بــوده و کنگره 
می توانــد دراین بــاره ورود کند و متعــرض دولت و 
وزارت خزانه  داری شــود. آنچه آمریکا در این ماجرا 
برای هند در نظــر گرفته، یک اســتثنای تحریمی 

است و نه یک معافیت تحریمی.
اســتثنای فوق مربوط می شــود به اعطای اجازه   
تعدادی فعالیــت محــدود در رابطه با بازســازی و 
توسعه   افغانستان به  عنوان یکی از منافع امنیت ملی 
کلیدی آمریکا در منطقه. مجوزهای صادرشــده به 
غیر آمریکایی  ها اجازه می  داد تا در سه حوزه فعالیت 
داشته باشند: )1( توســعه و نگهداری بندر چابهار 
و ارتباط ریلــی مربوط به افغانســتان؛ )2( واردات 
محصولات نفتی افغانســتان از ایــران ازجمله گاز، 
گازوئیــل، گاز ال.پی.جی؛ )3( ارســال کالاهای 
غیرتحریمی ازجمله کمک  های بشردوستانه   حیاتی 

به افغانستان از طریق بندر چابهار.
ســفیر هند در این مصاحبه مدعی شــده اســت 
که هند فقط بــه تحریم  های ســازمان ملل احترام 
می  گــذارد و نه تحریم  هــای یکجانبه اعمال  شــده 
توسط کشــورها. با این  حال، شکت ها و موسسات 
مالی هندی باید به تاثیر احتمالی تحریم      های ثانویه 
توجه داشته باشند و این امر دامنه روابط تجاری و 
سرمایه گذاری دوجانبه بیــن هند و ایران را محدود 
کرده است. هند هم با ایران و هم با کشورهای غربی 
روابــط دوســتانه دارد و تاثیر نامطلــوب تحریم  ها 
در جلســات ما با همــه طرف  هــا موردبحــث قرار 
می گیــرد. هند بر این باور اســت که ایــن بر عهده 
ایران و کشورهای غربی است که از طریق گفت  وگو 
و دیپلماســی، مســائل بین خود را حل کنند. ما از 
کاهش تنش  هــای منطقه  ای و جهانــی که مانعی 
برای رشد سالم و طبیعی تعامل اقتصادی هستند 
یا خطراتی بــرای تجارت دریایی ایجــاد می کنند، 

استقبال می  کنیم.
هند در پرونده تعامل بــا ایران، تطابق حداکثری 
با مقررات تحریمی آمریکا دارد و مصداق این گزاره 
به  روشنی در تصمیم هند نسبت به قطع واردات نفت 
از ایران متعاقب بازگشت تحریم  ها در سال 139۷ 
مشاهده شــد؛ همین گزاره در مورد پرونده چابهار 
نیز صادق اســت؛ توضیح اینکه با توجــه به جوابیه 
وزارت خزانــه  داری بــه نامه »شکــت جهانی بنادر 
هند« )India Ports Global Limited( در ماه اوت 
سال 2020 درباره وضعیت تحریمی پروژه چابهار 
و همچنین بیانیه تفسیری ســفارت آمریکا در هند 
درباره حدود معافیت تحریمی این پروژه نیز نشان 
از آن دارد که دهلی  نو اختیارات و اجازه  های بسیار 
محدودی در بندر چابهار دارد. این اختیارات صرفا 
عبارتند از اپراتوری بندر؛ تامین نفت   و گاز از ایران 
و صرفا جهت صادرات به افغانستان؛ توسعه راه  آهن 
چابهار تا زاهــدان آن  هم با محدودیت های بســیار 
گســترده شــامل: اول، برای این پروژه، مواد خام و 
فلزی نباید از ایران تامین شود؛ دوم، نظام بانکی و 
بانک مرکزی ایران نباید درگیر فعالیت  های مالی و 
بانکی این پروژه شوند؛ سوم، این مسیر حمل  ونقلی 
صرفا باید در جهت ارســال کالاهای بشردوســتانه 
به افغانســتان مورداســتفاده قرار گیــرد؛ چهارم، 
نهادهــای تحریم شــده نظیر قــرارگاه ســازندگی 

خاتم  الانبیا نباید در این پروژه نقش داشته باشند.

عدماهمیتژئوپلیتیکچابهاربرایآمریکا 
امضای این توافــق 2024 بافاصلــه با واکنش 
آمریکا مواجه شــد. ودانت پاتل؛ ســخنگوی وزارت 
امور خارجــه آمریکا، تاکیــد کرد که هــر نهاد و هر 
فردی که به معاملــه تجاری با ایــران فکر می کند، 
باید از خطر بالقوه                  ای که در برابر خود می      گشــاید 
و خطــر بالقــوه تحریم                  هــا آگاه باشــد. در مقابل، 
سوبر جایشــانکار؛ وزیر امور خارجه هند، گفت که 
دهلی  نو »مزایای« ایــن توافق را بــه ایالات  متحده 
اعام خواهد کرد و از کشــورها خواهد خواست که 
دیدگاه محدودی نسبت به آن نداشته باشند. سفیر 
هند در ایران معتقد اســت که چشــم  انداز اساسی 
پشــت چابهار همیشه بسیار گســترده  تر از اتصال 
هنــد و ایران بوده اســت. چابهار بندری اســت که 
می توانــد به  عنوان یک قطــب مواصاتی برای کل 
منطقه، به  ویژه کشورهای محصور در خشکی مانند 
افغانستان، ترکمنستان، ازبکستان، تاجیکستان، 
قزاقستان، قرقیزستان، کشورهای قفقاز و... باشد. 
ازاین  رو توســعه کریدور چابهار برای رشــد تجارت 
جهانی و رونــق منطقه  ای مثبت خواهــد بود. هند 

و ایالات  متحده در مورد مســائل مهــم روز جهانی، 
ازجمله نیاز به تسهیل جریان آزاد تجارت بین المللی 
گفت  وگوی نزدیــک دارند. مــا رایزنی  های نزدیک 
بــا ایالات  متحده آمریــکا و ســایر شکای مرتبط را 
برای اســتفاده بهینه از قابلیت  هــای چابهار ادامه 

خواهیم داد.
نکته کلیدی در رابطه با ایــن موضوع که جوابیه 
مربوطه وزارت خرانه  داری آمریکا نیز آن را به  خوبی 
تایید می کند این است که هدف آمریکا از ارائه   این 
استثنا به هند، نه توســعه   بندر چابهار ایران، بلکه 
فراهم آوردن زمینه  ای برای تسهیل تامین لجستیک 
نیروهای خود در افغانســتان بوده اســت. بدیهی 
اســت که چنین رویکردی از سوی آمریکا با هرگونه 
اقدام توسعه  ای در بندر چابهار ایران از سوی هند 
در تضاد بوده و آمریکا اجازه چنین اقدامی را به هند 

نخواهد داد؛ به  خصوص که این استثنا 
مربوط به سال 1399 اســت و اکنون   
که نیروهای آمریکایــی به  طور کامل از 
افغانســتان خارج   شــده  اند، این مورد 

برای آمریکا دیگر موضوعیت ندارد.
به لحــاظ راهــبردی بایــد گفت که 
اعطای چنیــن مجوزی به هنــد در آن 
زمان، یک منطق ژئوپلیتیک داشــت. 
در زمان اعطای آن معافیت، آمریکا در 
افغانســتان حضور داشــت و درنتیجه 
نیازمند یک خط لجســتیک و تامینی 
از مســیر دریا به مقصد افغانستان بود 
و با توجه به هم  پیمانی میان پاکستان 
و چین، احتمالا بنادر پاکستان گزینه 
قابل  اطمینانــی بــرای ایــن موضــوع 
نبودند. همچنین اعطای مجوز به هند 
در بندر چابهار را می توان در راســتای 
کمک آمریکا به هند در جهت دور زدن 
رقیب ژئوپلیتیک خود یعنی پاکســتان 
)که بندر گــوادر خــود را در قالب یک 
پیمان راهــبردی با چین توســعه داده 
است( تفســیر کرد. ازآنجا که با خروج 
آمریــکا از افغانســتان و روی کار آمدن 
طالبان در آن کشور، منطق ژئوپلیتیک 

فوق از بین رفته، بنابراین بسیار بعید است که حتی 
اختیارات و مجوزهای محــدود قبلی، همچنان در 

دسترس هند باشد.

عدماهمیتژئواکونومیکچابهاربرایهند 
رودرا گائوراو شِِســت؛ ســفیر هند در تهران، در 
گفت  وگوی خود با روزنامــه »دنیای اقتصاد« اظهار 
کرده اســت که برای هند، پتانســیل اصلــی بندر 
چابهــار همیشــه در ارتباط بــا اتصــال منطقه  ای 
گســترده  تر بوده اســت و نه صرفا تجــارت دوجانبه 
بین هند و ایــران. مهم ترین مبنــای منطقی برای 
این بنــدر، نیاز بــه ایجاد یــک مســیر جایگزین به 
افغانستان است. چابهار می تواند به ارائه کمک  های 
بشردوستانه لازم به افغانســتان و همچنین تسهیل 
صادرات آن کشور کمک کند. این امر برای حفاظت 
از جمعیت آسیب  پذیر افغانستان، ادغام این کشور 
در اقتصاد منطقه و تثبیت وضعیت سیاسی و امنیتی 

آن ضروری اســت. با این منطق بود که توسعه بندر 
چابهــار از تحریم  هــای آمریکا مســتثنا شــد و این 
منطق امروز نیز بســیار موضوعیــت دارد. عاوه بر 
این، کشــورهای محصور در خشکی آســیای میانه 
نیز به یــک  راه مطمئن برای دسترســی به اقیانوس 
نیاز دارند و چابهار بهترین بندر برای این امر است.

هند اتصال را به  عنــوان یک بازی بــا حاصل جمع 
صفــر نمی  بینــد. اتصال، ســود خالص بــرای کل 
جهان اســت. هنگامی  که یک کریــدور مواصاتی 
توســعه می  یابد، گزینه  های بیشــتر بــرای تجارت 
نه  تنها برای کشــورهای درگیر در توســعه آن، بلکه 
برای ســایرین نیز فراهــم می کند. می تــوان گفت 
که اتصــال، چه زمینــی و چه دریایــی، یک کالای 
عمومی بین المللی اســت. قبا گفته      ام که چابهار 
می توانــد یک قطــب ترانزیتی بســیار مفیــد برای 
تجارت هند با افغانســتان، کشورهای 
آسیای مرکزی، قفقاز و منطقه وسیع      تر 
اوراســیا باشــد. بااین  حــال، کریــدور 
چابهار بــا ایجاد دسترســی دریایی به 
بســیاری از ایــن کشــورهای محصور 
در خشــکی به  ویژه افغانســتان، روابط 
تجاری آنها را با ســایر کشورهای جهان 
نیز تســهیل خواهد کرد. هنــد از همه 
طرح      های مواصاتــی تا زمانــی که به 
اصول تمامیت ارضی احــترام بگذارند 
و بــه حاکمیــت هیــچ کشــوری تجاوز 
نکنند، اســتقبال می کنــد. همچنین 
تامین مالــی طرح      هــای مواصاتی به 
روشی پایدار و بدون تحمیل بار بدهی 
سنگین بر کشــورهای دریافت      کننده، 
حائز اهمیت است. این ادعاها در حالی 
اســت که توافق جدید هند بــا آمریکا و 
کشورهای منطقه ازجمله امارات و رژیم 
صهیونیســتی برای راه  انــدازی کریدور 
 India-Middle East-Europe( ایمک
Economic Corridor(، بــه معنــای 
کاهش تمرکز هند بر چابهار خواهد بود.

نکته جالب آنکه به رغــم عملیات طوفان 
الاقصی، آمریکا و دیگر کشــورهای عضو 
در این توافــق همچنان بــر راه  اندازی ایــن کریدور 
تاکید دارند. با آنکه هند همچنان برای دسترســی به 
بازار آســیای میانه به ظرفیت بندر چابهــار نیاز دارد؛ 
ولی به لحاظ ترانزیتی، تمرکز بــر کریدور هند، غرب 
آســیا و اروپا دارای اولویت بیشــتری برای این کشور 
اســت. به  عبارت  دیگر، هند افزون بر محدودیت های 
تحریمی، فرصت  های ژئوپلیتیــک را در کریدورهای 
دیگری جســت وجو می کند که چابهار در آن نقشــی 

ندارد.
حضور در چابهار برای هند در رقابت ژئوپلیتیک 
با چیــن همچنان یک امر راهــبردی برای دهلی  نو 
اســت؛ ولی از منظــر ژئواکونومیک چابهــار واجد 
اهمیــت ویژه بــرای هنــد در ترانزیــت بین المللی 
نیست؛ کاهش اولویت چابهار برای هند به معنای 
آن نیســت که دیگــر هنــد تمایلی بــه حفظ نقش 
حداقلــی در مدیریت بندر نــدارد، بلکه مقصود آن 
است که این کشور برخاف ابراز تمایل سیاسی، به 

لحاظ اقتصادی حاضر به سرمایه گذاری جدی در 
این بندر نخواهد بود.

روشنسازکلام 
ورود هند به پروژه  هــای مرتبط با بنــدر چابهار در 
سال 1395 انتظارات کشور در راستای توسعه بندر 
چابهــار و پس  کرانه  هــای آن و تبدیل  شــدن منطقه 
مکران به یک مرکز بزرگ تجارت بین الملل کشــور را 
برآورده نکرد. به رغم این تجربه ناموفق، در اردیبهشت 
1403 خــبری مبنی بر انعقــاد قراردادی ده ســاله 
بین »ســازمان بنادر و کشــتیرانی ایــران« و »شکت 
جهانی بنــادر هند« )آی.پی.جی.ال( برای توســعه 

و بهره  برداری از بندر چابهار توسط هند منتشر شد.
سفیر هند در ایران مدعی است که قرارداد 2024 
به  طورکلی در راســتای هــمان محور  هایی اســت 
که در ســال 2016 امضا شــد. طبق این قرارداد، 
 India Ports Global( »شکت جهانی بنادر هند«
Limited( بندر را به مدت 10 سال بر اساس مدل 
تقســیم درآمد با دولت ایران، تجهیز و بهره  برداری 
خواهد کرد. در این مدت، شکت IPGL مبلغ 120 
میلیــون دلار برای نصب تجهیزات بیشــتر در بندر 
سرمایه گذاری خواهد کرد. در قرارداد سال 2016 
این مبلغ 85 میلیون دلار بود اما در قرارداد جدید 
به 120 میلیون دلار افزایش   یافته است. در قرارداد 
سال 2016، هند همچنین متعهد شده بود 150 
میلیون دلار برای توسعه زیرساخت      های مربوط به 
بندر چابهــار ازجمله برای اتصــال آن به پس  کرانه 
ایران تامین مالی کند. ما اکنون این تعهد مالی را 
نیز به حداقل 250 میلیــون دلار افزایش داده  ایم. 
تفاوت      های دیگری نیز در ســطح فنــی بین هر دو 
قرارداد وجــود دارد، اما روح کلی قــرارداد 2024 
مشابه قرارداد امضاشده در سال 2016 است. دو 
طرف توافق کرده      اند که تاش      های مشترکی برای 
شناساندن و مقبول  سازی کریدور چابهار از طریق 
فعالیت      های ترویجی با بازرگانان، حمل      کنندگان و 
شکت های لجستیکی در منطقه گسترده  تر انجام 
دهند. از نظر فنی، این یک قرارداد اجاره نیســت، 
بلکــه یک قــرارداد BOT )ســاخت، بهره  بــرداری، 
انتقال( اســت. منافع مالی بین شکــت هندی و 
ســازمان بنادر و دریانوردی ایران بر اساس فرمول 
تقســیم درآمد که به  خوبی در قرارداد تعریف  شــده 
تقســیم می شــود. قرارداد صرفا یک توافق تجاری 
اســت. در صــورت عدم ایفــای تعهدات قــرارداد، 
برای جبران خســارت رویــه  ای به  خوبــی و با دقت 
تنظیم  شده است که ابتدا از طریق رایزنی دوطرفه 
و متعاقبا )در صورت نیاز(، از طریق داوری تجاری 

بین المللی پیگیری خواهد شد.
جناب سفیر اظهار کرده است که تمایل به تغییر 
قرارداد 2016 از طــرف ایران بــوده و هند همواره 
متعهد به ادامه قرارداد به شکلی که در سال 2016 
به امضا رسید، بوده است. یکی از بندهای قرارداد 
ســال 2016 امکان حل  وفصل اختافات از طریق 
داوری بین المللی را فراهم کرده است. چنین بندی 
در قراردادهای بهره  برداری بندری در سراسر جهان 
متعارف است. مقامات ایران در مورد امکان داوری 
بین المللــی ماحظاتــی داشــتند و هــر دو طرف 
قبل از رســیدن به یک فرمول مورد قبول دو طرف، 
تعدادی از جایگزین  های احتمالی را مورد بحث قرار 
دادند. درک این نکته حائز اهمیت است که داوری 
بین المللی بر اســاس اصول کاما پذیرفته  شــده و 
از طریق محاکم تجــاری بی  طرف صورت می گیرد. 
این به آن معنا نیست که »به کشــور ثالث باید حق 

داوری داده شود.«
متن این قرارداد در دسترس نیســت اما اگر این 
قرارداد ذیل چارچوب  هــا و قواعد نظام تحریم  های 
آمریــکا تعریف  شــده باشــد و اجــرای کامــل و 
بی  چون  وچرای مفاد آن به صدور مجوزهایی از سوی 
وزارت خزانه  داری آمریکا منوط شــده باشد، دچار 
معطلی شــده و توســعه این منطقه بسیار حساس 
و کلیــدی بی  تردید با معطلی مجدد کشــور مواجه 
خواهد شد. شواهد متعدد، ازجمله اظهارنظرهای 
مقامات هندی و آمریکایی پــس از انعقاد قرارداد، 
گمان فوق را تقویت می کند. نشــانه این است که 
شــناخت درســتی از تحریم و آثار آن در بدنه دولت 

و دســتگاه  های متولی اقداماتی ازاین  دســت اولا 
وجود نــدارد. یکی از آفت  های این عدم شــناخت، 
گرفتار شدن کشور در پروژه  هایی است که در ظاهر 
خوشایند و پرثمر هستند اما در طول زمان با موانع 
ناشی از سنگ  اندازی  های آمریکا، متوقف و بی  ثمر 
می  شــوند و تنها آورده آن، باتکلیفی اســت و این 
اقدام به معنــای خوش بینی و دل بســتن به غرب 
برای هدر رفت زمان و منابع و وقفه در توسعه کشور 
است. ثانیا تعیین مسیرهای توسعه کشور است؛ در 
حالی که هم تجربه و هم منطق، خاف این تصور را 

گواهی می دهند.
در نــگاه غالــب، چابهار بــه دلیل دسترســی به 
آب  هــای آزاد به  عنوان یــک نقطــه ترانزیتی دیده 
می شود. در این تعریف، لازمه توسعه چابهار تمرکز 
بر دو پروژه اصلی »تکمیل و بهره  برداری از فازهای 
پنج  گانه بندر شــهید بهشتی« و »ســاخت راه  آهن 
چابهار- زاهدان- سرخس و احداث بزرگراه« خواهد 
بود. از منظــر فنی، نقــش هند در چابهــار عمدتا 
بهره  برداری است و توسعه زیرساخت بر عهده ایران 
قرارگرفته است. این در حالی اســت که با توجه به 
هزینه  ها و در چارچوب یــک نگاه ترانزیتی، باید در 
احداث و تکمیل پروژه  های زیرساختی، کشورهای 
ذی نفع مشارکت جدی داشــته باشند؛ ولی از آنجا 
که کنش هند در نسبت با ایران، در تطابق کامل با 
چارچوب  های تحریمی آمریکاســت، بنابراین این 
کشــور تابه  حال توسعه بندر را در دســتور کار خود 
قرار نداده اســت.از منظــر راهبردی نیــز به دلیل 
تغییرات ژئوپلیتیک ازجمله روی کار آمدن طالبان 
در افغانستان و افزایش درهم تنیدگی هند با امارات 
و رژیم صهیونیســتی در تاســیس کریدور ایمک، 
چابهار اهمیت و اولویت قبلی برای دهلی  نو از منظر 
ترانزیتی را نداشته و عمده منافع هند برای حضور 
در چابهــار معطوف بــه رقابت با پاکســتان و چین 
خواهد بود.در نگاه بدیل؛ اما لازمه توســعه چابهار 
و پهنه مکــران، به  جای یک نگاه بخشــی )کریدور 
ترانزیتی( اتخاذ یک رویکرد جامع  تر در این منطقه 
است.در این رویکرد، سرمایه گذاری خارجی بیش 
از آنکه معطوف به یک جنبه خاص از توسعه چابهار 
باشــد، باید دربرگیرنده یک بســته کامل مبتنی بر 
نقشه راه توسعه جنوب شق کشــور و تعریف نقش 
بین المللــی برای آن باشــد. در این زاویــه نگاه، به 
لحاظ راهبردی، مهم ترین مساله آن است که کدام 
قدرت بــزرگ در تحقق این چشــم  انداز از چابهار و 
پهنه مکران با جمهوری اســامی ایران همســویی 
و منافع متقابل بیشــتری دارد؟ بر این اساس مرکز 
پژوهش  های مجلس شــورای اســامی در گزارش 
خود توصیه کرده است که رایزنی  های دیپلماتیک 
برای جذب سرمایه گذاری خارجی معطوف به یک 
برنامه بلندمــدت و جامع برای توســعه این منطقه 
باشد. بر این مبنا برای افزایش قدرت چانه  زنی بهتر 
اســت دعوت به سرمایه گذاری خارجــی مبتنی بر 
یک بسته جامع، به  طور همزمان و موازی با ذی نفع 
خارجی انجام شــود و درنهایت کشــور و کنشگری 
که آمادگی پذیرش تعهدات بیشتری داشته باشد، 
انتخاب شــود.جناب ســفیر هند در این مصاحبه 
خود مدعی شده است که هند یک سیاست خارجی 
مستقل را دنبال می کند که توسط ارزش  ها و منافع 
خود دیکته می شــود. ما تصمیم آگاهانه  ای اتخاذ 
کرده  ایم تا اســتقال راهبردی خــود را حفظ کنیم 
و به هیچ اتحاد یــا گروه نظامی رســمی نپیوندیم.

اگرچه جهــان به  طور فزاینــده  ای بیــن گروه  های 
رقیب دوقطبی می شــود، هند بــرای تعامل با همه 
کشــورها و گروه  ها ارزش قائل است.در این رویکرد 
کلی، ایران شیک ارزشــمندی برای هند اســت. 
ما اهمیت ایران را به  عنوان یک کشــور دوســت در 
همسایگی نزدیک خود که قرن  ها ارتباط فرهنگی 
نزدیک با آن داشــته  ایم، ارج می  نهیم. ایران به  طور 
سنتی ســهم عمده  ای در امنیت انرژی هند داشته 
اســت. در حال حاضر نیز بر بهره  مندی از موقعیت 
مطلوب ایران به  عنوان راه گــذر ترانزیتی احتمالی 
به ســایر کشــورها و مناطق متمرکز شــده  ایم. این 
موضوع توضیح  دهنــده عاقه هند بــه پروژه  هایی 
مانند کریدور حمل  ونقل بین المللی شمال-جنوب 
)INSTC( و به  ویژه کریدور چابهار اســت. پیشرفت 
این پروژه  ها مستلزم تاش و خاقیت دو طرف است 
و هر دو دولت در حال رایزنی  های منظم در خصوص 

اجرای این پروژه  ها هستند.
این در حالی است که منطق حاکم بر ارتباط هند با 
ایران همان است که »دنیای اقتصاد« در پرسش خود 
از جناب سفیر اظهار کرده است: جهان در حال گذار 
 )Quid Pro Quo( امروز با دو مشخصه معامله  محور
و چندهمسویی )Multialigned( تعریف می شود.

واکنشبهگفتوگوی»دنیایاقتصاد«باسفیرهنددرایران

چرا چابهار برای هند مهم نیست؟
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وزیر نیرو با حضور در دفتر رئیس جمهور منتخب، ضمن دیدار 
و گفت   وگو با پزشکیان و تبریک کسب اعتماد مردم، گزارشی از 

آخرین وضعیت حوزه تحت مدیریت خود ارائه کرد.
به گــزارش »ایســنا«، علی   اکــبر محرابیــان در این دیــدار با 
ارائه آخرین گــزارش از وضعیت بخش آب و برق کشــور تصریح 
کــرد: اعضــای دولــت حســب تاکیــد سرپرســت محــترم 

ریاست جمهوری آماده هر نوع همکاری با رئیس   جمهور منتخب 
هســتند. پزشــکیان نیز در این دیدار با تاکید بر اهمیت جدی 
موضوع آب و توجه به آن در توسعه شهرها و استقرار جمعیت و 
گسترش صنایع، از وزیر نیرو خواست آخرین وضعیت آب و برق 
را به تفکیک استان و شهرستان، شامل وضعیت موجود و تراز یا 

ناترازی عرضه و تقاضا در گزارشی تنظیم و ارائه کند.

ارائه آخرین گزارش وضعیت بخش آب و برق کشور به پزشکیان

مهدی امیدوار
سخنگو و عضو هیات رئیسه اتاق اصناف ایران

 همایون حائــری، معاون وزیر 
نیرو در امور برق و انرژی با بیان 
اینکه در فصل گرم ســال جاری تمامــی نیروگاه   های 
کشــور با آمادگی 100درصــدی در حــال تولید برق 
هستند، گفت: در کنار برنامه   های سالانه و چهارساله 
که در قالب برنامه   های کوتاه مدت و میان مدت اجرایی 
کردیم، همچنین تلاش کردیم برنامه   ای بلندمدت برای 
آینده صنعت برق در 20ســال آینده داشته باشیم که 
تمرکز ویژه آن بر توسعه انرژی   های تجدیدپذیر است. در 
حالی که ســازمان برق کشــور اعلام کرده بــود که در 
تابستان جاری منازل قطعی برق را تجربه نخواهند کرد، 
با قطعی   های مکــرر برق روبــه   رو هســتیم. همچنین 
قابل توجه است که سال گذشته در این بازه زمانی عدد 
مصرف برق 66 هزار و 22مگاوات بود؛ ولی در روزهای 
اخیر این عدد به ۷0 هزار و 615مگاوات نیز رســیده و 
می   توان گفت حدود 3 هزار مگاوات رشــد تقاضا ایجاد 

شده است که در ادامه به دلایل آن می   پردازیم. 

سهم۩ناچیز۩انرژی۩۩۩های۩تجدیدپذیر۩از۩تامین۩برق ۩
حمیدرضا صالحی، کارشناس حوزه   برق، در گفت   وگو 
با »دنیای اقتصاد« معتقد است تغییرات اقلیمی موجب 
گرم   تر شدن هوا شده اســت و باید برای تخمین میزان 
تقاضای برق بــه آن توجه کرد. وی با اشــاره به افزایش 
6 تا ۷درصــدی تقاضــای برق نســبت به ماه مشــابه 
ســال گذشــته بیان کرد: زمــان پیک مــصرف برق در 
ســال جاری، زودتر از ســال گذشته رســیده است که 
این امر را می   توان به دو مــورد افزایش تقاضا و افزایش 
شدت گرما نسبت داد.  به عقیده   این کارشناس حوزه   
برق، با توجه به افزایش تقاضا به دلیل افزایش مصرف 
مردم از وســیله   های برقــی و همچنیــن گرمایش هوا، 
می   توان میزان تقاضای برق در سال آینده را تخمین زد 
و از همین حالا به فکر افزایــش تولید برق بود؛ زیرا اگر 
شرایط با همین برنامه و رونــد مدیریتی پیش برود، در 

سال آینده، وضعیت ناترازی برق حادتر خواهد شد.
صالحی با اشاره به میزان مصرف بخش خانگی از برق 
گفت: مجموع مصرف خانگی برق، حدود 45 درصد از 
کل برق تولیدی کشور است. به طور کلی برنامه   دولت 
تلاش برای برق   رســانی به خانــوار اســت و صنایع در 
اولویت دوم تامین برق قرار دارند. ولی به دلیل توافقاتی 
که در سال گذشته میان بعضی از صنایع و صنعت برق 
بوده است، ممکن اســت به دلیل عمل به آن تعهدات 

بخشی از برق خانگی نیز قطع شود.
این کارشناس معتقد است که تامین برق صنایع باید 
در اولویت باشد؛ زیرا صنایع به دلیل مولد بودن با تولید، 
صادرات، اشتغال زایی و... به توســعه و بهبود شرایط 

کلان اقتصادی کمک می کنند.
فعالان بخش خصوصی در آخرین جلســه   شــورای 
گفت   وگو خواســتار قطعی چهــارروزه   بــرق در ماه، به 
جای قطعی برق دوســاعت در هر روز شدند. صالحی 
در پاسخ به چگونگی »امکان« این درخواست گفت: از 
نظر علمی امکان اجرایی   سازی این طرح وجود ندارد؛ 

زیرا در حال حاضر کشور امکان ذخیره   برق را ندارد.
به بیان او، در جهان وســیله   هایی مانند باتری   های 
بسیار بزرگ ســاخته شده اســت که با نام »استوریج« 
شناخته می   شوند. این استوریج   ها توان ذخیره   برق را 
دارند. از دیگر سو، گاز مایع نیز ریشه اصلی تولید برق 
اســت که امکان ذخره   آن وجود دارد؛ ولی در کشور ما 
گاز مایع نیز ذخیره نمی شود؛ در نتیجه می   توان گفت 

در حال حاضر امکان اجرای این طرح وجود ندارد.
او در تکمیل توضیحات درباره   ذخیره   برق گفت: در 
کشور ما پنل های خورشیدی توان ذخیره   برق را ندارند 
و تولیدکنندگان یا باید انرژی تولیدشــده را در باتری 
ذخیره کنند یا اینکه آن را به شبکه تولید برقی بفروشند 

تا برق تولیدی وارد جریان عمومی شود.
صالحی افزود: شرایط تولید انرژی   های تجدیدپذیر 
در داخل کشور مساعد نیست. در حال حاضر ظرفیت 
نصب شــده      انرژی   های تجدیدپذیر حدود 1.4 درصد 
برق مصرفی است و تاکنون 1140مگاوات انرژی سبز 

در کشور تولید شده است.  به بیان این کارشناس حوزه   
انرژی، تا سال 2022، سهم برق تجدیدپذیر از میزان 
برق مصرف شــده در جهان 30 درصد بوده است؛ ولی 
این عدد در کشور ما زیر یک درصد است که با توجه به 

ظرفیت   های طبیعی عدد خوبی نیست.
تغییرات اقلیمی یک پدیده جهانی اســت. طبیعتا 
ایران نیز از این قاعده مســتثنی نیست و از نظر تنش 
آبی و دمــای هــوا تحت تاثیر تغییــرات اقلیمــی قرار 
گرفته اســت. طبق گزارش مرکز ملی هشدار و پایش 
خشکســالی ایران، میانگین دمای ایران در 30سال 
گذشته 1.68درجه سانتی گراد در مقایسه با افزایش 
0.43درجه ســانتی گراد در میانگین جهانی افزایش 
یافتــه اســت. براســاس پیش بینی های دمــا، ایران 
تا پایان قرن بیســت ویکم بــا افزایــش قابل توجه دما 
مواجه خواهد شــد. همچنین میانگیــن بارندگی در 
ایران حدود 250میلی متر اســت که کمتر از یک سوم 
متوسط بارندگی در جهان است. مطالعه بر روی منابع 
آبی آینــده در ایران نشــان می دهد که تــا پایان قرن 
بیســت ویکم، مناطق مرطوب )10 درصد از مساحت 
ایران( احتمالا بارندگی بیشــتری خواهند داشــت و 
مناطق خشــک )بیش از 82 درصد از مساحت ایران( 
کمتر بارندگی خواهند داشــت. تغییرات آب و هوایی 
ممکن است بر اقتصاد، سیستم انرژی، سلامت، غذا، 
محیط زیســت و امنیت تاثیر بگذارد. ایــن گزارش به 
بررســی اثرات بالقوه تغییر اقلیم بر تقاضا و عرضه برق 

در ایران تمرکز دارد.
در ســمت تقاضا، تغییــرات آب وهوایــی و افزایش 
دما از طریق رشــد تقاضای سرمایش بــر مصرف برق 
تاثیر می گذارد. در ســمت عرضه، تاثیر عمده مصرف 
و در دســترس بودن آب اســت که می توانــد از طریق 
مکانیزم های مختلف تحت تاثیــر تغییرات آب وهوایی 
قــرار گیرد. آب در ســطوح مختلــف زنجیــره انرژی از 
جمله استخراج منابع انرژی، پردازش سوخت و تبدیل 
انرژی مصرف می شود. در ســطوح پردازش و تبدیل، 
تغییرات آب وهوایی مســتقیما بر کارآیی فناوری   های 
خنک   کننده تاثیر می   گــذارد و در نتیجه مصرف آب را 
افزایش می دهــد. مطالعات قبلی نشــان داده   اند که 
افزایش یک درجه ســانتی   گراد دما، بــازده حرارتی و 

ظرفیــت کل نیروگاه   ها را به ترتیــب 0.1تا 0.5درصد 
و 1.0 تا 2.0درصــد کاهش می دهد. عــلاوه بر این، 
تغییــرات در الگوهــای بــارش و دما بر در دســترس 
بــودن منابع آب تاثیــر دارد که متعاقبا بــر مکان   یابی 
نیروگاه   ها و پالایشگاه   ها تاثیر می   گذارد. علاوه بر این، 
سیاست های اجراشده برای مقابله با تغییرات آب وهوا 
و کاهش انتشــار گازهای گلخانــه ای )GHG( اثرات 

قابل توجهی بر سیستم های انرژی و آب دارد.
تقاضای برق ایران از ســال 1995 تا 2019 سالانه 
رشد سریع 5.36درصدی را تجربه کرده است. ماهیت 
کشــور، یعنی در حال توســعه بودن، تا حدودی این 
رشــد را توضیح می دهد، اما تاثیــر افزایش دمای هوا 
بر تقاضــای برق مســکونی بــرای سرمایــش فضا در 
ساختمان ها که ســهم قابل توجهی از کل مصرف برق 
را دارند، قابل توجه بوده اســت. در زمینه تامین برق، 
مجموع ظرفیت اســمی نیروگاه   ها در سال 2019 به 

83هزار و 483مگاوات رسید. 
تا ســال 2020 تقریبــا ۷8 درصــد از 318تراوات 
ساعت برق از ســوخت   های فسیلی تولید شده است و 
نیروگاه   های برقابی تنها 10 درصد را تامین    کردند. در 
حالی که سرزمین پهناور ایــران، با آب و هوای متنوع، 
آفتاب شــدید و توپوگرافی بادهای پرسرعت پتانسیل 
قابل توجهــی بــرای انرژی هــای تجدیدپذیــر فراهم 
می کنــد، منابع انــرژی تجدیدپذیر غیر آبــی در حال 
حاضر تنها  درصد کمی از کل تامین انرژی را پوشــش 
می دهند. شــایان ذکر اســت که بازار برق در ایران به 
گونه   ای تنظیم می شود که شرکت های دولتی عمدتا 

مالک و راه   انداز سیستم برق هستند.
از آنجا که بخش برق در ایران در حال حاضر عمدتا 
مبتنــی بر احــتراق گاز یــا فرآورده های نفتی اســت، 
برداشــت و اســتفاده از آب بــرای مقاصــد سرمایش 
موردنیاز است. بنابراین، نیروگاه های با سوخت فسیلی 
باید با مشــکل کمبود آب مقابله کنند؛ چرا که کمبود 
آب به سمت عرضه برق از این طریق آسیب خواهد زد. 
همچنین، کمبود آب می   تواند تولید برق از نیروگاه   های 
آبــی را کاهش دهد و خــروج آب خنک   کننده توســط 
نیروگاه   های فسیلی را در دهه   های آینده محدود کند. 
با توجه به ویژگی   های اقلیمی ایران و اقتصاد در حال 

توسعه، ارزیابی اثرات تغییر اقلیم بر تقاضا و عرضه برق 
و همچنین ارزیابی حساســیت تامین برق نســبت به 
دسترسی به آب از اهمیت زیادی برخوردار است. قبلا 
مطالعات متعددی در خصوص تقاضای برق بلندمدت 
و کوتاه مدت در ایران با استفاده از روش های مختلف 
مانند شــبکه   های عصبی، الگوریتم   های اکتشــافی 
و اقتصادســنجی انجام شده اســت. با این حال، این 
مطالعات تاثیرات تغییر آب وهوا را در مدل   ســازی در 
نظر نگرفتند. ســوال هایی که از دریچه سطح توسعه 

می توان به آنها پرداخت شامل موارد زیر است:
• مشــکلات تامین برق چقــدر باید جدی باشــد تا 

بتواند ترمزی جدی برای رشد اقتصادی ایجاد کند؟
• تامین بی وقفه برق تــا چه حد رشــد اقتصادی را 

تسریع کرده است؟
در حالــی که تحقیقات بیشــتری در مــورد انرژی و 
رشــد اقتصادی در کشورهای توســعه یافته نسبت به 
کشورهای در حال توسعه انجام شــده است، دلایلی 
وجود دارد که فکــر کنیم انرژی برای رشــد اقتصادی 
در کشورهای در حال توســعه اهمیت بیشتری دارد. 
این تا حــدی به این دلیل اســت که بــه احتمال زیاد 
انرژی به عنوان محرک رشد اقتصادی در اقتصادهای 
توســعه   نیافته امروزی که در ســطوح درآمد پایین   تری 
قرار دارنــد، مهم تر بــوده اســت. در اقتصــاد ماقبل 
صنعتــی، کمبود انــرژی برای رشــد اقتصــادی یک 
محدودیت بود. ایــن محدودیت با توســعه فناوری   ها 
برای بهره   برداری از سوخت   های فسیلی و بعدها دیگر 

حامل   های انرژی مدرن کاهش یافت. 
الکتریســیته مزایای بی شماری را نســبت به سایر 
حامل های انرژی ارائه می دهد که روشــنایی بســیار 
کارآمدتــر، فناوری هــای اطلاعــات و ارتباطــات و 
سازماندهی مولدتر تولید را ممکن می سازد. با گذشت 
زمان و با افزایش متوســط درآمد، تمایل به اســتفاده 
از حامل   هــای انــرژی باکیفیت   تر -مولدتــر، تمیزتر و 
انعطاف   پذیرتــر- به   ویژه برق وجــود دارد. با این حال، 
شواهد تجربی از اثر علّی الکتریسیته بر رشد و توسعه 
اقتصادی ضعیف است. بسیاری از کشورهای در حال 
توســعه در چند دهه اخیــر بخش برق خــود را اصلاح 
کرده اند. این تلاش   ها عمدتا در جهت آزادسازی بازار و 
زیرساخت   سازی فقط تا حدی در ارتقای قیمت گذاری 
کارآمد و دسترســی بیشــتر به برق موفق بوده اســت. 
مطالعاتی که اثرات اقتصادی این اصلاحات را ارزیابی 

کند کمیاب است. 
مطالعــات گوناگونی در حــوزه اثر زیرســاخت ها بر 
توســعه صورت گرفته که دو مورد از آنهــا از داده های 
تابلویی و یکی از داده های مقطعی استفاده می کند. 
این دو مطالعــه اثر بلندمــدت مثبــت و قابل توجهی 
از توســعه زیرســاخت بر تولید ناخالــص داخلی پیدا 
کردند. آنها زیرســاخت ها را با استفاده از یک شاخص 
اندازه گیری می کنند کــه یکی از اجــزای آن ظرفیت 

تولید برق است. 
نتایج طیفی از مطالعــات با اســتفاده از داده   های 
15ایالت هند طی ســال های 1984-1965 نشــان 
داد که یک اتصال برق کشــاورزی اضافی در هر  هزار 
نفر با افزایش تولید سرانه در حدود 2 تا 3 درصد همراه 
است. آنها از در دسترس بودن آب زیرزمینی به عنوان 
ابزاری برای برق   رسانی استفاده و استدلال می کنند که 
تقاضای برق برای تامین انرژی پمپ   های آب زیرزمینی 
تفاوت   ها را در نرخ برق   رسانی در بین ایالت   ها توضیح 
می دهــد.  عرضه بــرق و تامین زیرســاخت های آن به 
سرمایه گذاری های هنگفتی نیاز دارد. مشکل اقتصاد 
ایران همان طور که در ابتدا مطرح شــد، کمبود عرضه 
برق است و این کسری به خصوص در فصول گرم سال 
خود را نمایان می سازد. تحقق اهداف توسعه اقتصادی 
بدون توجه به این کــسری و موانع زیرســاختی آن، با 
چالش های بسیاری مواجه خواهد بود. بی شک کمبود 
آب و تغییــرات اقلیمــی از علل زیربنایــی این کسری 
هســتند. اما نباید فراموش کرد که ایران ظرفیت های 
فراوانی در تامین انرژی تجدید پذیــر غیر آبی دارد که 

باید از آن استفاده کند. 
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شــرکت توســعه نرم افزارهــای بانکــی نــگاه فــردای کارآفریــن در نظــر 
ــال ســاینیج  ــاده ســازی و نصــب ســامانه دیجیت دارد "طراحــی و پی
ــزاری  ــد برگ ــق فرآین ــن " را از طری ــک کارآفری (Digital Signage ) بان
ــذا  ــد. ل ــه شــركت واجــد صلاحیــت واگــذار نمای مناقصــه عمومــی ب
ــناد مناقصــه از  ــت اس ــت دریاف ــد جه ــرم می توانن ــان محت متقاضی
ــه آدرس  ــه وب ســایت شــرکت ب ــا مراجعــه ب ــخ ۱۴۰۳/۰۴/۲۴ ب تاری

www.negah-bank.com (بخــش مناقصــات) اقــدام نماینــد.
جهــت کســب اطلاعــات بیشــتر بــا واحــد امورمشــتریان و قراردادهــا 
تمــاس حاصــل  و ۷۹۴۶۸۵۱۰   تلفن هــای ۷۹۴۶۸۵۱۲  بــه شــماره 

نماییــد.

دعوت نامه  شرکت در مناقصه عمومى 
دومرحله اى

به شماره ۱۴۰۳-۰۴-۰۴

شــرکت توســعه نــرم افزارهــای بانکــی نــگاه فــردای کارآفریــن در 
نظــر دارد " خریــد، طراحــی، پیــاده ســازی، نصــب، راه انــدازی، تســت، 
تحویل کامــل و پشــتیبانی وب ســایت بانــک کارآفریــن " را از طریــق 
فرآینــد برگــزاری مناقصــه عمومــی بــه شــركت واجد صلاحیــت واگذار 
نمایــد. لــذا متقاضیــان محتــرم می تواننــد جهــت دریافــت اســناد 
مناقصــه از تاریــخ ۱۴۰۳/۰۴/۲۴ بــا مراجعــه بــه وب ســایت شــرکت به 
آدرس  www.negah-bank.com(بخــش مناقصــات) اقــدام نماینــد.
جهــت کســب اطلاعــات بیشــتر بــا واحــد امورمشــتریان و قراردادهــا 
بــه شــماره تلفــن هــای ۷۹۴۶۸۵۱۲ و ۷۹۴۶۸۵۱۰  تمــاس حاصــل 

نماییــد.

مطالبات هفتگانه اتاق اصناف ایران

با برگزاری چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری و معرفی دکتر مسعود 
پزشــکیان به عنوان رئیس جمهور منتخب، به زودی زمان تشــکیل تیم جدید 
اقتصادی دولت خواهد رسید و قطعا این تیم اقتصادی برای استقرار رویکردهای 

نوین در راستای بهبود شرایط حاکم بر اقتصاد کشور و بازار تلاش خواهد کرد.
بر این اســاس و با توجه به نقش و جایگاه ویژه »اتاق اصناف ایران« -به عنوان 
نماینده 400اتاق اصناف، ۷800اتحادیه صنفی و 3.5میلیون واحد صنفی در 
سراسر کشور که 4۷ درصد ظرفیت اشتغال زایی در کشور را به خود اختصاص 
داده   اند- لازم اســت مهم ترین مطالبات و انتظارات جامعه بــزرگ اصناف در 
شکل   گیری این رویکرد نوین پیشنهاد شود که این پیشنهادها از این قرار است:

۱. عدم دخالت و تصدی   گری دولت در حوزه اقتصاد: برای پویایی اقتصاد 
مردم محور، لازم است دولت از دخالت    ارگان   های خود در راستای شروع و ادامه 
فعالیت   های فعالان صنفی مخصوصا در حوزه تولید، نوآوری   ها و فن  آفرینی   ها 
جلوگیری کند تا فضایی فراهم شود که فعالان بدون درگیر شدن با انواع و اقسام 
بوروکراســی   های کاغذی و الکترونیکی بتوانند فعالیت   هــای خود را به جهت 

پویایی بازار و اقتصاد پیرامون آن عملیاتی کنند.
۲. ایجاد ثبات اقتصادی برای بازگشــت آرامش به بــازار: به نحوی که از 
بخشنامه   ها و سیاستگذاری   های خلق   الساعه که باعث ایجاد حس عدم امنیت 
و اطمینان در بازار می شود ممانعت کند تا شرایط باثباتی برای فعالان اقتصادی 
ایجاد شود و آنها بتوانند برای آینده فعالیت اقتصادی خود برنامه   ریزی منظمی 

داشته باشند.
۳. مشارکت دادن تشکل های صنفی در تصمیم   ســازی   ها: برای دوام و 
ثبات سیاستگذاری   های پیرامون بازار و برای پوشش ضعف اشراف اطلاعاتی 
نهاد سیاســتگذاری دولت، لازم و ضروری اســت که بدنه تشکل های صنفی 
به عنوان بازوان کارشناســی در تمامــی ارکان تصمیم گیری حضــوری موثر و 

صاحب رای داشته باشند.
۴. رفــع محدودیــت واردات کالا و ایجاد رقابت ســالم در بــازار: انتظار 
می رود دولت چهاردهم با یک استراتژی هدفمند، کانال   های واردات کالاها در 
حوزه   های مختلف را -که به بهانه   هایی همچون حمایت از تولید داخل، درگیر 
ممنوعیت   ها و محدودیت های شدیدی شده   اند و خسارات و آسیب   های بسیاری 
را متوجه مصرف کننده کرده   اند- اصلاح کند و با رفع این موانع به ایجاد رقابت 

سالم در بازار و رونق کسب وکارها کمک کند.
۵. حمایت از تولید داخلی و کمک به ارتقای کیفیت: ضرورت دارد دولت 
استراتژی بسیار هدفمند و هوشمندی را در پیش بگیرد تا با »حمایت از تولیدات 
داخلی به منظور افزایش کیفیت کالاها« و »رقابت در بازار« دچار آسیب نشود و 
در نهایت مصرف کننده متضرر نشود. با توجه به اینکه دولت در این زمینه نیازمند 
اقدامات و سیاستگذاری   های تضمین   کننده است، ما در اتاق اصناف ایران آماده 

ارائه مشاوره   های کارشناسی به بدنه سیاستگذاری دولت هستیم.
۶. حمایــت از اقتصــاد دیجیتال و کســب وکارهای آنلاین: بــا توجه به 
محدودیت ها و چالش   های عدیده ایجادشــده برای کسب وکارهای آنلاین در 
سال های اخیر، از دولت چهاردهم انتظار می رود فرآیندهای موثری برای حمایت 
از این حوزه در قالب ارتقای زیرساخت   های اینترنت، تسهیلات، معافیت   های 
مالیاتی و به خصوص رفع فیلترینگ -که خسارات بسیاری به این کسب وکارها 

رسانده- در نظر گرفته و اقدامات نتیجه بخش و موثری را در پیش گیرد.
۷. نقش نظارتــی دولت در کنترل بــازار: بــا توجه به اهمیــت نظارت بر 
فعالیت   های اقتصادی از ســوی دولت، اتاق اصناف ایران به پشتوانه سال ها 
فعالیت در زمینه نظارت، شیوه و موارد موثر بر آن، آماده ارائه نظرات کارشناسی 
در حوزه کنترل قیمت ها، قیمت گذاری دستوری و همچنین مشکلات و مسائل 
پیرامون آنها به بدنه سیاستگذاری دولت است تا با استفاده از اشراف اطلاعاتی 
فعالان صنفی با کمترین میزان خطاها در اجرا، رضایتمندی مردم را حاصل کند.

خبر

اصلی   ترین منبع انرژی جهان در سال ۲۰۲۳ چه بود؟
مصرف جهانی انرژی اولیه برای دومین سال متوالی در سال 2023 به رکورد 
جدید 620اگزاژول رســید که از 60۷اگزاژول در ســال 2022 بیشتر بود. به 
گزارش اتاق آنلاین، سال گذشته میلادی    علاوه بر مصرف کلی انرژی، مصرف 
جهانی نفت هم به نقطه عطف تاریخی بیش از 100میلیون بشکه در روز رسید 
که این افزایش ناشــی از تقاضای بالا برای بنزین، گازوئیل و نفت سفید پس از 
همه گیری بود. در سال گذشــته، آمریکا با ثبت رکورد جدید و پیشی گرفتن از 
عربستان سعودی و روسیه، برتری خود را به   عنوان بزرگ ترین تولیدکننده نفت 
جهان افزایش داد. چین هم از نظر ظرفیت پالایش نفت از آمریکا پیشی گرفت 
و به 18.5میلیون بشکه در روز رسید، اما نرخ بهره   برداری از پالایشگاه آن کمتر از 
آمریکا باقی ماند. اما در میان همه منابع انرژی در جهان، کدام   یک بیشترین میزان 
مصرف را داشته   اند؟ داده   ها از بررسی آماری جدید انرژی جهان در سال 2024 
که توسط موسســه انرژی به   دست   آمده است، نشــان می دهد که سوخت   های 
فسیلی 81 درصد از ترکیب انرژی جهانی را تشکیل می دهند. با وجود تلاش   های 
گســترده برای کربن   زدایی اقتصاد، ســوخت   های فســیلی همچنان بیش از 

80 درصد از ترکیب انرژی جهان را در سال 2023 تشکیل داده   اند.
زغال   سنگ مسوول 32 درصد از انرژی مصرف   شده در سراسر جهان بود. پس    
از آن گاز طبیعی با 26 درصد و سپس نفت با 23 درصد سهم در رتبه   های بعدی 
قرار گرفته   اند. تولید جهانی زغال   سنگ در سال گذشته به رکورد 1۷9اگزاژول 
رسید که از رکورد قبلی ثبت   شده در سال 2022 فراتر رفته است. منطقه آسیا-

اقیانوسیه مسوول نزدیک به 80 درصد تولید زغال   سنگ جهانی بود که استرالیا، 
چین، هند و اندونزی سهم قابل   توجهی در آن داشتند. مصرف جهانی زغال   سنگ 
هم در این سال به افزایش خود ادامه داد و برای اولین بار از 164اگزاژول فراتر 
رفت. چین همچنان بزرگ ترین مصرف کننده زغال   سنگ است و 56 درصد از 
کل مصرف جهان را بــه خود اختصاص می دهد. بااین   حال، در ســال 2023، 
مصرف زغال   ســنگ هند برای اولین بار از مجموع کل اروپا و آمریکای شمالی 
فراتر رفت. به   ویژه مصرف نفت در سال گذشته در مقایسه با سال 2022 به   شدت 
افزایش یافت که عمدتا به دلیل کاهش سیاست   های قرنطینه کووید صفر توسط 

چین بود. 

طبق۩اعلام۩درگاه۩ملی۩مجوزها
 مجوزهای صادرشده 

به صورت خودکار،  معتبر هستند
دنیای۩اقتصاد:۩طبق اعلام درگاه ملی مجوزها، مجوزهای صادرشده به صورت خودکار 
از لحاظ قانونی معتبر هستند. به گزارش »ایسنا«، درگاه ملی مجوزها طی اطلاعیه   ای 
در خصوص صدور درخواســت مجوزهایی که با تاخیر روبه رو شــده   اند اعلام کرد:  »به 
اطلاع عموم متقاضیان مجوزهای کسب وکار و دســتگاه   های اجرایی کشور می   رساند 
در اجرای تبصره 3 ماده »یک« قانون تسهیل صدور مجوزها، از اوایل تیرماه، آن دسته از 
درخواست   های مجوز که مراجع صدور، در بررسی آنها تاخیر داشته   اند به   طور خودکار از 
درگاه ملی مجوزها صادر شده   اند. مجوزهای صادرشده به   صورت خودکار، از نظر قانونی 
کاملا معتبر هستند و صاحبان این مجوزها تحت حمایت دولت قرار دارند. در این مورد، 

ذکر چند نکته ضروری است:
1. شنیده شــده برخی ماموران دولتی به صاحبان مجوزهایی که به   صورت خودکار 
صادرشده اند، گفته   اند این مجوزها را قبول ندارند. لازم به ذکر است صاحبان شناسه یکتا، 
به   طور کلی نیازی به مراجعه به ادارات دولتی ندارند و می   توانند کسب وکارشان را شروع 

کنند.  براساس تبصره 6 ماده »یک« قانون تسهیل صدور مجوزها، در مواجهه با استعلام 
ماموران دولتی، نظامی، انتظامی و ضابطان قضایی، ارائه شناسه یکتای مجوز صادره از 
سوی دارنده مجوز کفایت می کند و درخواست مدارک اضافی از صاحبان شناسه یکتا، 
جرم محسوب و مرتکب، به یکی از مجازات   های تعزیری درجه6 موضوع ماده 19 قانون 
مجازات اسلامی محکوم می شود. بر این اساس، اگر مامور دولتی مانع فعالیت اقتصادی 
صاحب مجوز قانونی )شناسه یکتا( شود، صاحب مجوز می   تواند مستندات وقوع این جرم 
)قبول نداشتن مجوز قانونی( را از دکمه شکایت در کارپوشه خود در درگاه ملی مجوزها 

اعلام کند تا متخلفان مورد پیگرد قانونی قرار گیرند.
2. ممکن است برخی از صاحبان این مجوزها، همه شرایط لازم در درگاه ملی را نداشته 
   باشند و بر اثر کوتاهی مرجع صدور در بررسی به موقع درخواست آنها، مجوز به طور خودکار 
صادر شده باشد. در این صورت بهتر است خود متقاضی از کارپوشه خود، این مجوز را 
لغو کند.  مراجع صدور مجوز و نظارت بر فعالان اقتصادی هر حوزه نیز لازم اســت برای 
جبران ترک فعل خود در بررســی به موقع درخواست   ها، پرونده صاحبان این مجوزها را 
بررسی کنند و اگر مجوزی نباید صادر می   شد، با ذکر شماره شرط مصرح در درگاه ملی که 

متقاضی فاقد آن شرط بوده، درخواست متقاضی را رد و مجوز صادرشده را ابطال کنند.
لازم به یادآوری است، در قانون جدید درباره مجوزها )تبصره 4 ماده 13 قانون تامین 
مالی تولید ابلاغی اردیبهشــت 1403( رد کردن بدون دلیل درخواســت مجوز توسط 

مراجع صدور، جرم تلقی شده است. 

»محدودیت۩تامین۩انرژی«۩چگونه۩به۩وجود۩آمد؛۩آیا۩مسیر۩رشد۩اقتصادی۩را۩تهدید۩می۩کند؟

برق گرفتگی اقتصاد ایران
محدودیت های تامین برق با افزایش گرمایش زمین بدون شک برای کشوری همچون ایران که به توسعه صنعتی نیاز دارد، یک مانع جدی برای رشد و توسعه 
اقتصادی خواهد بود. گرمایش زمین و تغییرات اقلیمی در آینده به این معناست که تعداد روزهای گرم از تعداد روزهای سرد بیشتر خواهد بود. این برای صنایع 
ایران که هر سال در فصول گرم در خط مقدم تعطیلی و قطعی برق قرار می گیرند چندان خبر خوبی نیست. گزارش ها نشان می دهند که در سال های آتی نیز 

ممکن است در نتیجه افزایش دما و کمبود آب، همچنان با رشد تقاضا برای برق و کمبود عرضه آن مواجه باشیم. 
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هفتهکاریدرآتنششروزهمیشود

ساز ناکوک یونان 
دنیایاقتصاد:در حالی که برخی از کشــورهای جهان در حال بررسی تغییر به یک 
هفته کاری چهار روزه هســتند، یونان در جهت مخالف حرکت می کند. به گزارش 
الجزیره، دولت یونان در حال اجرای برنامه شــش روزه کاری جدید است که تحت 
عنوان قانــون اســتخدامی 2023.5053 قــرار دارد. این قانون بــرای شرکت ها 
داوطلبانه اســت تا آن را بپذیرند و ایده این است که اقتصاد کشــوری را که هنوز از 
خرابه   های بدترین بحران مالی اروپا در دهه   های اخیر بیرون نیامده اســت، باید با 
تلاش بیشتر ساخت. اما از آنجا که چند کشور و شرکت در سراسر جهان به فکر اتخاذ 
هفته   های کاری چهار روزه برای بهبود کیفیت زندگی کارکنان هســتند، چرا یونان 

به   دنبال حزب تعطیلات پایان هفته و تبدیل آن به تعطیلی یک روزه است؟

قانونجدیدیونانچهمیگوید؟ 
قانون جدید یونان به کارفرمایان در برخی از صنایع، از جمله مشاغلی که خدمات 

شــبانه   روزی ارائه می دهند، این حق را می دهد که کارکنــان را مجبور به کار برای 
ششمین روز در ازای 40 درصد حقوق اضافی از دستمزد روزانه خود کنند. بنابراین، 
اگر دســتمزد روزانه یک کارگر 100 دلار باشــد و قبلا 500 دلار در هفته دریافت 
می   کردند، اکنــون می توانند 140 دلار اضافی دریافت کننــد و درآمد هفتگی آنها 

به 640 دلار برسد.
این قانون اجباری نیست. با این حال، اگر یک شرکت آن را اتخاذ کند، باید به   طور 
یکسان برای همه کارکنانش اعمال شود. علاوه بر این، طبق این قانون، کارفرمایان 
موظفند حداقل 24 ساعت قبل از شروع هر شیفت جدید، به کارمندان خود اطلاع 
دهند. این سوای اضافه   کاری   هایی است که ممکن است یک فرد در روزهای عادی 
نیز بیش از 8 ساعت کار کند. در واقع کارمندان می توانند یک شغل نیمه وقت دوم 
داشته باشند و در مجموع تا 13 ساعت در روز کار کنند که به آنها اجازه می دهد بین 
65 تا 78 ساعت کاری در هفته کار کنند. به گفته سازمان اتحادیه   های کارگری آتن، 
بخش غذا و گردشگری یونان در قانون جدید گنجانده نشده است، زیرا قبلا به آنها 
اجازه داده شده بود ششمین روز کاری را اضافه کنند. این سیاست در 1 ژوئیه اجرایی 
شد و در سپتامبر گذشته به عنوان بخشی از مجموعه   ای از قوانین کار جدید اعلام 

شده توسط دولت راست   گرا و طرفدار تجارت میتسوتاکیس تصویب شد.

چرا دولت یونان به ســاعات کار طولانی علاقه مند است؟ میتسوتاکیس پیش از 
تصویب این قانون در سپتامبر 2023 توسط پارلمان یونان گفت: »هسته این قانون 
کارگر پسند و عمیقا رشــد محور اســت. رهبر یونان گفت که هم پیری جمعیت این 
کشور - موضوعی که او آن را یک »بمب ساعتی« توصیف کرد - و هم کمبود کارگران 
ماهر، این طرح جدید را ضروری کرده است. بر اساس داده های یورواستات، از سال 
2010، زمانی که بحران بدهی این کشور شروع شد، بیش از 500 هزار یونانی این 
کشور را ترک کرده   اند. این بحران ادامه   دار، همراه با اثرات بحران مهاجرت اروپا - که 
یونان عمیقا در آن غرق شــده است - اقتصاد این کشــور را فلج کرده است. الیزابت 
گوســمه، مدیر »COFACE Families Europe«، یک اتحاد سازمان های مبتنی بر 
حقوق، گفت که منطق سیاســت جدید صرفا اقتصادی اســت، زیرا هدف افزایش 
بهره   وری و در نتیجه تولید ناخالص داخلی یونان اســت. گوسمه به الجزیره گفت: 
»از دیدگاه اقتصادی، ]سیاست[ کاملا غیرمنطقی نیست.« جورج دیمیتریادیس، 
دبیرکل جوانان کنفدراسیون عمومی کارگران یونان، اضافه کرد که افزایش بهره   وری 
و رقابتی   تر کردن یونان در بازار جهانی، اصلی   ترین دلایلی است که دولت را مجاب 
کرده اســت تا این قانون بحث   برانگیز را تصویــب کند، در حالی کــه دنیا در حال 
حرکت به ســمت چهار روز کاری در هفته اســت. او به الجزیره گفت: »]قانون[ در 

دوره   ای پدیدار شد که دولت به دنبال راه   هایی برای تقویت اقتصاد و افزایش رقابت 
بود.«بر اساس بیانیه وزارت کار این کشور در ماه ژوئن، دولت همچنین گفته است 
که ایجاد قوانین رســمی در مورد یک هفته کاری شش روزه به منظور افزایش درآمد 

کارکنان است.

رفاهکارکنان 
گوســمه هشــدار داد که از منظر رفاه انســانی، طرح جدید می توانــد به معنای 
»فاجعه« باشد. او گفت که مطالعات متعدد نشان داده   اند که کار بیش از حد تاثیر 
مضری بر ســلامت روان فرد دارد و اغلب می تواند منجر به فرســودگی شغلی شود. 
بر اساس گزارش یورواســتات، یونانی ها در حال حاضر ســاعت های طولانی   تری 
نسبت به اکثر اروپایی   ها کار می کنند. اتحادیه   ها یکی از سرسخت   ترین منتقدان 
سیاست جدید بوده   اند و هزاران کارگر بخش دولتی یونان از جمله معلمان، پزشکان 
و کارکنان حمل   ونقل در 21 ســپتامبر 2023، یک روز قبــل از تصویب این قانون 
در آتن راهپیمایــی کردند. قطارهــا و اتوبوس   هــا خدمات خود را کاهــش دادند، 
بیمارستان   های دولتی با کارکنان اورژانس کار کردند و بسیاری از مدارس در آن روز 

با پیوستن به راهپیمایی اعتراضی تعطیل شدند.

دههاجسدازدلآواربیرونآمد

شجاعیه؛تلی از خاکستر
دنیایاقتصاد:پس از دو هفته نبرد شدید بین شبه   نظامیان حماس و سربازان اسرائیلی در محله شجاعیه در شهر 
غزه، ســاکنان و نیروهای امدادی روز جمعه به کاوش در میان ویرانه   ها پرداختند و منظره   ای از ســاختمان   های 
خاکستر شده با ده   ها جسد را روایت کردند. ساکنانی که بازگشــتند محله ای را توصیف کردند که اکنون کاملا 
غیرقابل سکونت است. »جولیان بارنز«، »آدام راسگون« و دیگران در گزارش 12ژوئیه در نیویورک تایمز نوشتند، 
»کرم حسن«، یکی از اهالی که برای دیدن عواقب جنگ به شجاعیه بازگشته بود، گفت: »خانه ها همه به تلی از آوار 
و خاکستر تبدیل شده، نانوایی ها و مغازه ها ویران شده اند حتی خیابان ها شخم زده شده است. مقیاس تخریب 
بسیار زیاد است.«  با گذشت بیش از 9 ماه از جنگ در غزه، نیروهای اسرائیلی در حال بازگشت به مناطقی هستند 
که قبلا فتح کرده بودند و در این مناطق با مقاومت شدید نیروهای حماس مواجه شدند. آنها می گویند که در حال 

کشف انبارهای اسلحه ای هستند که متعلق به نیروهای حماس است. 
به گفته ارتش اسرائیل، حمله به شجاعیه بخشی از تلاش گسترده   تر اسرائیل برای سرکوب بازیابی حماس در 
شهر غزه بود. اسرائیل روز جمعه )22 تیرماه( گفت که »ایمن شواده«، معاون فرمانده گردان شجاعیه حماس را »از 
بین برده است«. اسرائیل گفت که او »یک عامل کلیدی« در ستاد عملیات حماس بوده و در هدایت حمله 7 اکتبر 

مشارکت داشته است. سازمان رادیو و تلویزیون اسرائیل هم دیروز شــنبه )23 تیرماه( اعلام کرد »رافع سلامه«، 
فرمانده تیپ »خان   یونس«، به همراه »محمد الضیف«، فرمانده شــاخه نظامی حماس در خان   یونس هدف قرار 

گرفتند. گفته شده محمد الضیف به شدت مجروح شده است. 
»احمد سیدو«، یک ساکن محلی و عکاس که روز جمعه از منطقه شجاعیه بازدید کرد، گفت که این منطقه »بدون 
سرپناه و بدون آب« است. سازمان خدمات اضطراری »دفاع غیرنظامی فلسطین« پنج شنبه شب )21 تیرماه( در 
بیانیه   ای اعلام کرد که نیروهایش بیش از 60 جسد را پس از عقب   نشینی اسرائیل از شجاعیه از دل آوارها بیرون 
آورده   اند. این بیانیه می افزاید که ده ها نفر مفقود هستند و بیم آن می رود که زیر آوار مدفون شده باشند. یورش اخیر 
اسرائیل بیشتر ساختمان   ها و خانه   هایی را که پس از تهاجم اولیه اسرائیل در اکتبر باقی مانده بود، هم ویران کرد.

نبردها در شــمال غزه در بحبوحه نشــانه هایی از پیشرفت در مذاکرات آتش بس رخ می دهــد. برخی مقامات 
آمریکایی نسبت به دستیابی به توافقی برای آزادی گروگان   های اسرائیلی خوش   بین   تر شده   اند. اما افرادی که در 
جریان این مذاکرات قرار گرفتند، گفتند چند روز طول می کشد تا مشخص شود که آیا به دلیل مشکلات در ارتباط 
بین مقامات حماس در قطر و رهبران این گروه در غزه، پیشرفتی حاصل شده است یا خیر. برخی دیگر از مقامات 
خاطرنشان کردند که لحظات امیدواری قبلی درباره توافق هم از سوی بنیامین نتانیاهو و هم از سوی حماس، از 
بین رفته است. با این حال، بایدن در یک کنفرانس خبری عصر پنج شنبه گفت که چارچوب توافق آتش بس »اکنون 
مورد توافق اسرائیل و حماس است«. بایدن گفت: »هنوز شــکاف هایی وجود دارد که باید پر شود. اما ما در حال 
پیشرفت هستیم، روند مثبت است و من مصمم هستم که این توافق را انجام دهم و به این جنگ پایان دهم؛ جنگی 
که باید اکنون پایان یابد.«هفته گذشته، کاخ سفید، »برت مک گورک« مقام ارشد خود در امور خاورمیانه را برای 

گفت وگو با مقام های اسرائیلی به آنجا اعزام کرد. و ویلیام جی برنز، مدیر سیا، هم برای مذاکره با مقامات مصر، 
قطر و اسرائیل در مورد آزادی گروگان ها به دوحه قطر سفر کرد. روز جمعه، مک گورک رهبری هیات آمریکایی را 
در مذاکرات بیشتر در قاهره در مورد توافق آتش بس سه مرحله ای که مورد حمایت ایالات متحده و سازمان ملل 
است، برعهده داشت. نتانیاهو پس از برگزاری جلساتی با تیم مذاکره کننده اسرائیل در روز پنج شنبه، هیاتی را 
نیز به سرپرستی رئیس شین بت، سرویس اطلاعات داخلی اسرائیل، برای ادامه گفت وگو به قاهره اعزام کرد. هم 

اسرائیل و هم حماس در مورد اینکه آیا طرف مقابل واقعا آماده امتیاز دادن است، محتاط هستند.
»حســام بدران«، یکی از مقامات ارشــد حــماس، در مصاحبه ای در دوحــه گفت که گــروه او در گفت وگو با 
میانجی ها، به ویژه در ایجاد تغییرات زبانی، »انعطاف پذیری زیادی« نشان داده است، اما به خواسته خود مبنی 
بر موافقت اسرائیل با آتش بس دائمی پایبند بوده است. وی گفت: »ما در مذاکره لجباز و سختگیر نیستیم. اگر 
عباراتی باشد که مذاکرات را آسان   تر کند و به همان نتیجه یعنی پایان جنگ منجر شود، مشکلی نداریم«. ارتش 
اسرائیل این هفته اعلام کرد که در تعدادی از مناطق شهر غزه در حال عملیات است. این مناطق شامل محله 
»تل الحوا«، جایی که نیروهای اسرائیلی به یک مجتمع تخلیه شده سازمان ملل یورش بردند و حومه جنوبی محله 
مجلل »الرمال« بود. »دفاع غیرنظامی فلســطین« روز جمعه اعلام کرد که نیروهایش شروع به بازیابی اجساد از 
»تل الحوا« و محله »السیناء« کرده و حداقل 60 نفر تا کنون پیدا شده اند. ارتش اسرائیل بیش از دو هفته پیش 
عملیات در شجاعیه را اعلام کرد. ســیدو می گوید:»با وجود خرابی های گســترده و نبود نیازهای اولیه و   آب اما 
برخی از افرادی که ساختمان ها و خانه هایشان ویران شــده بود، در اطراف آنجا و در کنار آوارها چادر برپا کرده 

و مصمم به ماندن هستند.«

همهبهرنگراستافراطیدرآمدهاند

مهاجرستیزیدرکانونسیاستژرمنها

میدان سرسبز بازار، احاطه شده با رستوران های خاورمیانه ای در شهری آرام که تقریبا نیمی از ساکنان آن دارای پیشینه مهاجر هستند، به 
نظر آخرین مکانی است که جدیدترین موج انفجاری واکنش های ملی گرایانه آلمان را برانگیخته است. اما در »مانهایم« بود که دادستان ها 
می گویند یک مرد افغان در ماه مه شش نفر را در یک گردهمایی ضداسلامی با چاقو زخمی کرد و افسری را که مداخله کرده بود، کشت. هنوز 
انگیزه آن مشخص نشده است. اما این مرگ و این واقعیت که مرد متهم سال ها پیش ادعای پناهندگی   اش رد شده بود، درخواست هایی 

را برای اخراج برخی پناهجویان برانگیخت. زمانی چنین احساساتی به عنوان پیام هایی متعلق به راست افراطی تلقی می شد.

»سارا ماسلین نیر« و »کریستوفر شوئتزه« در گزارش 
13 جــولای در نیویورک تایمز نوشــتند، اینکه این 
اتفاق می تواند در مانهایم رخ دهد - جامعه   ای متشکل از بیش از 300 هزار 
نفر که به   عنوان »شــهر میدان ها« شــناخته می شــود- آلمان را متحیر کرده 
اســت. این امر به ویژه برای جمعیت دیرینه مسلمان این شهر دردناک بوده 
است، جایی که طبق برخی تخمین ها، تقریبا از هر پنج نفر یک نفر ترک تبار 
است. آشکارا، بحث سیاسی مربوط به پناهندگان است، اما در تجربه زندگی 
مسلمانان آلمان، بسیاری گفتند که احساس می کنند از اینکه هدف گرفته 

شوند، فاصله بسیاری دارند.
این نگرانی از ژانویه تشدید شده است، زمانی که یک »افشاگری«، جلسه 
محرمانه توسط اعضای راســت افراطی را فاش کرد که طی آن اخراج حتی 
ساکنان قانونی مهاجر تبار مورد بحث قرار گرفت. برخی ابراز نگرانی کردند 
که اتفاقی که در مانهایم افتاد ممکن اســت باعث شکســته شــدن »سد« 
شده باشــد. چند روز پس از مرگ افسر »روون لور«، 29 ســاله، مانهایم به 
کانون پیشنهادهای ضد مهاجرتی تبدیل شــد؛ برخی زمانی تنها در میان 
راست   ترین   ها به صورت زمزمه چیزهایی مطرح می کردند اما اکنون به مرکز 
بحث   های سیاسی آلمان تبدیل شده است. به گفته شهردار شهر کوچکی 
که افسر مذکور اهل آن بود، افسر »لور« فردی کاریزماتیک و علاقه مند به کار 
پلیس بود. به گفته یکی از خواهرانش، او وظیفــه آموختن زبان عربی را بر 
عهده گرفته بود تا بتواند با ســاکنان عرب زبان بهتر ارتباط برقرار کند. پس 
از مرگ او، ادارات پلیس و سایرین در سراسر کشــور مراسم یادبودی برای 

او برگزار کردند.
برخی از میدان   های آرام شهر با اعتراضات حزب راست افراطی »آلترناتیو 
برای آلمان« یا» AfD« که به تازگی مقام دوم را در انتخابات اتحادیه اروپا کسب 
کرده بــود و مخالفان و معترضان خشــمگین، تحت تاثیر قرار گرفته اســت. 
بســیاری از حاضران گفتند که AfD از این واقعیت کــه موضع تندروانه اش 
پس از مرگ افسر »لور«، توسط مخالفانشــان- از صدراعظم گرفته تا پایین- 
پذیرفته شده، جسور شده اســت. »دامیان لور«، نماینده ایالتی AfD  که در 

یک تظاهرات در »میدان رژه« مانهایم ایستاده بود، گفت: »ما این را سال ها 
پیش گفتیم و آنها گفتند: »تو نازی و نژادپرست هستی.« اکنون آنها این عقیده 

را پذیرفته اند؛ پس آنها اکنون چه کسانی هستند؟«
»سمرا بایســال فابریســیوس«، وکیل، از پنجره دفترش مشرف به میدان 
بازار که در آن حمله انجام شد، گفت که عواقب آن روز در ماه مه را با وحشت 
تماشا کرده اســت. مرد متهم این حمله، که پلیس طبق قوانین سختگیرانه 
حفظ حریم خصوصی آلمان او را »ســلیمان الف«، 25 ســاله نامید، هدف 
تیراندازی پلیس قرار گرفت. دادستان فدرال به دلیل حفظ حریم خصوصی 
از ارائه وضعیت فعلی او خودداری کرد، اما افزود که وی پس از چند هفته در 
بیمارستان به زندان منتقل شده است. خانم بایسال فابریسیوس در حالی 
که او و افسر لور را با آمبولانس بردند، پشــت پنجره اش ایستاده بود. او گفت 
که این تجربه وی را تــکان داده اما اثرات موج دار آن نیز همین طور اســت. 
او برای اولین بار متوجه شــده که برای پسر 14 ســاله اش که آلمانی است 
می ترسد. امروز او نگران است که تبدیل به یک هدف شود زیرا موهای سیاه و 
چهره های تیره ای مانند »سلیمان« دارد. او گفت: »همیشه این بحث در مورد 
مهاجرت وجود داشت. اکنون ما این احساس را داریم که کل بحث به دلیل 
مواردی از این دست در حال تغییر است.« وی افزود: »می ترسم.« »سلیمان 
الف« در سال 2014 برای درخواست پناهندگی به آلمان آمد، ادعایی که به 
گفته مقامات رد شد. او با یک شهروند آلمانی ازدواج کرد و از او دو فرزند آورد 
و به همین دلیل به او حق ماندن در کشور داده شــد اما تابعیت داده نشد. 
حتی اگر چنین نمی شــد، به احتمال زیاد اخراج نمی   شد، زیرا دولت آلمان 
مدت   هاســت که از بازگرداندن پناهجویان به کشــورهای خاصی که بسیار 
خطرناک تلقی می   شــوند - مانند افغانســتان - حتی زمانی که درخواســت 
پناهندگی آنها ناموفق شود، امتناع می   کرد. این تردید با وقایع مانهایم از بین 
رفت. در تلاش برای استرداد رای از راست و راست میانه، صدای گسترده ای 
در سراسر طیف سیاســی چشــم انداز اخراج را برای کســانی که در آزمون 
پناهندگی مردود می شوند، به ویژه کسانی که مرتکب جنایات خشونت آمیز 

می شوند، پذیرفته شده است.

پرزیدنتقصدکنارهگیریندارد

نشستپرتنشبایدنباقانونگذاران

پس از بازدید رهبر اقلیت مجلس از کاخ ســفید برای در میان گذاشــتن نگرانی های دموکرات  ها در مــورد نامزدی بایدن، 
رئیس  جمهور یک جلسه مجازی پرتنش با قانون گذاران برگزار کرد که در آن در برابر فراخوان برای کناره  گیری مقاومت کرد. 
به نوشــته روزنامه نیویورک  تایمز، جو بایدن، رئیس  جمهوری ایالات متحده روز جمعه در مقابل تشدید فشار دموکرات  ها و 
قانون گذاران که قابلیت او را به عنوان یک نامزد زیر سوال می  برند و به طور علنی و خصوصی از تصمیم وی برای ادامه رقابت 

انتقاد می کنند، مقاومت کرد.قانون گذاران مجددا از او خواستند از انتخابات کنار بکشد. 

یک روز پــس از یک کنفرانــس خبری که قــرار بود 
مقاومت بایدن را بشــکند، قانون گــذاران دموکرات 
نگران و نامطمئن در مورد چگونگی ادامه مســیر به مناطق خود بازگشتند. 
رهبر مجلس نمایندگان آنها مستقیما به بایدن اعلام کرد که اعضای وی هنوز 
نگرانی عمیقی در مورد نامزدی رئیس جمهور دارنــد. بایدن هم که در ایالت 
میدان نبردِ میشیگان )ایالت مستقل( تجمعی برگزار کرد، فرد برجسته  ای را 
همراه خود نداشت و دموکرات  های برجسته ترجیح دادند در کنار او نباشند. 
اما در تجمعی که در یک دبیرستان در دیترویت برگزار شد، بایدن مصمم نشان 
داد و به انبوهی از حامیانش گفت: »من به جایی نمی  روم.« چیزی که در آنجا 
مشاهده شد این اســت که بایدن بعید اســت نظرش را تغییر دهد. جمعیت 
ستایشگر او هم شعار می  دادند »دســت از کار نکش!« در حالی که بایدن با 
این شــعارها بیشتر هیجانی می شــد و حتی در حین ســخنرانی  اش دونالد 
ترامپ، رقیب جمهوری خواه خود را به استهزا گرفت. همزمان در واشنگتن، 
حکیم جفریس، نماینده دموکرات نیویــورک و رهبر اقلیت، فاش کرد که روز 
پنج شنبه در کاخ سفید با بایدن دیداری انفرادی داشته است تا احساسات 
هم  حزبی  های خود را به وی منتقل کند. او به بایدن گفته است که دموکرات  ها 
نگران توانایی رئیس  جمهور برای شکست دونالد ترامپ در ماه نوامبر هستند.

کلینتونواوباماعلیهبایدن؟ 
بایــدن فعــلا کمپین  هــای دموکرات  هایــی را کــه می  خواهنــد او را از 
کاندیداتوری حزب برکنار کنند، شکست داده اما دموکرات  ها که همبستگی 
خوبی دارنــد و عمدتــا از کهنه  کارهای دولت  هــای اوباما و بیــل کلینتون 
هستند، هر ساعت در حال نقشه  کشی هســتند تا بایدن را هر چه سریع تر 
وادار به عقب  نشینی کنند. به گزارش آکسیوس، این افراد در حال برگزاری 
نظرسنجی  ها، لابی  گری با روســای جمهور پیشــین، ارتباط برقرار کردن با 
سران دموکرات، ساماندهی حامیان مالی و صحبت با خود بایدن آن هم به 
روشی کاملا مرسوم هستند تا او را به کناره  گیری ترغیب کنند.آنها کمیته  ای 
غیررسمی برای برکناری رئیس جمهور هستند و ماموریتشان، بیرون کشیدن 

بایدن از رقابت  های انتخاباتی است که هر چه سریع تر رخ دهد، بهتر است.
این شبکه ضد بایدن هر روز محکم تر و قوی  تر می شود و نظرسنجی  های آن 
نشان می دهد که دموکرات  ها می  خواهند با کنار گذاشتن بازنده  های قطعی، 
به برندگان بزرگی با یک کاندیدای جدید برســند. برخــی از حامیان مالی 
دموکرات  ها به دنبال تعهد جدی مالی برای هر کسی به جز بایدن هستند. 
این دســته از دموکرات  ها، رقابت انتخاباتی کنونی را جدی می  بینند. تنها 
سه ایالت مهم هستند که شامل ویسکانسین، میشیگان و پنسیلوانیاست. 
اینها همان ایالاتی هســتند که باعــث پیروزی بایــدن در انتخابات 2020 
شدند. این افراد همچنین راه حلی مشخص و واضح دارند؛ اینکه حمایت از 
بایدن یا حتی کامالا هریس، معاونــش را فراموش کنید و با بی  رحمی تمام، 
دو نفر را )نامزد ریاســت جمهوری و معاون(که به احتمال زیاد می توانند در 
این سه ایالت پیروز شــوند، بیابید. در این راســتا دموکرات  های ضد بایدن 
پیامک، ایمیل و نظرسنجی رد و بدل می کنند، با سایر دموکرات  ها در تلویزیون 
و شبکه ایکس به مباحثه می  پردازند، داستان منتشر می کنند و با خبرنگاران 
و ستون نویس  های همراســتای خود مانند »ازرا کلین« و »مت ایگلسیاس« به 

استدلال  ها می  پردازند.
بسیاری با قانون گذاران صحبت می کنند تا رهبران خود را به منظور اعمال 
فشــار بر بایدن و حلقه نزدیکانش متقاعد کنند. آنهــا می  دانند که بایدن و 
خانواده  اش به نظر از موضع خودکوتــاه نمی  آیند، برای همین امیدوارند که 
بتوانند از نیرویی مشترک توسط اوباما، کلینتون  ها، شومر، جفریس و پلوسی 
برای این کار کمک بگیرند. اعضای این کمیته فرعی به ما می  گویند که هیچ 
دست، دستور و کنترل پنهانی وجود ندارد. به جای آن، اینها افرادی هستند 
که با هم در کارزارهای انتخاباتی گذشته کار کرده  اند. یکی از عوامل کلیدی 
گفت: »همه یکدیگر را می  شناســند و برای اوباما یا کلینتون کار کرده  اند.« 
»جیمز کارویل« که به بیل کلینتون برای رسیدن به ریاست جمهوری کمک 
کرده بود، گفت کلینتون و اوباما با دیده نشدنشان پس از توییت حمایتی از 
بایدن آن هم یک روز پس از مناظره او با ترامپ پیام روشنی دریافت کردند. 

کارویل افزود: »سکوت خود شکلی از فریاد کشیدن است.«
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استفاده از 
تحریم ها  برای 

دستیابی  به 
اهداف ژئوپلیتیک 

از دهه 1970 
به سرعت در 
حال افزایش 

بوده است

 تحریم هــای اقتصــادی 
امیررضا انگجی 

مدت هاســت کــه اقتصاد 
ایــران را تحت تاثیــر آثــار 
زیان بار خود قرارداده و هیچ یک از  جوانــب اقتصاد ملی از 
تاثیرات مخرب آن در امان نمانده اســت، امــا تحریم تنها به 
کشورهای تحت تحریم صدمه نمی زند بلکه باعث محرومیت 
شرکت های جهانی از بازارهای هدف تحریم نیز می شــود. 
بررســی آمار گمرکی فرانســه نشــان می دهد که صادرات 
شرکت های فرانســوی به ایــران پس از اعــمال تحریم های 
اقتصادی از سال 2012، به شدت کاهش یافته است. برای 
دولت چهاردهم بدون شک تحریم مانع مهمی برای توسعه 

روابط اقتصادی با جهان خواهد بود.
استفاده از تحریم ها برای دستیابی به اهداف ژئوپلیتیک 
از دهه 1970 به سرعــت در حــال افزایش بوده اســت، اما 
برجســته ترین آنها در طول یک دهه گذشــته اتفاق افتادند 
که شامل تحریم های شــدیدی بود که علیه ایران نیز وضع 
شــد. این تحریم های ناعادلانه، تنها به سهم بازار خارجی و 
صادرات ایران ضربه نزد بلکه صادرات کشورهایی که طرف 
تجاری مهمی برای ایران بودند همچون آلمان و فرانسه نیز 
به شدت کاهش یافت. این را با اســتفاده از داده های تعداد 

بنگاه های خارجی صادرکننده به ایران می توان نشان داد.
از سال 2010، اتحادیه اروپا شروع به اعمال تحریم های 
خود علیه ایران کرد و به طور متوالی شرکت های هواپیمایی، 
حمل ونقل هوایی و کشتیرانی ایرانی را از فعالیت در اتحادیه 
اروپا منع کرد. اقدامات بعدی همچنیــن محدودیت هایی 
را بــر خدمات مالــی و بخش انــرژی ایران اعــمال و بیمه و 
بیمه اتکایی توســط شرکت هــای خصوصی ایرانــی راکه با 
اتحادیه اروپــا کار می کنند، ممنوع کــرد. از ژانویه 2012 
در کنار ســایر اقدامات، واردات نفت، ســایر پتروشیمی ها 
و فلزات گرانبها نیــز تحت تحریم قرارگرفــت. این تحریم ها 
از آن زمان تاکنون بــه تجارت ایران و حتــی تجارت جهانی 
صدمات زیادی وارد آورده و یک محدودیت آشــکار در روند 
طبیعی تجارت جهانی بوده اســت. یک سوال مهم و تجربی 
در اقتصاد این است که واکنش شرکت های صادرکننده به 
تحریم ها چگونه است؟ به طور خاص، کدام شرکت ها مایل 
یا قادر به خدمت به بازار یک کشــور تحریم شــده هستند؟ 
بررسی داده های گمرکی فرانســه نشان می دهد که اعمال 

تحریم هــای جدید علیه ایران و روســیه به طور قابل توجهی 
احتمال ارائه خدمات شرکت ها به این بازارهای تحریم     شده 
را کاهش می دهد، در حالی که لغو موقت تحریم های کوبا و 
میانمار هیچ اثر تجاری بزرگی نداشته و این نشان می دهد 
که حتی لغو تحریم ممکن است منجر به بازگشت به شرایط 
پیش از تحریم نباشد. علاوه بر این، تاثیر تحریم ها در ابعاد 
بزرگ و بر اساس ویژگی های موردی بسیار ناهمگن است. 
شرکت هایی که بیشــتر بــه ابزارهای مالی تجارت وابســته 
هستند، به شــدت تحت تاثیر قرار می گیرند اما شرکت هایی 
کــه در خدمت به »کشــورهای بحــران     زده« تخصص دارند، 

می توانند تا حدی از اثر تحریم مصون باشند. 
تحریم هــا دسترســی به بــازار را محــدود می کنــد. این 
محدودیت ها می توانند صریح باشند مثلا تحریم تسلیحاتی 
یا اخراج از سیستم ســوئیفت و همچنین می توانند ضمنی 
باشــند، مانند عدم اطمینان قانونی یا بی     ثباتی سیاســی، 
با این حــال بســیاری از اقدامــات تحریمی ممکن اســت 
از شرکت هــا بخواهد که معامــلات تجاری خود را با کشــور 
تحریم شــده قطع کنند. در این گزارش، تاثیــر تحریم ها بر 
تصمیم شرکت ها برای شروع یا ادامه خدمت به بازار تحریم 
شده و تصمیم به عدم ورود یا خروج، بررسی می شود. نمودار 
حاضر،  به صورت تصویری داستان شرکت های تحت تحریم 
را نشــان می دهد. هر پانل مقایسه ساده تعداد شرکت های 
فرانسوی صادر     کننده به یک کشور آسیب دیده )خط قرمز( 
را با کشــوری که از نظر جغرافیایی و اقتصادی قابل مقایسه 
اســت )خط آبی( نشــان می دهد. محــور عمــودی تعداد 
شرکت های فعال در یک ماه معین را نشــان می دهد. خط 
مشکی عمودی زمان اعمال تحریم مربوطه را نشان می دهد، 

در حالی که ناحیه سایه قرمز مربوط به دوره تحریم است.
نمودار، مــورد ایران را نشــان می دهد کــه در آن کاهش 
تعــداد شرکت های فعال چشــمگیر اســت، در حالی که در 
دو سال قبل از تحریم های اعمال شده توسط اتحادیه اروپا 
و ســایر کشــورها، تعداد شرکت ها در هر مــاه معین به طور 
متوســط در محدوده 457شرکت در نوســان است، پس از 
آن این عــدد به 276شرکــت کاهش می     یابد کــه به معنای 
کاهش40 درصدی اســت. در مورد تحریم های روســیه در 
نمودار، این افت کمی کمتر چشــمگیر است، اما همچنان 
شدید است؛ قبل از تحریم ها میانگین ماهانه 1922شرکت 

در بازار روسیه حضور داشتند، پس از آن این تعداد به 1480 
شرکت کاهــش می یابد که کاهــش 23 درصدی را نشــان 
می دهد.  از طــرف دیگر داده ها اثر معکــوس ضعیفی را در 
مورد میانمار نشان می دهد؛ بدین صورت که با لغو تحریم ها 
پس از یک دوره طولانی مــدت ممنوعیت تا حد زیادی برای 
شرکت های فرانسوی برداشته شــد و میانگین ماهانه آنها تا 
حدودی به تدریج از 33 به 44شرکت در دو ســال  پس از آن 

افزایش یافت. 
در این گــزارش، از داده های شرکت های فرانســوی برای 
تمرکــز انحصاری بــر عواقــب تحریم ها بر حاشــیه فعالیت 
تجاری، یعنــی تمایل شرکت ها بــه صــادرات در یک زمان 
معین به بازار معین، بهره     برداری می شود. این کار، با ادبیات 
رو به توســعه پویایی تصمیمات صادراتــی شرکت ها مرتبط 

اســت. اولین رشــته از این ادبیات بر اهمیــت هزینه های 
صادراتی و در نتیجــه، بر اهمیت تجربه صــادرات قبلی در 
تصمیم گیری برای ورود به بازارهای خارجی متمرکز است؛ 
در واقــع تجزیه و تحلیــل دقیق داده ها نشــان می دهد که 
شرکت هایی که به دنبال ورود به بازار خارجی هستند، اغلب 
یک دوره اکتشافی از آزمون و خطا را پشت سر می گذارند. این 
ادبیات همچنین این واقعیت را برجسته می کند که واکنش 
شرکت ها به شوک ها احتمالا ناهمگن است. این به ماهیت 
قراردادهــای تجــاری و در نتیجه به ویژگی هــای کالاهای 
مبادله شــده بســتگی دارد. همچنین به ویژگی های خود 
شرکت ها مانند اندازه و تجربه شرکت ها در بازارهای خارجی 
بستگی دارد.  شرکت های فرانسوی پس از اعمال تحریم ها، 
به     طور چشــمگیری کمتر به ایران و روســیه صادرات دارند. 

علاوه بر این، کاهش تحریم های آمریکا علیه کوبا )و مقررات 
فراسرزمینی مربوطه( تاثیر قابل توجهی بر صادرات فرانسه 
به آن کشور نداشته است و پایان تحریم ها علیه میانمار تاثیر 
مثبت اما نسبتا کمی دارد. تخمین زده می شود که میانگین 
احتمال شرکت هایی که بــه بازارهای تحریم شــده در یک 
ماه معین کالا صادر می کنند برای ایران 39درصد در حین 
تحریم کاهش می     یابد. یافته     ها نشان می دهد که تحریم ها 
تا حدی از طریــق افزایش هزینه هــای ورود به بــازار عمل 
می کنند که دلالت بر اثــرات پویای تحریــم دارد. از طرفی 
طراحی تحریم های خاص باعث می شود که شرکت ها کم و 
بیش تحت تاثیر قرار گیرند. برای مثال، این موضوع با تاثیر 
تحریم های بســیار قوی     تر بــرای صادرکنندگانی که به طور 
گســترده به ابزارهای تامین مالی تجارت متکی هســتند، 
به دلیــل اقدامات اعمال شــده بــر بخش مالــی در ایران و 
روسیه، نشان داده می شود. حضور شرکت ها در کشورهای 
دیگر-تصادفی یا استراتژیک-ممکن است به آنها اجازه دهد 
زمانی که این کشورها با کشور تحریم     شده همسایه هستند 
یا با سطح بالایی از بی     ثباتی سیاسی مواجه هستند، بهتر با 

تحریم ها کنار بیایند.
با بررسی موارد تحریم ایران و روســیه متوجه می شویم که 
اعمال تحریم ها احتمال صادرات شرکت های فرانسوی به این 
کشورها را به     طور چشمگیری کاهش می دهد، اما لغو تحریم ها 
به نتیجه گیری متقارن منجر نمی شود. پایان تحریم ها علیه 
میانمار منجر به افزایش چشــمگیر احتمال صادرات به این 
کشــور شــد، هرچند در ابعادی بســیار کمتر از تاثیر اعمال 
تحریم ها، همان طــور که در مورد روســیه و ایران تخمین زده 
می شــود. برای کوبــا، به نظر نمی رســد که کاهــش موقت 
تحریم های آمریــکا منجر به افزایش حضــور صادرکنندگان 
فرانسوی در این بازار شده باشد. این تعجب آور نیست زیرا ما 
در حال مطالعه در مورد یک اثر غیرمستقیم هستیم: فرانسه 
هیچ تحریمی علیه کوبا اعمال نکرد و فقط مفاد فراسرزمینی 
تحریم های ایالات متحده به طور بالقوه قادر به محدود کردن 

تجارت فرانسه با کوبا بود. 
برداشت دیگر این اســت که تحریم های مالی، همان طور 
که در هر دو مورد ایران و روسیه اعمال شد، بر تجارت از طریق 
تغییر رفتار در سطح شرکت تاثیر می گذارد. شرکت هایی که به 
ابزارهای مالی تجارت متکی هستند، فعالیت خود را در این 
بازارها به طور قابل توجهی بیشــتر از بازارهای مشابه کاهش 
می دهنــد. این نتیجه مکمــل یافته     های مرتبط بــرای تاثیر 
تحریم های شدید با استفاده از ابزارهای مالی تجارت است. 
تحریم ها ابزارهای سیاستی نادرستی هستند و باید با احتیاط 
مورد استفاده قرار گیرند زیرا آنها تاثیرات قوی منفی بر تجارت، 
بر حاشیه سود شرکت ها و فعالیت تولیدی آنها دارند و به طور 
کلی سخت است که بدانیم چه کسی، چگونه و برای چه مدت 

ضربه می خورد. 

شـرکت آهـن و فـولاد المـاس آرتاویـل در نظـر دارد خـط انتقـال نیـروى بـرق 230 کیلوولـت از محـل پسـت 230/63 کیلوولـت 
کمـى آبـاد تـا محـل پسـت اختصاصـى مجتمـع آهـن و فـولاد آرتاویـل واقـع در شهرسـتان اردبیـل - کیلومتر 10 جـاده آبى بیگلو 
را احداث نماید. مسـیر تعیین شـده براى این خط از اراضى اطراف روسـتاهاى «آقاباقر» و «کمى آباد» عبور مى کند. لذا از 
کلیه اشـخاص حقیقى و حقوقى که داراى املاك ثبت شـده واقع در مسـیر خط مورد نظر (مطابق نقشـه) هسـتند درخواسـت 
مى شـود، جهت کسـب اطلاعات بیشـتر به آدرس تهران – خیابان نلسـون ماندلا – خیابان دسـتگردى غربى (ظفر) – نرسـیده 

بـه خیابـان ولیعصـر – پـلاك 352 – طبقـه ششـم شـرکت آهـن و فـولاد المـاس آرتاویـل مراجعه نمایند.  
تلفن تماس: 021-92001051
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آگهــی فــراخــوان مــالکــان اراضــی

واجـد  پیمانـکار  بـه  عمومـى  مناقصـه  طریـق  از  را  ذیـل  موضـوع  دارد  نظـر  در  پردیـس  پتروشـیمى  شـرکت 
شـرایط واگـذار نمایـد. لـذا از کلیـه شـرکت هـاى متقاضـى دعـوت مـى گـردد حداکثـر از تاریـخ درج آگهـى لغایـت 
1403/05/06 نسبت به ثبت نام در سامانه برگزارى الکترونیک معاملات شرکت پتروشیمى پردیس به آدرس
https://tender.paupc.ir و دریافـت نـام کاربـرى و رمـز عبـور اقـدام نماینـد. دریافـت فـرم ارزیابـى کیفـى و 

تکمیـل فـرم هـا و ارائـه کلیـه مسـتندات مـورد نیـاز از طریـق سـامانه مذکـور انجـام خواهـد شـد.
الف) موضوع مناقصه:

تعویـض لدرهـا و سـینى کابـل بـرق و ابـزار دقیـق واحـد آبگیـر بـه همـراه تعویـض و رنـگ آمیـزى سـاپورت هـاى 
.1403-PPC/992 مجتمـع پتروشـیمى پردیـس بـه شـماره

ب) نشانى مناقصه گذار: عسلویه، منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس،فاز اول پتروشیمى ها، شرکت پتروشیمى 
پردیس.

لازم بـه توضیـح اینکـه پـس از بررسـى هـاى لازم، از متقاضیانـى کـه واجـد شـرایط شـناخته شـوند (کسـب حداقـل 
امتیـاز لازم از فـرم ارزیابـى کیفـى پیمانـکاران) جهـت دریافـت اسـناد مناقصـه دعـوت به عمل خواهد آمد و ارسـال 
مـدارك هیـچ گونـه حقـى جهـت شـرکت در مناقصـه ایجـاد نخواهـد کـرد. متقاضیـان مـى تواننـد درصـورت نیـاز بـه 
کسـب اطلاعـات بیشـتر بـا شـماره تلفـن هـاى 8-07737323305 داخلـى 2028 (امـور حقوقـى و قراردادهـا) 

تمـاس حاصـل نمایند. 
روابط عمومى شرکت پتروشیمى پردیس

نوبت دومفراخوان عمومی شناسایی پیمانکار و دعوت به مناقصه

افزایش 13 درصدی خرید تضمینی گندم 
دنیای اقتصاد: مجــری طرح خودکفایی گنــدم وزارت جهادکشــاورزی با اعلام 
افزایش 13 درصدی خرید تضمینی گندم گفت: خرید مازاد برنیاز کشــاورزان به 
هفت میلیون و 240 هزار تن رسیده اســت. به گزارش خبر  گزاری تسنیم به نقل از 
پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهادکشــاورزی، مجری طرح خودکفایی گندم وزارت 
جهادکشاورزی اظهار کرد: براساس آخرین گزارش سامانه شرکت بازرگانی دولتی، 
هفت میلیون و 240 هزار تن گندم از کشــاورزان به ارزش 127 هزار میلیارد تومان 
خرید تضمینی شده است. سهراب سهرابی اظهار کرد: این میزان خرید تضمینی 
نســبت به مدت مشابه ســال زراعی گذشــته 850 هزار تن معادل 13 درصد رشد 
نشان می دهد. وی درباره پرداخت مطالبات گندمکاران نیز تصریح کرد: تاکنون 
52.6 هزار  میلیارد تومان از پول کشاورزانی که گندم خود را به مراکز دولتی خرید 
تضمینی تحویــل داده اند، پرداخت شــده و مابقی وجوه نیز درحــال پی گیری از 
سوی وزارت جهادکشــاورزی است. ســهرابی ادامه داد: بیشــترین میزان خرید 

تضمینی گندم مربوط به اســتان های خوزســتان با یک میلیــون و 622 هزار تن، 
گلستان یک میلیون و 80 هزار تن، فارس 756 هزار تن، کرمانشاه 570 هزار تن و 

خراسان رضوی 450 هزار تن است.
وی گفت: عملیات برداشت گندم در استان های با اقلیم سرد مانند کردستان، 
همــدان، کرمانشــاه، قزویــن، مرکــزی، خراســان رضوی، آذربایجان شرقــی و 
آذربایجان غربــی، زنجــان، اردبیــل، چهارمحــل و بختیــاری، خراســان رضوی، 
خراسان شــمالی و لرســتان ادامــه دارد. مجری طــرح خودکفایی گنــدم وزارت 
جهادکشاورزی خاطرنشــان کرد: برداشــت این محصول در استان های گرمسیر 
همچون خوزستان، ایلام، سیستان و بلوچستان، بوشهر، هرمزگان و جنوب کرمان 

تمام شده یا در حال اتمام است.
وی بر تحویل گندم به مراکز رسمی خرید تضمینی تاکید و اظهارکرد: کشاورزان 
از تحویل گندم خود بــه دلالان خودداری و آن را به مراکز رســمی خرید تضمینی 
عرضه کنند. سهرابی در همین حال از کشــاورزان خواست پس از اتمام عملیات 
برداشــت محصول، بقایای گیاهی و کاه و کلش مزارع را آتش نزنند، زیرا درصورت 
عدم کنترل آن بر اثر وزش باد، آتش به مراتع، جنگل ها، تاسیسات و ساختمان های 
کنار مزارع سرایت می کند و موجب افزایش دامنه آتش ســوزی در منابع طبیعی و 
خسارت به آن می شــود. وی درباره دیگر تبعات آتش زدن بقایای گیاهی گفت: در 
خاک میلیون ها و  میلیاردهــا جاندار مفید زندگی می کند که بــا آتش زدن بقایای 
گیاهی علاوه بر ازبین رفتن این جانداران، مواد آلی خاک کاهش می یابد و همین 
امر منجر به فرسایش خاک و ایجاد ریزگردها می شود. سهرابی افزود: دود حاصل 
از آتــش زدن بقایای گیاهی مــزارع موجب افزایــش آلودگی هوا و محیط زیســت 
نیز خواهد شــد. وی اذعان کــرد: در هر هکتــار از بقایای گیاهــی مزرعه حدود 

150کیلوگرم کود شیمیایی وجود دارد که با آتش زدن آن از بین می رود.
مجری طرح خودکفایی گندم وزارت جهادکشاورزی درهمین حال تصریح کرد: 
بقایای گیاهــی در مزارع، نفوذ آب در خــاک را افزایش و تبخیــر و تعرق را کاهش 

می دهد.

اثر منفی محدودیت های تجاری و اقتصادی بررسی شد

فلج تجارت  با  »تحریم«
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شرکت ملی صنایع مس ایران
شـرکت ملـی صنایـع مـس ایـران بـا عنـوان مناقصـه گـذار در 
نظـر دارد پـروژه احـداث نیـروگاه 100 مگاواتـی خورشـیدی مجتمـع 
مـس شـهربابک بـه صـورت همزمـان و بـه دو روش EPCF&EPC را 
بـه شـرکت هـا یـا موسسـات واجـد صلاحیـت واگذار نمایـد. مقتضی 
اسـت جهت کسـب اطلاعات بیشـتر به وب سـایت هاي رسـمی این 

شـرکت بـه شـرح ذیـل مراجعـه نمایید.

آگهي مناقصه
 شماره ۱۱۰۳۱۱۲

 www.nicico.com

www.sarcheshmeh.nicico.com
www.shahrbabak.nicico.com

www.dargah.nicico.com

شـرکت ملـی صنایـع مـس ایـران درنظـر دارد: «انجـام کلیـه عملیـات 
خاکـی (خاکبـرداری و تسـطیح زمیـن) سـایت کارخانـه هـای تغلیظ سـریدون، 
سـاختمان های جنبی، احداث جاده های دسترسـی به سـایت و نیز جاده های 
ارتباطـی داخـل سـایت تـا مرحلـه راف گریدینـگ» را از طریـق مناقصـه عمومی 
(همزمـان بـا ارزیابـی کیفـی، یکپارچـه) به انجام برسـاند. جهت کسـب اطلاعات 

بیشـتر به سـایت رسـمی شـرکت به آدرس هاي ذیل مراجعه شـود.

آگهي مناقصه
 شماره ۲۱۰۳۱۱۱

 www.nicico.com

www.azarbaijan.nicico.com
www.dargah.nicico.com

شرکت ملی صنایع مس ایران
شـرکت ملـی صنایـع مـس ایـران بـا عنـوان مناقصـه گـذار در 
نظـر دارد پـروژه" احـداث نیـروگاه 100 مگاواتـی خورشـیدی مجتمـع 
مـس سـونگون بـه صـورت همزمـان و بـه دو روش EPCF&EPC را بـه 
شـرکت هـا یـا موسسـات واجـد صلاحیـت واگذار نماید. مقتضی اسـت 
جهت کسـب اطلاعات بیشـتر به وب سـایت هاي رسـمی این شـرکت 

بـه شـرح ذیل مراجعـه نمایید.

آگهي مناقصه
 شماره ۱۱۰۳۱۱۳

 www.nicico.com

www.shahrbabak.nicico.com
www.dargah.nicico.com

شرکت ملی صنایع مس ایران
شـرکت ملـی صنایـع مـس ایران بـا عنـوان مناقصه گـذار در نظر 
دارد پـروژه احـداث نیـروگاه 100 مگاواتـی خورشـیدی مجتمـع مس 
سرچشـمه بـه صـورت همزمـان و بـه دو روش EPCF&EPC را بـه 
شـرکت ها یا موسسـات واجد صلاحیت واگذار نماید. مقتضی اسـت 
جهت کسـب اطلاعات بیشـتر به وب سـایت هاي رسـمی این شـرکت 

بـه شـرح ذیل مراجعـه نمایید.

آگهي مناقصه
 شماره ۱۱۰۳۱۱۱

 www.nicico.com

آقای فردنیاخانم معروف خانیآقای احمدیتایید دبیرپایانشروعصفحه آرا
+++++++++++++++میسمی

ضرورت اصلاحات نهادی

با بر  گزاری پیش از موعد انتخابات ریاســت جمهوری 
و انتخاب دکــتر پزشــکیان به عنوان ریاســت محترم 
جمهور، انتظارات بدبینانه مــردم و فعالان اقتصادی 
نسبت به شرایط آینده اقتصاد تعدیل شد، به نحوی    که 
هفته اول بعد از انتخابات با روند صعودی بازار سرمایه 
و کاهش نــرخ ارز انتظاری همراه بود. مشــابه این امر 
در انتخابــات ریاســت جمهوری ســال 13۹2 اتفاق 
افتاد و حتی نرخ ارز انتظاری بیــش از »نرخ ارز تحقق 
یافته« کاهش یافت، ولی در ســال های بعد از 13۹2، 
متغیرهای انتظاری ازجمله نرخ ارز همسو با »متغیرهای 
تحقق یافته« حرکت کردند، به عبارتی اگر مردم و فعالان 
اقتصادی مطلع باشــند که می خواهد سیاستی اجرا 
شــود که می تواند اقدام سیاســتی متفــاوت قلمداد 
شــود، این تغییر را در انتظارات خــود لحاظ می کنند 
و وقتی اطلاعــات آنها دلالت بر تغییر جــدی در رفتار 
سیاستگذار نباشد، عقلایی و براساس تجارب گذشته 
از رفتار سیاســتگذار تصمیم می گیرند، لذا پایبندی 
سیاستگذار به وعده    های اعلام شده به کسب اعتبار برای 
سیاستگذار کمک می کند و شکاف وعده ها با اقدامات، 
امکان اصلاحات اقتصادی را مشــکل خواهد کرد. در 
شرایط کنونی اقتصاد ایران بــا چالش های متعددی 
روبه روست که توان دولت را برای تحریک طرف عرضه یا 
تقاضای اقتصاد یا اصلاحات اقتصادی، محدود و بعضا 
تورم    زا کرده است. مشکلات کنونی نه تنها به دلیل نقص 
فنی در سیاستگذاری، بلکه به دلیل شکست     نهادی و 
سیاسی است. نهادهای رسمی و غیر رسمی با ماهیت 
سیاســی- اقتصادی که در یک ساختار تصمیم گیری 
توزیع شده و متزاحم، مشغول سیاستگذاری هستند. 
صنعت خودرو مثال خوبــی از این تــو در توی نهادی 
اســت. در حال حــاضر 2۹ نهــاد تنظیم    گــر در حوزه 
سیاســتگذاری، کنترل و نظارت در طــول چرخه عمر 
خــودرو از مرحله تامین و تولید تا نوســازی و اقســاط 
وجود دارند کــه 23 مورد آنها در این ســاختار پیچیده 
نهادی، اقدام به تنظیم گری و سیاستگذاری می کنند. 
 ،FATF این امر را می توان به ســایر موضوعــات مانند
انواع قیمت گذاری    ها، رفــع موانع و احیای بنگاه های 
تولیــدی و... تــری داد. سیاســت های اقتصــادی 
ضعیف و ناســازگار ســاختار نهــادی را تضعیف کرده 
و عوامل سیاســی را برای »حقوق مالکیــت ناکارآمد« 
تشــویق می کند، در نتیجه فســاد افزایش می یابد و  

سیاستگذاری بی    ثبات می شود. 
 بررســی تجربیات ۹8 کشــور در قالب 53 مطالعه 
نشــان داد که نظام اقتصادی و اجتماعی می تواند با 
اصلاح نهادها، کارآمدتر عمل کند. اصلاحات نهادی 
تلاشــی برای تغییر قوانین موثر بر تعاملات انســانی 
است و مشــتمل بر ســاختاری از اقدامات، روش های 
اجرا، مدیریت بحران و اصول اساسی تعامل نهادها با 
یکدیگر است. نهادها، از طریق ایجاد فضای لازم برای 
شکوفایی و توسعه بر اقتصاد تاثیر می گذارند. نهادهای 
قوی و کارآمد، اعتماد مردم و سرمایه گذاران را به دولت 
باز می    گرداننــد. سرمایه گذاران ترجیــح می دهند به 
دلیل رشوه و فساد کمتر، در کشورهای دارای موسسات 
کارآمدتر سرمایه گذاری کنند. وقتی ساختار نهادی از 
مردم و سرمایه گذاران حمایت می کند، مردم احساس 
احترام می کنند. کشــورهای درحال توســعه به دلیل 
عملکرد ضعیف، ساختار نهادی ناکارآمدی دارند. وقتی 
یک کشور به سمت توسعه حرکت می کند، نیازهایش 
نیز توســعه می یابند، بنابراین نیاز به انجام اصلاحات 
نهادی دارد. تاخیر در اجرای اصلاحات نهادی منجر 
به روند کندتر توســعه می شــود کــه پیامدهای کلان 

اقتصادی گسترده ای خواهد داشت.
به طور کل اصلاحات نهادی را می توان به دو دسته 
 اصلاحــات اقتصادی-نهــادی و اصلاحات سیاســی

- نهادی تقســیم کرد. اصلاحات اقتصــادی- نهادی 
به عنوان تغییرات بزرگ و همه جانبه برای بهبود کیفیت 
نظارتــی، کاهش فســاد، تقویت حاکمیــت شرکتی، 
اســتقلال نهادهای مالی و پولی، حمایــت از حقوق 
مالکیت و ارتقای استقلال قوه قضائیه تلقی می شود، 
بنابراین اکثریت مــردم می توانند در تصمیم گیری    ها 
و فعالیت هــای اقتصــادی شرکت کننــد. اصلاحات 
سیاســی- نهادی، تغییرات بزرگ در محیط سیاسی 
است که با نحوه اعمال و تشکیل قدرت سیاسی مرتبط 
است. اکنون یکی از نگرانی های هر کشوری، ارتقای 
کیفیت نهادها برای رفاه و رشد اقتصادی است، بنابراین 
هر کشــوری در حال اصــلاح نهادهای خود اســت. 
برخی از کشورها بر مسائل سیاســی تمرکز می کنند 
درحالی که برخی دیگر نهادهای اقتصادی را در اولویت 
قرار داده اند. بررســی اصلاحات سیاسی و اقتصادی-

 نهادی در کشورهای درحال توسعه نشان داد که الگوی 
اصلاحات از کشوری به کشور دیگر متفاوت است. برخی 
بر اصلاحات اقتصادی- نهــادی و برخی بر اصلاحات 
سیاسی-  نهادی تمرکز کرده اند ولی برای همه صرف نظر 
از جهت گیری و دیدگاه سیاسی، اصلاحات مفید بوده 
است. اگر کشــوری در مرحله بحران باشد، اصلاحات 
جزئــی از مدیریت بحران اســت یا گاهی ابــزار نجات 
است. از سوی دیگر، اگر کشوری در مرحله رشد باشد، 
اصلاحات به منابع فراوان نیاز دارد تا رشد کند. بررسی 
تاثیر اصلاحات اقتصادی-نهادی بر متغیرهای کلان 
اقتصادی نشان می دهد، زمانی که اقتصادها، نهادهای 
اقتصادی قوی دارند، رشــد و سرمایه گذاری به شدت 
افزایــش می    یابد. آزادســازی نهادهــای اقتصادی با 
رشــد اقتصادی بالاتر و جذب سرمایه گذاری بیشــتر 
همراه است. بررسی تاثیر اصلاحات سیاسی- نهادی 
بر متغیرهــای کلان اقتصادی نیز نشــان می دهد که 
کشورهایی که بر اصلاحات سیاسی تمرکز می کنند، 
بلافاصله بر بحران    هایی که به موجب اصلاحات حادث 
می شــوند، غلبه نمی کنند زیرا اکثریــت ذی نفعان بر 
قانون مسلط و با سیســتم قضایی در ارتباط هستند. 

لذا در کوتاه مدت به دلیل     بی    ثباتی سیاســی، فضای 
ناپایدار قضایی و فقدان کارآمدی دولت، رشد اقتصادی 
و ســطح سرمایه گذاری، کمــتر از میانگین بلندمدت 
خواهند شد؛ هرچند در بلندمدت آزادسازی سیاسی 
تاثیر مثبــت و قابل توجهی بر رشــد اقتصادی خواهد 
داشت.  بررسی تاثیر اصلاحات نهادی در اقتصادهایی 
که هر دو اصلاحات را تجربه کرده اند نشــان می دهد 
در کشورهایی که اصلاحات اقتصادی- نهادی قبل از 
اصلاحات سیاسی انجام شده ، سطح رشد اقتصادی 
و سرمایه گذاری افزایش یافته است. در کشورهایی که 
اصلاحات سیاســی را بدون اصلاحات اقتصادی آغاز 
کرده اند؛ به دلیل ضعف متغیرهای کلان اقتصادی، از 
رشد اقتصادی کندتر و ســطح سرمایه گذاری کمتری 
برخوردار بودند. به همین ترتیب، کشورهایی که فقط 
اقدام به اصلاحات سیاسی بدون اصلاحات اقتصادی 
کردند، دارای سطوح پایین تری از سرمایه گذاری و رشد 
اقتصــادی بوده اند، به عبارتی توالــی اصلاحات برای 
رشد و پایداری اقتصادها بســیار مهم است و عاقلانه 
است که اقتصادها قبل از اصلاحات سیاسی- نهادی 
با اصلاحات اقتصادی- نهــادی شروع کنند تا به یک 
ساختار نهادی قوی و کارآمد همراه با رشد اقتصادی و 
سرمایه گذاری بالادســت یابند. اصلاحات اقتصادی- 
نهادی باید به اندازه کافی قوی باشد تا از حقوق مالکیت 
حمایت کند و فضای اعتــماد را در جامعه گســترش 
دهد و رشــد اقتصادی ایجاد کند. اصلاحات سیاسی 
ممکن اســت پس از اجرای موفقیت آمیــز اصلاحات 
اقتصادی انجام شود.  تجربیات جهانی بیانگر این است 
که اصلاحات اقتصادی- نهادی منبعــی برای جذب 
سرمایه گذاری است و موجب تریع در رشد اقتصادی 
می شود. کشورهایی که اقدام به اصلاحات کوچک و 
سریع می کنند در مقایسه با کشــورهایی که اقدام به 
اصلاحات بزرگ تر می کنند، سریع تر رشــد می کنند، 
اما اصلاحات بزرگ تر، جذب سرمایه گذاری بیشتری 
را در بلندمــدت فراهم می کند، ضمــن اینکه بیش از 
سه سال اصلاحات اقتصادی برای تاثیرگذاری بر رشد 
اقتصادی و سرمایه گذاری لازم اســت و متغیرها قبل و 
بعد از سه ســال تفاوت معنی    داری با یکدیگر ندارند. 
اصلاحات اقتصادی کوچک، دخالت دولت را تعدیل 
می کند و سطح رشد و سرمایه گذاری را افزایش می دهد. 
تاثیر اصلاحات اقتصادی- نهادی تنها زمانی به حفظ 
سطح سرمایه گذاری کمک می کند که برای بیش از سه 

سال به بهبود ادامه دهد. 
اگر کشــورها به طور مســتمر با اصلاحــات نهادی 
اقتصادی حرکت کنند، رشد اقتصادی پایدار و جذب 
سرمایه گذاری محقق می شــود و در نهایــت منجر به 
افزایــش تولیدات صنعتــی، افزایــش سرمایه گذاری 
خارجــی و فرصت هــای تولید بیشــتر خواهد شــد. 
کشورهایی که با اصلاحات اقتصادی- نهادی کوچک 
شروع می کنند و به سمت اصلاحات بزرگ تر اقتصادی 
حرکت نمی کنند، قادر به رشد اقتصادی بالاتر نیستند 
و حتی پس از مدتی رشد اقتصادی آنها منفی می شود. 
اصلاحات بزرگ تر اقتصادی بــه آزادی اقتصادی بالا، 
تقویت و حفظ رشد اقتصادی با سرعت بیشتر و جذب 
سرمایه گذاری بیشتر اشــاره دارد. به همین ترتیب، با 
ادامه اصلاحات بیش از سه سال، سطح سرمایه گذاری 
افزایش می    یابــد، زیرا اگر اصلاحــات اقتصادی فقط 
سه ســال طول بکشــد، هرگز سرمایه گذاری بیشتری 
را در طول زمان جذب نخواهد کرد و ممکن اســت بعد 
از سه سال منفی شود. بررســی تجربیات کشورهایی 
که با اصلاحات نهادی- سیاسی شروع کرده اند نشان 
می دهد که اصلاحات در کوتاه مدت تاثیر منفی بر رشد 
اقتصادی و سرمایه گذاری داشته است، اما پس از سه 
سال اصلاحات، رشد و سرمایه گذاری مثبت شده است. 
اصلاحات سیاســی، تاثیر فوری بر اقتصــاد ندارند و 
تاثیرات مثبــت خــود را در روندی آهســته و تدریجی 
بر رشــد اقتصادی و سرمایه گذاری نشــان می دهند. 
اصلاحات سیاســی در هــر اقتصــادی در ابتدا باعث 
ایجاد ابهام در جامعه می شــود، امــا زمانی که اعتماد 
مردم و فعالان اقتصادی به نهادهای سیاسی بازگردانده 
شــد، سرمایه گذاران با رغبت زیادتری سرمایه گذاری 
می کنند. این سرمایه گذاری رشد اقتصادی را با سرعت 
بیشــتری افزایش می دهد و اقتصاد در مســیر توسعه 

پایدار قرار خواهد گرفت.  
نتایج مطالعات انجام شده نشــان می دهد تورم در 
همه کشورهای درحال توسعه و با هر نوع اصلاحاتی به 
رشد اقتصادی لطمه می زند. اصلاحات نهادی سطح 
صــادرات را افزایــش می دهد. رونق بخــش صادرات 
منجر به توسعه بخش مالی می شود. چنین تغییراتی 
می تواند حتی با یک ساختار دولتی برنامه    ریزی شده 
اتفاق بیفتد که اقتصاد را به یک محیط سیاسی- نهادی 

کارآمد متحول کند. 
با عنایت به مطالب فوق جهت دســتیابی دولت به 
وعده    های خــود گریزی از اصلاحات نهادی نیســت. 
پایبندی سیاستگذار به وعده    های اعلام شده از طریق 
همسو کردن سیاست های اعمال شــده با وعده    های 
مطرح شــده به تعدیل انتظارات و تســهیل اصلاحات 
کمک می کند. در این راستا به منظور اصلاح ساختار 
نهادی اقتصادی کشــور و ایجاد انســجام تشکیلاتی 
در ساختار دولت و ســایر نهادهای حاکمیتی و حذف 
وظایــف مشــابه، مــوازی و تکــراری در موسســات و 
شرکت های دولتی، نهادهــای حاکمیتی و نهادهای 
انقلاب اســلامی و کاهش هزینه های اداری، تقویت 
بخش خصوصی و مشارکت مردمی در اداره امور کشور 
پیشنهاد می شود ســازمان برنامه و بودجه  با همکاری 
دستگاه های اجرایی نسبت به بررســی ماموریت    ها و 
وظایف کلیه موسسات و شرکت های دولتی، نهادهای 
حاکمیتی و نهادهای انقلاب اســلامی اقــدام کند و 
پیشنهادهای خود را مبنی بر ابقا، انحلال، واگذاری، 
ادغام، تغییر جایگاه، انتقال، تفکیک وظایف حاکمیتی 
به فراخور موضوع به شورای عالی اداری یا هیات دولت 

جهت طرح در مراجع مربوطه ارائه کند.

تعیین تکلیف ۹۴ همت اموال   تملیکی
وزیر اقتصاد گفت: در ســازمان اموال تملیکی از سال 
1400 به این سو ۹4همت کالا تعیین تکلیف شده که 

این رقم در دولت قبل 12همت بوده است. 
سیداحسان خاندوزی، وزیر امور اقتصاد و دارایی، در آیین 
بهره برداری از پروژه های ســازمان اموال تملیکی گفت: 
مسیری که در ماه دوم دولت و پس از بازدید رئیس جمهور 
شــهید از انبار اموال تملیکی در بوشهر انجام شد، امروز 
به نتیجه و یک نقطه غیرقابل بازگشــت رســیده اســت. 
خوشــحال هســتیم که زمانی دولت را تحویل می دهیم 
که سازمان اموال تملیکی هیچگاه به قبل از سال 1400 
باز نخواهد گشت. وی افزود: ۹4همت کالا در این مدت 
تعیین تکلیف شــده که این رقم در دولت قبل 12همت 
بوده اســت. خاندوزی اضافه کرد: در حــوزه اعاده کالا و 
فروش دســتاوردهای بســیار خوبی حاصل شده است؛ 
به عنوان نمونه 11مورد حراج بــه 500مورد افزایش پیدا 
کرده است. در گذشته در کاغذهای انبار کالا وجود داشت 
اما برای پیدا کردن کالا در یک انبار باید دو ســاعت زمان 
گذاشته می شد و احتمال کمی و کاستی نیز وجود داشت.  
خاندوزی گفت: بنابراین یکی از خواسته های دولت محقق 
شده و امیدوار هستیم فازهای دوم و سوم سامانه یکپارچه 
سازمان اموال تملیکی در دولت آینده به نتیجه برسد./مهر

صعود مالیات شرکت های روسی
مالیات شرکت های روسیه از سال 2025 به 25درصد 
افزایش خواهد یافــت. ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور 
روسیه، قانون افزایش مالیات بر درآمد شرکت ها را امضا 
کرد. قانون درج شــده در وبســایت رســمی اطلاعات 
حقوقی، مالیــات بر درآمد شرکت هــا را از 20درصد به 
25درصد افزایش می دهد. طبق گزارش منتشرشده از 
بیزینس انتظار می رود درآمد اضافی حاصل از افزایش 
مالیات شرکت ها در ســال 2025 حدود 1.6تریلیون 

روبل )17.85میلیارد دلار( باشد./ ایسنا

کنون بینی 
برخلاف 

پیش بینی 
تنها به 

مقیاس زمانی 
کوتاه مدت 

می پردازد

طبــق گــزارش 
گروه سیاستگذاری

بازوی پژوهشی 
مجلس، مقایسه 
برآورد مرکز پژوهش های مجلس از رشد اقتصادی 
کشــور )با نفت( بیانگر هم حرکتی 87درصدی با 
مقادیر متناظر حساب های فصلی بانک مرکزی و 
مرکز آمار ایران است و در برآورد رشد ارزش افزوده 
بخش های عمده اقتصادی نیز دقت زیادی وجود 
دارد. انتظار می رود ارائه این گزارش و گزارش های 
ماهانه ای که بعد از آن منتشر خواهد شد، بتواند 
تصویری بهنگام تر از بخش حقیقی اقتصاد ایران 
نسبت به حساب های ملی فصلی بانک مرکزی و 

مرکــز آمار ایــران در اختیار نماینــدگان مجلس، 
سیاستگذاران و محققان کشور قرار دهد.

 تاخیر در ارائه حساب های ملی  
هرچند حســاب های ملی فصلی مرکز آمار ایران 
و بانک مرکزی در چهارچوبی هماهنگ و مبتنی 
بر اصول و مفاهیم حساب های ملی، مجموعه ای 
از سری های زمانــی را در مقاطع ســه ماهه ارائه 
می کند؛ اما این چهارچوب در انتشار آمارهای رشد 
اقتصادی باعث می شــود گاهی سیاستگذاران 
و تصمیم گیــران اقتصــادی کلان به ویژه بخش 

حقیقی اقتصاد کلان با مشکل روبه رو شوند.

این مســاله خصوصــا در نقــاط چرخش بخش 
حقیقی از اهمیت بسیار برخوردار است. به عنوان 
مثال در دوره ابتدایی شیوع ویروس کرونا )اوایل 
اســفند 13۹8( وضعیت رشــد اقتصادی یکی 
از مهم ترین پرســش های بخش هــای مختلف 
اقتصاد این بود که تا ماه ها پاســخ روشنی برای 
آن وجــود نداشــت و تــازه در انتهای تابســتان 
سال 13۹۹با انتشار حســاب های ملی فصلی 
چهارماهه از میزان تاثیر شــیوع ایــن ویروس بر 
بخــش حقیقی اقتصــاد منتشر شــد. اطلاع از 
وضعیت اقتصاد برای انواع سیاســتگذاران اعم 
از سیاستگذاران پولی و مقامات پولی مهم است 

که با توجه به وضعیت بخش حقیقی اقتصاد در 
خصوص انتخاب هــدف و ابزار سیاســت پولی 
تصمیم گیری می کنند؛ لذا تاخیر در فهم بخش 
حقیقی اقتصاد احتمال بروز ناســازگاری های 
زمانی را افزایش خواهد داد. بررســی ها نشــان 
می دهد که این مشکل صرفا مختص ایران نبوده 
و برای مثال در کشورهای اتحادیه اروپا و سازمان 
توســعه و همکاری اقتصادی، رشــد اقتصادی 
با فاصله هایی بین 23 تــا 110 روز پس از پایان 
فصل منتشر می شــود. برای رفع این مشــکل، 
نهادهای پژوهشی و سیاستگذاری در برخی از 
کشورها همزمان اقدام به برآورد رشد اقتصادی 
و اســتفاده از آن کرده انــد. پیشرفــت فناوری و 
علــم داده در ســال های اخیر از دلایــل اقبال  

کنون بینی رشد اقتصادی است.

 میزان اعتبار مدل  
نتایج ارزیابی اعتبار این روش بر اساس مقایسه 
رشد شاخص های کمکی و رشــد ارزش افزوده 
اعلام شــده بانــک مرکــزی و مرکز آمار نشــان 
می دهد در ســطح محصول ناخالــص داخلی 
با نفــت توضیح دهندگــی 87درصــدی وجود 
داشته است. در سطح گروه های مختلف نیز در 
مقایســه با بانک مرکزی بین 55تــا 87درصد و 
در مقایســه با مرکز آمار بین 28 تا ۹0درصد هم 
حرکتی وجود داشته است؛ بنابراین روش مذکور 
می تواند به عنوان جایگزین نزدیک برای رشــد 
اقتصادی در سطح کل و عمده گروه های مختلف 
در نظر گرفته شود. مهم ترین دستاوردهای روش 
ارائه شده برآورد رشــد اقتصادی ماهانه و انتشار 
آن 20 روز پــس از پایان هر ماه در ســطح کل و 
فعالیت های عمده است. با توجه به اینکه عمده 
روش های کنون بینی نهایتا رشــد اقتصادی را 
برآورد می کنند، در این مدل برآورد رشد به تفکیک 
زیربخش های مهم و مورد نیاز سیاستگذار نوآوری 
نسبت به کارهای مشابه انجام شده در کشورهای 
مختلف اســت. روش ارائه شــده در این گزارش 
صرفا در پی ارائه تصویــری بهنگام تر از وضعیت 
بخش حقیقی به سیاستگذار بوده و به هیچ وجه 
به دنبال جایگزینی با آمارهای رسمی کشور یعنی 
رشد اقتصادی اعلام شــده بانک مرکزی و مرکز 
آمار ایران نبوده است. مرکز پژوهش های مجلس 
یادآور شده اســت که گزارش های ماهانه آماری 
براساس آخرین آمار در دسترس برای ارائه تصویر 

اقتصاد ایران منتشر خواهد کرد.

بازوی پژوهشی مجلس در یک گزارش منتشر کرد

مکانیسم پیش بینی رشد اقتصادی
کنون بینی یا Nowcasting در اقتصاد، ارائه تصویری از وضعیت گذشته بسیار نزدیک، حال و آینده بسیار نزدیک یک شاخص اقتصادی است. 
این شیوه پیش بینی از هواشناسی سرچشمه گرفته و به تدریج وارد علم اقتصاد شده است. معیارهای معمولی که برای ارزیابی وضعیت یک اقتصاد 
استفاده می شوند، مانند تولید ناخالص داخلی )GDP( یا تورم، تنها پس از تاخیر تعیین می شوند و با احتمال بازبینی مواجه هستند. در این موارد، 
کنون بینی چنین شاخص هایی می تواند تخمینی از متغیرها را قبل از مشخص شدن داده های واقعی ارائه دهد. مرکز پژوهش های مجلس، در 

یک گزارش، مدلی از نوع کنون بینی ارائه داده است که با دقت بالایی به پیش بینی وضعیت رشد اقتصادی فصل آینده می پردازد.

ایسنا: طبق قانون، وزارت تعاون، کار و رفاه 
برای عدالت در توزیع یارانه خانوارها، دوبار 
در ســال مکلف به به روزرسانی شناسنامه 
اقتصادی و دهک بنــدی خانوارها، آن هم 
براســاس داده های ثبتی خانوارهاســت 
و از همیــن رو طبــق قانون، زمــان جدید 
به روزرســانی اطلاعــات اقتصــادی و 
دهک بندی خانوارها، شهریورماه خواهد 
بود. بــا اصــلاح نظــام یارانــه ای، دولت 
درحالی از سال 1401 اقدام به پرداخت 
یارانــه  300 و 400هزارتومانی کرد که در 
راستای عدالت در این پرداخت، قرار شد 
وزارت رفاه دو بار نســبت به به روز رســانی 
شناســنامه اقتصــادی و دهک بنــدی 
خانوارها، آن هم براســاس داده ها و درآمد 

سرانه خانوارهــا مانند حقوق و دســتمزد 
فرد و خانــواده، خودرو، حســاب بانکی و 
تراکنش ها، حساب ســاتنا و پایا، فعالیت 
در بورس و… اقدام کنــد. باتوجه به اینکه 
یکی از معیارهای دهک بنــدی خانوارها، 
تراکنش های بانکی محســوب می شود، 
اما برخی افــراد می گویند که به واســطه 
شرایط شغلی شــان، گردش حساب های 
بالایی برایشان ایجاد شده و شاید همین 
موضوع موجب شــده در بررسی وضعیت 
اقتصادی خانوارشان در دهک بندی بالایی 
قرار بگیرند. علیرضا محمدی، رئیس مرکز 
مطالعات و اطلاعات رفاه ایرانیان، در این 
باره به ایســنا می گوید: مرکــز مطالعات و 
اطلاعات رفاه ایرانیان، در بررسی گردش 

حساب، سه سال متوالی را لحاظ می کند. 
به این معنی که بحث پایا، ساتنا، شاپرک و 
مانده حساب برای سه سال متوالی بررسی 
می شــود. او ادامــه داد: اما افــرادی هم 
هستند که شغلشان تنخواه دار و... است؛ 
این افراد باید برای اینکه با چالش مواجه 
نشوند حســاب خود را از حســاب تجاری 
جدا کنند تا در بررسی وضعیت اقتصادی 
خانوار آنها نیز اشتباهی رخ ندهد.  رئیس 
مرکز مطالعــات و اطلاعات رفــاه ایرانیان 
همچنین در پاسخ به این سوال که مرحله 
بعدی به روزرســانی دهک بندی خانوارها 
چه زمانــی اتفــاق می افتد، اظهــار کرد: 
طبق قانون، در صورتــی که دولت شرایط 
به روزرســانی داده ها را داشــته باشد باید 
شهریورماه شناسنامه اقتصادی خانوارها 

به روزرسانی شود. 

 مهر: چهارمیــن دور از مذاکرات کارشناســی هیات های مالیاتــی ایران و 
عربستان، 12 تا 14 تیرماه امســال  به صورت مجازی برگزار شد که حسین 
عبداللهی، مدیرکل دفتر حقوقی و قراردادهای مالیاتی سازمان امور مالیاتی 
کشــور، ریاســت هیات مالیاتی ایران و وصال المالکی مدیرکل معاهدات 
و مشــارکت های بین المللی و راهبردی ســازمان زکات، مالیــات و گمرک 
عربستان، ریاست هیات مالیاتی عربستان را برعهده داشتند. در این راستا، 
مقرر شد پس از بررسی و مرور متن نهایی شده، موافقت نامه مذکور به دست 
روسای دو هیات پاراف شده و پس از طی مراحل تطبیق و تایید متون، اسناد 
موافقت نامه به دست مقامات رسمی دو طرف امضا و برای تصویب به مجالس 
قانون گذاری دو کشور ارسال شود. با لازم الاجرا شدن موافقت نامه یادشده، 
اهداف گوناگونی از قبیل حذف اخذ مالیات مضاعف در دو کشور، تسهیل 
فرآیند جذب سرمایه گذاری مســتقیم، توســعه روابط اقتصادی و گسترش 
همکاری های مالیاتی، تبادل اطلاعات برای ارتقای سطح شفافیت مالیاتی، 
تسهیل مراودات تجاری فعالان اقتصادی و جلوگیری از فرار مالیاتی در مورد 

مالیات های بر درآمد و سرمایه بین دو کشور تحقق خواهد یافت.

تفاهممالیاتیایرانوعربستانبازنگریدرگردشمالیخانوارهاییارانهبگیر 

دکتر امیررضا سوری

عضو هیات علمی موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی
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صدیقه نژادقربان

باوجود اینکه 
حدود 30درصد 

از واحدهای 
ساخته شده در 

شهرهای جدید 
خالی است و 

حدود 140 هزار 
واحد مسکن 

مهر تحویل داده 
نشده  اند اما 

برخی از مدیران 
شهری و مسکن 

کشور به  دنبال 
ساخت مسکن 

جدید در اراضی 
جدید هستند

d o n y a - e - e q t e s a d . c o m

ســهم معنــادار دولــت و 
شــهرداری در »اداره تهــران 
و سایر شــهرها با برنامه  های 
شهری انحرافی طی ســه دهه گذشــته« و تبعات این مدل 
معیوب برنامه  ریزی شهری در آســتانه تشکیل دولت جدید 

مرئی شد.
مطالعاتــی که توســط جمعــی از کارشناســان کهنه  کار 
شهرسازی و اقتصاد شهری درباره »ریشه  هایی که از دهه 70 
به بعد« سبب شد برنامه  های شهری به جای بهبود »کیفیت 
زندگی« و »دسترسی به مســکن« شــهروندان، به زیان این 
دو پارامتر تمام شــود، حاکی است: »ســاختارهای موازی و 
مداخله  گرانه در وزارت مسکن و سپس وزارت راه  وشهرسازی« 
از یک  ســو و »تغییر موتور تامین مالی شهرداری  ها« از سوی 
دیگــر، برنامه  هایــی را بــرای اداره شــهرها دیکتــه کرد که 
نتیجه  اش در تهران به »فقیرزدایی از شــهر به سمت حومه« 
منجر شــد در حالی که ظاهر برنامه  ها »فقرزدایی در بخش 

مسکن« را دنبال می  کرد.
در این مطالعه، ســهم دولت در انحراف مسیر برنامه  ریزی 
شــهری به صــورت »تصمیــمات جزیــره  ای در درون وزارت 
مسکن طی دهه  های گذشــته برای تامین مسکن در بیرون 
از شهرهای جدید توسط یک دستگاه و همزمان تلاش برای 
هدایت منابع به هسته فرسوده شهرها توسط دستگاه دیگر« 
تشریح شده است که مشخص می کند،    برآیند این نیروهای 
غیر هم  جهت در سیاستگذاری به هدف اصلی اصابت نکرد.

دولت از طریق شورای عالی شهرسازی و معماری کشور نیز 
در »تدوین طرح  های جامع و تفصیلی شهرها به نفع حقوق 
شهروندان« ناکام بوده اســت چون 60 درصد مصوبات این 
شــورا به دلیل ابهامات و ایرادات و عدم ضمانت اجرایی،    در 

نهایت توسط معترضان به این مصوبات،    ابطال شد.
در این میان،    شهرداری تهران از ابتدای دهه 70 به تصمیم 
دولت در برنامه توســعه، از »تامین مالی هزینه  های شهر با 
عوارض نوســازی )مالیات محلی(« به سمت »فروش تراکم و 
مجوز ساختمانی« چرخش کرد که نتیجه  اش امروز آن شده 
که »قیمت زمین و مسکن متناسب با افزایش عوارض تراکم« 
جهش کرده و فقرای مسکن به جای آنکه با ساخت  وسازهایی 
که شــهرداری امتیازشــان را فروخت، بهبــود وضعیت پیدا 
کنند، به عنوان خانوارهای فقیر بخش مسکن به بیرون تهران 

مهاجرت کنند.
این در حالی است که همین »عوارض نوسازی« به عنوان 
برنامه  ریزی شهری موفق در آمریکا،    در همین تهران تا پیش 
از دهه 60، نیمی از درآمدهای منطقه یک پایتخت را تامین 

کرد و بودجه توسعه نیمی از منطقه 5 تهران در آن زمان شد.
ماحصل این مطالعــه از دولت جدیــد می  خواهد »بیراهه 
برنامه  ریزی شــهری« برای تهران و خیلی از شهرهای کشور 
)که از روی دست  فرمان مدیریت شهری پایتخت در سال های 
اخیر حرکــت کرده  انــد( را بــا اصلاحاتی که لازم اســت در 
نهادهای دولتی ناظر بر برنامه و عملکرد شهرداری  ها –مثل 
وزارت راه و شهرسازی و وزارت کشور- صورت بگیرد به مسیر 

اصلی برنامه  ریزی شهری برگرداند.

سهم۩دولت۩در۩انحراف۩شهرداری۩۩ها ۩
اینکه نظام برنامه ریزی شهری چه ایراداتی دارد، پرسشی 
کلیدی است که در یک نشست تخصصی، در محل دانشکده 
شهرسازی دانشگاه تهران با حضور جمعی از شهرسازان به 
بحث گذاشته شد. در این نشســت گروهی بر توسعه، الگو 
و برنامه  ریزی برای توسعه تاکید داشتند و گروه دیگر اساسا 
تداخل نهادی را مساله اصلی مشکلات پیش روی شهرسازی 
نمی  دانند، بلکه مدیریت و عملکرد مدیران را مهم ترین ایراد 
در برنامه  ریزی شــهری مطــرح می کنند. در این نشســت، 
اسفندیار زبردست استاد دانشکده شهرسازی دانشگاه تهران 
و شهرساز، حجت میرزایی، استاد دانشگاه علامه طباطبایی 

و اقتصاددان و حبیب  الله طاهرخانی، معاون اسبق وزارت راه 
و شهرسازی و جمعی دیگر از استادان شهرسازی و اقتصادی 

حضور داشتند.
اسفندیار زبردست، »وزارت راه و شهرسازی« را نهاد اصلی 
و مسوول برنامه  ریزی شهری و منطقه  ای می  داند که تداخل 
نهادی در نظام برنامه  ریزی شهری و منطقه  ای ایران، ابتدا از 
خود وزارت مسکن شروع شــد. تداخل نهادی درونی در 70 
تا 80 درصد مواقع منجر به وظایف موازی و نظارت و دخالت 
در امور دیگری شده است. معاونت مسکن علاوه بر ساخت 
شــهرهای جدید، در کنار معاونت شهرسازی به برنامه  ریزی 
شهری، مکان  یابی و طراحی شهری نیز مشغول بوده است. 
پس از تداخل درون نهادی، این امر به برون نهادها در سطح 
وزارتخانه  ها و سازمان برنامه و بودجه نیز تسری پیدا می کند. 
همواره بین وزارت مســکن و ســازمان برنامه بــر موضوع 
آمایش سرزمین طرح کالبــدی از ابتدا بحث بــود و هر نهاد 
خود را متولی می  دانســت. تا اینکه در اردیبهشت 1371 با 
مصوبه شورای عالی اداری و تفکیک وظایفی که بین سازمان 

برنامه و وزارت مســکن انجــام داد، وظیفه طرح 
آمایش سرزمین به سازمان برنامه و بودجه واگذار 
شد و وزارت مسکن عهده  دار طرح  های کالبدی 
ملی و منطقه  ای شــد. تشــکیل شــورای عالی 
آمایش سرزمین و متولی شــدن سازمان برنامه و 
بودجه، تمام وظایف فراشــهری وزارت مســکن 
را در ذیل وظایف این شــورا قرار داد و با وظایف 
طرح کالبدی منطقه  ای وزارت راه و شهرســازی 

در تداخل قرار گرفت. 
اما ایــن تداخل تنهــا در مقیــاس وزارت راه و 
شهرســازی با ســازمان برنامه نبود، بلکه وزارت 
کشور و وزارت مسکن نیز تا حدودی این تداخل 
را ادامه می  دادند. علتش هم روشن بود. زیرا در 
ابتدا وزارت مسکنی وجود نداشت و وزارت کشور 
عهده  دار و متولی شهرسازی کشــور بود. وقتی 
وزارت آبادی و مسکن و بعد از آن وزارت مسکن و 
شهرسازی تاسیس شد بخشی از وظایف وزارت 
کشور به این وزارتخانه محول شد. این باعث شد 
که وزارت کشور تصور کند کماکان برخی وظایف 
هنوز برعهده این نهاد است. در حالی که، برخی 
قوانین مانند »طرح جامع حریم« منســوخ شده 

بودند اما آنها هنوز به آن استناد می  کردند.
ایــن تداخــل حتــی بیــن وزارت مســکن و 
شهرســازی که متولــی اصلی امــر برنامه  ریزی 

شــهری و منطقه  ای اســت با نهادهــای محلی نیــز وجود 
دارد. در قانــون تغییر نــام وزارت آبادی و مســکن به وزارت 
مسکن و شهرسازی یک طرح جامع سرزمین دیده شده که 
وزارت مسکن به اســتناد آن خود را متولی آمایش سرزمین 
می  دانســت و بعد از آن موضــوع طرح جامــع و تفصیلی و 

شهرک  سازی مطرح شد. 
با نگاهی بر قوانین و وظایف شورای عالی شهرسازی، هیچ 
یک از مداخــلات و کارهایی که شــورا در حال حاضر انجام 
می دهد، بر عهده این نهاد نیست. به همین دلیل در فاصله 
سال های 1360 تا 1390 حدود 60 مصوبه شورای عالی 
شهرســازی که به دیوان عدالت اداری اعتراض شــده بود، 
باطل شد، زیرا هیچ کدام از این مصوبات در چارچوب 4 بندی 
که بر عهده شورای عالی گذاشته شــده، نبود. وظایفی که 
برای شورای عالی شهرســازی و معماری تعریف شده است 
شامل »بررســی پیشــنهادهای لازم در مورد سیاست کلی 
شهرسازی برای طرح در هیات وزیران«، »اظهارنظر نسبت به 
پیشنهادها و لوایح شهرسازی و مقررات مربوط به طرح های 
جامع شهری شــامل منطقه  بندی، نحوه اســتفاده از زمین 
و ســایر نیازمندی های عمومی شهر«، »بررســی و تصویب 
طرح  های جامع شــهری و تغییرات آنها خارج از نقشه  های 

تفصیلــی« و »تصویــب معیارهــا، ضوابــط و آیین نامه  های 
شهری« می شود.

غفلت۩از۩ظرفیت۩خالی۩درون۩شهرها ۩
حجت  الله میرزایی، عضــو هیات علمی دانشــگاه علامه 
و اقتصاددان، نظام برنامه  ریزی شــهری کشــور را یک طرح 
شکست خورده می  داند که طی 50 ســال گذشته تاکنون، 
مسائل و مشــکلات شهرســازی مانند موضوعات ترافیک، 
آلودگی، بدمسکنی و... مدام در حال بازتکرار شدن هستند. 
در واقع در تمام 5 دهه گذشته مسائل نه تنها حل نشده بلکه 
پیچیده  تر و حل آنها دشوارتر شده اســت و هنوز تنها راه حل 

مساله مسکن را در »ساخت مسکن« مطرح می کنند.
این در حالی است که برنامه  ریزی شهری برای بهبود مسکن 
بر پایه سه رکن اصلی سیاست  های طرف عرضه، طرف تقاضا 
و سیاست  های اصلاحات نهادی استوار است. مجموعه این 
عوامل منجر به ایجاد آشفتگی در نظام برنامه  ریزی شهری و 
غفلت از ظرفیت خالی درون شهرها شده است. باوجود اینکه 
حدود 30درصد از واحدهای ســاخته شده در 
شهرهای جدید خالی اســت و حدود 140 هزار 
واحد مسکن مهر تحویل داده نشده  اند اما برخی 
از مدیران شهری و مسکن کشور به  دنبال ساخت 
مسکن جدید در اراضی جدید هستند. میرزایی 
این امر را ناشی از آشفتگی ذهنی در برنامه  های 
شــهری می  داند که منجر به پاییــن آمدن رتبه 
شهرتهران در سطح جهانی شده است. بر اساس 
آمارهای ارائه شــده در سال 1396، در مقایسه 
شهر تهران با دیگر کلان شهرهای جهان، تهران 
در شهرهای ایمن، از 60شــهر رتبه 52 را دارد. 
در شــهرهای جهانی از 128 رتبه 98 است، در 
شهرهایی با چشم  انداز جهانی از 178 شهر در 
رتبه 118 است و در رقابت  پذیری شهری از 120 

شهر، در رتبه 120 قرار دارد.
تداخل نهادهــای مختلف همچــون دولت و 
مجلس و کژفهمی برنامه  ها منجر به آشــفتگی 
نهادی شــد و نتیجه این آشفتگی نهادی منجر 
به مسکوت ماندن لایحه اختصاص 0.2 درصد 
از اراضی کشور به ســاخت مسکن شد که چند 
برابر اراضی مســکن مهر اســت. ایــن موضوع 
باعث شــکل  گیری یک فرصت بــرای بورژوازی 
مستغلات شهری شد و در حالی که اراضی داخل 
بافت تهران و کلان شــهرها دست نخورده باقی 
مانده  اند، زمین  خواری و شهرسازی در محدوده تهران افزایش 
یافته است. در واقع باید گفت، اقتصاد تهران بر مدار تخریب،  
نوسازی و کلنگ اداره می شــود. یعنی همچنان اقتصاد در 
سیاســتگذاری شــهری کاملا مغفول مانده اســت و تهران 
همچنان قرار نیست به یک شهر جهانی یا شهر تولیدکننده 

کالای رقابت  پذیر تبدیل شود. 
علاوه بــر ایــن، میرزایی بــه اشــتباهات سیاســتگذاری 
شهرداری در موضوع عوارض شهری اشاره می کند که نقش 
مســتقیمی در فقیرزدایی تهران و خروج فقرا از شهر داشته 
است. شهرداری که به  منظور کاهش هزینه  های شهروندان 
قصد داشت با 250 سازنده شهر را اداره کند، باعث شد طی 
سه سال گذشته عوارض شهری 10 تا 12 برابر افزایش یابد 
و بودجه شــهرداری از 40هزار میلیارد تومــان به 170هزار 
میلیارد تومان برســد. همچنین قیمت مســکن در تهران از 
25 میلیون تومان با رشد 180درصدی به 83 میلیون تومان 

افزایش پیدا کند. 
ایــن اتفــاق، نتیجــه سیاســتی اســت کــه نمی خواهد 
شــهروندانش را به زحمت بیندازد. اما نتیجه  اش این بود که 
بدترین رکود تاریخی 30 ساله گذشته تهران را تجربه کنیم. 
هم از حیــث پروانه  های ساخت وســاز که به کمــتر از 4هزار 

رســیده در حالی که در ســال 95 حدود 20هزار بود، هم از 
حیث تعداد معاملات و تعداد واحدهایی که به فروش می رود 
هم از حیث رشد اجاره. آمارها نشــان می دهد که رکورد 70 
ساله رشد اجاره تهران در سال گذشته شکسته شده است. 
این الگو همان ناعدالتی یا بی عدالتی اســت که نتیجه  اش 
»فقرزدایی« نیست بلکه »فقیرزدایی« است که هر سال فقیران 

را در یک تعداد زیادی از شهر بیرون می کند.

مالیات۩شهری۩به۩جای۩تراکم۩فروشی ۩
حبیب  اللــه طاهرخانــی، معــاون اســبق وزارت راه و 
شهرســازی بر موضــوع دریافــت مالیات شــهری به جای 
تراکم  فروشی تاکید دارد که عوارض شهری می تواند بخش 
عمده درآمدهای شــهری جهت نوســازی شــهری را برای 
شهرداری کلان شهرها فراهم کند. تا پیش از دهه 60 نیمی 
از درآمد شهرداری تهران در منطقه یک از محل اخذ عوارض 
نوسازی )مالیات شــهری( تامین می شده است. حتی 40 
تا 50 درصد نوســازی در منطقه 5 تهران از عوارض شهری 
بود. این در حالی اســت که در حال حاضر این درآمدها از 
محل تراکم  فروشی اســت. اگر مالیات بر خانه  های خالی 
اعمال شــود، ترجیح مالــکان خانه  های خالی این اســت 
 که چند میلیون عــوارض بدهند و خانه هــای خود را خالی 

نگه دارند.
مناطق کلان شــهری کشــور عمدتا از تفرق سیاســی و 
اقتصادی رنج می  برند. به عقیــده طاهرخانی، برنامه  ریزی 
شهری و اداره امور کلان شــهرها باید بر عهده شهرداری ها 
باشــد و تداخــل دولــت مرکــزی، منجــر بــه ناکارآمــدی 
شهرداری ها و در نتیجه تراکم فروشــی و تداخل نهادهای 
مختلف در سیاستگذاری شــهری و منطقه  ای شده است. 
تداخلات نهادی دولت مرکزی در امور شهری، منجر به ورود 
دهیاری ها در امور برنامه های منطقه  ای شده و این امر منجر 
به افزایش محدوده  های سرزمینی مستقل در حریم تهران 
شــده اســت. این امر منجر به افزایش چشــمگیر تخلفات 
ساختمانی در حریم تهران شده است. در واقع به جای اینکه 
مانند روندهای جهانی به ســمت بزرگ تر کــردن محدوده 
مدیریتی و وحدت مدیریتی در مناطق شهری پیش برود، به 

سمت تکثر مدیریتی سوق داده شده است.
در کنار نظام برنامه  ریزی منســجم به خصوص در مناطق 
کلان شهری نیازمند یک نظام مدیریت هماهنگ و یکپارچه 
هســتیم. این به معنای این نیست که هر نوع تقسیم بندی 
را نقد کنیم. در ترکیه یــک قانون برای اداره شــهرداری  ها 
باعنوان قانون شهرداری  های بزرگ وجود دارد. در استانبول 
تا 200 کیلومتر محدوده کلان شهری تحت کنترل مدیریت 
شهرداری است. زیرا، شــهرداری کوچک نمی تواند درباره 

مسائل منطقه  ای تصمیم بگیرد.
یکی از عمده سیاســت هایی که شــهرداری می تواند در 
توسعه و نوسازی شهرها به کار بگیرد اعمال قانون »مالیات 
شــهری« مانند سیســتم مالیات آمریکاســت که منجر به 
درآمدزایی برای کلان شــهرها در جهت توســعه و نوسازی 
می شود. قانون نوسازی شهری، در سال 1348 وارد سیستم 
قانون گذاری کشور ما شد. سیستمی که در آمریکا برای اداره 
شهرها اجرا می شود. در واقع در قالب شهرسازی و نوسازی 
شهری با قانون مالیات  های املاک محلی، هرکسی که در 
یک شهر زندگی می کند و کسب و کار دارد باید هزینه اداره 
شهر را نیز متقبل شود و این یک اصل منطقی است که در 

اداره اکثر کلان شهرهای جهان حاکم است.
اما این قانون در کشور زمانی که موضوع خودکفایی مالی 
شــهرداری  ها و اتکا به درآمدهای ناشــی از ساخت وسازها 
مطرح شد تقریبا ناکارآمد شده و کاملا مغفول ماند. از سال 
1368 به بعد در قالب برنامه دوم، برخی شهرها به خصوص 
تهران ابتکاراتی را انجام دادند اما چون درآمدی برای دولت 

نداشت این قانون تقریبا حذف شد. 

قیمت پیشنهادی فروش آپارتمان های 70 تا 90 متر مربعی در مناطق 6 و 7 تهران

سن بنا محلهمنطقه
)سال(

متراژ 
)مترمربع(

قیمت هر متر 
)میلیون تومان(

منطقه 6

885123.5یوسف آباد، اسدآبادی

1078128.2فاطمی، گلها

970108.5سنایی، قائم مقام

985100ایرانشهر، سمیه

787136.7جهاد، پیروزه

1080111.2امیرآباد، مرداد

776125جمالزاده شمالی، حصیان

1082112.1بهجت آباد، خردمند 

982170.3بلوار کشاورز

108077.5نصرت، کارگر شمالی

1078115.3امیرآباد

1085105.8فاطمی، سیندخت

890137.7یوسف آباد، جهان آرا

786130.2امیرآباد، گردآفرید

885115.2فاطمی، فکوری

672140.8سنایی، مشاهیر

1078111.5جهاد، کاج

108597.6ایرانشهر، خردمند جنوبی

1080106.2فاطمی، هشت بهشت

879127.8یوسف آباد، چهارراه شقاقی

880125بلوار کشاورز، زرتشت

885152.9یوسف آباد، ابن سینا

682118.9نصرت، فاطمی

1090153امیرآباد، جانبازان

580158.1یوسف آباد، بیستون

782104.2ایرانشهر

1075100بهجت آباد

1084119بلوار کشاورز، کارگر شمالی

1077110.3فاطمی، کاج جنوبی

770121.4سنایی، بیست و دوم

منطقه 7

770132.8سهروردی شمالی، اندیشه

87573.3گرگان، سلمان فارسی

1080103.6عباس آباد، سهروردی

58295.1بهار، سه راه طالقانی

97170.4خواجه نظام الملک، نامجو

875154.6نیلوفر، قندی

78472ارامنه، بازرگان

68585.8حشمتیه، عطرچی

1088115.9شریعتی، ترکمنستان

575117.3بهار شمالی، گروسی

58075خواجه نصیر طوسی، سپاه

78593.5شریعتی، آمل

1085105.8پلیس، کلیم کاشانی

88892حشمتیه، گوهری

88561.1خواجه نظام الملک، اجاره دار

890105بهار شمالی، هفت تیر

586160.4نیلوفر، قنبرزاده

67685.5ارامنه، اکبرنژاد

880105دبستان، شیخ شعبانی

108596.4خواجه نصیر، طاهریان

88267گرگان، عبدالهی

58183.9پلیس، شریعتی

875126.6عباس آباد، علی اکبری

87574.6خواجه نظام الملک، محمدی

108480ارامنه

78198.7دبستان، حاجی پور

77563.3ارامنه، مطلب نژاد

77078.5خواجه نظام الملک، شیخ صفی

570108.5سهروردی شمالی، بهار شیراز

770160نیلوفر، پالیزی

راز قیمت متفاوت آپارتمان   های منطقه 6
دنیای۩اقتصاد-۩گروه۩مسکن۩و۩شهری: آپارتمان   های منطقه 6 در بازار فروش 
با »قیمت پیشنهادی« بالاتر از فایل   های سایر مناطق عرضه شده است؛ علت 
چیســت؟ اینکه در منطقه اداری تهران، واحدهای مســکونی فروشی بعضا با 
قیمت بالاتر از سطح نرمال »قیمت مسکونی« به بازار عرضه می   شود،    شاید برای 
خیلی از فعالان این بازار تازگی نداشته باشد. با این حال، تازه   واردهای متقاضی 
در بازار مسکن ممکن است با ابهام نسبت به اصل ماجرا روبه رو شوند. ماجرا به 
»کاربری اداری یکسری از واحدهای مسکونی در مناطق مرکزی و اداری شهر« 
مربوط می   شود. در منطقه 6 تهران حجم قابل توجهی ساختمان مسکونی را 
می   توان پیدا کرد کــه اکثر واحدهای آن به »دفتر کار« یــا »فعالیت اقتصادی« 
)غیرمســکونی( اختصاص پیدا کرده و تعداد کمــی از واحدها همچنان محل 
سکونت است. منطقه 6 و مناطق اطراف تهران جزو »محدوده اداری پایتخت« 
محسوب می   شود به طوری که »در پایان ساعت کاری« و ابتدای ساعات شب، 
این مناطق »خلوت« می   شــود و آن موقع است که می   توان »شب   مردگی ناشی 
از تسلط اداری بر مســکونی« در این مناطق را تشخیص داد. متوسط »قیمت 
پیشنهادی« واحدهای مســکونی در فایل   های موجود در مناطق 6 و 7 تهران 
بالای 100 میلیون تومان در مترمربع است در حالی که میانگین قیمت مسکن 
در کل شهر تهران در حال حاضر زیر 90 میلیون تومان در مترمربع است. با این 
حال ماه گذشته میانگین قیمت قطعی در منطقه 6 رقمی معادل 110 میلیون 
تومان بود که باز هم از میانگین قیمت قطعی شهر با اختلاف زیاد، بالاتر است.

آورده۩برنامه۩۩ریزی۩شهری۩انحرافی۩برای۩بازار۩مسکن۩تهران۩بررسی۩شد

فقرزدایی یا فقیرزدایی؟
تشریح۩سهم۩دولت۩۩ها۩و۩شهرداران۩در۩بیراهه۩رفتن۩شهرها۩به۩بهانه۩تامین۩مسکن۩طی۩سه۩دهه۩اخیر
پیشنهاد۩مدل۩آمریکایی۩»مالیات۩۩های۩محلی«۩برای۩اداره۩شهر۩به۩جای۩»تراکم۩فروشی«؛۩آیا۩وضعیت۩

تهران۩به۩قبل۩از۩دهه۩70 بازمی۩گردد؟

د 
صا

قت
ی ا

نیا
/ د

ی
مد

مح
ی 

عل



صاحب امتـــــــیاز: دنیای اقتصاد تابان
مدیر مســـــــــوول: علیرضا بختیاری
قائم مقام مدیر مسـوول: سید مهدی آستانی
52189121       -    52189113-4 

روابـــــــــــــط عمــومی:
88860145-7 

امور شهرســـــــــــــتان ها:
52189176     -    52189176 

سازمان آگـــــــــــــهی ها:
87762313       -      8901 
مدیریت ویژه نامــه ها و بنـــگاه ها:

52189641 

امور مشــــــــترکین:
 کاغــــذی: 52189177
 الکـترونیک: 52189177

52189183 

چـــــــــــــــــــــاپ: 
 همشهری: 48075000  -    جام جم: 44197737

تـــــــــــــــــــــوزیع:
52189177    -   52189177 

ســــــردبیر: پویا جبل عاملی 
52189307             -           52189303-305 
 خیابان قائم مقام فراهانی، میدان شعاع، خیابان خدری پ5

52189191  info@donya-e-eqtesad.com
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گزارش

نظرسنجی ها در دوره انتخابات 
چگونه انجام شدند؟

مهــدی رفیعــی بهابــادی، مدیــر مرکــز 
افکارســنجی آرا در یــک نشســت خــری، با 
بیان اینکــه کلا هفــت نظرســنجی حضوری 
انجام دادیــم گفت: پنج تا در مرحله نخســت 
و دو تــا در مرحلــه دوم. محورهــای ثابتــی را 
در این نظرســنجی می   ســنجیدیم کــه همه 
مراکــز می   پرســند. اینکه چقدر تمایــل دارند 
در انتخابــات شرکت کننــد؟ به چه کســانی 
رای می   دهند؟ ســه دو قطبی را در مرحله اول 
پرســیدیم. همچنیــن در هــر مــوج یک سری 
سوالات خاص هم می   پرسیدیم. برای مثال از 
کسانی که نمی   خواستند در انتخابات شرکت 
کنند، دلایلش را می   پرســیدیم و اینکه چقدر 
احتــمال دارد اگر وضعیــت جامعــه در آینده 
بهتر بشود در انتخابات شرکت کنند که در صد 
بالایی می   گفتند بله. از ایــن رو معتقدم اینکه 
50 یا 60 درصد مــردم کاملا با صنــدوق رای 
قهر کرده اند، کاملا اشتباه اســت. وی افزود : 
در همیــن انتخابــات هــم در دور دوم دیدیم 
50 درصــد مردم شرکــت کردنــد. نکته جالب 
توجه اینکــه در مجمــوع 55 تــا 56 درصد از 
مردم در یکــی از دو مرحلــه انتخابات شرکت 
کردند. حدود 5 یــا 6 درصــد از مردمی که در 
دور اول شرکــت کردنــد، در دور دوم شرکــت 
نکردند، اما مشــارکت به قدری اضافه شد که 
نهایت به 50 درصد رسید. در واقع ما 10 درصد 
شرکت کننده جدید در دور دوم نداشتیم، بلکه 
15 تا 16 درصد شرکت کننده جدید داشــتیم 
و همین جدیدهــا نتیجه انتخابــات را تعیین 
کردند و رأی شان هم مســاوی بین دو کاندیدا 
تقســیم نشــد. ابراهیم شــیرعلی، مدیرعامل 
ایسپا نیز در این نشســت، با بیان اینکه تعبیر 
دوگانه مشــارکت و عدم مشارکت خیلی مهم و 
تاثیرگذار بود گفت: ایده عدم مشارکت بیشتر 
از طریق رسانه   ها و افرادی که خارج از مرزهای 
ایران بودند، تولید و بازنشر می   شــد. به خاطر 
همین بسیاری از مردم در این دو گانه مشارکت 
و عدم مشارکت مانده بودند. مشارکت به معنای 
تایید وضعیت موجود و عدم مشارکت به معنای 
این بود که وضعیت بهتری رقم نخواهد خورد و 
ممکن است کاندیدایی روی کار بیاید که باب 
میل آنها نباشد. این هم یک فضای تردید ایجاد 
کرده بود و می   شــد در نتایج نظرسنجی هم به 
آن رسید. ما همیشه یک ســوال می   پرسیم که 
آیا در انتخابات شرکت می   کنیــد یا خیر؟یک 
عــده می   گویند شرکــت می   کنیــم و یک عده 
می   گویند هنوز تصمیــم نگرفته   ایم و یک عده 
هم می   گوینــد شرکت نمی   کنیم. بــاز از میان 
کســانی که می   گوینــد شرکــت می   کنیم، در 
نظرســنجی 24 خرداد ماه حــدود 40 درصد 
گفتند ما نامــزد خود را انتخــاب نکرده   ایم. در 
ســوم تیر ماه حدود 30 درصد گفتند که نامزد 
خود را انتخاب نکرده   ایم و 6 تیرماه یعنی دو روز 
مانده به انتخابــات دوره اول، باز هم نزدیک به 
18 درصد کماکان تردید داشتند و این فضا به 
پیچیدگی و التهابی که به آن اشاره کردم، دامن 

می   زد. /ایرنا

رفقای عالیخانی 
در پاریس چه 

کسانی بودند؟
در چنیــن شرایطــی بــا جهانگیــر تفضلی 
آشــنا شــدم و خیلی هم برایم جالب بود که او 
تحقیقــات خودش را کــرده بود که مــن با چه 
دانشــجوهای دیگــری رفیق نزدیک هســتم. 
رفیق   هــای خیلــی نزدیک مــن آن موقع یکی 
دکتر علی   اصغر خوشــنویس بود کــه آن موقع 
شده بود انترن بیمارستان های پاریس و یکی 
از برجسته   ترین دانشجویان دانشکده پزشکی 
پاریس بود؛ دیگری هم ابوالقاسم سعیدی بود. 
او هم در رشته خودش خیلی شهرت پیدا کرده 
بود و چند ســال بعد از آن هم جایزه نقاشــان 

جوان فرانسه را برد. 

دکه 

روزنامه کیهان دیروز در ستون خر ویژه خود 
به این سوال پرداخت که »چرا شعار »یاحسین، 
میرحســین« منافقانه اســت؟« و نوشت: »این 
شــعار منافقانه و به دور از صداقــت در حالی 
است که وابستگان سازمان منافقین و بهائیت 
و نظایر آنها در روز عاشــورای سال 1388 و در 
اوج فتنه   انگیزی، بــه موکب   ها و پرچم   های عزا 
حمله   ور شــدند و کف و ســوت زدنــد و حرمت 
عاشــورای حســینی را شکســتند.«  روزنامــه 
فرهیختگان هم مصاحبه   ای با حسین انتظامی 
درباره میزگردهای فرهنگی انتخابات داشــته 
که در بخشی از آن آمده: »یکی از اشکالاتی که 
مناظره   ها دارد؛ متاسفانه رفتار گلادیاتوری در 
آن است. میزبان که درواقع مجری برنامه است 
نهایتا می تواند وقــت نگهدار باشــد اما اینکه 
کاندیداها دوبه   دو یا سه   به   سه چطور با همدیگر 
رفتــار می   کنند، خیلــی چیــز دندان   گیری به 
معنای محتوای جزئی و دقیق از آن درنمی   آید.« 
در ایــن مصاحبه همچنیــن انتظامــی گفته 
اســت: »وقتی با مــن صحبت کردنــد، گفتند 
اگــر لاریجانــی در انتخابات حضور داشــت، 
طبیعتا تو را دعوت نمی   کردیم، چون آشــکارا 
تگ داشــتم. این نکته که تگ آن کارشــناس، 
مشخص نباشد، درست است. اینکه در ستاد 
هیچ   کدام از نامزدها حضور نداشــته باشــند، 
حتی اگر با آنان آشــنایی یا حتی دوستی دارد 
لااقل در ایام انتخابات با آنها رفت   وآمد نداشته 

باشد، درست است.«

با حضور رهبر انقلاب اسلامی برگزار شد
اولین شب مراسم عزاداری 
حضرت اباعبدالله الحسین 

علیه   السلام
اولین شــب از مراســم عزاداری حضرت 
اباعبداللــه الحســین علیه الســلام در 
حســینیه امام خمینی )ره( با حضور رهر 
انقلاب اسلامی برگزار شد. در این مراسم 
ابتــدا آقــای مجتبــی پرویزی بــه تلاوت 
آیاتی از کلام الله مجید پرداخت. ســپس 
حجت الاسلام والمســلمین علــی علیزاده 
ســخنرانی کرد. در این مراسم آقای سعید 
حدادیــان نیز بــه مرثیه سرایــی و مداحی 
پرداخت./پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام 

معظم رهبری 

راهبرد 

دیدارهای پزشکیان با علمای اهل سنت 
و فرماندهان نظامی : در ادامــه دیدارها با 
رئیس جمهور منتخب روز گذشته جمعی از 
فرماندهان ارشد نیروهای مسلح با مسعود 
پزشکیان دیدار و گفت   وگو کردند. در این 
دیدار، سرلشکر محمد باقری رئیس ستاد 
کل نیروهای مســلح، سرلشــکر حســین 
ســلامی فرمانــده کل ســپاه پاســداران، 
سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده 
کل ارتش، امیر سرتیپ محمدرضا آشتیانی 
وزیر دفاع و سردار احمدرضا رادان فرمانده 
کل انتظامــی حضور داشــتند. همچنین 
پزشکیان روز گذشته با علما و بزرگان اهل 

تسنن دیدار و گفت وگو کرد. تسنیم/ایسنا

۷۹ ضربــه وزارت اطلاعــات بــه 
تروریست   ها: وزارت اطلاعات در بیانیه ای 
اعلام کرد که 6 هســته عملیاتی متصل به 
منافقین مورد ضربه قــرار گرفت و تمامی 
عناصر فعــال در آن هســته   ها بازداشــت 
شــدند؛ عــلاوه بــر آن دو خانــه تیمــی و 
کارگاه   های تولید پرتاب   گر   های دست   ساز 
نیز کشــف و ضبط شــد. وزارت اطلاعات 
همچنین اعلام کرد که واحد ضدتروریسم 
ایــن وزارتخانــه از اول خــرداد تــا 15 تیر 
79 ضربــه بــه تروریســت   ها در رویارویی 
مســتقیم با آنها داشته اســت. طبق آنچه 
وزارت اطلاعات در ادامه بیانیه خود آورده 
است: از مهم ترین دستاورد   های اخیر این 
وزارتخانه، دستیابی و انتقال یکی از عناصر 
اصلی طراح و هادی عملیات تروریســتی 
کرمان به نــام »عبدالله کویتــه« به داخل 

کشور بود./میزان

جبهه اصلاحــات در تصمیم گیری   های 
پزشکیان دخالت نمی کند : آذر منصوری، 
رئیــس جبهــه اصلاحــات در حســاب 
شخصی خود در شبکه ایکس نوشت: پیرو 
تماس های مکرر دوستان و همراهان طی 
روزهای اخیر و طرح برخی از شــبهه ها به 
اطلاع می رســاند: جبهه اصلاحات ایران 
بنای دخالــت در تصمیم گیری های دکتر 
پزشــکیان را نداشــته و نخواهد داشــت. 
موضع مــا در برابر دولت ایشــان حمایت، 
نظارت و پرسشــگری و مبنای قضاوت ما، 

تحقق خواست مردم ایران است./ایلنا 

توهین یک طلبه به رئیس جمهور منتخب : 
در مراسم عزاداری که جمعه شب در مسجد 
امام جعفر صادق شهر محمدیه برگزار شده 
بود، یک طلبه با توهین بــه رئیس جمهور 
منتخب و رای دهنــدگان به او زمینه ایجاد 
درگیری را در حاشــیه این مراسم به وجود 
آورد. قبــل از شروع مراســم یــک روحانی 
بدون دعوت پشــت میکروفن قــرار گرفت 
و با طعنــه و کنایه رئیس جمهــور منتخب 
را یزیدی خطاب کــرده و رای دهندگان را 
فریب خوردگان دســتگاه معاویــه خواند، 
این سخنان با واکنش و اعتراض تند مردم 
مواجه و سخنران مجبور به اتمام سخنرانی 
و ترک مجلس شد. در پایان مراسم و هنگام 
خروج عزاداران حســینی از مســجد، یک 
طلبه دیگر به همراه چند نفر همراه، جلوی 
مســجد به عزاداران حسینی حمله و قصد 
ایجاد درگیری را داشتند، این گروه نیز پس 
از واکنش تند جوانــان و بانوان و جمعی از 
مردم، قبل از رسیدن ماموران انتظامی از 

صحنه متواری شدند./ایلنا 

هشــدار در مورد همه گیری تب دنگی : 
محمد اســماعیل مطلق، رئیس دبیرخانه 
شورای عالی سلامت و امنیت غذایی وزارت 
بهداشــت، تغییر اقلیم را مهم ترین عامل 
شــیوع پشــه آئدس و بیماری   های مربوط 
به آن در کشــور دانســت و گفت: اگر تمام 
دســتگاه   ها پــای کار نیاینــد، همه گیری 

گسترده   ای در انتظار کشور است./ایسنا

بهارستان 

تعطیلی شنبه   ها منتفی نشده است : عباس 
پاپــی   زاده، عضو هیات رئیســه مجلس، با 
بیــان اینکــه تعطیلــی شــنبه   ها منتفی 
نشده اســت، گفت: با توجه به اینکه هنوز 
ظرفیت کمیسیون اجتماعی تکمیل نشده 
و اعضــای هیات رئیســه آن هم مشــخص 
نشده است به محض تشــکیل کمیسیون 
اجتماعــی ایــرادات هیات عالــی نظارت 
مجمــع تشــخیص مصلحت نظــام درباره 
لایحه مذکور به کمیسیون اجتماعی ارجاع 
می شود تا مورد واکاوی قرار گیرد./باشگاه 

خبرنگاران جوان 

دنیای اقتصــاد: ســیل ایــن بــار خراســان رضــوی 
و شــمالی را در روزهــای گرم تابســتان غافلگیــر کرد. 
هشدار کارشناسان محیط   زیســت از تغییرات اقلیمی 
به وقوع پیوســت و بارندگی   های بی   امان باز هم امان از 
خراســان رضوی برید. مدیرعامل جمعیت هلال احمر 
خراســان رضوی اعلام کرد: »پنج شهرســتان خراسان 
رضوی درگیر سیلاب و آب گرفتگی شدند.« گفت   وگوی 
»دنیای اقتصاد« با جمعیت   های امدادی خراسان رضوی 
نشان می دهد، این بار سیل مناطق روستایی و ییلاقی 
را دچار سانحه کرده است: »بسیاری از منطقه ییلاقی، 
عشایری و روستایی شامل ارتکند )کلات(، دره شمخال 
)درگز(، چشــمه ســبز گلمکان، دولت   آبــاد )چناران(،  

جنگ، دره   آل )مشــهد(، ســد کارده و مارشــک درگیر 
سیلاب شده   اند.« سازمان هواشناسی با صدور هشدار 
نارنجی رنگ اعلام می کند: »فعالیت ســامانه بارشــی 
همراه با بارش   های شــدید تشدید شــده و وقوع رگبار 
باران، رعد و برق، وزش باد شدید موقت، در برخی نقاط 
گردوخاک و در نقاط مستعد بارش تگرگ در نوار شرقی 
خراسان شــمالی و نیمه شمالی خراســان رضوی برای 

چند روز آینده پیش بینی می شود.« 
رئیس اداره مدیریت بحران ســازمان جهاد کشاورزی 
خراسان شمالی گفت: سیل و بارش تگرگ 24 ساعت 
گذشــته 500 میلیــارد ریال بــه بخش   هــای مختلف 

کشاورزی استان خسارت زد.

گردشگران نجات یافتند!  
در این ســیلاب حدود 450 خودرو در مسیر رودخانه 
دولت   آباد چناران گرفتار شدند که گفته می شود پس از 
7 ساعت امدادگران توانستند آنها را نجات دهند. اینها 
تنها افراد گرفتار در این سیل نبودند، سرنشین   های 21 
خودرو نیز که برای تفریح به آبشــار »ارتکند« شهرستان 
کلات رفته بودند در سیل گرفتار شــدند که امدادگران 
هلال   احمر در نخستین ســاعات بارندگی، تعداد 120 
سرنشــین 35 خودرو را به محل امن انتقال دادند و 14 
خــودروی گرفتار را رها   ســازی کردند.  در منطقه ســد 
کارده هم 35 نفر طبیعت   گرد گرفتار شــده بودند که 
پس   از دو ساعت عملیات امداد   و   نجات، این افراد هم 
از سیلاب رها شدند. یکی دیگر از افراد گرفتار در سیل 
یک مادر باردار بود که بارندگی   ها امکان رساندنش به 
بیمارستان را غیرممکن کرده بود و یک تیم امدادی با 
خودروی آمبولانس از شعبه کلات به محل اعزام شد و 

این زن باردار به محلی امن انتقال پیدا کرد.

 ۱۷۹۵ نفر حادثه دیدند  
بر اساس گفته   های ســید علی منیری، مدیرعامل 
جمعیت هلال احمر خراسان رضوی هنوز آمار دقیقی 
از تعــداد حادثه   دیدگان یا جامعــه تحت تاثیر حادثه 
وجود نــدارد: »اطلاعــات دقیقی با توجه به شــدت 
حادثه و نیز ادامه عملیات در دســترس نیســت.« با 
این حال تاکنون حدود 1795 نفر حادثه دیده و یک 
نفر مصدوم گزارش شــده اســت. منیــری می   گوید: 
»جمعیت    هلال   احمــر به 1431 نفر امدادرســانی و 
بین این افراد بسته های تغذیه اضطراری توزیع شده 
اســت. در مجموع 7 تیم عملیاتــی در قالب 21 نفر 
عملیات داشــته   اند. همچنین 7 خودروی عملیاتی 
شامل دو دســتگاه آمبولانس، پنج دستگاه خودروی 
کمک   دار سبک و سایر دستگاه   های موردنیاز به کار 
گرفته شدند.« با این حال همچنان این هشدار وجود 
دارد که چند اســتان بــا وزش باد و بارندگــی روبه رو 

می   شوند. 

گمانه زني هــا در مورد  شيرين جمشيديان
کابينه دولت پزشکيان 
زياد اســت و ايــن در 
حالي است که تاکنون هيچ گزينه اي از اعضاي کابينه 
قطعي نشده است. گفته مي شود پزشکيان براي انتخاب 
اعضاي کابينه کارگروه هايي را براي بررسي گزينه هاي 
هر وزارتخانه تشکيل داده است و اين کارگروه ها تاکنون 
يک تا دو جلسه برگزار کرده اند. به نظر مي رسد با توجه به 
مشــکلات اقتصادي، انتخاب تيم اقتصــادي دولت در 
شرايط کنــوني از اهميت بالايي برخوردار اســت. ســه 
نماينــده مجلــس در گفت وگو بــا »دنياي اقتصــاد« بر 
ويژگي هايي که کابينه دولــت مخصوصا تيم اقتصادي 
بايد دارا باشد، اشاره کردند. موسوي معتقد است که بايد 
افرادي در تيم اقتصادي حضور داشته باشند که جسارت 
گرفتن تصميم هاي بزرگ را داشــته باشند. عثماني اما 
مي گويد بايد کســاني در تيم اقتصادي حضور داشــته 
باشند که با شعار عدالت و توسعه انطباق داشته باشند. 
نصيرپور اما بر لزوم يکپارچگي و هماهنگي تيم اقتصاد 

تاکيد دارد.

بانیان وضع موجود حذف شوند  
فريد موسوي، عضو کميســيون اقتصادي مجلس با 
تاکيد بر اهميت انتخاب کابينه چهاردهم گفت: کابينه، 
نمود و نخســتين تصويري اســت که جامعه با قول هاي 
رئيس جمهور مواجه مي شوند. ما اين تجربه را داشتيم که 
يکسري حرف ها و قول ها در دوران انتخابات داده شد و 
انتظاراتي ايجاد شد و گروه هايي به خاطر ديدگاه کمپين 
انتخاباتي را همراهي کردند، اما زماني که کابينه معرفي 
شد، انتظارات برآورده نشده و اميدها از دست رفته است. 
او ادامه داد: کابينه نخستين مواجهه جامعه با شعارهاي 
رئيس جمهور است و برداشت ايشان از وضعيت جامعه را 
نشان مي دهد. علاوه بر اين نشان دهنده ميزان شناخت 
پزشکيان از مســائل و مشکلاتي اســت که کابينه بايد 
آنها را برطرف کند. بر همين اساس به نظر مي رسد بايد 
چند مورد را مورد توجه قرار داد. اولین مورد اين اســت 
که نخستين بار است که جريان تحول خواه، توسعه گرا 
و اصلاح طلب از حاشــيه شــهرها و روســتاها به صورت 
اکثريــت راي جمع مي کنــد و اين يکــي از مختصات و 

ويژگي هاي انتخابات اخير بود. 
اين نماينده مجلس  خاطرنشان کرد: بر همين اساس 
اگر شــاخص ها را کنار هم قرار دهيم يعني راي حاشيه 
شهرها و روســتاها، عدم حضور حداقل نيمي از جامعه 
در انتخابات و شعارها و بدنه حامي که در کنار پزشکيان 
بودند؛ اينها ايجاب مي کند که ايشان در انتخاب کابينه 
از افراد تکراري کــه بخشي از وضعيــت موجود متوجه 
اقدامات آنها در ادوار مختلف اســت، پرهيز کند. چون 
نمي توان براي تغيير وضع موجود از همان افراد استفاده 
کرد که خودشــان بــاني و باعــث وضع موجــود بودند. 

بنابراين در کابينه بايد تغيير چهره ديده شود.

موسوي تاکيد کرد: اين لزوما به معناي انتخاب افراد 
جوان نيســت، بلکه بحثم اين اســت که افــراد تکراري 
نيايند تا مجــددا جامعه دچــار ياس و نااميدي شــود، 
بلکه بايد بتوانند اميد را ايجــاد کنند و انگيزه کار کردن 
داشــته باشــند. علاوه بر اين، اين افراد بايد به تغيير و 
تحولات و توسعه ارتباطات بين المللي کشور باور داشته 
باشــند. حتي اســتفاده از افراد کابينه فعلي يا افرادي 
کــه در دولت هايي حضور داشــتند کــه از لحاظ مدل 
ذهني و فکري، ارتباط با بين الملل و حوزه هاي خارجي 
در اولويت هاي کاريشــان نبود؛ اشــتباه و نقض غرض 
اســت. مردم بايد اين پيام را دريافت کننــد افرادي که 
در دولت فعلي هستند حضورشــان در دولت پزشکيان 
تکرار نشــود؛ چرا که اصول گفتماني دو دولت متفاوت 
است. او در خصوص ويژگي هاي تيم اقتصادي دولت، 
اظهار کرد: مشکلات اقتصادي احصا شده و برنامه هاي 
پژوهشکده ها و برنامه هاي دولت در اين خصوص يکسان 
است. بنابراين به افراد توانمندي نياز است که هماهنگ 
باشند و جســارت تصميم هاي بزرگ را داشته باشند و 
بتوانند از تمام ظرفيت هاي دســتگاه هاي دولتي براي 
برون رفت از وضعيت موجود اســتفاده کنند و اعتقاد به 
حضور آحاد مردم به خصوص بخش خصوصي در اقتصاد 
داشته باشند. اين عضو کميسيون اقتصادي تاکيد کرد: 
برون رفت از وضعيت موجود بدون حضور بخش خصوصي 
و بدون تســهيل ارتباطات بين الملل نشــدني اســت و 
بر همين اســاس بايد افرادي در تيــم اقتصادي حضور 
داشته باشــند که بتوانند براي بهبود وضعيت معيشتي 
و رفاه مــردم قدم هاي جدي بردارنــد. در غيراين صورت 
برنامه ها مشخص و يکســان است اما جسارت عملياتي 
کردن تيم اقتصادي مهم اســت. موســوي در خصوص 
احتمال حضور طيب نيا، ميدري و عبده از کارشناسان 
اقتصادي که در انتخابات در کنار پزشکيان بودند، گفت: 
اين افراد مديران باتجربه، خوشنام و کارآمدي هستند و 
به اولويت ها و گفتمان پزشکيان ايمان دارند و از ابتدا هم 
با ايشان بودند، اما اطلاع دقيقي از حضور اين افراد در 

کابينه رئيس جمهور ندارم.

همراهي با شعار عدالت و توسعه؛ شاخصه عضویت   
در دولت

قســيم عثماني، عضو کميســيون برنامــه، بودجه و 
محاسبات مجلس، مهم ترين ويژگي کابينه را همخواني 
با شــعارهاي پزشــکيان دانســت و اظهار کرد: کابينه 
بايد با شــعارهايي که پزشــکيان داد و مردم به آنها راي 
دادنــد، همخواني داشــته باشــد. آنچه پزشــکيان در 
انتخابات گفت، اين بود که از متخصصان و کارشناسان 
اســتفاده شــود، دولت بايد براي همه کشــور باشد و از 
همه ظرفيت هاي کشور استفاده شود و همه مردم ايران 
خودشــان را در کابينه دولــت ببيننــد. او در خصوص 
ويژگي هاي تيم اقتصادي دولت، گفت: آنچه پزشکيان 
مورد تاکيــد قرار مــي داد؛ برقــراري عدالــت و انصاف 

بــود. طبيعتا تيــم اقتصــادي دولت بايــد تئوري هايي 
را مبنا قرار دهنــد که اين نــگاه را دنبــال مي کند. اما 
در تيم ايشــان اقتصادداناني حضور داشــتند که نگاه 
متفاوتي درباره اقتصاد دارند. بنابراين پزشــکيان بايد 
بيشــتر اقتصادداناني را همراه کند که با شــعار عدالت 
و توسعه برابر انطباق و همراهي داشته باشند.عثماني 
در خصوص احتمال حضور طيب نيا، ميدري و عبده از 
کارشناسان اقتصادي که در انتخابات در کنار پزشکيان 
بودند، گفت: طيب نيا را فرد توانمند و باظرفيتی مي دانم 
که با اقتصاد ما کاملا آشنا است و تجربه دارد، بنابراين 
نيرويي در جهت تحقق شعارهاي دولت پزشکيان است. 
او در خصوص برخي اســامي که در فضاي رسانه اي به 
عنوان اعضاي کابينه منتشر شــده، تصريح کرد: برخي 
خودشــان، خودشــان را مطرح مي کنند. تاکنون هيچ 

عضوي از کابينه قطعي نشده است.

سه ویژگي اعضاي کابینه دولت چهاردهم  
مجيد نصيرپور، عضو کميسيون اجتماعي مجلس با 
تاکيد بر اهميت انتخاب تيم اقتصــادي دولت، گفت: 
يکــي از موضوعــات و ابرچالش هاي حاکم بر کشــور، 
موضوعات مرتبــط با اقتصــاد در بخش هــاي مختلف 
است. پزشکيان اگر بنا داشته باشــد که اقتصاد کشور 
را به ســامان برســاند، بايد تيم اقتصادي منصوب شده 
ايشان چند ويژگي داشته باشد. در ابتدا تيم اقتصادي 
بايد دانش لازم را به لحاظ علمي و آکادمي در تراز قابل 
قبولي داشــته باشــد. دوم اينکه تجربه لازم براي عبور 
از بحران موجود را داشــته باشــد. در موضوعات بسيار 
چالش برانگيز و مهم کشــور بايد به تجربيات گذشــته 
مراجعه کنيم و از آن تجربيات براي عبــور از اين بحران 
اســتفاده کنيم. کسي که اين تجربــه را دارد در دولت 
مي توانــد بــه رئيس جمهور کمــک کند.او ادامــه داد: 
بنابراين بعد از دانش، تجربه لازم براي عبور از ابر چالش 
در کشور در تيم اقتصادي ضرورت دارد. سومين ويژگي 
که در دولت روحاني و دولت شهيد رئيسي با آن مشکل 
داشــتيم، ناهماهنگي ارکان اقتصادي دولت بود. اگر 
بخواهيم از بحران اقتصادي در کشــور عبور کنيم بايد 
برنامه هاي مدون و قابل دفاعــي که وحدت نظر بر روي 
آن باشد، داشته باشيم. از سوي ديگر تيم اقتصادي بايد 
يکپارچه حرکت کند. بنابراين فاکتور ســوم هماهنگي 
تيم اقتصادي است که بســيار حائز اهميت است. اين 
نماينده مجلس يادآور شد: آنچه رهر انقلاب بارها تاکيد 
کردند و همه توجه دارند اينکه تحريم بر مسائل اقتصادي 
ما اثر گذاشــته اســت. بنابراين رئيس جمهور بايد تيم 
متخصصي انتخاب کند که در فعاليت هاي ســياسي، 
فرهنگــي و اجتماعي طراحي منطبق بــر واقعيت هاي 
اقتصادي در حوزه بين الملل داشــته باشــند. علاوه بر 
اين، اين تيم بايد باتوجه به روابطمان با ساير کشورها و 
رفع چالش هاي منطقه اي و فرا منطقه اي موانع تبادل 
اقتصاد را رفع کند تا با رفع اين مشکلات ميان کشور ما و 

ساير کشورها به طور معمول از لوازم اقتصادي که در دنيا 
در تبادلات اقتصادي وجــود دارد، به خصوص در حوزه 

بانکي استفاده شود.
نصيرپور با تاکيــد بر لزوم انتقال سرمايه هاي کشــور 
به داخل، تصريح کرد: انتقــال سرمايه هاي ما در خارج 
از کشور يکي از مســائلي اســت که دولت بايد راجع به 
آن اســتراتژي مناسبي داشــته باشــد. ما از بسياري از 
کشورها که در ساليان گذشــته با آنها در ارتباط بوديم؛ 
مطالبات جدي داريم که برگشت آنها به چرخه اقتصادي 
داخل کشور مي تواند چرخ اقتصاد را به حرکت درآورد و 
رشد اقتصادي مدنظر قانون برنامه را محقق کند. او در 
خصوص احتمال حضور اقتصاددانان همراه پزشکيان 
در کابينــه، اظهار کرد: رئيس جمهــور سرفصل هايي را 
براي استفاده از سرمايه هاي انساني کشور تهيه و براي 
اقشار مختلف نمايندگاني را تعريف کردند که در کارگروه 
بررسي کانديداها  حضور داشته باشند. يعني پزشکيان 
شاخص هايي را مشــخص کردند که افرادي با اکتساب 
آن شــاخص ها عضو کارگروه هاي چندگانه شوند و آنها 
براي هر وزارتخانه حداقل 5 نفــر را معرفي کنند که در 
چرخه بعدي برنامه ها با افراد تطبيق داده شوند و نهايتا 
گزينه نهايي به مجلس معرفي شود. اين عضو کميسيون 
اجتماعي مجلس در ادامه تاکيد کرد: در اين چرخه افراد 
شاخصي همچنين طيب نيا، ميدري و ساير عزيزاني که 
در حوزه هاي مختلف حضور داشتند، استفاده مي شوند. 
البته يکــي از ويژگي هاي دولــت پزشــکيان مي تواند 
انتخاب هاي فرا جناحي از افراد توانمند ساير کانديداها 

در سطوح مختلف باشد. 
نصيرپــور در خصوص برخي اســامي کــه در فضاي 
رســانه اي بــه عنــوان اعضــاي کابينــه منتشر شــده، 
خاطرنشــان کرد: با توجه به اطلاعي که دارم مي گويم 
که همه اين ليســت ها غير موثق هســتند. البته اين به 
معناي آن نيست که هيچ کدام از آن افراد در کابينه دولت 
نخواهند بود. دولت هنوز ليستي را نهايي نکرده و حتي 
هنوز روي گزينه ها به جمع بندي نهايي نرســيده اند. بر 
اســاس تصميم که گرفته شــد، کارگروه هايي تشکيل 
شدند و اين کارگروه ها از افراد متعددي برنامه مي گيرند 
و براي هر کدام از وزارتخانه ها 5 نفر را معرفي مي کنند 
و در پروســه نهايي رئيس جمهــور افراد مــورد نظرش را 

انتخاب مي کند. 
او ادامه داد: ليســت هايي که منتشر مي شــود حتما 
غير قابل اعتنا است و بايد منتظر ماند که رئيس جمهور 
مطالعاتشــان را انجــام دهند، بايــد ابتــدا کارگروه ها 
گزارش های شــان را بدهنــد و نهايتــا از افــراد مدنظر 
استفاده شود. آنچه قطعي است اينکه کابينه پزشکيان 
متشکل از افراد باتجربه، با گروه سني ميانسال و افراد 
مستعد تصدي مسووليت هاي جدي در حد وزارت است 
که ظرفيت لازم را براي اداره کشور داشته باشند. چون 
يکي از مشکلاتي که ما در ســال هاي اخير با آن مواجه 
بوديــم؛ انتصاب افــراد در ســمت هايي بود کــه تجربه 
لازم را در آن نداشــتند و اين با اصــول مديريت و هم با 
توصيــه حکمراني حضرت امير و ســاير ائمــه که تاکيد 
مي کنند امور مســلمين بايــد به افراد با تجربه ســپرده 
شــود، مغايرت دارد.ايــن نماينده مجلس خاطرنشــان 
کرد: در ســطوح مختلف از نيروهــاي جوان تر مي توان 
استفاده کرد، اما کابينه جايي براي کسب تجربه نيست. 
بايد تعــدادي از برجســته ترين نيروهاي کشــور عضو 
کابينه باشــند و در ســاير ارکان از نيروهاي جواني که 
آمادگي تصدي مســووليت دارند، اســتفاده شــود. او 
با بيان اينکه بايــد وزرايي به مجلس معرفي شــوند که 
احتمال راي آوري بالايي دارند، تاکيد کرد: مساله ديگر 
که دولت و رئيس جمهور با توجــه به تجربه پارلماني که 
دارند بايد مد نظر قرار دهند، توجه به مطالبات مجلس 
صرف نظر از نگاه سياسي حاکم در مجلس است. مجلس 
17 کميســيون تخصصي دارد و همــه وزرا بايد گزارش 
کميسيون در تاييد خودشان را داشــته باشند و بعد در 
صحن علني مطرح مي شــود. طبيعتا دولت براي اينکه 
با کمترين چالش از مرحله راي اعتماد عبور کند، حتما 
خوب است که به مطالبات مجلس توجه داشته باشد و 
افرادي که معرفي مي شوند با حداکثر اطمينان از راي 
اعتماد در مجلس معرفي شوند تا در ابتداي کار چالش 

جدي ميان دولت و مجلس ايجاد نشود.

3نماینده مجلس در گفت وگو با »دنیاي اقتصاد« بررسي کردند

تيم اقتصادي دولت پزشکيان چگونه باشد؟

سیل به بیش از  هزار نفر در خراسان آسیب رساند
غافلگیری در تابستان
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 مقبولیت حسابرس
 منطقه ویژه لامرد

با برگزاری مجمع شرکت تلاشگران صنعتی معدنی لامرد؛ برای دومین سال پیاپی گزارش حسابرس منطقه ویژه لامرد بدون بند و به صورت مقبول تایید شد. مجمع عمومی عادی سالانه شرکت 
صنعتی معدنی لامرد با حضور اعضا، هیات  مدیره منطقه ویژه اقتصادی لامرد، نمایندگان و سهامداران، مدیرکل محترم مجامع ایمیدرو و حسابرسان محترم سازمان حسابرسی کشور در محل 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران برگزار شد. به گزارش روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی لامرد، این نشست با هدف بررسی عملکرد و گزارش حسابرسی این شرکت در 
سال۱۴۰۲ و اتخاذ تصمیم در خصوص صورت های مالی منتهی به سال ۱۴۰۲، انتخاب بازرس قانونی و حســابرس شرکت برای سال مالی منتهی به ۱۴۰۳ تشکیل شد. نکته حائز اهمیت 
اینکه در این مجمع پس از گزارش  های حسابرسان و عملکرد شرکت تلاشگران صنعتی و معدنی لامرد، آن گزارش بدون هیچ گونه بند مشروط و به  صورت مطلوب مورد تایید و تصویب قرار گرفت.

sherkat@den.ir 52189641گــــروهشرکتها

»دنیایاقتصاد«معضلخاموشیهایتابستانیصنایعومنازلرابررسیمیکند

مصرف بهینه برق از کدام مسیر؟
مدیریت مصرف یا به عبارت درست تر »خاموشی اجباری« با توجه 
به ناترازی ۱۰ تا ۱5 هزار مگاواتی بــرق از خرداد ماه یقه صنایع 
را گرفته و عدم   النفع   های چند هزار میلیاردی را برای شرکت ها به همراه داشــته است؛ در 
خصوص علت این اتفاق بحث   های کارشناســی مهمی    مطرح می شود، اما تقریبا همه در 

یک موضوع اتفاق نظر دارند و آن هم پایین نگه داشتن نرخ برق به صورت دستوری و انعقاد 
قراردادهای خرید تضمینی برق دولت با بخش خصوصی و فقدان پایبندی به این قرارداد از 
طرف دولت بوده است. در واقع بخش خصوصی به پشتوانه پول   هایی که در آینده دریافت 
می کند، از صندوق توسعه ملی تسهیلات ارزی کلانی دریافت کرده که با توجه به جهش 

نرخ ارز در کشور و بد عهدی دولت در پرداخت مطالبات همپای این رشد، توانایی بازپرداخت 
اقساط را نداشته   اند تا از چند سال پیش صندوق توسعه ملی تصمیم به کنار گذاشتن صنعت 
برق از فهرست    گیرندگان تسهیلات بگیرد و البته ســایر سرمایه گذاران هم که خلف وعده 

26∞دولت را مشاهده کردند، خودشان را از این صنعت زیان ده کنار کشیدند.

شکل   دهنده   های قیمت تمام   شده مسکن

قیمت تمام شــده مســکن یکــی از مهم ترین عوامــل اثر گذار بــر رفتار 
تولیدکننــدگان در بازار اســت. در این زمینه مســائل متعــددی از تورم و 
تحریم گرفته تا بوروکراسی دولتی بر قیمت تمام شده اثر می گذارد، اما اگر 
بخواهیم به شکل دوره ای، یک دوره زمانی خاص را مورد بررسی قرار دهیم 
از سال 97 به این ســو تورم و تحریم ها مهم ترین عواملی بوده که به قیمت 
تمام شده ساختمان شکل داده است. در طول این سال ها دولت برای رفع 
نیازهای خود تورم ایجاد کرده و این امر بر سبد مصرف مردم که مسکن یکی 

از مهم ترین پارامترهای شکل دهنده به آن است اثر گذاشته است. 
در این بین خود تحریم ها نیز ســبب شــده تا ما در بحــث تامین مصالح 
ساختمانی هم شــاهد آثار تورمی مضاعف باشیم. در ســال های اخیر خود 
تحریم ها منجر بــه ایجاد برخــی موانع در بحــث واردات مصالــح یا برخی 
کالاهای مورد نیاز شــده اســت. در این بین داخلی ســازی اگرچه توانسته 
برخی از نیازهای کشور را برطرف سازد اما در پاره ای موارد نیز در تامین کالای 
باکیفیت برای تامین بعضی از نیازهای این صنعت ناکام بوده است. البته باید 
خاطرنشان کرد که در تولید مصالح اصلی کیفیت تولیدات قابل قبول است 
اما در مواردی نظیر چیلر، آسانســور یا سیستم های تهویه، سازنده داخلی و 

مشتری خوش بینی بیشتری به کالای غیر ایرانی دارند.

رویکرد اینترنتی شرکت های لوازم الکترونیکی 
دنیایاقتصاد:اینترنت اشیا به کمک افزایش اتصال، افزایش اتوماسیون، 
ایمنــی و امنیت بهبــود   یافته و ایجــاد سرگرمی  هــای پیشرفته، بــر لوازم 
الکترونیکی مصرفی تاثیر می  گذارد. دســتگاه  هایی که مــدام به اینترنت 
متصل هســتند به کمک هــوش مصنوعــی می توانند زندگــی راحت  تر و 
لذت  بخش  تری را برای ما به ارمغان بیاورند. اینترنت اشیا )IoT( شبکه  ای از 
دستگاه  های فیزیکی، وسایل نقلیه، لوازم خانگی و سایر موارد تعبیه  شده 
با الکترونیک، نرم  افزار، حســگرها، محرک  ها و اتصال است که این اشیا را 
قادر می  سازد تا به یکدیگر متصل شــده و داده  ها را مبادله کنند. هر چیز 
به طور منحصر به فرد از طریق سیســتم محاسباتی تعبیه شده خود، قابل 
شناسایی اســت اما می تواند در زیرســاخت اینترنت موجود تعامل داشته 
باشد. اینترنت اشیا به اشــیا اجازه می دهد تا از راه دور در زیرساخت  های 
شــبکه موجود، کنترل شــوند و فرصت  هایی را برای ادغام مستقیم دنیای 
فیزیکی در سیســتم های کامپیوتری ایجاد کند و در نتیجه کارآیی، دقت 
و سود اقتصادی را بهبود بخشد. اینترنت اشــیا پتانسیل تغییر بسیاری از 

صنایع از جمله لوازم الکترونیکی مصرفی را دارد.
چگونهاینترنتاشیابرلوازمالکترونیکیمصرفیتاثیرمیگذارد 

اینترنت اشیا از جهات مختلفی بر لوازم الکترونیکی مصرفی تاثیر زیادی 
دارد. در اینجا برخی از قابل  توجه  ترین روش ها توضیح داده شده است: 

افزایش اتصال: دســتگاه  های اینترنت اشیا همیشــه به اینترنت متصل 
هستند، که به آنها اجازه می دهد داده  ها را جمع  آوری کرده و با دستگاه  ها 
و سرویس  های دیگر به اشتراک بگذارند. این افزایش اتصال این امکان را 
برای لوازم الکترونیکی مصرفی فراهم می کند که پاســخگوی نیازهای ما 

باشند و راه  های جدید و نوآورانه  ای را برای تعامل با آنها به ما ارائه دهند.
افزایش اتوماســیون: دستگاه  های اینترنت اشــیا را می توان برای انجام 
کارهای مختلفی مانند روشن  کردن چراغ  ها، تنظیم ترموستات یا قفل  کردن 
درب، خودکار کرد. این اتوماسیون می تواند در زمان و انرژی ما صرفه  جویی 
و زندگی ما را راحت  تــر کند. ایمنــی و امنیت بهبود  یافته: دســتگاه  های 
اینترنت اشیا می توانند برای بهبود ایمنی و امنیت در خانه  ها و مشاغل ما 
استفاده شوند. به عنوان مثال، دوربین  های امنیتی اینترنت اشیا از جرم و 
جنایت جلوگیری می کنند و آشکارسازهای دود اینترنت اشیا می توانند ما 
را از آتش  سوزی  های احتمالی آگاه کنند. سرگرمی پیشرفته: دستگاه  های 
اینترنت اشــیا را می توان برای افزایش تجربیات سرگرمی استفاده کرد. به 
عنوان مثال، بلندگوهای اینترنت اشیا می توانند موسیقی و پادکست  ها را 
پخش کنند و تلویزیون  های اینترنت اشیا می توانند توصیه  های شخصی را 

برای فیلم  ها و نمایش  ها ارائه دهند.
نمونههاییازلوازمالکترونیکیمصرفیاینترنتاشیا 

امروزه انواع مختلفی از لــوازم الکترونیکی مصرفــی IoT در بازار موجود 
است. برخی از محبوب  ترین نمونه  ها عبارتند از: 

دستگاه  های خانه هوشمند: دستگاه  های خانه هوشمند، دستگاه  های 
IoT هســتند که می توانند برای کنترل و خودکارسازی جنبه  های مختلف 
خانه  های ما استفاده شــوند. نمونه  هایی از دســتگاه  های خانه هوشمند 
شامل چراغ  های هوشمند، ترموستات  های هوشمند و قفل  های هوشمند 

درب هستند.
 IoT دستگاه  های پوشــیدنی: دستگاه  های پوشــیدنی، دستگاه  های
هســتند که می توان آنها را پوشــید. نمونه  هایی از دستگاه  های پوشیدنی 
شامل ســاعت  های هوشــمند، ردیاب  های تناســب اندام و هدست  های 

واقعیت مجازی است.
لوازم هوشمند: لوازم هوشمند دســتگاه  های اینترنت اشیا هستند که 
می توانند به اینترنت متصل و از راه دور کنترل شــوند. نمونه  هایی از لوازم 
خانگی هوشمند عبارتند از: یخچال هوشمند، اجاق گاز هوشمند و ماشین 

لباسشویی هوشمند.
کنسول  های بازی: کنسول  های بازی دستگاه  های اینترنت اشیا هستند 
که می توانند برای انجام بازی  های ویدئویی استفاده شوند. نمونه  هایی از 
کنسول  های بازی عبارتند از پلی  استیشــن 5، ایکس  باکس سری  ایکس و 

نینتندو سوئیچ.
آیندهلوازمالکترونیکیمصرفیاینترنتاشیا 

آینده لوازم الکترونیکی مصرفی IoT روشن است. همان طور که فناوری به 
سرعت در حال توسعه است، می توانیم انتظار داشته باشیم که محصولات 

نوآورانه و پیشگامانه  تری را ببینیم. برخی از آنها عبارتند از: 
دستگاه  های متصل بیشتر: تعداد دستگاه  های اینترنت اشیا در خانه  ها 
و مشــاغل در آینده افزایش خواهد یافت که به فرصت  های بیشتری برای 

اتوماسیون، راحتی و ایمنی منجر می شود.
دستگاه  های هوشــمندتر: دســتگاه  های IoT به لطف پیشرفت  های 
هوش مصنوعی )AI( به طور فزاینده  ای هوشــمند می  شوند. این هوش به 
دستگاه  ها اجازه می دهد تا ترجیحات و عادات ما را بیاموزند و بر این اساس 

با نیازهای ما سازگار شوند.
برنامه  های کاربردی جدید و نوآورانــه: همان طور که فناوری اینترنت 
اشیا به توســعه خود ادامه می دهد، می توان انتظار داشت که برنامه  های 
کاربردی جدید و نوآورانه  ای برای لوازم الکترونیکی مصرفی مشاهده کنیم. 

این برنامه  ها زندگی ما را آسان  تر، راحت  تر و لذت  بخش  تر می کنند.
نتیجه 

اینترنت اشــیا تاثیر زیادی بر لوازم الکترونیکی مصرفی دارد و این تاثیر 
تنها در آینده افزایش خواهد یافت. همان طور که فناوری همچنان در حال 
توسعه است، می توانیم انتظار داشته باشیم که حتی محصولات نوآورانه و 

پیشگامانه  تری را ببینیم و شاهد زندگی آسان  تر و لذت  بخش  تری باشیم.

محمد خدادادی
فعال حوزه ساختمان

افتتاح شعبه شرق شرکت وثوق در مشهد
دومین شعبه شرکت توسعه اعتماد وثوق گستر در شرق کشور با حضور مدیران ارشد 
گروه فناوری اطلاعات بانک ملت، مقامات کشــوری و اســتانی در شهر مشهد با هدف 
تسهیل و تسریع خدمت   رســانی به   موقع به مؤدیان مالیاتی در راســتای اجرای قانون 
پایانه   های فروش و سامانه مؤدیان برای ارائه خدمات معتمد مالیاتی افتتاح شد. به گزارش 
روابط عمومی وثوق، خسرو سرپیری مدیرعامل و عضو هیات مدیره این شرکت در آیین 
افتتاح شعبه منطقه شرق کشور، با بیان چگونگی ایجاد شرکت وثوق، سیر مراحل اخذ 
مجوز و اشاره به رسالت این شرکت که تبدیل شدن به برترین شرکت ارائه خدمات معتمد 
مالیاتی در کشور است بیان کرد: یکی از ابزارهای رسیدن به اهداف وثوق گسترش بازار 
و ارائه خدمات به مؤدیان از طریق راه   اندازی شــعب خارج از تهران است. وی با اشاره به 
اینکه این شعبه ارائه   کننده خدمات مالیاتی در مناطق خراسان شمالی، رضوی و جنوبی 
خواهد بود، بیان کرد: وثوق به عنوان بازوی اجرایی سازمان مالیاتی، فعالیت خود را صرفا 
در تهران متمرکز نخواهد کرد و تا پایان سال 7 شعبه منطقه   ای دیگر در کشور افتتاح و 
خدمات   دهی به مؤدیان را آغاز خواهیم کرد و در تلاش هستیم در مسیر ارائه خدمات به 
جامعه اصناف و تولیدکنندگان گام برداریم. محمد برزگری رئیس شورای عالی مالیاتی 
کشــور در این مراســم با بیان اینکه شرکت وثوق در بین شرکت های معتمد در کمتر از 
یک سال امتیاز قابل توجهی کسب کرده عنوان کرد: روند رشد این شرکت نشان   دهنده 
عزم جدی گروه بانک ملت برای اجرای سیاســت   های سازمان مالیاتی است و در تلاش 

هستیم که ســازمان مالیاتی با سرعت بیشــتری در مسیر برگشــت ناپذیر خود حرکت 
کند. برزگری با اشاره به برگشــت ناپذیر بودن قانون پایانه   های فروشگاهی تاکید کرد: 
مهم ترین بازوی قدرتمند سازمان امور مالیاتی برای اجرای قانون پایانه   های فروشگاهی، 
شرکت های معتمد هستند. ایجاد عدالت مالیاتی و شفافیت مالیاتی در کشور، نیازمند 
ایجاد شرکت های معتمد ارائه دهنده خدمات مالیاتی بود و خوشــبختانه شرکت وثوق 
با توسعه شــعب خود، به خوبی در حال توسعه خدمات اســت. مهدی موحدی بکنظر 
رئیس مرکز تنظیم مقررات نظام پایانه   های فروشگاهی با یادآوری نحوه تسلیم اظهارنامه 
در گذشته بیان کرد: با تاسیس شرکت های معتمد قرار اســت اظهار نامه   های دوره   ای 
مبتنی بر صورت حساب   های الکترونیکی و اطلاعات مندرج در آن، به شکل رویدادمحور 
در اختیار ســازمان امور مالیاتی قرار گیرد. رئیس مرکز تنظیم مقررات نظام پایانه   های 
فروشگاهی بر این باور است که اهداف این ســازمان افزایش بهره   وری و کارآیی، توسعه 
پایانه   های فروش و سامانه مؤدیان است و به این منظور باید پلی به عنوان شرکت معتمد 
وجود داشته باشد تا بتواند به اهداف ســازمان مالیاتی کمک کند. وی هدف دیگر این 
سازمان را هدایت و نظارت هدفمند براساس شاخص   های ارزیابی دانست و افزود: ایجاد 
فضای رقابتی و عادلانه بین شرکت های معتمد از دیگر اهداف مرکز تنظیم مقررات نظام    
پایانه   های فروشگاهی است. موحدی بکنظر با یادآوری اینکه شرکت وثوق در مقایسه با 
سایر شرکت های معتمد، امتیاز قابل توجهی در مدت کوتاهی در بسیاری از شاخص   ها 
کسب کرده بیان کرد: سازمان مالیات شاخص   های ارزیابی مختلفی مانند تعداد مؤدیان 
تحت پوشش، میزان پوشش سهم از بازار، تراکم جغرافیایی، میزان رضایت مؤدیان و… 

را در نظر گرفته و خوشبختانه آمار عملکرد شرکت وثوق نشان از رضایت مؤدیان دارد و با 
افتتاح شعب در کشور، در حال افزایش امتیاز خود است. در ادامه این مراسم شاکر رضا 
مریدی رئیس سازمان امور مالیاتی خراسان رضوی از رشد تعداد اظهارنامه   ها نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته در استان خراســان رضوی خبر داد و بیان کرد: آغاز این طرح 
پویایی این سیستم را نمایان کرد و خوشــبختانه اجرای قانون پایانه   های فروشگاهی، 
بسیاری از مشکلات مؤدیان و کارگزاران را حل کرده است. مهران مرشدی رئیس انجمن 
صنفی مدیران عالی استان خراسان رضوی با اشاره به اینکه در سرعت بخشیدن به توسعه 
نیازمند تعیین تکلیف صورت حساب نوع سوم، بسترسازی مناسب سامانه   های دولتی و 
انتقال داده   ها به سامانه مؤدیان است اظهار کرد: شرکت های معتمد، بیمه   گران سازمان 
مالیاتی در مقابل جرائم احتمالی سامانه مؤدیان هستند و چنانچه در سازمان مالیاتی 
معتمدها را به عنوان بیمه   گر معرفی کنیم، جایگاه مناسب   تری در بین مؤدیان خواهیم 
داشت. همچنین گفتنی است در این مراســم، مریم لیلی   دوست مدیر امور مالی بانک 
ملت، مالک ضرغامی مدیر شعب بانک ملت در اســتان خراسان رضوی، محمدمهدی 
تقی   پور مدیرعامل شرکت به پرداخت ملت، آیدین آرنگ مدیرعامل شرکت یاس ارغوانی، 
علی گلزاری عضــو هیات مدیره هلدینگ بهســازان فردا، محمد زیــوری معاون مالی و 
اقتصادی هلدینگ بهسازان فردا، اعضای اتاق اصناف استان خراسان رضوی و همچنین 

معاونان و مدیران شرکت وثوق نیز حضور داشتند.
شعبه شرق کشور شرکت وثوق در شــهر مشهد، خیابان پاســداران، مجتمع فیروزه 
شرق طبقه دوم واحد ۲۱۱5 آماده ارائه تمامی خدمات مالیاتی به مشتریان عزیز است.

دنیایاقتصاد–ســارااصغری:سرمایه گذاری در معادن یکی 
از موضوعات بسیار مهم اســت که آینده صنعت معدن را تعیین 
خواهد کرد، این موضوع بــه الزاماتی نیاز دارد کــه باید به آنها 
توجه کنیم، زیرا پتانسیل جذب سرمایه   گذاری خارجی از ارکان 
فعالیت   های معدن  کاری در ایران و اقصی نقاط جهان محسوب 
می   شــود، اما جذب سرمایه بیش از آنکه به ذخایــر معدنی نیاز 
داشته باشد به رویکردهایی وابسته است که شاید در سال   های 
اخیر کمتر به آن توجه کرده باشیم، با این حال باید پذیرفت که 
مهم ترین رکن در سرمایه   گذاری معادن و بستر اصلی آنها در گام 
»کشف ذخایر معدنی برجسته« و استفاده از آنها در فرآیندهای 
اســتخراجی اســت و با تکیه بر همین رویکرد، توجه به صنعت 
معدن را باید فراتر از فرآیندهای سرمایه گذاری رایج شــناخت، 
زیرا می   تواند پتانســیل بزرگی برای ارزآوری محسوب شود. در 
ادامه باید گفت، آزادی عمل در معدن کاری یک رکن غیر قابل 
انکار است، اما پیش از آن باید توجه جدی به چگونگی در اختیار 
قرار دادن ذخایر معدنی به افراد و شرکت   های داخلی و خارجی 
داشــت. اینکه بعضا معادن را به عنوان گنج ملی می   شــمارند و 
تلاش می   کنند تمام بهره گیری از آن در سیســتم دولتی باشــد 
یک خطای اســتراتژیک اســت؛ زیرا تجربه   های جهانی نشان 
داده اســت که معدن کاری رســم و رســوم خاص خــود را دارد. 
ریسک   پذیری و نیاز به جذب سرمایه گسترده را باید جدی گرفت 
و در این چارچوب و در این راســتا الزامات خاصــی را باید مورد 

توجه قرار داد که یکی از آنها »استانداردسازی معادن« است.

استانداردسازیمعادن،عاملجذبسرمایهگذاریخارجی 
استانداردسازی معادن یکی از موضوعاتی است که در حوزه 
معدن کشــور مغفول مانده اســت و می   طلبد که بیش از هر امر 
دیگری به آن پرداخته شــود؛ چراکه این امــر پیش   زمینه جذب 
سرمایه گــذاران به   ویــژه سرمایه گــذار خارجی در حــوزه معدن 
می شود. به عبارتی، استانداردســازی جهانی در حوزه معادن، 

سرمایه گــذاران خارجی را جــذب می   کند و منجر بــه ارتباط و 
تعاملات خارجی و تجاری خواهد شــد.  با توجه به روند طولانی 
طرح   های معدنی و همچنین ریسک اقتصادی آنها، باید اطلاعات 
دقیقی از معدن بــا توجه به اســتانداردهای جهانی، در اختیار 
سرمایه گذار گذاشته شود تا آنها با اطمینان خاطر در این حوزه 
سرمایه گذاری کننــد.  به گزارش »دنیــای اقتصاد«، محمدرضا 
بهرامن رئیس خانه معدن ایران درباره استانداردســازی معادن 
عنوان کرد: مسائل استانداردسازی معادن در تمام کشورها وجود 
دارد، اما در ایران به این موضوع چندان پرداخته نشده است. در 
این راستا برخی ذخایر معدنی کشور را ارزش   گذاری کرده   اند، اما 
مساله آن است که در این زمینه کار جدی    و دقیقی انجام نگرفته 
است. در چنین شرایطی اگر سرمایه گذار خارجی قصد ورود به 
کشور را داشته باشد، در وهله نخست، خواهان استانداردهای 
معادن می شــود که ما چنین اســتانداردی را برای ارائه به آنها 
نداریم؛ کما اینکه طی سال   های گذشــته این اتفاق روی داده 
است؛ این درحالی است   که اگر این استانداردسازی   ها را انجام 
بدهیم، بخشی از مشــکلات حوزه معدن در کشور حل خواهد 
شد و اگر این استاندارد   ها بومی    شود بسیار ایده   آل خواهد بود. 

بهرامن در ادامه با اشاره به ذخایر منابع طبیعی در ایران اظهار 
کرد: ذخایر منابع طبیعی ایران 7 درصــد ذخایر منابع طبیعی 
جهان را شــامل می شــود که البته بخش قابل   توجهــی از آن را 
نفت و گاز به خود اختصاص داده است. در زمینه معادن کشور 
هم   اکنون بیشــتر به معادن زیرزمینی با عمق بیشتر رسیده   ایم 
که اگر نتوانیم آن را به   درستی ارزیابی کنیم، قادر نخواهیم بود 
که برای آن برنامه   ریزی مناســبی داشته باشــیم.  وی در ادامه 
با تاکید بر این موضوع که معادن در کشــور جزو انفال اســت، 
خاطرنشان کرد: در سایر کشورهای دنیا نظیر آمریکا، استرالیا، 
کشورهای آفریقای   جنوبی و کشــورهای منطقه نیز معادن جزو 
حقوق عامه محسوب می شود. بدون شــک برای این حق عامه 
باید استانداردسازی انجام گیرد تا بتوان براساس آن برنامه   ریزی 

و جذب سرمایه گذاری انجام داد.  رئیس خانــه معدن ایران در 
ادامه افزود: ما همچنان ارزش معادن خود را در کشور نمی   دانیم، 
ما حتی بانک اطلاعاتی درســتی از حوزه معــدن نداریم. البته 
اقداماتی در ایــن زمینه   ها انجام گرفته اســت، اما این اقدامات 

نیاز به به روزرسانی دارد.

درآمدهایشیریننفتی 
بهرامن در ادامه یادآور شــد: متاســفانه در کشــور به قدری 
درآمدهــای نفتی شــیرین بوده که اجازه نداده اســت تا ســایر 

بخش   ها از جمله معدن دیده شوند. 
وی افزود: معادنی که هم   اکنون در کشــور از آنها بهره   برداری 
می   شوند، شامل ۴درصد کل مساحت کشــور است؛ در حالی 
که نباید این انفال را که متعلق به تمام مردم کشــور اســت، رها 
کرد و برای آن برنامه   ای نداشــت. باید متولــی بخش معدن در 
این راستا به وظایف خود عمل کند.  بهرامن در ادامه با اشاره به 
کشورهای همسایه ایران که خود را هاب معدنی منطقه معرفی 
می   کنند، عنوان کرد: عربســتان به تازگی در همایشــی خود را 
هاب منطقه و در کل آســیا و غرب آفریقا معرفی کرده است، این 
در حالی است که ایران ساختار زمین   شناسی بسیار غنی   تر در 
زمینه معــدن دارد. در هر صورت، ایران می تواند با کشــورهای 
همسایه در زمینه معدن شرکای خوبی داشته باشد، اما تا زمانی 
که استانداردسازی نداشــته باشیم، با کســی نمی توانیم وارد 
همکاری شــویم و قادر به جذب سرمایه گذار نیز نخواهیم بود.  
وی در پایان تاکید کرد: ما در خانه معدن، بر استانداردســازی 
معادن پافشاری خواهیم داشــت، امیدواریم این کاری که آغاز 
شده، تا انتها بتواند مســیر خود را پیش ببرد.  همچنین علیرضا 
شــهیدی رئیس ســازمان زمین   شناســی و اکتشــافات کشور، 
دربــاره اهمیت مطالعات معدنــی عنوان کرد:     از عمر ســازمان 
زمین   شناسی کشور، حدود 65 سال می   گذرد؛ در این سازمان 
موضوع   های مختلفــی با صد عنــوان در حال پیگیری اســت؛ 
البته در زمینه مواد معدنی در کشــور اطلاعات دقیق و به   روزی 
وجود نــدارد، بــرای نمونه سال   هاســت عنوان می شــود که در 
ایران 68 ماده معدنــی وجود دارد، اما در بررســی   های دقیقی 
که ما انجام دادیم، به 8۱ ماده معدنی رســیدیم. بدون شک با 

بررسی   های دقیق   تر حتی می توان به مواد معدنی بیشتری نیز 
دســت یافت.  شــهیدی ادامه داد: حتی اطلاعات مــا در نحوه 
استفاده از مواد معدنی کامل نیست، برای نمونه از زغال   سنگ 
تنها برای کک اســتفاده می   کنیم، در حالی که در زغال   سنگ 
مواد دیگری موجود است که در صنایع »های تک« کاربرد دارد؛ 
یا بسیاری از باطله   ها را دور می ریزیم، بدون اینکه از سایر مواد 
معدنی آنها اطلاعی داشته باشیم. همچنین در آزمایشگاه   های 
معدنی دقت لازم برای کشف مواد معدنی جدید وجود ندارد؛ از 
این رو نیاز به بازنگری در تمام زمینه   هــا در بخش   های مختلف 
از پی   جویی و اکتشــاف تا بهره   گیری از مواد معدنــی را داریم.  
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: ایــران 7 درصــد ذخایر معدنی 
جهــان را در اختیار دارد، این در حالی اســت که ســهم معدن 
در تولید ناخالــص داخلی )جی   دی   پی( ۰/8 تــا یک درصد و با 
صنایع معدنی به 7 درصد می   رســد. بدون شک این بخش نیاز 
به توجه بالا دارد. امیدواریــم در معاونت معدنی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت شــاهد یک انقلاب باشیم تا بتوانیم از این ثروت 
خدادادی نهایت بهره را بگیریم.  همچنین پرویز درویش معاون 
تدوین و ترویج استاندارد سازمان ملی استاندارد ایران در زمینه 
استانداردسازی عنوان کرد:     ما از انجمن   های تخصصی که در 
زمینه استانداردسازی پیش   قدم شــده   اند، استقبال می   کنیم. 
بدون شک در زمینه استانداردسازی هر اندازه که دایره تنگ   تر 
شود و کار به انجمن   های تخصصی سپرده شود، این امر با دقت     
بالاتری صورت خواهد گرفت.  درویش در ادامه یادآور شــد: در 
زمینه استانداردســازی در حوزه معدن باید مســیرهای درست 
را در پیش گرفــت. در این راســتا ســازمان های تخصصی باید 
استانداردهای خود را ارائه بدهند و در این مسیر حتی به سمت 
بومی   سازی پیش بروند. ما معتقد هســتیم که منشأ استاندارد 
تخصصی، خود انجمن   ها و صنایع هستند که در این زمینه باید 
به ما کمک کنند. همچنین بهرام شکوری عنوان کرد: اگر برای 
حوزه معدن استانداردســازی انجام ندهیم، بدون شــک زمینه 
ورود سرمایه گــذار خارجی را میــسر نخواهیم کــرد. وی افزود: 
استانداردســازی معادن نقطه ضعف ماســت کــه امیدواریم به 
صورت قانونمند در این مســیر پیش برویم تا شاهد بهره   برداری 

هر چه بهتر از حوزه معدن باشیم.

شروط رشد بخش معدن

چراشرکتهایتوسعهدهندهصنعتساختماندربازاراحداثبناکمیابهستند؟

 وزن   کشی حقیقی   ها و حقوقی   ها
 در ساخت   وساز
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تجدید مناقصه تامین و 
ساخت پیش گرمکن هوا

مدیریــت مــرف یا 
بــه عبارت درســت تر 
»خاموشــی اجباری« 
با توجه به ناترازی 10 تا 15 هزار مگاواتی برق از خرداد 
ماه یقه صنایع را گرفتــه و عدم   النفع   هــای چند هزار 
میلیاردی را برای شرکت ها به همراه داشــته اســت؛ 
در خصوص علت ایــن اتفاق بحث   های کارشناســی 
مهمی    مطرح می شود، اما تقریبا همه در یک موضوع 
اتفاق نظر دارند و آن هم پایین نگه داشتن نرخ برق به 
صورت دستوری و انعقاد قراردادهای خرید تضمینی 
بــرق دولت با بخــش خصوصی و فقــدان پایبندی به 
این قرارداد از طرف دولت بوده اســت؛ در واقع بخش 
خصوصی به پشــتوانه پول   هایی که در آینده دریافت 
می کند، از صندوق توسعه ملی تسهیلات ارزی کلانی 
دریافت کرده کــه با توجه به جهش نرخ ارز در کشــور 
و بد عهــدی دولت در پرداخت مطالبــات همپای این 
رشــد، توانایی بازپرداخت اقساط را نداشــته   اند تا از 
چند سال پیش صندوق توســعه ملی تصمیم به کنار 
گذاشتن صنعت برق از فهرست    گیرندگان تسهیلات 
بگیرد و البته ســایر سرمایه گذاران هم که خلف وعده 
دولت را مشــاهده کردند، خودشــان را از این صنعت 
زیان ده کنار کشــیدند. از بد ماجرا ناترازی در بخش 
گاز هم وجود دارد و حتی در زمستان دولت گاز کافی 
برای تامین ســوخت نیروگاه   ها ندارد و بر این اســاس 
کارشناســان معتقدند راه    رفع مشــکل ایــن صنعت 
در توســعه نیروگاه   هــای تجدیدپذیر اســت، چرا که 
نه تنها نیــازی به ســوخت   های فســیلی ندارند، بلکه 
به دلیل شرایــط جغرافیایی کشــور اوج تولید شــان 

همزمان بــا اوج مرف اســت. مزیت 
دیگر این است که به شرط فراهم بودن 
زیرســاخت   ها می توان یک نیــروگاه را 
در زمانی به مراتب کوتاه تــر از نیروگاه 
فســیلی احداث کــرد. ضمــن اینکه 
امروز ارزان ترین فناوری   ها برای تولید 
برق مربوط به تجدیدپذیرهاســت، اما 

متاسفانه همکاری لازم در این خصوص 
صورت نمی گیرد و مشــکلات بســیاری 
پیش پای فعالان این صنعت اســت که 
امیدوارند دولت چهاردهم تدابیر لازم را 

برای رفع آنها اتخاذ کند.
در همیــن خصــوص دبیــر انجمــن 
انرژی   هــای تجدیدپذیر معتقد اســت: 
از دیــدگاه ملــی بــه نظــر مــن دولت 
چهاردهــم باید قطعــی برق را بــا وجود 
تبعــات اجتماعــی از صنایــع به بخش 
خانگی انتقال دهــد، اما بایــد با مردم 
گفت   وگو کند و دلایل این اتفاق را برای 
مردم تشریح کند؛ انتظــار دوم از دولت 
چهاردهم است که ریل سیاستگذاری   ها 
در یک دوره چهار ســاله تغییــر نکند و 
قطعا در غیــر  این صــورت سرمایه گذار 
به دلیل سردرگمی    بــه صنعت برق ورود 
نمی   کند؛ مورد سوم اینکه باید بحران برق 
جدی گرفته شــود؛ در زمینه بحران برق 
به اندازه کافی حرف و شعار شنیده   ایم؛ 
بالاخره باید بحران برق حل شود یا کشور 
روزبه روز افزایش خاموشــی بیشتری را 

تجربه کند! نکته چهــارم اینکه امیــدوارم وزارت نیرو 
مشــورت   پذیر باشــد. نباید دســتورالعمل   ها در نبود 
بخش خصوصی تهیه شود چرا که این کار قطعا نتیجه 
مثبتی به همراه ندارد؛ نمونه همکاری »ساتبا« با بخش 
خصوصی را می توان در راه   اندازی تابلو ســبزها مثال 
زد که نتایج آن بــرای همه راضی کننده بوده اســت و 
امیدواریم دولت چهاردهم نیز نــگاه مثبتی به بخش 

خصوصی برای رفع مشکلات داشته باشد. 
به گفته محمد امین زنگنه با تمام مزیت   های احداث 
نیروگاه   هــای تجدیدپذیــر، ایــن کار نیازمنــد هزینه 
بالایی است و همین امروز که در مورد 12 هزار مگاوات 
ناترازی صحبت می   کنیم، تامیــن این میزان حدود 7 
میلیارد دلار هزینه دارد و متاســفانه زمینه حرکت این 

پول به ســمت تجدیدپذیر   ها نه از طرف مردم، و نه از 
طرف صندوق توســعه ملی و بانک ها برای اجرای این 
طرح وجود ندارد. مــا همین مشــکل را هم در بخش 
گاز داریــم کمااینکه وزیــر نفت عنوان کــرده که باید 
20میلیارد دلار برای جلوگیری از افت فشــار بیشــتر 
پارس جنوبی هزینه کنیم. بنابراین چنین سرمایه   ای 
وجود ندارد و اگر بخشی از این سرمایه هم وجود داشته 
باشــد به صورت خودکار به سمت صنایعی می رود که 
سودآور باشد؛ در این صورت یا باید دولت برق را قطع 
کند و عنــوان مدیریت مــرف را به اشــتباه برای آن 
نام گذاری کند یا اینکه از صندوق توسعه ملی بخواهد 
که با وجود پرداخت نشــدن اقساط نیروگاه   ها، باز هم 
به این صنعت برای نجات کشــور تسهیلات پرداخت 
کند. به نظر من دولت باید این کار را انجام دهد چون 
این ناترازی می تواند منجر به تعطیلی کل کشور شود.

متن پیش رو ماحصل گفت   وگوی »دنیای اقتصاد« با 
محمد امین زنگنه، دبیر انجمن انرژی   های تجدیدپذیر 
در خصوص مســائلی همچون برنامه   هــای مدیریت 
مــرف، اهمیــت توجــه دولــت بــه تجدید پذیرها، 
تخصیص ارز برای واردات تجهیزات و... اســت که در 

ادامه می   آید.
با۩وجود۩اینکــه۩وزارت۩نیرو۩برنامه۩۩۩های۩مدیریت۩ ۩

مصرف۩را۩اجرایی۩می۩کند۩و۩حتی۩پیامک۩۩۩های۩بسیاری۩
برای۩مشترکان۩برای۩کاهش۩مصرف۩ارسال۩می۩کند،۩
اما۩حجم۩خاموشی۩۩۩ها۩در۩سال۩جاری۩به۩۩۩ویژه۩در۩بخش۩
صنایع۩افزایش۩یافته۩است.۩علل۩وقوع۩این۩اتفاق۩را۩

باید۩در۩کجا۩جست۩۩۩وجو۩کرد؟
در کشور به طور طبیعی ســالانه با توجه به افزایش 
جمعیت رشد مرف 5 درصدی برق 
اتفاق افتاده اما متناســب با این رشد 
تولید صورت نگرفته است . مهم ترین 
دلیلی که باعث این مساله شده این 
اســت که زمانی دولــت قراردادهای 
خریــد تضمینی با بخــش خصوصی 
منعقــد کــرد و بخــش خصوصی هم 
به پشــتوانه این قراردادهــا از صندوق 
توســعه ملــی، بانک هــای داخلی یا 
سرمایه گذاری   های خارجی تسهیلات 
کلان برای احــداث نیــروگاه دریافت 
کرد، اما در ادامه دولت به دلیل پایین 
نگه داشتن نرخ برق و در نتیجه کمبود 
منابع، پول بــرق را به بخش خصوصی 
پرداخــت نکــرد و از طرفــی بد عهدی 
دولت بــا جهش شــدید ارز و تــورم در 
کشور همزمان شــد. بنابراین با وجود 
اینکــه نیروگاه   هــا در زمــان ارز 3 هزار 
تومانی صــورت وضعیت   هــا را تقدیم 
دولت کرده   اند، اما دولت به   رغم تاخیر 
چند ســاله پول را به نــرخ روز و با دلار 
30 هــزار تومانی به بخــش خصوصی 
پرداخت نکرد و همین امر باعث شــده 
تا نیروگاه   ها که از صندوق توسعه ملی 
برای ساخت نیروگاه ارز دریافت کرده 
بودنــد، نتوانند در موعــد بازپرداخت 
به تعهداتشــان عمــل کننــد. نتیجه 
این اتفاق از یک ســو توقــف پرداخت 
تسهیلات به صنعت برق بوده است و از 
ســوی دیگر سرمایه گذاران دیگر هم حاضر به ورود به 
این حیطه نمی   شوند و امروز شاهد خاموشی صنایع و 

حتی بخش خانگی هستیم. 
برای۩ورود۩نیروگاه۩حرارتی۩به۩مدار۩4۩تا۩6۩سال۩ ۩

زمان۩نیاز۩اســت۩و۩از۩زمان۩آقای۩اردکانیان۩تصمیم۩
گرفتند۩به۩جای۩هزینه۩بــرای۩احداث۩نیروگاه،۩راه۩
مدیریت۩مصرف۩را۩در۩پیــش۩بگیرند.۩تا۩چه۩اندازه۩

این۩رویکرد۩را۩موثر۩می۩۩۩دانید؟
سیاست   های بهینه   ســازی در همه جای دنیا انجام 
می شــود و نتایج مطلوبی به همراه داشــته است. در 
واقع هزینه هر کیلووات ساعت در بخش صرفه   جویی 
یک سوم بخش تولید است، اما منظور از بهینه   سازی و 
مدیریت مرف قطع کردن برق نیست و هیچ کجای 

دنیا این اقدام را مدیریت مــرف تعریف نمی   کنند؛ 
مدیریت مرف یعنی هزینه   های برق تجهیزات کهنه 
در بخش مشترکان خانگی و صنعتی آنقدر بالا باشد که 
خرید تجهیزات نو و جدید به صرفه تر باشد. همچنین 
تجهیزات و خطــوط تولید کارخانه   هــای ما قدیمی    و 
انرژی بر هستند و با توجه به سیگنال قیمتی و ارزانی 
برق، مدیران ترجیح می دهند که خطوط تولید را به روز 
نکنند و چنین رویکردی در بســیاری از صنایع وجود 
دارد. در بسیاری از کشورها شرکت هایی وجود دارند 
که با مجتمع   های مســکونی مذاکره می کنند که اگر 
در پیک مرف، برق مرف نکنند، مشوق   های بالایی 
دریافت می کنند و به این ترتیب بسیاری از مشترکان 
در همان زمان برق شــان را به اختیار خودشــان طبق 
قرارداد قطع می کنند. این در حالی است که در کشور 
ما کسی که ویلا دارد و اصلا نیازی به روشنایی نبوده، 
مشوق دریافت می کند یا برخی مشترکان در ظهر که 
کشور نیاز مبرم به برق دارد، طبق روال همیشگی برق 
را مرف کرده و اگر کاهش مرفــی اتفاق افتاده به 
دلیل مسافرت در هفته   های آتی است. بنابراین اینکه 
یک برنامه ارائه کرده و اعلام کنند که در فلان روز برق 
شهرک صنعتی قطع می شود، مدیریت مرف نیست. 
تصور کنید در چنین شرایطی کسی که سردخانه دارد 
به چه بلایی گرفتار می شود؛ بنابراین ما نباید مفاهیم 
را تخریب کنیــم و یک کار اشــتباه به نام خاموشــی 

اجباری را به عنوان مدیریت مرف مطرح کنیم. 
گفته۩می۩شود۩اگر۩در۩10۩سال۩پیش۩در۩دوره۩آقای۩ ۩

چیت۩چیان۩و۩آقای۩اردکانیــان۩وزارت۩نیرو۩به۩فکر۩
احداث۩و۩توســعه۩تجدید۩پذیرها۩بود،۩امروز۩صنایع۩

می۩توانستند۩برق۩خودشان۩را۩تامین۩کنند.۩
قبل از دوره آقای چیت چیان اصــولا تجدید پذیرها 
جدی گرفته نمی   شد، در دوره ایشان این موضوع مورد 
توجه جدی قرار گرفــت. اما در دوره آقــای اردکانیان 
کاملا این روند متوقف شد و بنابراین نباید این دو دوره 
را یکسان ببینیم. تجدید پذیرها چند مزیت دارند و نکته 
اول این است که اوج تولید شان همزمان با اوج مرف 
کشور است و مزیت دیگر این است که به شرط فراهم 
بودن زیرساخت   ها می توان یک نیروگاه 40 مگاواتی را 
یکساله احداث کرد و نکته دیگر اینکه امروز ارزان   ترین 
فناوری   ها برای تولیــد برق مربوط بــه تجدیدپذیرها 
هستند، اما با تمام این مزیت   ها احداث نیروگاه نیازمند 
هزینه سرمایه گذاری بالایی است و همین امروز که در 
مورد 12 هزار مگاوات ناترازی صحبت می   کنیم، تامین 
این میزان حدود 7 میلیارد دلار هزینه دارد و متاسفانه 
زمینه حرکت این پــول به ســمت تجدیدپذیر   ها نه از 
طرف مردم، و نه از طرف صندوق توسعه ملی و بانک ها 
برای اجرای این طرح وجود ندارد. ما همین مشــکل 
را هم در بخش گاز داریم کمااینکــه وزیر نفت عنوان 
کرده که باید 20 میلیارد دلار بــرای جلوگیری از افت 
فشار بیشتر پارس جنوبی هزینه کنیم؛ بنابراین چنین 
سرمایه ای وجود ندارد و اگر بخشی از این سرمایه هم 
وجود داشته باشد به صورت خودکار به صنایعی می رود 
که ســود آور باشــد؛ در این صورت یا باید دولت برق را 
قطع کند و عنوان مدیریت مرف را به اشتباه برای آن 
نام گذاری کند یا اینکه از صندوق توسعه ملی بخواهد 
که با وجود بازگشت نکردن اقساط نیروگاه   ها، باز هم 
به این صنعت برای نجات کشــور تسهیلات پرداخت 
کند و به نظر من دولت باید این کار را انجام دهد چون 
این ناترازی می تواند منجر به تعطیلی کل کشور شود. 
به عنوان شاهدی بر این موضوع به مساله جابه   جایی 
زمان کاری ادارات می توان اشاره کرد؛ با در نظر گرفتن 
اینکه معمولا ادارات بین ســاعت 6 تــا 8 صبح ارباب 
رجوع چندانی ندارنــد، ســاعات کاری ادارات را کم 

کرده   ایم و اسم آن را جابه   جایی گذاشته   ایم.
اگر چه مــاده 16 جهــش تولیــد دانش   بنیان که 
صنایع را ملزم بــه تامین یک درصد از میــزان تولید 
در ســال نخســت اجرای طرح و تامین 5 درصد نیاز 
در ســال پنجم می کند، صنایــع را ملزم بــه تامین 
برق تجدیدپذیــر از طریق خرید یا احــداث نیروگاه 
می کنــد، اما صنایــع معتقدنــد امــکان راه   اندازی 

نیروگاه تجدیدپذیر فراهم نیست.

متاســفانه دولــت ســیگنال درســتی بــه صنعت 
نمی دهد؛ دولت ماده 4 قانــون مانع   زدایی از صنعت 
برق را مصوب کرده و عنوان کرده   اند که صنایع انرژی بر 
9 هزار مــگاوات نیــروگاه حرارتــی و 1000 مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر احداث کنند و این در حالی است 
که ما با ناترازی گاز مواجهیم و گازی برای نیروگاه   های 
حرارتی نداریم. در حالی که دولت گاز صنایع انرژی بر 
را در زمســتان قطع می کند، این مجوز را برای صنایع 
صادر می کند؛ در حالی که اگــر در قانون مانع   زدایی 
عنوان می   شــد که صنایع بایــد 9 هزار مــگاوات برق 
تجدیدپذیر و 1000 مگاوات برق حرارتی تولید کنند، 
در این صــورت صنایع به شــکلی متفاوت بــه تامین 
برق نگاه می   کردند. نکته دیگر این اســت که صنایع 
با نیــروگاه تجدیدپذیر آشــنایی لازم ندارنــد و نگران 
این هســتند که شــب چه اتفاقی برای تولید برقشان 
می   افتد؛ در صورتی که در نیروگاه حرارتی هم برق را به 
شبکه انتقال می دهند و همین برق را از شبکه دریافت 
می کنند. یا اینکه نگران کمبود زمین در اطراف مجتمع 
صنعتی هستند در صورتی که نیازی به احداث نیروگاه 
کنار ساختگاه نیست و زمین   های منابع ملی بسیاری 
داریم که پتانســیل بالایی برای احداث نیروگاه دارند 

و با تحویل به شبکه، معادل آن را دریافت می کنند.

تجدیدپذیرها۩این۩روزها۩با۩معضل۩تخصیص۩ارز۩ ۩
برای۩واردات۩تجهیزات۩مواجه۩هســتند.۩چرا۩این۩

مشکل۩ایجاد۩شده۩است؟
متاســفانه عملکرد جزیــره   ای دولت مشــکلاتی از 
این دســت را به وجود می   آورد. زمانی زمین تخصیص 
نمی   دهنــد و زمــان دیگر خــبری از تخصیــص ارز و 
ثبت ســفارش نیســت و به نظر مــن علت این اســت 
که هنــوز کمبود بــرق را به عنوان یــک چالش جدی 
ندیده   اند؛ در خصــوص تخصیص ارز هم بــا توجه به 
اینکه میزان آن در کشــور کاهش یافته اســت، بانک 
مرکزی مقداری ارز را در اختیار وزارت صمت قرار داده 
تا به تشخیص خودش بین صنایع مختلف تقسیم کند. 
به طور مثال همان طور که روی ســایت خودشان درج 
شده، 17 درصد ارز کشور را به خودرو تخصیص داده   اند 
چرا که زیرمجموعه وزارت صمت اســت و دقیقا وزارت 
صمت با این پیش فرض که اگر صنایع زیرمجموعه ما 
مواد اولیه به دست شان نرسد، انگشت اتهام به سمت 
ما گرفته می شود، اما چنانچه برقشــان تامین نشود، 
انگشت اتهام به سمت وزارت نیرو می رود، سهمیه ارزی 
ناچیزی را به وزارت نیرو تخصیص داده است. بنابراین 
ضروری است سهمیه وزارت نیرو از وزارت صمت مجزا 

شود و بر اساس نیازها تخصیص داده شود. 

به۩طور۩مشخص۩انتظارات۩شما۩از۩دولت۩چهاردهم۩ ۩
در۩چهار۩سال۩آینده۩چیست؟

از دیــدگاه ملی به نظر من دولــت چهاردهم باید 
قطعی برق را با وجود تبعات اجتماعی از صنایع به 
بخش خانگی انتقال دهد اما باید با مردم گفت   وگو 
کند و دلایــل این اتفاق را برای مــردم تشریح کند؛ 
انتظار دوم از دولــت چهاردهم این اســت که ریل 
سیاســتگذاری   ها به صورت ناگهانــی تغییر نکند 
و قطعــا در غیر این صــورت سرمایه گــذار به دلیل 
سردرگمی    به صنعت برق ورود نمی   کند؛ مورد سوم 
اینکه باید بحــران برق جدی گرفته شــود؛ در مورد 
بحران برق به اندازه کافی حرف و شعار شنیده   ایم؛ 
بالاخره باید بحران برق حل شود یا کشور روز به روز 
افزایش خاموشی را تجربه کند! نکته چهارم اینکه 
امیــدوارم وزارت نیــرو مشــورت   پذیر باشــد؛ نباید 
دستورالعمل   ها در نبود بخش خصوصی تهیه شود 
چرا که این کار قطعا نتیجه مثبتی به همراه ندارد؛ 
نمونه همکاری »ساتبا« با بخش خصوصی را می توان 
در راه   اندازی تابلو سبزها مثال زد که نتایج آن برای 
همــه راضی   کننده بــوده اســت و امیدواریم دولت 
چهاردهم نیز نگاه مثبتی به بخش خصوصی برای 

رفع مشکلات داشته باشد. 

»دنیای۩اقتصاد«۩معضل۩خاموشی۩های۩تابستانی۩صنایع۩و۩منازل۩را۩بررسی۩می۩کند

 مصرف بهینه برق 
از کدام مسیر؟
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یکی از 
مهم ترین مسائل 

کنترل کننده 
قیمت بازار ملک 

ایران افزایش 
عرضه است 

و تولیدکننده 
زمانی می تواند 

بر تولید و 
طبیعتا افزایش 

عرضه تمرکز 
داشته باشد که 

دسترسی آسان 
به منابع مالی 
جهت تامین 

مالی پروژه   های 
خود پیدا کند

محمد خدادادی
فعال حوزه ساختمان

شکل   دهنده   های قیمت تمام   شده مسکن

قیمت تمام شــده مســکن یکــی از مهم ترین عوامــل اثر گذار بــر رفتار 
تولیدکننــدگان در بازار اســت. در این زمینه مســائل متعــددی از تورم و 
تحریم گرفته تا بوروکراسی دولتی بر قیمت تمام شده اثر می گذارد، اما اگر 
بخواهیم به شکل دوره ای، یک دوره زمانی خاص را مورد بررسی قرار دهیم 
از سال 97 به این ســو تورم و تحریم ها مهم ترین عواملی بوده که به قیمت 
تمام شده ساختمان شکل داده است. در طول این سال ها دولت برای رفع 
نیازهای خود تورم ایجاد کرده و این امر بر سبد مصرف مردم که مسکن یکی 

از مهم ترین پارامترهای شکل دهنده به آن است اثر گذاشته است. 
در این بین خود تحریم ها نیز ســبب شــده تا ما در بحث تامین مصالح 
ساختمانی هم شاهد آثار تورمی مضاعف باشــیم. در سال های اخیر خود 
تحریم ها منجر به ایجــاد برخی موانــع در بحــث واردات مصالح یا برخی 
کالاهای مورد نیاز شــده است. در این بین داخلی ســازی اگرچه توانسته 
برخی از نیازهای کشــور را برطرف ســازد اما در پاره ای موارد نیز در تامین 
کالای باکیفیت برای تامین بعضی از نیازهای این صنعت ناکام بوده است. 
البته باید خاطرنشان کرد که در تولید مصالح اصلی کیفیت تولیدات قابل 
قبول است اما در مواردی نظیر چیلر، آسانسور یا سیستم های تهویه، سازنده 

داخلی و مشتری خوش بینی بیشتری به کالای غیر ایرانی دارند.
از طرفی باید توجه داشــت که ما در بازار مســکن با رکــود تورمی مواجه 
هســتیم. همین امر ضربه بزرگی به سازنده زده اســت. ما در حال حاضر 
تمامی مصالح و مــواد موردنیاز را با افزایش قیمــت می خریم اما به هنگام 
فروش تولیدات خود با رکود مواجه می شــویم. چنین امــری به این معنی 
است که هم در بحث خرید و ساخت و هم فروش با مشکل روبه رو هستیم. 
در نهایت همین تورم رکودی باعث شــده تا ســازنده نتواند با خیال راحت 

دارایی خود را بفروشد. 
به نظر می رســد که با تداوم شرایط فعلی و ســایه اندازی تــورم بر بخش 
مسکن شــاهد تداوم رکود تورمی باشــیم. در 25 سال گذشــته من هیچ 
گاه به یاد ندارم که در وضعیت رکودی تا به این حد میل به فروش از ســوی 
سازندگان کم باشد. آنچه امروزه شاهد آن هســتیم این است که در حالت 
تورمی فعلی و در ســال هایی که نرخ دلار روند افزایشــی داشته، سازنده و 
مالکان ســاختمان   ها به دلیل ترس از جاماندن از قیمت ها میل به فروش 
ندارند چرا که با طولانی شدن روند فروش دارایی فعلی تا ساخت ساختمان 
بعدی ممکن است تورم و کاهش ارزش پول ملی بر ارزش دارایی در اختیار 
سازنده اثر منفی بگذارد. باید به خاطر داشــت که بخشی از قیمت بالای 
زمین مربوط به تورم موجود اســت که مانع از فروش املاک قابل ســاخت 
به سازندگان می شــود. همین امر زمین در دسترس را کم می کند که خود 
دلیلی برای افزایش قیمت تمام شــده ساختمان اســت. از طرفی افزایش 
300 تا 400 درصدی عوارض از سوی شهرداری ها در سال گذشته باعث 
شده تا قیمت تمام شده ساختمان به طور جدی رشــد کند. در مورد جواز 
ساخت نیز ما با مشــکل مواجه هســتیم. در سایر ســازمان ها نظیر نظام 
مهندسی، اداره های برق و آب و گاز نیز شرایط برای تسریع در عرضه مسکن 
فراهم نیســت. دولت در این میان می تواند با کاهش عوارض و تسریع در 
کار ســازنده ها )برای مثال پایان کار( قیمت تمام شــده را برای خریداران 
کاهش دهد. از این رو ما نیازمند آن هستیم تا دولت رویکرد خود را به بحث 

ساختمان تغییر دهد. 

خرید مسکن در ایران از جمله مسائلی 
اســت که همزمــان با شــدت گرفتن 
تندباد تورم طی سال های اخیر به یک چالش مهم برای تمامی 
اقشار کم درآمد و حتی متوسط بدل شده است. افزایش قیمت 
تمام شده ســاخت مســکن به ســبب رشــد قیمت مواد اولیه و 
مصالح در کنار جهش تاریخی بهای زمین، همچنین هزینه های 
تحمیل شده به سازندگان از سوی دستگاه بوروکراسی وضعیتی 
را رقم زده که در آن خانه دار شــدن نه تنها برای بخش مهمی از 
مردم به رویا می ماند، بلکه حالا آنقدر دور از دســترس شده که 
یک انسان شاغل با حداقل حقوق باید برای خرید خانه بیش از 
یک بار عمر کند تا بتواند سرپناهی معقول برای گذران عمر در 
اختیار داشته باشد. در این بین دولت   ها هم یکی پس از دیگری 
آمده   اند و رفته   اند بدون آنکه بتوانند برای برون رفت از این وضعیت 

چیزی فراتر از وعده و وعید از خود به جا بگذارند. 
این در حالی اســت که اگرچه نهاد دولت قادر به کاهش قیمت 
زمین و مصالح نیست اما برای کاهش قیمت نهایی،  سازوکارهای 
بسیاری در دست دارد که می توان از آن جمله به بهبود بسترهای 
تامین مالــی و همچنین کاهــش هزینه های تحمیل شــده از 
سوی دستگاه های اداری صادر کننده مجوز ساخت اشاره کرد. 
بررســی ها نشــان می دهد که بخش مهمی از مشــکلات پیش 
رو برای احــداث پروژه های بــزرگ در صنعت ســاختمان ایران 
که می تواند به افزایش عرضه و کنــترل قیمت در آپارتمان های 
کوچک متراژ منتهی شود تنها به این دلیل به معضل بدل شده   اند 
که برخلاف بســیاری از کشورها ســازندگان و توسعه دهندگان 
املاک دسترســی مناســب به تامین اعتبــار از بازارهای مالی 
ندارند. در این مصاحبــه روزنامه »دنیای اقتصــاد« با عبدالرضا 
آصفی فعال و سرمایه گذار در حوزه املاک و مســتغلات، به این 

موضوع مهم پرداخته شده است.
امــروزه۩توســعه۩دهندگان۩املاک۩و۩مســتغلات۩یکی۩از۩ ۩

مهم۩ترین۩فعالان۩صنعت۩ســاختمان۩در۩کشورهای۩پیشرفته۩
هستند.۩کار۩آنها۩چیست۩و۩در۩ایران۩چه۩جایگاهی۩دارند؟

برای اشــاره به ظرفیت   های حوزه مســکن بدون شک مسائل 
و موضوعات متعــددی وجــود دارد. با این حال یکــی از نکات 
مشخصی که می توان در خصوص ایران به آن اشاره کرد این است 
که بحث کارآفرینی در زمینه املاک و مستغلات یا به عبارت بهتر 
Developer در این حوزه که می توان آن را کارآفرینی نیز دانست 

چندان مورد توجه قرار نگرفته و از این رو رشد نیز نکرده است.
اگر بخواهیــم تعریفی ســاده و کوتاه از کار توســعه املاک و 
کارآفرینــان این حوزه ارائــه دهیم باید بگوییــم که شرکت های 
مذکور در صنعت ســاختمان نقش واســط و نقطه اتصال میان 
عاملان متعددی را بــازی می کنند که ســازندگان تنها یکی از 
آنها هستند. در ایران عموما وقتی صحبت از صنعت ساختمان 
می شــود، اولین چیزی که به ذهن شــنوندگان متبادر خواهد 
شد سازندگان هســتند. با این حال باید بگوییم که سازندگان 
تنها یک بخش از این زنجیــره بزرگ را تشــکیل می دهند. کار 
اصلی توســعه دهندگان املاک در ابتدا این است که بر اساس 

امکانات موجود یک پروژه ســاختمانی را مطابق 
با اصــول اقتصــادی تعریــف کنند و ســپس بر 
مبنای آن طرح برنامه   ریزی شــده زمینــه را برای 
همکاری شرکت هایی نظیر شرکت های پیمانکار 
یا سازنده با سایر اشــخاص دخیل فراهم سازند. 
توســعه دهندگان پــس از آنکه بر مبنــای اصول 
یاد شده پروژه را مشخص کردند باید مباحثی نظیر 
تامین مالی پروژه و افق زمانی پیش رو برای انجام 
هر یک از بخش ها تا نهایتا اتمام پروژه را به عهده 
بگیرند که طبیعتا این مساله شــامل بازاریابی و 

عرضه محصولات ساخته شده نیز می شود.

آیا۩در۩ایران۩زمینه۩های۩لازم۩برای۩تامین۩مالی۩ ۩
بخش۩مســکن۩از۩طریق۩بازار۩ســرمایه۩وجود۩
دارد؟۩مشکلات۩و۩بایدهای۩پیش۩رو۩چیست؟۩

طبیعتا گســتره فعالیت   های توسعه دهندگان 
کســب وکار املاک شــامل چالش   هــا و موانع و 
فرصت   هــای گوناگونی می شــود، امــا آنچه من 
می   خواهم آن را مورد توجه قرار دهم بحث تامین 
مالی توسعه املاک و مستغلات در ایران است. ما 

در این زمینه با معضلاتی روبه رو هستیم.
بررســی   ها نشــان می دهــد که ســازوکارهای 
تعریف شــده برای تامین مالی بخش مســکن و 
ساختمان در بازار سرمایه تاکنون نتوانسته از پس 
نیازهای موجــود در این بخش از اقتصاد کشــور 

برآید، این در حالی اســت کــه بازارهای مالــی از ظرفیت   های 
وسیعی برای تامین مالی ساخت وســازها و انبوه   سازی در همه 

کشورهای جهان برخوردارند.
شاید بخشی از این مشکل ناشی از آن باشــد که در طراحی 
ابزارهای پیش رو دیدگاه توســعه دهندگان چنــدان مورد توجه 
قرار نگرفته و طبیعتا نیازهای آنها را برطرف نمی   کند. از ســوی 
دیگر می توان گفت که ابزارهای موجود با در نظر گرفتن شرایط 
تورمی اقتصاد ایران ایجاد نشده   اند و بنابراین نمی توانند خود را 
با نیازهای یک بازار تورمی انطباق دهند. به همین دلیل است 
که تاکنون استقبال چندانی از صندوق های زمین و ساختمان 

نشده است.
نکته حائز اهمیت در بررســی ســاختار صنعت ساختمان در 
کشــور این اســت که هم اکنون بخش عمده   ای از ساخت وساز 
در ایران از طریق اشــخاص حقیقی یا همان افراد عادی انجام 
می شود، این در حالی اســت که در بسیاری از کشورهای دیگر 
شرکت ها یا همان اشــخاص حقوقی به ســمت کسب و کارهای 

ساختمانی به خصوص ساخت وساز می   روند.
چنیــن امری بــه خوبــی نشــان می دهد کــه به رغــم ایجاد 
برخی ظرفیت   هــا در بازارهای مالی، امکانــات موجود در حوزه 
تامین مالی از بازار سرمایــه آنقدر جذاب نبوده   انــد که بتوانند 
سرمایه گذاران و ســازندگان حقیقی )افراد( حوزه مســکن را به 

خود جذب کنند.

بنابرایــن شــاهد آن هســتیم کــه عدم موفقیــت در جــذب 
سرمایه   های ســاکن، نقدینگی سرگــردان موجــود در جامعه و 
عدم تمایل سازندگان به استفاده از ابزارهای موجود شرایطی را 
رقم زده تا رفته رفته شاهد افزایش فاصله میان دیدگاه سازندگان 

و نهادهای مالی باشیم.
وضعیت موجود شــاید تا حدی ناشــی از این مساله باشد که 
عمده سازندگان در ایران به جای آنکه به شکل شرکتی فعالیت 
کنند به شــکل فردی و از زاویه نگاه افراد وارد حوزه ساخت وساز 
شدند. طبیعی است در شرایطی که نهادهای بازار سرمایه برای 
ارزیابی عملکرد متقاضیان جــذب سرمایه به صورت های مالی 
و گزارش   های اقتصــادی آنها نگاه می کنند ایجاد همســویی و 
همگرایی بین سازندگان و تصمیم گیران بازارهای مالی سخت   تر 

شده است.
فعالیت۩در۩حوزه۩ساختمانی۩ایران۩عمدتا۩به۩افراد۩محدود۩ ۩

شــده۩تا۩شــرکت۩ها۩و۩همین۩موضوع۩تفاوتی۩عمده۩را۩میان۩
فعالان۩این۩حوزه۩در۩داخل۩ایران۩و۩خارج۩از۩آن۩رقم۩زده۩است.۩
این۩تفاوت۩تا۩چه۩حد۩کار۩را۩برای۩تامین۩مالی۩از۩بازار۩سرمایه۩

سخت۩می۩کند؟
مــن فکــر می   کنــم وقــت آن رســیده کــه دریابیم کــه چرا 
ساختمان ســازها ترجیــح می دهند به جای تاســیس شرکت و 
تبدیل شدن به شــخصیت   های حقوقی مسیر ساخت و ساز را با 
سرمایه گذاری فــردی و در چارچوب قوانین حاکم بر اشــخاص 

حقیقی طی کنند.
برای پاسخ به این سوال بهتر است دو مولفه را در نظر بگیریم؛ 
نخست آنکه برای تبدیل شدن به سرمایه گذار حقوقی در حوزه 
ســاختمان موانع و مشــکلات قانونــی متعددی وجــود دارد و 
دوم اینکــه در جامعه ما این نگاه حاکــم بوده که هر 
کسی می تواند ساختمان بسازد. اگر افراد فعال در 
حوزه توسعه ســاختمان و املاک بخواهند به شکل 
شرکتی در این زمینه اقدام کنند احتمالا مزیت   های 

اقتصادی خود را از دست می دهند.
مساله ای که باید در تحلیل وضعیت عرضه مسکن 
در ایران مورد توجه قرار بگیرد این اســت که یکی از 
مهم ترین مسائل کنترل کننده قیمت بازار ملک ایران 
افزایش عرضه است و تولیدکننده زمانی می تواند بر 
تولید و طبیعتا افزایش عرضه تمرکز داشته باشد که 
دسترســی آســان به منابع مالی جهت تامین مالی 

پروژه   های خود پیدا کند.
اگر ما بخواهیم به افزایش تولید در بازار مسکن و 
توسعه این بخش نگاه جدی داشته باشیم لاجرم باید 
با دیدی تخصصی   تر و کارآمدتر به حوزه تامین مالی 
صنعت ساختمان نگاه کنیم. اگر قرار باشد یک بازار 
مسکن مناسب و با قیمت های منطقی داشته باشیم 
و تولید مسکن به شــکل حرفه   ای دنبال شود حتما 
باید  ســازوکارهای جدیدی برای دسترسی به منابع 

مالی در این بخش فراهم آوریم.
در برهه کنونی بخش عمده تامیــن مالی در بازار 
مسکن ایران از طریق پیش فروش انجام می شود. در 
شرایط تورمی مانند اقتصاد ایران مشکل پیش فروش 
این است که چون درک دقیقی از شرایط قیمت ها در 
آینده وجود ندارد، ســازنده باید برای تخمین هزینه 
تمام شــده به شــکلی تورم را ارزیابی کند تــا در دریافت مبالغ 
پیش خرید از سوی مشتریان متحمل زیان نشود؛ این امر به این 
معناســت که عدم اطمینان قیمت ها در آینده به قیمت کنونی 
پیش فروش ها انتقال پیدا می کند. در نهایت اگر قیمت تمام شده 
ساختمانی که می   سازید در موعد تحویل بیش از آن چیزی باشد 
که تخمین زده   اید در پروژه بعدی سعی می   کنید قیمت اعلامی 
را بیش از قبل افزایش دهید تا دیگر متحمل زیان نشوید چرا که 

قبلا ضرر کرده   اید.
این شرایــط تورمی باعث شــده در حــال حاضر بســیاری از 
تولیدکنندگان که دســت به پیش فروش ملــک می   زنند خود را 
متضرر ببینند و چندان راضی به این کار نباشند. از سوی دیگر 
خریداران چون بر اســاس آن تورم تخمینی پــول را می   پردازند 
عمدتا بر این باور هستند که زیان کرده اند، در چنین وضعیتی 
هیچ کس راضی نیست این در حالی است که اگر سازوکارهای 
حاکم بــر تامین مالی بخــش مســکن و توســعه آن تغییر کند 
سازندگان می توانند نسبت به شرایط فعلی با خیال بسیار راحتی 
بر اساس تخصص خود فعالیت کنند و  سازوکارهای تامین مالی 
به نحوی باشد که بتواند از افزایش فشار تورمی بر تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان مســکن بکاهــد. حقیقت امر این اســت که 
در وضعیت تورم بالای کنونی آنچه بســیاری فکر می کنند سود 
ساختمان است در واقع از بین می رود و چه بســا در مواردی به 

دلیل تورم به زیان تبدیل می شود.

همان طور که پیش تر نیز اشاره کردم بهبود سازوکارهای تامین 
مالی موجود در بازارهای مالی کشور می تواند نه تنها مشکلات 
موجود در بخش ساخت وساز را حل کند بلکه می تواند به راحتی 
با توجه به پیش زمینه های فرهنگی موجود در کشور و اقبالی که 
به حوزه ســاختمان وجود دارد، سرمایه های خرد را نیز به بخش 

توسعه مسکن و ساختمان جذب کند. 
آیا۩نمی۩شود۩عرضه۩مسکن۩را۩با۩تامین۩مالی۩از۩شبکه۩بانکی۩ ۩

افزایش۩داد؟
نکته قابل تاملی که در این بین وجود دارد این است که بهبود 
شرایط تامیــن مالی بــرای تولیدکنندگان و توســعه دهندگان 
بازار مسکن می تواند به یک بازی برد- برد بدل شود که در آن با 
افزایش عرضه وضعیت قیمت ها به نفع طبقه کم درآمد و متوسط 
تعدیل شود. بهبود دسترسی به شبکه تامین مالی و شریان   های 
مالــی مطمئن باعث می شــود تــا افزایش رقابت پذیــری میان 
عرضه کنندگان مسکن، قیمت ها را تعدیل کند و در نتیجه هدفی 

را نیز که پیش تر اشاره شد محقق سازد.
اما مشکل اینجاســت که نمی توان متناســب با نیاز کشور به 
عرضه مســکن، مبالغ موردنیاز برای تامین مالــی در این زمینه 

را از شــبکه بانکی تامین کرد. مســاله این 
است که حتی اگر شما به عنوان یک شخص 
حقوقی دارای امکانــات لازم برای دریافت 
وام از شــبکه بانکی باشــید، حتــی با قید 
وثیقه نمی توانید تسهیلات جذابی از شبکه 
بانکــی دریافــت کنید چرا که ســقف   های 
کمتر از هزینه ساخت برای وام گیری در این 
زمینه تعریف شــده و از این رو شبکه بانکی 
نمی تواند بیــش از حد نصاب یاد شــده به 

تامین مالی پروژه   های بزرگ بپردازد.
اشخاص حقوقی فعال در این صنعت هم 
اکنون بیشــتر در حوزه پیمانکاری اشتغال 
دارند. این در حالی اســت کــه همان طور 
که اشــاره کــردم نهادهای توســعه بخش 
ســاختمان در تمامــی کشــورهای جهان 
نقشی بسیار فراتر از این ایفا می کنند. یکی 
از مهم ترین وظایف این شرکت ها این است 
که با انجام بررســی   های اقتصادی درست 
بتوانند ضمــن کنترل هزینه   ها به شــکلی 
که کیفیت بهینه حاصل شــود بــا دریافت 
یک سود اقتصادی معقول و در دوره زمانی 
مشــخص طرح   های حوزه ســاختمان را به 
سر انجام برســانند. در چنین شرایطی این 
شرکت ها قادر هستند تا ضمن پاسخگویی 
بــه سرمایه گــذاران خــود در مواجهــه بــا 
تلاطم   های اقتصادی راهکارهای درســت 
اتخاذ کننــد. در چنیــن چارچوبی شرکت 
توســعه دهنده اگرچــه ممکن اســت برای 
انجام عملیات فنی با شرکت های پیمانکار 
نیز در تعامل و همکاری باشد اما با در اختیار 
گرفــتن زمینــه لازم بــرای کنترل ریســک 
سرمایه گــذار شرایطــی را فراهــم می کند 
که ساختمان متناســب با وضعیتی که در 
آن ساخته می شــود و شرایط اقتصادی آن 
منطقه از لحاظ قیمت تمام شده همخوانی 
داشــته باشــد. به همیــن دلیل اســت که 
می   گوییــم توســعه دهندگان ســاختمان 
چرخه   ای کامل از رویه   های اقتصادی بخش 

مسکن و عرضه آن را شکل می دهند.
فکر۩می۩۩۩کنید۩که۩تامیــن۩مالی۩بخش۩ ۩

مســکن۩به۩جز۩افزایش۩دسترسی۩مردم۩
به۩خانه۩با۩قیمت۩معقول۩به۩چه۩شیوه۩۩۩های۩
دیگری۩می۩تواند۩به۩اقتصاد۩ایران۩کمک۩

کند؟
آن چیزی کــه مــا در تحلیل و بررســی 
وضعیت موجود و عدم اقبال تولیدکنندگان 
مســکن بــه ابزارهای بــازار سرمایــه باید 
مدنظر داشته باشــیم این است که بستر 
لازم بــرای جذب ایــن شرکت ها بــه بازار 
سرمایه فراهم نشــده؛ برای مثــال زمانی 
که شــما می   خواهید در سهام یک شرکت 
سرمایه گــذاری کنید یا در مقام ســازمان 
بورس یــا نهادهــای مالــی فعــال قصد 
همکاری با شرکتــی را داریــد، به راحتی 
می توانید وضعیــت آن را از روی صورت ها 

و گزارش   هــای مالی ارزیابــی کنید، چنین چیــزی در بخش 
مســکن هنوز به وجود نیامده اســت. از این رو جذابیت   های 
بخش مســکن مغفول می   ماند. این در حالی است که عمدتا 
در بخش تولید مســکن برای افراد کم درآمد ذهنیت غالب در 
جهت تولید مسکن با کیفیتی متوسط و سود اقتصادی اندک 
است. با وجود این شرکت های فعال در این حوزه را نمی توان 
از کسب سود بیشتر باز داشت. با تامین مالی از بازار سرمایه 
شرکت ها می توانند ضمن نیل به این هدف بسیار خوب سود 
اقتصادی بیشتری را حاصل کنند و طبیعتا برای سرمایه گذارها 

هم جذاب باشند.
از ســوی دیگر می تــوان انتظــار داشــت که بــا توجه به 
زمینه   های فرهنگی موجود نظیر جذابیت ملک و همچنین 
پایین بودن میزان بدهــی صاحبان املاک، موقعیت خوبی 
برای تامین مالــی از طریق بــازار سرمایه به وجــود آید. در 
بسیاری از کشــورها فرد صاحب ملک چه حقیقی باشد چه 
حقوقی بخــش مهمــی از ارزش دارایی خود را بــه بانک ها 
مقروض است این در حالی است که در ایران عمده دارندگان 
ملک تماما مالک بی قیــد و شرط دارایی خود هســتند. در 
کشورهای مختلف طی همین دو ســه سال اخیر وابستگی 
بزرگ بازار مسکن به سیستم تامین مالی از طریق بانک ها 
باعث شده دولت ها با ابزار نرخ بهره قیمت مسکن را کنترل 
کنند. چنین چیــزی در ایران وجود ندارد. تفاوت یاد شــده 
باعث شــده که حتی اگر رکود جدی هــم رخ دهد قیمت ها 
سقوط نمی   کنند. به همین دلیل اگر ما بتوانیم فضا را برای 
بهبود تامین مالی و جذب سرمایه هموار کنیم بســیاری از 
سرمایه های سرگردان که جذب بازار طلا یا ارز می   شوند در 
اختیار این بخــش مولد قرار خواهند گرفــت و می توانند در 

جهت منافع ملی نقش بازی کنند.
دســتیابی به این هــدف ضمن آنکــه از التهــاب بازارهای 
ســفته بازی می   کاهد، می تواند به افزایــش عرضه و در نتیجه 
تنظیم قیمت زمین و مســکن بینجامد. نکتــه دیگری که در 
این زمینه حائز اهمیت خواهد بود این است که ترسیم فضای 
یاد شــده و تبدیل آن به یک واقعیت عملیاتی در اقتصاد ایران 
موجب خواهد شد که تمامی افراد فاقد قدرت خرید مسکن به 
شکل فیزیکی، دست کم با مشارکت در طرح   های اقتصادی 
مسکن به اندازه دارایی خود در سود حاصل از آن سهیم شوند 
و در ادامه احتمال جاماندن پس انداز آنها از تحولات بازار ملک 

به حداقل برسد.

چرا۩شرکت۩های۩توسعه۩۩۩دهنده۩صنعت۩ساختمان۩در۩بازار۩احداث۩بنا۩کمیاب۩هستند؟

وزنکشیحقیقیهاوحقوقیهادرساختوساز
»دنیای۩اقتصاد«۩در۩گفت۩۩۩وگو۩با۩فعال۩و۩سرمایه۩گذار۩حوزه۩املاک۩و۩مستغلات۩مساله۩»نظام۩تامین۩مالی۩مناسب۩بخش۩مسکن«۩را۩بررسی۩کرد
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دنیای اقتصاد: سکان دار دولت چهاردهم حالا 
با رای مردم مشــخص شده و مســعود پزشکیان 
در قامت رئیس جمهور بــه زودی کار خود را آغاز 
خواهد کرد. در همین حال بسیاری از بنگاه های 
اقتصادی و صنایــع تولیدی و همچنیــن بازار و 
سیستم توزیع کالا در کشور امیدوار هستند که 
دولت آینده نه فقط در حد شــعار، بلکه در عمل 
به کمک آنهــا آمده تا اقتصاد کشــور در مســیر 
شکوفایی قرار گرفته و تولید ملی از لحاظ کمی و 

کیفی بیشتر از قبل رشد داشته باشد. 
عباس پازوکی، کارشناس صنعت لوازم خانگی 
در گفت وگو با روزنامه »دنیای اقتصاد« انتظارات 
این بخش و همچنین صنعتگران از دولت آینده 
را مطرح کرده و در بخش دیگری از صحبت های 
خود به طرح مهم ترین مشــکلات و ارائه راهکار 

برای آنها پرداخته است.

رکود بازار عمیق تر شده  
پازوکی ابتدا با اشــاره به اینکــه عمق رکود در 
بازار فروش لوازم خانگی بیشتر از هر زمان دیگری 
شده است در خصوص آخرین وضعیت این بازار 
گفت: متاســفانه بــازار توزیع لــوازم خانگی در 
تهران و سایر شهرهای کشور شرایط خوبی ندارد 
و خرید و فروش در آن به ندرت انجام می شــود. 
متاســفانه در همیــن شرایط رکود بازار، رســانه 
ملی با حجم بســیار وســیعی از تبلیغات، فقط 
از یــک بخش خــاص فــروش لــوازم خانگی که 
شامل سراها و شهرهای فروشگاهی می شود به 
نوعی از آنها حمایت می کنــد. با این شرایط چه 
انتظاری است که سیســتم خرده فروشی و بازار 
سنتی ایران بتواند نفس بکشد؟ در همین حال 
سامانه های مختلف هم به جای اینکه کمک حال 
بازار و فروش کالای ایرانی باشند، علیه آن اقدام 
می کنند  و دیگر راهکار و چاره اندیشــی معنایی 
نــدارد. به عنــوان مثال ســامانه جامــع تجارت 
بیشــتر بــرای جلوگیــری از ورود کالای قاچاق 
باید فعالیت داشته باشــد یا برای فروش کالای 
داخلی؟ چرا یک بنکدار که در این شرایط بسیار 
خراب بازار اقدام به فروش کالا با سود متعارف و 
مجاز می کند، باید در مظان اتهام های مختلف 

قرار داشته باشد؟ 
وی ادامه داد: در شرایطــی که در حال حاضر 

بســتر برای صادرات لوازم خانگی فراهم نیست 
باید کمــک و همکاری بیشــتری بــرای فروش 
کالای ایرانــی در بازارهای داخلی انجام شــود. 
تولیدکننــدگان لــوازم خانگی هم بایــد در نظر 
داشته باشــند که به زودی این کســادی و رکود 
بازار سرمایه های آنهــا را نیز هدف خواهد گرفت 
و با کاهش ســود تولید، عمــلا توجیه اقتصادی 
آن از بیــن خواهد رفت. باید دیــد کارخانه دار تا 
چه زمانــی می توانــد کالای خود را انبــار کند؟ 
البته تولید هم مشــکلات خاص خود  را در تهیه 
مواد اولیه، تخصیــص ارز، فروش کالای قاچاق، 
حجــم بســیار پایین صــادرات، محدود شــدن 
توسط سامانه ها و... دارد و این درحالی است که 
سیستم توزیع هم گرفتار برخی از این مشکلات 
اســت که همه آنها باعث شــده که صنعت لوازم 
خانگی ایران به خوبی رشــد نکند وبــه جایگاه 

واقعی خود نرسد.

انتظارات از دولت جدید  
پازوکــی در ادامه بــه تشریح انتظــارات بازار 
و همچنیــن تولیدکننــدگان از دولــت آینــده 
پرداخت و گفت: تا مشخص نشــود وزیر صمت 
آینده چه کســی خواهــد بود و چــه برنامه هایی 
برای حمایت از تولید خواهد داشــت، نمی توان 
شرایط کلی صنعت لــوازم خانگــی را  در آینده 
ارزیابی کــرد. تولیدکننــده و توزیع کننده لوازم 
خانگی مدت هاست که مشکلات و موانع خود را 
گوشزد می کند و دســت اندازها در این خصوص 
کاملا مشــخص اســت. بنابراین باید دید دولت 
آینده تا چه میزان دغدغه بهبود جایگاه صنعت، 
بنگاه های تولیدی، مناسب ســازی شرایط بازار 
و همچنین افزایش قــدرت خرید مصرف کننده 

را دارد. 
وی در همین خصوص تاکید کرد: ما در جایگاه 
خود تلاش ها برای محدود کــردن فروش کالای 
قاچاق و تقلبــی و همچنین معیــوب را افزایش 
خواهیم داد و از دولت آینده انتظار داریم با توجه 
به مهم ترین مشــکلات صنعت لــوازم خانگی و 
همچنین سیستم توزیع، اقدام های موثری برای 
بهتر شــدن آن انجام دهد. در نهایت باید گفت 
انتظار فعالان و بنگاه های صنعتــی و تولیدی و 
همچنین کسبه بازار این اســت که دولت آینده 

فقط شعار ندهد و به وعده هایی که در خصوص 
شرایط اقتصادی کشــور داده عمل کند. انتظار 
دیگر از دولت آینده این است که نظر مشورتی ما 
را بشــنود و در تصمیم گیری ها از تجربیات افراد 
بخش خصوصی نیز اســتفاده کند؛ چــرا که ما 

بازوی بدون جیره و مواجب دولت هستیم.

تخریب توسط بنگاه داری بانک ها  
وی در ادامه بــه دلایل ایجــاد رکــود در بازار 
پرداخت و گفت: یکی از مشــکلات بــزرگ بازار 
و سیســتم فروش، عدم همــکاری بانک ها برای 
اعطای تســهیلات مناسب اســت. متاسفانه در 
حال حــاضر سرمایه مــردم در بانک ها بیشــتر 
به ســمت بنگاه داری و ســود حاصــل از فروش 
کالا در برخــی سراها و شــهرهای فروشــگاهی 
معطوف شده و این در حالی است که این سرمایه 
و تســهیلات باید در خدمت تولید و شــکوفایی 
صنایع باشد. در چهارسال گذشته که تیراژ تولید 
لوازم خانگی افزایش داشــته و همه مســوولان 
بابت این افزایش تولید ژســت های پیروزمندانه 
گرفته اند، بخش زیادی از ایــن موفقیت مربوط 
به سیســتم توزیع و بازار فروش اســت که شامل 
22 هزار واحد کســب وکار لوازم خانگی بوده اما 
متاســفانه کمترین حمایت و نگاه نسبت به این 

بخش وجود داشته است. 
وی تصریح کرد: در صنف لوازم خانگی تا زمانی 
که صادرات کالا افزایش نداشــته باشــد و فقط 
افزایش تولید به منظور فروش در بازارهای داخلی 
باشد، رکود بازار نیز شدیدتر خواهد شد. تا زمانی 
که قاچــاق کالا وجود داشــته و همچنین دولت 
برای تولیدکننده مواد اولیه ارزان یا تخصیص ارز 
حداقل برای یک سال را در نظر نگیرد متاسفانه 

وضعیت صنعت و بازار مناسب  نخواهد شد.
 
فروش اقساطی هم کمک نکرد  

در حالی کــه بازار فروش از رکــود رنج می برد 
و قــدرت خرید مصرف کننده هم تــا حد زیادی 
کاهش داشــته، عباس پازوکی می گوید طرح 
فروش اقساطی نیز کمک زیادی به کسبه نکرده 
اســت. وی گفت: طرح فروش اقساطی کالای 
لوازم خانگی برای کسبه بازار تا مدتی مناسب 
بود اما حالا کارکرد خود را از دست داده است. 

زمانی می توان کالا را به صورت اقساط فروخت 
که به قیمت باشــد. اگر قرار باشــد سود فروش 
اقساطی به سمت چند فروشــگاه بزرگ مانند 
سراها و شــهرهای فروشــگاهی سرازیر شــود، 
بنابراین این نوع فروش دیگر برای بازار سودمند 
نخواهد بود. چرا کــه این قبیل فروشــگاه ها با 
حمایت سیستم بانکی اقدام به فروش اقساطی 
می کنند اما بازار از این حمایت ها بی بهره است. 
این نوع حمایت نوعی انحصار را به وجود آورده 
که باعــث تضعیف بخش زیادی از کســبه بازار 
در صنف هــای مختلف شــده اســت. بنابراین 
فروش اقســاطی در شرایطی سودمند است که 
مانند قبل بتــوان آن را با کمترین بهره و ســود 
به مصرف کننــده فروخت ولــی در حال حاضر 
نرخ سود فروش اقســاطی تا حدی بالا رفته که 
نه به سود فروشنده اســت و نه مصرف کننده را 
راضی می کند. ما قبلا نشان دادیم که به دولت 
در خصوص فــروش کالای ایرانی کمک کردیم 
و حالا انتظــار داریم که دولت بــا حمایت های 
بیشــتر خود از سیســتم توزیع، از فروپاشی آن 

جلوگیری کند. 

معمای تعداد بالای تولیدکنندگان   
این کارشناس صنعت لوازم خانگی به تعداد 
بالای تولیدکننــدگان لوازم خانگی در کشــور 
پرداخت و ادامه داد: خوشبختانه کالای داخلی 
ما کیفیت و خدمات پس از فروش دارد و از نظر 
تنوع کالا در بخش لوازم خانگی کارهای بزرگی 
انجام شده است ولی به ندرت می توان یک برند 
ملی در کشــور را پیدا کرد که در حال صادرات 
مستمر باشد. این در حالی است که ترکیه با دو 
برند »وســتل« و »آرچلیک« بازار هــای منطقه را 
تصاحب کرده اســت. البته بخش زیادی از این 
اتفاق در خصوص صــادرات کالاهای ایرانی به 

تحریم ها برمی گردد.
نباید فراموش کرد که امــروز در ایران 1150 
تولیدکننــده لوازم خانگــی در کشــور داریم و 
بیشــتر این تولیدکننده ها کالاهای مشابه را به 
بازار عرضه می کنند. عجیب اینکه از این تعداد 
450 تولیدکننده اجاق گاز داریم. ســوال این 
است که آیا تولید هم نباید هدفمند باشد؟ باید 
از وزارت صمت پرســید به چه دلیــل مجوز این 

همه تولیدکننده در این صنعــت را صادر کرده 
اســت. همه این تولیدکننده ها به  مواد اولیه و 
ارز مناســب نیاز دارند و به این ترتیب است که 
هزینه هایی بــرای بخش صنعت ایجاد شــده و 
صنایعی که پتانسیل بیشتری برای تولید دارند 
تحلیل می رونــد. این میزان از  حجــم تولید در 
حالی اســت که در قطعه سازی موفقیت زیادی 
نداشــته و باید اقدام به واردات بخش زیادی از 

قطعات کنیم.

کمک خدمات پس از فروش به بازار  
وی خدمات پس از فروش کالای لوازم خانگی 
را مطلــوب ارزیابی کــرد و گفت: خوشــبختانه 
کیفیت خدمات پــس از فروش کالا در کشــور 
افزایش محسوسی داشــته و همین باعث شده 
که اعتماد مشتری بیشتر شده و بنابراین تمایل 
بیشــتری برای خرید کالا از خود نشــان دهد. 
هیچ تولیدکننده ای دوســت ندارد کالایش به 
فروش نرود بنابراین باید به فکر افزایش کیفیت 
باشــد به همین دلیل ارتقای خدمــات پس از 
فروش نیز به افزایش کیفیت و فروش کالا کمک 
زیادی کرده است. سال گذشته و با تلاش های 
وزارت صمت در برخی از اقلام، خدمات پس از 
فروش تا 90 درصد افزایش داشته است. در این 
میان ســامانه خدمات پس از فروش نیز ایجاد 
شــده که خریدار می توانــد با مراجعه بــه آن از 

شرایط کلی کالای خریداری شده مطلع شود.

تایید فروش لوازم خانگی تقلبی  
او با تایید فــروش کالای تقلبی لوازم خانگی 
در کشور گفت: متاســفانه شاهد فروش کالای 
تقلبی لوازم خانگی در کشور هستیم که بخش 
زیادی از آن بــه صورت فروش در بســتر آنلاین 
است که فروش با عنوان و اسامی دو برند معروف 
لوازم خانگی کره ای بیشترین نرخ فروش را دارد. 
به این دلیل  درگیر فروش کالای قاچاق یا تقلبی 
هســتیم که واردات آن ممنوع است. بنابراین با 
آزادسازی هدفمند لوازم خانگی که امیدواریم 
در دولت جدید نگاه ویژه ای نسبت به آن وجود 
داشته باشد، شاهد کاهش فروش کالای قاچاق 
و تقلبی خواهیم بود. ســامانه جامــع گارانتی 
در این بخش نیز به کمــک خریدار خواهد آمد. 
به این صورت که بــا وارد کردن شــماره سریال 
کالا، اصالت آن از جمله سازنده، زمان ساخت، 
نوع ضمانت و ســایر خدمات را به خریدار ارائه 
می کنــد. بنابراین برای اینکــه کالای تقلبی یا 
قاچــاق را خریداری نکنید حتــما قبل از خرید 
به وسیله این سامانه اقدام به سنجیدن شرایط 
آن کنیــد. این ســامانه همچنیــن تصویر همه 
کارت های تقلبی ضمانت نامه را نشان می دهد 
که به ایــن ترتیب کمک خواهد کــرد که کالای 

بااصالت خریداری شود. 
پازوکــی در پایــان گفــت: اگــر هر کــدام از 
فروشــنده ها که زیر نظر این اتحادیــه فعالیت 
می کنند اقدام به فروش کالای قاچاق یا تقلبی 
کنند در حمایت از مصرف کننده با شدیدترین 
نوع برخورد مواجه خواهند شد که فروشندگان 
متخلف بــه ارگان های مربوطــه مانند تعزیرات 
معرفی خواهند شــد. متاســفانه باید گفت در 
بحث کالای قاچاق، 50 درصد مصرف کنندگان 
می دانند که در حال اقدام بــرای خرید کالای 
قاچاق هســتند ولی برای اینکه نیــاز به کالای 
خارجی دارد، حتی حاضر اســت قید خدمات 
پــس از فــروش را بزنــد. بنابرایــن آزادســازی 
واردات موضوع بســیار مهمی است چرا که نیاز 
مصرف کننده را پوشش می دهد و از سوی دیگر 
انحصار را از بیــن برده و باعث رقابت ســالم در 

تولید نیز می شود. 

در صنف لوازم 
خانگی تا زمانی 
که صادرات کالا 
افزایش نداشته 

باشد و فقط 
افزایش تولید به 

منظور فروش در 
بازارهای داخلی 

باشد، رکود 
بازار شدیدتر 

نیز خواهد 
شد. تا زمانی 

که قاچاق کالا 
وجود داشته و 

همچنین دولت 
برای تولیدکننده 
مواد اولیه ارزان 

یا تخصیص ارز 
حداقل برای یک 

سال را در نظر 
نگیرد متاسفانه 
وضعیت صنعت 
و بازار مناسب  

نخواهد شد

ایمن سازی تلویزیون هوشمند 
در شبکه خانگی

دنیای اقتصاد: بــرای ایمن   ســازی تلویزیون 
هوشــمند خود، تنظیمات تلویزیون را بررســی 
کنیــد، سیســتم عامل خــود را بــه روز کنید، از 
رمز عبور قــوی اســتفاده کنید، به یک شــبکه 
امــن متصل شــوید، و مراقب برنامه   ها باشــید. 
تلویزیون   های هوشمند محبوب   تر و کاربردی   تر 
می   شــوند، اما برخی از خطرات امنیتــی را نیز 
به همــراه دارند. اگــر تلویزیون هوشــمند خود 
را به شــبکه خانگی خود متصل می   کنید، باید 
اقدامــات احتیاطی را بــرای محافظت از حریم 
خصوصــی و داده   های خــود انجــام دهید. در 
اینجا نکاتی در مورد نحوه ایمن   سازی تلویزیون 
هوشمند خود در شبکه خانگی آورده شده است.

1. تنظیــات تلویزیون خود را بررســی 
کنید

اولین قدم این است که تنظیمات تلویزیون 
هوشمند خود را بررسی کنید و هر ویژگی را که 
به آن نیاز ندارید یا استفاده نمی   کنید غیرفعال 
کنیــد. برای مثــال، ممکــن اســت بخواهید 
تشــخیص صدا، به   روزرســانی   های خودکار یا 
اشــتراک   گذاری داده بــا برنامه   های شــخص 
ثالث را خاموش کنید. همچنین باید خط   مشی 
رازداری و شرایــط خدمات ســازنده تلویزیون 
هوشــمند و هر سرویس پخــش جریانی را که 
استفاده می   کنید بررسی کنید و از جمع   آوری 
داده یــا تبلیغاتــی که بــا آن موافق نیســتید 

خودداری کنید.
2. سیستم عامل خود را به روز کنید

مرحلــه دوم ایــن اســت که سیســتم عامل 
تلویزیون هوشــمند خود را به روز نگــه دارید.

Firmware نرم   افــزاری اســت کــه تلویزیون 
هوشــمند شــما را اجــرا و عملکردهــای آن را 
کنترل می   کند. به روزرســانی سیســتم عامل 
شما می تواند اشکالات را برطرف کند، عملکرد 
را بهبود بخشــد و آســیب   پذیری   های امنیتی 
را اصــلاح کنــد. می توانید به   روزرســانی   های 
میان   افــزار را به   صورت دســتی بررســی کنید 
یا به   روزرســانی   های خــودکار را در تنظیمات 
تلویزیون هوشمند خود فعال کنید. با این حال، 
مراقب باشید که به   روزرســانی   ها را از منابع یا 
پیوندهای نامعتبر دانلود نکنیــد، زیرا ممکن 

است حاوی بدافزار یا جاسوس   افزار باشند.
3.از رمز عبور قوی استفاده کنید

گام سوم این اســت که از یک رمز عبور قوی 
برای تلویزیون هوشــمند و شبکه خانگی خود 
اســتفاده کنید. رمز عبور قوی رمزی است که 
طولانی، پیچیده و منحصر به فرد باشد. نباید 
حــاوی اطلاعــات شــخصی، کلــمات رایج یا 
الگوهای آسان باشــد. همچنین باید رمز عبور 
خود را مرتبا تغییر دهید و از استفاده از رمز عبور 
مشابه برای حساب   ها یا دستگاه   های مختلف 
خودداری کنید. یک رمز عبــور قوی می تواند 
مانع از دسترسی هکرها به تلویزیون هوشمند 
یا شبکه شــما و سرقت اطلاعات شما یا ربودن 

دستگاه شما شود.
4. به یک شبکه امن متصل شوید

مرحله چهارم این است که تلویزیون هوشمند 
خود را به یک شــبکه امن وصل کنید. شــبکه 
ایمن شــبکه   ای اســت که از رمزگذاری، احراز 
هویت و فایروال بــرای محافظــت از داده   ها و 
دستگاه   های شما استفاده می   کند. رمزگذاری، 
داده   های شما را به هم می   ریزد تا فقط اشخاص 
مجــاز بتوانند آنهــا را بخوانند. احــراز هویت، 
هویت دستگاه   ها و کاربرانی را که به شبکه شما 
دسترسی دارند تایید می   کند. فایروال، ترافیک 
ناخواسته یا مخرب را از ورود یا خروج از شبکه 
شــما مســدود می   کند. می توانید با استفاده 
 WPA2 از روتر بی   ســیمی کــه از رمزگــذاری
یــا WPA3 پشــتیبانی می   کنــد، راه   انــدازی 
یک شــبکه مهمان بــرای بازدیدکننــدگان و 
فعال   کــردن کنترل   ها یــا فیلترهــای والدین، 

شبکه خود را ایمن کنید.
5- راهکار حریم خصوصی آنلاین 

 Virtual یا VPN مرحله پنجم این اســت که
private network را روی تلویزیون هوشمند 
یــا روتر خــود نصب کنیــد. VPN یک شــبکه 
خصوصی مجازی است که یک تونل امن بین 
دســتگاه شــما و اینترنت ایجاد می   کند. یک 
VPN می توانــد آدرس IP شــما را پنهان کند، 
ترافیک شما را رمزگذاری کند و محدودیت   های 
جغرافیایی را دور بزند.VPN همچنین می تواند 
از ردیابی فعالیت آنلاین یا فروش داده   های شما 
توســط ارائه   دهنده خدمات اینترنت، سازنده 
تلویزیون هوشــمند یا هر برنامه شخص ثالث 
شــما جلوگیری کند. اگر VPN را پشــتیبانی 
می   کنــد، می توانید روی تلویزیون هوشــمند 
خود یا اگر پشــتیبانی نمی   کند روی روتر خود 

نصب کنید.
6-مراقب برنامه   ها باشید

قدم ششم این است که مراقب برنامه   هایی باشید 
که روی تلویزیون هوشــمند خود نصب و استفاده 
می   کنیــد. برنامه   هــا می توانند تجربــه تلویزیون 
هوشــمند شــما را افزایــش دهند، امــا همچنین 
می توانند شــما را در معرض خطرات امنیتی قرار 
دهند. برخی از برنامه ها ممکن اســت مجوزهای 
بیش از حد درخواست کنند، به داده   های شخصی 
شما دسترسی داشــته باشــند یا حاوی بدافزار یا 
نرم افزارهای جاسوسی باشند. شما باید برنامه   ها 
را فقــط از منابع قابل اعتماد دانلــود کنید، مانند 
فروشــگاه رســمی برنامــه یا وب ســایت ســازنده 

تلویزیون هوشمند یا سرویس پخش.

مدیرعامل اتحادیــه تعاونی  های فرش دســتباف از صادرات 50 
میلیون دلاری فرش دســتباف در ســال گذشــته خبر داد و گفت: 
درحال حاضر بیــش از 10 هزار کارشــناس ارشــد در حــوزه فرش 
دستباف وجود دارد که باید از ظرفیت این نیروهای آماده برای اتصال 

آنها به بازار کار استفاده کرد.
عبدالله بهرامی با اشاره به پتانسیل و ظرفیت بالای صنعت فرش 
دستباف در کشور گفت: در حال حاضر بیش از 10 هزار کارشناس 
ارشد در حوزه فرش دســتباف در رشــته های گوناگون بافت فرش، 
طراحی، مرمت، تعمیر و تولید در داخل کشور وجود دارد که باید از 

این ظرفیت و نیروهای آماده و علمی به نحو مطلوب استفاده شود.
وی در گفت وگو با »ایســنا« افزود: این نیروهای خــلاق و آماده را 
می توان در قالب تعاونی به بازار کار متصل کــرد و فرش را از حالت 

سنتی درآورد اما به شرطی که حمایت شوند.
بهرامی ادامه داد: متاســفانه هم با تحریم داخلی روبه رو هستیم 
و طراحان بزرگ فــرش در داخل حمایت نمی شــوند و هم به لحاظ 
خارجی در بحث صادرات مشکل داریم، در حالی که سال های سال 

است پرچمدار فرش جهان هستیم.

به گفتــه مدیرعامل اتحادیــه تعاونی  های فرش دســتباف، حجم 
صادرات فرش ایران در ســال گذشــته حدود 50 میلیون دلار بوده 

است.
مدیرعامــل اتحادیه تعاونی  های فرش دســتباف ضمن اشــاره به 
اهمیت برگزاری نمایشگاه فرش دســتباف گفت: به رغم آنکه چشم 
امید بافندگان، تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش به برگزاری این 
نمایشگاه است اما امسال در اقدامی عجیب زمان برگزاری نمایشگاه 

و مدت آن تغییر پیدا کرده است.

صادرکنندگان فرش مشوقی ندارند  
مدیرعامل اتحادیه تعاونی  های فرش دســتباف درباره اختصاص 
مشــوق به صادر کننــدگان فرش نیــز گفت: صادر کننــدگان فرش 
مشوقی ندارند و مصوبه تعهد ارزی به ضرر  صادرکنندگان فرش بوده 
است. در دو دولت قبل به هر فرشی که صادر می  شد 5 درصد جایزه 
صادراتی تعلق می  گرفت اما امــروز آن جایزه صادراتی نه تنها وجود 
ندارد بلکه گفته شده ارز حاصل از صادرات به حساب بانک مرکزی 

برگردانده شود.

وی افــزود: مصوبــه تعهــد ارزی حداقــل 30 درصــد روی قیمت 
اســت، ارز نیمایی بــا ارز آزاد بالای 30 درصد اختــلاف قیمت دارد 
بنابراین توجیه پذیر نیســت کالایی که یک دلار هــم برایش هزینه 
و سرمایه گــذاری نشــده و در واردات مــواد اولیه بــه آن ارز نیمایی 
اختصاص نیافته اســت، پول صادرات آن به ارز نیمایــی برگردانده 

شود.

امیدی به تغییر وضعیت نیست  
پیش از این مســعود ســپهرزاد، رئیس اتحادیه فروشندگان فرش 
دستباف تهران نیز در خصوص کاهش صادرات این کالا گفته بود: 
بهبود وضعیت صنعت فرش به  دســت بخش خصوصی نیست و این 
اتفاق باید به  دست متولیان این صنعت محقق شــود، اما باتوجه به 
شواهد موجود امیدی به تغییر وضعیت نیســت و شاهد هیچ اتفاق 
مثبتی نخواهیم بود. البته دولت با برخی اقدامات کمک کرد تا مواد 
اولیه ارزان  تری وارد کشــور شــود، اما زمانی که بازار صادراتی برای 

محصولات تولیدشده وجود ندارد، تولید چه فایده  ای دارد؟
وی با اشاره به ارائه نشدن آمار صادرات فرش دستباف گفت: حذف 
آمار صادرات فرش به  دلیل سرخوردگی است. بر اساس آمار موجود 
در اتحادیه وضعیت صادرات فرش دســتباف در سال 1402 بسیار 
بد بود و امســال نیز چشــم  انداز خوبی برای صادرات این محصول 

وجود ندارد.
این فعال صنفی با اشــاره به اینکــه قالیبافان شرایــط لازم برای 

مهاجرت را ندارند، افزود: مهاجرت یا فعالیت در کشورهایی که تولید 
فرش دســتباف دارند برای قالیبافان ایرانی با وضعیت بد اقتصادی 
فعلی صرفه اقتصادی ندارد و کشــورها نیز اســتقبالی از قالیبافان 
نمی  کنند و تنها خواستار طرح و نقشه هستند. البته برخی از کشورها 

تقاضای رفوگر دارند.
ســپهرزاد با تاکید بر اثــرات منفی تحریم بر صنعــت فرش گفت: 
روزهای خوب ما دستخوش تحریم شده است. تحریم  ها موجب شده 
اقتصاد 8 میلیون نفر فعال این حوزه به خطر بیفتد. عمدتا بازار فرش 
دستباف متاثر از تحریم  هاست، زیرا کشــورهای هدف مانع از ورود 
این کالا به کشورشان می  شــوند. تجار و بازرگانانی که در این شغل 
هستند باید دســت به  دســت هم دهند تا قالی ایران دوباره جایگاه 
اصلی خود را در سطح جهان به  دست بیاورد، اما اراده  ای در این زمینه 
وجود ندارد، زیرا قالیبافان و طراحان با توانایی بســیار این امکان را 
دارند که با تغییر شرایط باز هم جایگاه ازدســت  رفته فرش دستباف 

ایرانی را بازگردانند.
رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف تهران در پایان با تاکید 
بر اینکه فرش ایرانی هنوز هم رقیب جدی محصول مشابه تولیدی در 
سایر کشورهای فعال در این حوزه اســت، گفت: هرچند کشورهای 
دیگر با فناوری  های جدید وارد این حوزه شــدند و بــه اعداد و ارقام 
خوبی در تولید و صادرات دست پیدا کردند، اما واقعیت این است که 
جایگاه گذشته آنها تغییری نکرده و به  دلیل حذف ایران از بازارهای 

صادراتی تغییر جایگاه پیدا کرده اند.

ادامه کاهش صادرات فرش دستباف

یک کارشناس صنعت لوازم خانگی در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« تشریح کرد

انتظار داریم دولت آینده شعار ندهد
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ظرفیت جهانی آمونیاک از 172.5 میلیون   تن در سال 2013 به 190.6 میلیون    تن در سال 2023 افزایش یافته 
و با توجه به بررسی   های صورت گرفته پیش بینی می   شود که این مقدار به 230 میلیون تن در سال 2028 برسد.

جدول 1-  عرضه و تقاضای جهانی آمونیاک طی سال های 2028-2013 )هزار تن/درصد(

مصرفصادراتوارداتتولیدنرخ عملیاتیظرفیت سالانهسال

2013172485841448581493814937144858

2021183505851562891575415754156289

2022187334831552871456714567155287

2023190591821557511588615866155751

2024196176841639651617716177163965

2025203363831695681856318563169568

2026217785811768532232822328176853

2027222553821824732463924639182473

2028230038821894702701427014189470

میزان آمونیاک تولیدی در جهان از 144.9 میلیون   تن در ســال 2013 به 155.7 میلیون تن در سال 2023 
افزایش یافته و با توجه  به افزایش ظرفیت سالانه به 230میلیون تن تا سال 2028 و در نظر گرفتن نرخ عملیاتی 
82 درصد،  پیش بینی می   شود که میزان تولید آمونیاک تا سال 2028 به میزان 189.5 میلیون تن در سال برسد.

شکل 1- ظرفیت،  تولید و نرخ عملیاتی آمونیاک جهانی طی سال های 28-2013 )میلیون تن / درصد(
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دیمصرف جد کردیبا رو اکیصنعت آمون لیتحل  

افزایش یافته و با توجه به  2023تن در سال  میلیون 190.6به  2013تن در سال میلیون 172.5ظرفیت جهانی آمونیاک از 
برسد. 2028تن در سال  میلیون 230شود که این مقدار به بینی میهای صورت گرفته پیشبررسی  

)هزار تن/درصد( 2013-2028جهانی آمونیاک طی سال های  عرضه و تقاضای -1 جدول  

 مصرف صادرات واردات تولید نرخ عملیاتی ظرفیت سالانه سال

2013 172,485 84 144,858 14,938 14,937 144,858 

2021 183,505 85 156,289 15,754 15,754 156,289 

2022 187,334 83 155,287 14,567 14,567 155,287 

2023 190,591 82 155,751 15,886 15,866 155,751 

2024 196,176 84 163,965 16,177 16,177 163,965 

2025 203,363 83 169,568 18,563 18,563 169,568 

2026 217,785 81 176,853 22,328 22,328 176,853 

2027 222,553 82 182,473 24,639 24,639 182,473 

2028 230,038 82 189,470 27,014 27,014 189،470 

افزایش یافته و با  2023میلیون تن در سال  155.7به  2013تن در سال میلیون 144.9میزان آمونیاک تولیدی در جهان از 
شود که بینی میدرصد، پیش 82و در نظر گرفتن نرخ عملیاتی  2028میلیون تن تا سال 230توجه افزایش ظرفیت سالانه به 

میلیون تن در سال برسد. 189.5به میزان  2028آمونیاک تا سال میزان تولید   

)میلیون تن / درصد( 2013-28ظرفیت، تولید و نرخ عملیاتی آمونیاک جهانی طی سال های  -1شکل   

 

 

میلیون تن ارزیابی شده است، بیشترین ظرفیت آمونیاک  190.6در حدود  2023با توجه به اینکه ظرفیت آمونیاک جهانی سال 
میلیون تن و  55.7را چین با  2023در سال  CIS میلیون تن دارا هستند.  21.5و  25.2و بالتیک و شبه قاره هند به ترتیب با    

با توجه به اینکه ظرفیت آمونیاک جهانی سال 2023 در حدود 190.6 میلیون تن ارزیابی شده است،  بیشترین 
ظرفیت آمونیاک در سال 2023 را چین با 55.7 میلیون تن و کشورهای حوزه CIS و شبه قاره هند به ترتیب با 25.2 

و 21.5 میلیون تن دارا هستند. 
همان طور که گفته شد چین بیشترین میزان ظرفیت تولید آمونیاک جهان در سال 2023 را داشته که این میزان 

حدود 29.2درصد از مجموع ظرفیت جهانی این محصول است. 

شکل 2- ظرفیت آمونیاک جهانی به تفکیک مناطق در سال 2023 )هزار تن(
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شود که این میزان حدود را چین شامل می 2023همانطور که گفته شد بیشترین میزان ظرفیت تولید آمونیاک جهان در سال 
از مجموع ظرفیت جهانی این محصول است.  %29.2  

)هزار تن( 2023ظرفیت آمونیاک جهانی به تفکیک مناطق در سال  -2شکل   

 

نشان داده شده است، مجموع میزان آمونیاک مصرفی در  2023ناطق در سال مصارف نهایی آمونیاک به تفکیک م 2در جدول 
میلیون  88میلیون تن ارزیابی شده است. اوره بعنوان بزرگترین مصرف کننده آمونیاک در سطح جهان می باشد که 155.8حدود 

 تن از میزان مصرف آمونیاک به اوره اختصاص یافته است.

از مصرف جهانی آمونیاک را به خود اختصاص داده است   %32.3حدود   2023میلیون تن در سال  50.3چین با مصرف  
های این کنندهدرصد از مصرف جهانی آمونیاک، کمترین مصرف %0.5و  %0.6به ترتیب با   همچنین ژاپن و مکزیک

محصول هستند.

در مجموع  ســال 2023   میزان آمونیاک مصرفی در حدود 155.8میلیون تن ارزیابی شــده اســت. صنعت 
اوره بزرگ ترین مصرف کننده آمونیاک در سطح جهان اســت که 88 میلیون تن از میزان مصرف آمونیاک به اوره 

اختصاص یافته است.
چین با مصرف 50.3 میلیون تن در سال 2023 حدود 32.3درصد از مصرف جهانی آمونیاک را به خود اختصاص 

داده است همچنین ژاپن و مکزیک به ترتیب 0.6 و 0.5 درصد مصرف جهانی آمونیاک را از آن خود کرده اند. 
در شکل 3 سهم مصارف نهایی آمونیاک در سال 2023 نشان داده شده است و همان طور که مشخص است اوره 
با 56.6درصد از سهم بازار مصرف آمونیاک بزرگ ترین مصرف کننده این محصول به شمار می رود و پس از اوره،  

نیترات   ها با 13درصد از مجموع مصرف آمونیاک در جهان پرمصرف ترین صنعت پایین دست آمونیاک هستند.

شکل 3- سهم مصارف آمونیاک جهانی در سال 2023)درصد(
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از سهم  %56.6نشان داده شده است و همانطور که مشخص است اوره با  2023سهم مصارف نهایی آمونیاک در سال  3در نمودار  
از مجموع  %13ها با بازار مصرف آمونیاک بعنوان بزرگترین مصرف کننده این محصول بشمار می رود و پس از اوره، نیترات

ین صنعت پایین دست آمونیاک می باشند.مصرف آمونیاک در جهان بعنوان پرمصرف تر  

سهم مصارف آمونیاک -3شکل  )درصد(2023جهانی در سال     

 

شبه شود که پس از آن از مصرف جهانی آمونیاک بعنوان بزرگترین مصرف کننده این محصول در جهان شناخته می %32.3چین با 
ارزیابی شده است.  2023یاک جز مناطق پرمصرف در سال درصد از سهم مصرف جهانی آمون 13با  (یاقاره هند )جنوب غرب آس

CEHبر اساس آمار منتشر شده در گزارش  کاهش می  %26.9سهم مصرف چین از سبد مصرف جهانی آمونیاک به  2028تا سال  
توجه  خواهد رسید که با 2028در سال  %15.7به  2023در سال  %5.5یابد، این در حالی است که اروپای غربی از سهم مصرف 

میلیون تنی  9.2از رشد  2028تا  2023به بررسی اطلاعات نشان می دهد میزان مصرف آمونیاک در اروپای غربی طی بازه 
میلیون تن از این رشد مصرف در این منطقه به افزایش مصرف آمونیاک در بخش کاربردهای  6برخوردار بوده است که حدود 

Low-Carbon د این زمینه مصرف جدیدی در جهان ایجاد شده است بطوریکه در کشورهای توسعه بوده است که این نشان می ده 
میلیون تن در  3به حدود  2023هزارتن در سال  955یافته همچون ژاپن نیز دیده شده است که میزان مصرف آمونیاک در ژاپن از 

Low-Carbon افزایش خواهد یافت که این افزایش نیز بدلیل افزایش تقاضا در کاربرد 2028سال  است، بطوریکه افزایش مصرف  
میلیون تنی آمونیاک در ژاپن ناشی از تقاضا در بخش کاربرد  2حدود  Low-Carbon است.   

)درصد(2023سهم مصارف آمونیاک به تفکیک مناطق در سال -4شکل   

چین با 32.3درصد از مصرف جهانی آمونیاک به عنوان بزرگ ترین مصرف کننده این محصول در جهان شناخته 
می   شود که پس از آن شبه قاره هند )جنوب غرب آســیا( با 13 درصد از سهم مصرف جهانی آمونیاک جزو مناطق 
پرمصرف در سال 2023 ارزیابی شده است. بر اساس آمار منتشر شده در گزارش CEH تا سال 2028 سهم مصرف 
چین از سبد مصرف جهانی آمونیاک به 26.9درصد کاهش می یابد،  این در حالی است که اروپای غربی از سهم 
مصرف 5.5درصد در ســال 2023 به 15.7درصد در سال 2028 خواهد رســید که با توجه به بررسی اطلاعات 
نشان می دهد میزان مصرف آمونیاک در اروپای غربی طی بازه 2023 تا 2028 از رشد 9.2 میلیون تنی برخوردار 
بوده است که حدود 6 میلیون تن از این رشد مصرف در این منطقه به افزایش مصرف آمونیاک در بخش کاربردهای 
Low-Carbon مربوط بوده است که نشان می دهد زمینه مصرف جدیدی در جهان ایجاد شده است به طوری که 

در کشورهای توسعه یافته همچون ژاپن نیز دیده شده است که میزان مصرف آمونیاک در ژاپن از 955 هزارتن در 
سال 2023 به حدود 3 میلیون تن در سال 2028 افزایش خواهد یافت که این افزایش نیز به دلیل افزایش تقاضا 
در کاربرد Low-Carbon است،  به طوری که افزایش مصرف حدود 2 میلیون تنی آمونیاک در ژاپن ناشی از تقاضا 

در بخش کاربرد Low-Carbon است.

شکل 4-سهم مصارف آمونیاک به تفکیک مناطق در سال 2023)درصد(
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 را دارا هستند، سطح جهانی رد 2023آمونیاک در سال  ظرفیت بیشترین جهانی آمونیاک ظرفیت مجموع از %29.2 با چین کشور
CIS که است حالی در این  سال در شود می بینی پیش. دارد قرار دوم رتبه در جهانی ظرفیت مجموع از %13.2 داشتن و بالتیک با 

 سایرظرفیت تولید آمونیاک در ژاپن و  2023در سال . باشند داشته جهان در را آمونیاک ظرفیت بیشترین منطقه دو این نیز 2028
درصد از  3اند که در مجموع حدود را به خود اختصاص داده %0.5کشورهای آسیای شمال شرقی ناچیز است بطوریکه سهم حدود 

نیز همچنان این دو منطقه ظرفیت بسیار ناچیزی   2028شود که در سال بینی میدهند و پیشظرفیت شمال شرقی آسیا را تشکیل می
  .شده است ارائه 2028 و 2023 سال های در مناطق تفکیک به آمونیاک جهانی ظرفیت 6و5 نمودار های داشته باشند. در

)درصد(2023ظرفیت جهانی آمونیاک -5شکل   

 

 

 

)درصد(2028ظرفیت جهانی آمونیاک  -6شکل   

 

چین با 29.2درصد از مجموع ظرفیت جهانی آمونیاک  دارای بیشــترین ظرفیت آمونیاک در سال 2023 در 
سطح جهانی اســت،  این در حالی است که کشورهای CIS و بالتیک با داشــتن 13.2درصد از مجموع ظرفیت 
جهانی در رتبه دوم قرار دارد. پیش بینی می شود در سال 2028 نیز این دو منطقه بیشترین ظرفیت آمونیاک را در 
جهان داشته باشند. در سال 2023 ظرفیت تولید آمونیاک در ژاپن و سایر کشورهای آسیای شمال شرقی ناچیز 
اســت به طوری که ســهم حدود 0.5درصد را به خود اختصاص داده   اند که در مجموع حدود 3 درصد از ظرفیت 
شمال شرقی آسیا را تشکیل می   دهند و پیش بینی می   شود که در سال 2028 نیز همچنان این دو منطقه ظرفیت 
بسیار ناچیزی داشته باشند. در نمودار های 5و6 ظرفیت جهانی آمونیاک به تفکیک مناطق در سال های 2023 

و 2028 ارائه شده است. 

شکل 5-ظرفیت جهانی آمونیاک 2023)درصد(

 

 تحلیل صنعت آمونیاک
  با رویکرد مصرف جدید
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 را دارا هستند، سطح جهانی رد 2023آمونیاک در سال  ظرفیت بیشترین جهانی آمونیاک ظرفیت مجموع از %29.2 با چین کشور
CIS که است حالی در این  سال در شود می بینی پیش. دارد قرار دوم رتبه در جهانی ظرفیت مجموع از %13.2 داشتن و بالتیک با 

 سایرظرفیت تولید آمونیاک در ژاپن و  2023در سال . باشند داشته جهان در را آمونیاک ظرفیت بیشترین منطقه دو این نیز 2028
درصد از  3اند که در مجموع حدود را به خود اختصاص داده %0.5کشورهای آسیای شمال شرقی ناچیز است بطوریکه سهم حدود 

نیز همچنان این دو منطقه ظرفیت بسیار ناچیزی   2028شود که در سال بینی میدهند و پیشظرفیت شمال شرقی آسیا را تشکیل می
  .شده است ارائه 2028 و 2023 سال های در مناطق تفکیک به آمونیاک جهانی ظرفیت 6و5 نمودار های داشته باشند. در

)درصد(2023ظرفیت جهانی آمونیاک -5شکل   

 

 

 

)درصد(2028ظرفیت جهانی آمونیاک  -6شکل   

 

شکل 6- ظرفیت جهانی آمونیاک 2028)درصد(

 

 تحلیل صنعت آمونیاک
  با رویکرد مصرف جدید
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افزایش یافته است و پیش  2023میلیون تن در سال  155.8به  2018میلیون تن در سال  150.3میزان آمونیاک تولیدی در جهان از 
چین با  2023میلیون تن افزایش یابد. بخش عمده ی تولیدات جهان را در سال  189.5به  2028شود که این میزان تا سال بینی می

میلیون تن برسد. بر اساس اطلاعات  51.1به  2028که پیش بینی شده میزان تولیدات آمونیاک چین تا میلیون تن در سال دارد  50.2
CEHارائه شده در گزارش  از میزان تولید این محصول در  %27از میزان تولید جهانی آمونیاک به  %32.2سهم تولید چین از  

خواهد  2028در سال  %13.7به  2023در سال  %10.9لید خواهد رسید، این درحالیست که خاورمیانه از سهم تو 2028سال 
خواهد رسید. 2028در سال  %6.4به  2023در سال  %3.5رسید و اروپای غربی از سهم تولید   

باشدکه نسبت می %32.2برابر با  2023مشخص است سهم چین در تولید آمونیاک جهان در سال  8و7همانطور که در نمودار های 
در جایگاه دوم تولید آمونیاک در  %11.7شترین سهم را دارد. پس از چین، شبه قاره هند )جنوب غرب آسیا( با با سایر مناطق بی

بترتیب در جایگاه اول و دوم تولید  %13.7و خاور میانه با  %27چین با  2028شود تا سال جهان قرار گرفته است. پیش بینی می
 آمونیاک در جهان قرار خواهد گرفت.

)درصد(2023ید جهانی آمونیاک به تفکیک مناطق در سال تول-7شکل   

 

(درصد)2028 سال در مناطق کیتفک به اکیآمون یجهان دیتول -8شکل   

 

میزان آمونیاک تولیدی در جهان از 150.3 میلیون تن در سال 2018 به 155.8 میلیون تن در سال 2023 افزایش 
یافته است و پیش بینی می   شود که این میزان تا سال 2028 به 189.5 میلیون تن افزایش یابد. بخش عمده تولیدات 
جهان را در سال 2023 چین با 50.2 میلیون تن در سال دارد که پیش بینی شده میزان تولیدات آمونیاک چین تا 
2028 به 51.1 میلیون تن برسد. بر اساس اطلاعات ارائه شــده در گزارش CEH سهم تولید چین از 32.2درصد از 
میزان تولید جهانی آمونیاک به 27درصد از میزان تولید این محصول در سال 2028 خواهد رسید،  این درحالی است 
که خاورمیانه از سهم تولید 10.9درصد در سال 2023 به 13.7درصد در سال 2028 خواهد رسید و اروپای غربی 

سهم تولید 3.5درصدی خود در سال 2023 را به 6.4درصد در سال 2028 افزایش خواهد داد.
همان طور که در نمودار های 7و8 مشــخص است ســهم چین در تولید آمونیاک جهان در سال 2023 برابر با 
32.2درصد  است که نسبت به سایر مناطق بیشترین سهم را دارد. پس از چین،  شبه قاره هند )جنوب غرب آسیا( 
با 11.7درصد در جایگاه دوم تولید آمونیاک در جهان قرار گرفته است. پیش بینی می   شود تا سال 2028 چین 
با 27درصد و خاور میانه با 13.7درصد به ترتیب در جایگاه اول و دوم تولید آمونیاک در جهان قرار خواهد گرفت.

شکل 7-تولید جهانی آمونیاک به تفکیک مناطق در سال 2023)درصد(

 

 تحلیل صنعت آمونیاک
  با رویکرد مصرف جدید
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افزایش یافته است و پیش  2023میلیون تن در سال  155.8به  2018میلیون تن در سال  150.3میزان آمونیاک تولیدی در جهان از 
چین با  2023میلیون تن افزایش یابد. بخش عمده ی تولیدات جهان را در سال  189.5به  2028شود که این میزان تا سال بینی می

میلیون تن برسد. بر اساس اطلاعات  51.1به  2028که پیش بینی شده میزان تولیدات آمونیاک چین تا میلیون تن در سال دارد  50.2
CEHارائه شده در گزارش  از میزان تولید این محصول در  %27از میزان تولید جهانی آمونیاک به  %32.2سهم تولید چین از  

خواهد  2028در سال  %13.7به  2023در سال  %10.9لید خواهد رسید، این درحالیست که خاورمیانه از سهم تو 2028سال 
خواهد رسید. 2028در سال  %6.4به  2023در سال  %3.5رسید و اروپای غربی از سهم تولید   

باشدکه نسبت می %32.2برابر با  2023مشخص است سهم چین در تولید آمونیاک جهان در سال  8و7همانطور که در نمودار های 
در جایگاه دوم تولید آمونیاک در  %11.7شترین سهم را دارد. پس از چین، شبه قاره هند )جنوب غرب آسیا( با با سایر مناطق بی

بترتیب در جایگاه اول و دوم تولید  %13.7و خاور میانه با  %27چین با  2028شود تا سال جهان قرار گرفته است. پیش بینی می
 آمونیاک در جهان قرار خواهد گرفت.

)درصد(2023ید جهانی آمونیاک به تفکیک مناطق در سال تول-7شکل   

 

(درصد)2028 سال در مناطق کیتفک به اکیآمون یجهان دیتول -8شکل   

شکل 8- تولید جهانی آمونیاک به تفکیک مناطق در سال 2028)درصد(

 

 تحلیل صنعت آمونیاک
  با رویکرد مصرف جدید
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بوده بطوریکه   2023نشان داده شده است اروپای غربی بزرگترین واردکننده آمونیاک، جهان در سال  10و9همانطور که در نمودار 
 %13با  (یاشبه قاره هند )جنوب غرب آساز میزان واردات جهان به این منطقه اختصاص یافته است، پس از اروپای غربی،  26%

شبه قاره هند در جایگاه اول و  %28.2نیز همچنان اروپای غربی  با  2028شود که در ینی میدر جایگاه دوم قرار دارد. پیش ب
در جایگاه دوم بزرگترین واردکنندگان آمونیاک در سطح جهان باشند.  %10.3با  (یا)جنوب غرب آس  

(درصد)2023 سال در مناطق کیتفک به اکیآمون یجهان واردات -9شکل   

 

)درصد(2028مونیاک به تفکیک مناطق در سال واردات جهانی آ-10شکل   

 

همان طور که در نمودار 9و10 نشان داده شده است اروپای غربی بزرگ ترین واردکننده آمونیاک  جهان در سال 
2023 بوده به طوری که 26درصد از میزان واردات جهان به این منطقه اختصاص یافته است،  پس از اروپای غربی،  
شبه قاره هند )جنوب غرب آسیا( با 13درصد در جایگاه دوم قرار دارد. پیش بینی می   شود که درسال 2028 نیز 
همچنان اروپای غربی با 28.2درصد در جایگاه اول و شبه قاره هند )جنوب غرب آسیا( با 10.3درصد در جایگاه 

دوم بزرگ ترین واردکنندگان آمونیاک در سطح جهان باشند. 

شکل 9- واردات جهانی آمونیاک به تفکیک مناطق در سال 2023)درصد(

 

 تحلیل صنعت آمونیاک
  با رویکرد مصرف جدید
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بوده بطوریکه   2023نشان داده شده است اروپای غربی بزرگترین واردکننده آمونیاک، جهان در سال  10و9همانطور که در نمودار 
 %13با  (یاشبه قاره هند )جنوب غرب آساز میزان واردات جهان به این منطقه اختصاص یافته است، پس از اروپای غربی،  26%

شبه قاره هند در جایگاه اول و  %28.2نیز همچنان اروپای غربی  با  2028شود که در ینی میدر جایگاه دوم قرار دارد. پیش ب
در جایگاه دوم بزرگترین واردکنندگان آمونیاک در سطح جهان باشند.  %10.3با  (یا)جنوب غرب آس  

(درصد)2023 سال در مناطق کیتفک به اکیآمون یجهان واردات -9شکل   

 

)درصد(2028مونیاک به تفکیک مناطق در سال واردات جهانی آ-10شکل   

 

شکل 10-واردات جهانی آمونیاک به تفکیک مناطق در سال 2028)درصد(

 

 تحلیل صنعت آمونیاک
  با رویکرد مصرف جدید
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بوده   2023نشان داده شده است خاورمیانه بزرگترین صادرکننده آمونیاک در جهان، سال   12و 11همانطور که در نمودار 
از میزان صادرات جهان به این منطقه اختصاص یافته است، پس از خاورمیانه، آمریکای جنوبی و مرکزی با  %25.5بطوریکه 

در جایگاه اول و آمریکای  %34.6نیز همچنان خاورمیانه با  2028شود که در در جایگاه دوم قرار دارد. پیش بینی می 22%
در جایگاه دوم بزرگترین صادرکنندگان آمونیاک در سطح جهان باشند.  %12.9جنوبی و مرکزی با   

(درصد)2023 سال در مناطق کیتفک به اکیآمون یجهان صادرات -11شکل   

 

(درصد)2028 سال در مناطق کیتفک به اکیآمون یجهان صادرات-12شکل   

 

خاورمیانه بزرگ ترین صادرکننده آمونیاک در جهان در سال 2023 بوده به طوری که 25.5درصد از میزان صادرات 
جهان به این منطقه اختصاص یافته است،  پس از خاورمیانه،  آمریکای جنوبی و مرکزی با 22درصد در جایگاه دوم قرار 
دارد. پیش بینی می   شود که در سال2028 نیز همچنان خاورمیانه با 34.6درصد در جایگاه اول و آمریکای جنوبی 
و مرکزی با 12.9درصد در جایگاه دوم بزرگ ترین صادرکنندگان آمونیاک در ســطح جهان باشند.  در سال 2028 
پیش بینی می   شود مناطقی که در ســال 2023 تراز تجاری آمونیاک آنها منفی بودند به جز مکزیک، چین و آفریقا 
همچنان تراز تجاری آنها منفی باشد و به عنوان بازارهای هدف جهت صادرات آمونیاک می توان آنها را در نظر گرفت. 
همچنین پیش بینی می   شود که آفریقا پس از خاورمیانه از رشــد صادرات برخوردار باشد به طوری که سهم صادرات 

آفریقا در سال 2023 حدود 11درصد بوده که در سال 2028 به حدود 13درصد افزایش خواهد یافت. 

شکل 11-تراز تجاری جهانی آمونیاک در سال 2028/)هزارتن(

 

 تحلیل صنعت آمونیاک
  با رویکرد مصرف جدید
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تراز تجاری آمونیاک آن ها منفی بودند به جز مکزیک،چین و آفریقا  2023شود مناطقی که در سال پیش بینی می 2028در سال 
ی باشد و به عنوان بازارهای هدف جهت صادرات آمونیاک می توان در نظر گرفت. همینطور همچنان تراز تجاری آن ها منف

حدود  2023شود که آفریقا پس از خاورمیانه از رشد صادرات برخوردار باشد بطوریکه سهم صادرات آفریقا در سال بینی میپیش
افزایش خواهد یافت.  %13به حدود  2028بوده که در سال  %11  

(هزارتن)/2028 سال در اکیآمون یجهان یتجار تراز-13شکل   

 

 منطقه اروپای غربی

میلیون تن کاهش یافته  8.9این میزان به  2023میلیون تن بوده است که تا سال  9.8ظرفیت آمونیاک اروپای غربی  2013در سال 
CEHاست. با توجه به اطلاعات بدست آمده از گزارش  میلیون تن  12.5ظرفیت تولید آمونیاک اروپا غربی به حدود  2028تا سال  

 افزایش می یابد.

برسد. صادرات  2028میلیون تن در سال  12به حدود  2023میلیون تن در سال  5.4ود میزان تولید آمونیاک از شبینی میپیش
کاهش یافته است. که پیش بینی می  2023هزارتن در سال  873به  2013میلیون تن در سال  1آمونیاک اروپای غربی از حدود 

 

منطقه۩اروپای۩غربی ۩
در سال 2013 ظرفیت آمونیاک اروپای غربی 9.8 میلیون تن بوده است که تا سال 2023 این میزان به 8.9 میلیون تن 
کاهش یافته است. با توجه به اطلاعات به دست آمده از گزارش CEH تا سال 2028 ظرفیت تولید آمونیاک اروپای غربی 
به حدود 12.5 میلیون تن افزایش می یابد. پیش بینی می   شود میزان تولید آمونیاک از 5.4 میلیون تن در سال 2023 
به حدود 12 میلیون تن در سال 2028 برسد. صادرات آمونیاک اروپای غربی از حدود یک میلیون تن در سال 2013 به 
873 هزارتن در سال 2023 کاهش یافته است. که پیش بینی می شود تا سال 2028 میزان آمونیاک صادراتی از اروپای 
غربی به 1.8 میلیون تن افزایش یابد. همچنین میزان واردات آمونیاک در این منطقه نیز از 2.9 میلیون تن در سال 2013 
به 4.1 میلیون تن در سال 2023 افزایش یافته است و پیش بینی می شود که میزان واردات این محصول تا سال 2028 به 
حدود 7.6 میلیون تن افزایش یابد. در نتیجه می توان اروپای غربی را به عنوان یکی از بازارهای صادراتی در نظر گرفت. 
افزایش تولید و به دنبال آن افزایش واردات آمونیاک به دلیل رشد مصرف در کاربرد جدید در این صنعت است که از آن به 
عنوان تقاضا Low-Carbon نام برده می شود که موجب شده میزان تولید آمونیاک در سال 2023 تا 2028 حدود6.2 
میلیون تن و واردات این محصول نیز در این بازه زمانی حدود 2.6 میلیون تن افزایش یابد. سال 2023،  اصلی ترین بازار 
مصرف آمونیاک در اروپای غربی،  آمونیوم نیترات بوده است به طوری که 32 درصد از میزان مصرف آمونیاک در این منطقه 
را به خود اختصاص داده است،  بر اساس پیش بینی های صورت گرفته در سال 2028،  کاربرد Low-Carbon  اصلی ترین 
پایین دست آمونیاک خواهد بود که سهم بازار مصرف 33درصد را به خود اختصاص می دهد و پس از آن آمونیوم نیترات 
قرار می گیرد. اروپای غربی بزرگ ترین وارد کننده آمونیاک در جهان است. واردات آمونیاک در این منطقه طی سال    های 
2013 تا 2023 سالانه 3.5 درصد افزایش یافته است و پیش بینی می شود که این واردات با نرخ رشد سالانه 13.1 درصد 
طی سال های 2023 تا 2028 افزایش یابد. بلژیک،  آلمان و نروژ به ترتیب با 19.2 درصد،  13.7 درصد و 10.8 درصد 

بزرگ ترین واردکنندگان آمونیاک در اروپای غربی در سال 2023 به شمار می روند. 

قسمت اولتحلیل صنعت آمونیاک با رویکرد مصرف جدید
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آگهی اص�حیه دعوت به مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت ابنیه و ساختمان پدیده شاندیز ( سهامی عام) 
به روش (حضوری یا الکترونیکی)

 شماره ثبت ۳۶۵۲۷ - شناسه ملی ۱۰۳۸۰۵۲۰۵۸۰ – اداره کل ثبت شرکت ها – مشهد
بدینوسـیله از کلیـه سـهامداران، وکیـل یـا قائـم مقـام قانونـی صاحبـان سـهام و همچنیـن نماینـده یـا نماینـدگان اشـخاص حقوقـی دعـوت مـی گـردد تـا در جلسـه 
مجمـع عمومـی عـادی سـالیانه ایـن شـرکت کـه رأس سـاعت 10:00 صبـح روز یکشـنبه مـورخ 1403/04/31 در محـل دفتـر شـرکت واقع در اسـتان خراسـان رضوی 
- شـاندیز بلـوار میـرزا جـواد آقـا تهرانـی - مجموعـه گردشـگري پدیـده شـاندیز ، شـرکت ابنیـه و سـاختمان پدیـده (سـهامی عـام) برگـزار مـی گـردد، حضـور بـه هـم 
رسـانند و یـا از طریـق الکترونیکـی بـه تارنمـای https://dima.csdiran.ir  مراجعـه نماینـد و همچنیـن مشـاهده همزمـان مجمـع از طریـق کانـال آپـارات پدیـده 

بـه آدرس padidenews مهیـا می باشـد.
دستور جلسه :  

استماع گزارش هیأت مدیره در خصوص عملکرد سال مالی منتهی به 1402/12/29 
استماع گزارش حسابرس و بازرس قانونی شرکت در مورد عملکرد سال مالی منتهی به 1402/12/29 و اتخاذ تصمیم نسبت به صورت های مالی شرکت 

انتخاب حسابرس و بازرس قانونی شرکت برای سال مالی منتهی به 1403/12/30 و تعیین حق الزحمه ایشان
انتخاب روزنامۀ کثیر الانتشار شرکت

تعیین حق حضور در جلسات اعضای غیر موظف
سایر موارد

نحوه حضور در جلسه (حضورى یا الکترونیکى) :
مجمـع بـه صـورت (حضـوری یـا الکترونیکـی ) برگـزار مـی گـردد. سـهامدارانی کـه تمایـل دارند بـه صورت الکترونیکی در مجمع شـرکت کنند از تاریـخ 1403/04/29 
بـه تارنمـای https://dima.csdiran.ir مراجعـه نمـوده و سـهامداران محترمـی کـه تمایـل بـه حضـور در مجمـع عمومـی را دارنـد بایسـتی در روزهـای 28 و 29 
تیـر مـاه 1403 در سـاعات اداری بـه دفتـر شـرکت واقـع در شـاندیز، بلـوار میـرزا جـواد آقـا تهرانـی، مجموعـه گردشـگری پدیده شـاندیز(طبقه پنجم سـاختمان اداری) 
بـه همـراه اصـل کارت شناسـایی مراجعـه و نسـبت بـه اخـذ برگـه ورود بـه مجمـع اقـدام نماینـد و ضمـن اعـلام حضـور، سـوالات و نظـرات خـود را مطـرح نماینـد. بـا 
عنایـت بـه اینکـه رأی گیـری صرفـاً بـه روش الکترونیکـی صـورت مـی پذیـرد لـذا خواهشـمند اسـت بـا ثبـت نـام و احـراز هویـت در سـامانه سـجام، ایـن شـرکت را در 

برگـزاری مجمـع عمومـی عادی سـالیانه یـاری فرمایید.
برگزار کننده و فراهم کننده زیرساخت الکترونیکی شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه ( سمات) 

 هیأت مدیره شرکت ابنیه و ساختمان پدیده شاندیز ( سهامى عام)

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده(نوبت دوم)
شرکت توسعه بین المللی صنعت گردشگری پدیده شاندیز(سهامی عام) 

به روش (حضوری یا الکترونیکی)
به شماره ثبت ۲۲۸۲۹ و شناسه ملی ۱۰۳۸۰۳۸۲۹۹۰ 

با توجه به حد نصاب نرسیدن مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده(نوبت اول) در مورخ 1403/04/23 ، بدینوسیله از کلیه سهامداران، وکیل یا قائم مقام 
قانونی صاحبان سهام و همچنین نماینده یا نمایندگان اشخاص حقوقی دعوت می گردد تا در جلسه مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده(نوبت دوم) 
این شرکت که راس ساعت 10 صبح روز چهارشنبه مورخ 1403/05/03 در محل دفتر شرکت واقع در استان خراسان رضوی، شاندیز، بلوار میرزا 
الکترونیکی به تارنمای جواد آقا تهرانی، مجموعه گردشگري پدیده شاندیز، ساختمان اداری برگزار  می گردد، حضور به هم رسانند و یا از طریق 

  PADIDENEWS آدرس  به  پدیده  آپارات  کانال  طریق  از  مجمع  همزمان  مشاهده  همچنین  نمایند.  مراجعه   https://dima.csdiran.ir
امکان پذیر می باشد . 

دستور جلسه  : 
• انتخاب حسابرس مستقل و بازرس قانونی شرکت

• سایر موارد
نحوه حضور در جلسه ( حضورى یا الکترونیکى) :

تاریخ از  کنند  مجمع شرکت  در  الکترونیکی  به صورت  دارند  تمایل  که  گردد. سهامدارانی  می  برگزار  الکترونیکی)  یا  (حضوری  به صورت   مجمع 
01/ 1403/05 به تارنمایhttps://dima.csdiran.ir   مراجعه نموده و ضمن اعلام حضور، سوالات و نظرات خود را مطرح نمایند. با عنایت به این 
که رای گیری صرفاً به روش الکترونیکی صورت می پذیرد، خواهشمند است با ثبت نام و احراز هویت در سامانه سجام، این شرکت را در برگزاری مجمع 

عمومی عادی به طور فوق العاده(نوبت دوم) یاری فرمایید.
برگزار کننده و فراهم کننده زیرساخت الکترونیکی : شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه ( سمات) 

هیأت مدیره شرکت توسعه بین المللى صنعت گردشگرى پدیده شاندیز ( سهامى عام)

آگهی مزایده عمومی (نوبت دوم)
شرکت توسعه بین المللى صنعت گردشگرى پدیده شاندیز (سهامى عام) به شماره ثبت 22829 و شناسه ملی 10380382990  در نظر دارد مجموعه رستوران 
شاندیز خود به نشانی؛ شاندیز ، نبش ولیعصر 11 را به صورت یکجا و از طریق مزایده عمومی با شرایط مندرج در این آگهی به اشخاص حقیقی و یا حقوقی واگذار نماید.

مشخصات موضوع مزایده: 
1- مساحت عرصه : 7622/21 مترمربع به شرح ذیل می باشد:

مساحت 5977/25 متر مربع به صورت سند موقوفه 
مساحت 765/96 متر مربع به صورت سند ششدانگ ملکی

مساحت 879 متر مربع به صورت سند ششدانگ ملکی 
2- مساحت اعیان ( زیربنا ) : 6881/74 متر مربع زیر بنا شامل ؛ ساختمان های مسقف ،  آلاچیق و کلیه مستحدثات موجود 

3- قیمت پایه : 2,500 میلیارد ریال
شرایط شرکت در مزایده: 

• متقاضیان می توانند از تاریخ چاپ آگهی تا پایان وقت اداری روز چهار شنبه 1403/04/27 با مراجعه به آدرس شرکت به نشانی: شاندیز، بلوار میرزا جواد آقا تهرانی، شهر 
رویایی پدیده شاندیز، ساختمان اداری، طبقه پنجم، معاونت فنی و عمرانی، ضمن ارائه رسید خرید اسناد مزایده، نسبت به دریافت اسناد مزایده اقدام نمایند.

• هزینه خرید اسناد مزایده، مبلغ 100میلیون ریال (غیر قابل استرداد) به حساب شماره 0215894453009 نزد بانک صادرات شعبه شاندیز به نام شرکت توسعه 
بین المللی صنعت گردشگری پدیده شاندیز می باشد.

• متقاضیان می باید تا پایان وقت اداری (ساعت14) روز یکشنبه مورخ 1403/04/31 با مراجعه به آدرس مذکور، نسبت به تکمیل و ارائه اسناد مزایده، جهت شرکت در 
مزایده اقدام نمایند.

• تاریخ بازگشایی پاکت ها: 1403/04/31 .
• پیشنهادهای مشروط، مخدوش و یا پس از مهلت تعیین شده، قابل پذیرش نمی باشد.

• مراجعه و ارائه مستندات هیچ حقی را برای متقاضیان ایجاد ننموده و شرکت توسعه بین المللی صنعت گردشگری پدیده شاندیز در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات 
مختار می باشد.

فصل۩چهارم-کاپيتاليسم،۩سلطنت۩طلبي۩و۩پرسش۩اجتماعي۩ ۩
شــفاف ترين توصيف از رابطه ابتدايي ميــان مفاهيم کاپيتاليســم و آزادي را 
مي توان در نوشــته هاي اوليه اي که از مفهوم کاپيتاليســم ارائه شــده، يافت. 
نخستين نوشته ها در اين باره در مجموعه خاطرات و اسنادي است که در سال 
1836 و با عنوان »خاطراتي از يک دولتمرد« با ویرایش و تصحیح  دو روزنامه نگار 
سلطنت طلب فرانسوي به نام هاي »آلفونس د بوچامپ« و »آرماند فرانسيس« و نيز 
»کنت آلونويل«، منتشر شد. در اين خاطرات مي توان يکبار ديگر متن اوليه اي 
را ديد که مفاد آن  با روابط ميان تجارت و سياســت شکل داده شده است. طبق 
خاطره اي که توسط مصححان گردآوري شده نقل شده است که، »سوال تجاري 

که از نظر سياسي مطرح شده، سوال مهم و ويژه اي است که بايد حل شود«.
در ادامه اين خاطرات آمده است: »]تجارت[ زاييده محصولات طبيعي است 
که ارزش ذاتی آن و سهولت امکاناتي که فراهم مي آورد و زماني که رشد مي کند 
تا گســرده تر شــود و به ســمت مقصد نهايي اش حرکت مي کند، آيا دو رذيلت 
اجتماعي را که به همان اندازه که مفسده ايجاد مي کنند، تخريب هم مي کنند، 
توليد نمي کند؟ از يک طرف فراواني توليدکنندگان  نسبت به مصرف کنندگان 
وجود دارد که ســبب توليدات پست تر مي شــود . از طرف ديگر جانشيني،  يک 
مسير عبور و مرور تمييز در طلا و پول به جاي جريان شفاف توليدات کشاورزي و 

صنعتي ايجاد مي کند.«
اين خاطرات ادامه مي دهد که ديگر نيازي نيست درباره عدم تعادل ميان توليد 
و مصرف گفته شود، زيرا بعد از آنکه موج بدبختي هاي گريز ناپذير عبور کرد يک 
تعادل صرف را مي توان انتظار داشت که برقرار شود. نويسنده سخنورانه ادامه 
مي دهد: »اما درباره اين قدرت تازه کاپيتاليســم که از دل تجارتي که او تخريب 
کرده متولد شــده و براي تمامي قدرت اخلاقي ثمرات زميني که اکنون توسط 
سرمايه به انحراف کشيده شــده، جانشين غيراخلاقي شــده، چه بايد گفت؟ 
درباره قدرتي که آينده را براي حال قرباني مي کند و حال را فداي فرديت معاصر 
مي کند چه بايد گفت؟ درباره قدرت جهان وطني و خودخواهانه اي که همه چيز را 
مي گيرد، اما هيچ چيز توليد نمي کند و  فقط با خودش از نزديک در ارتباط است 
چه بايد گفت؟ درباره اين حاکميت حاکميت ها که نه مي توان بدون آن جنگ کرد 
و نه با آن صلح کرد و هم از رونق و هم از تخریب آن غني مي شوند، از کالاهايي که به 
مردمي متعلق است که شريک مي شوند و بدي که در حق آنها شده و آن را افزايش 

مي دهد، چه بايد گفت؟«
آلونويل که در آن زمان مصحح اين مجموعه ها بوده در اين مرحله يک پانوشت 
طولاني را به متن اضافه مي کند و اين را یادآوری می کند: »اين قدرت درست در 
زماني که اين خاطرات نوشته مي شــد چيزي نبود جز آن »پيروزی ناگزيري« که 
به هســتي درآمده بود که در شروع انقلاب فرانســه و متعاقب آن به کارگيري  آن 
حاکميت هاي حاکميت ها، برادران روتچيلد، پيش بيني شده بود. آلونويل اظهار 

کرده بود که نتايج قابل پيش بيني بود.«
 از آن زمان که آدام اســميت گفته بود که پول چيزي نيست جز نيروي محرک 
گردش، اقتصاددانان آن را چيزي بيش از يک نشانه ثروت نديده اند، با اعتباري 
به مثابه يک ثروت واقعي که باعث خلق ارزش هاي تخيلي معادل نماينده همان 
ثروت شده است. در نتيجه، بانک ها، پول کاغذي و سفته بازي به مثابه ميوه هاي 
فراواني عــوارض عمومي که در سلســله مراتب بورس و منابــع بي پايان ديون و 
بدهي ها يا دقيق تر در ورشکستگي ها  تغيير چهره داده بودند، تجميع مي شود، زيرا 
تکثير علامتي بود براي کاهش ارزش آن و نتيجه نهايي آن تکثير شدن، احتمالا 

يک فاجعه مالي بزرگ را در پي خواهد داشت.
آلونويل نتيجه مي گيرد که در عصر روتچيلدها، ديگر افکار عمومي ملکه جهان 

نيست بلکه پول واقعي يا تخيلي ملکه جهان است. 
بنابراين دعوي اوليه اين مقاله آن است که مفهوم کاپيتاليسم به مثابه مفهومي 
که با محوريت سرمايه، جنگ و بدهي به مشغله قرن هجدهمي برمي گردد شروع 
شد، اما زماني که محوريت مفهومي از يک بعد بين المللي به بعد ملي تغيير کرد 
هويت مفهومي خودش را بازيافت. از اين جنبه، اين مفهوم بسياري از متن خود 
را از مفهوم قديمي تر اما فرانسوي آن به ارث برد، ولي ادبيات عمدتا سلطنت طلب 
که روي ظهور بريتانيا به قدرت جهــاني در قرن هجدهم و قيمت که هم بريتانيا 
و هم بقیه دنيا بهاي آن را پرداختند، متمرکز بود. در اين ادبيات، مفهوم جامعه 
تجاري در مقابل مفهوم جامعه ســياسي بود، اما در تناقض با اســتفاده بعدي، 
ترکيب منادي گر تخريب بود تا انقلاب. در اين استدلال، مفهوم جامعه تجاري 
در نهايت خود شکست بود. اين استدلالي بود که در سال 1796 يک تئوريسين 
سياسي سلطنت طلب فرانسوي به نام لوييس د بونالد در کتاب خود  »فرضيه قدرت 
سياسي و مذهبي در جامعه مدني« به طور شفاف آورده بود که توضيح دهد چرا 
براي مخالفان انقلاب فرانسه هواداري از سيستم نوع حکومتي بريتانيا يا ترکيب 
آن به مثابه جانشيني براي رژيم جمهوري که در حال حاضر در فرانسه بر مصدر 

قدرت است، يک اشتباه است. 
بونالد نوشت: »در انگلستان به خاطر آنکه دو جامعه وجود دارد، دو قدرت هم 
وجود دارد .« يک جامعه سياسي وجود داشت که قانوني و سلطنتي بود، اما يک 
جامعه تجاري هم]در کنار آن[ وجود داشت )در اينجا بونالد از واژه جامعه تجاري 
استفاده کرده بود که نخستين بار در ترجمه فرانسوي ثروت ملل آدام اسميت در 
سال 1790 استفاده شده بود(. او نوشت: »اين گسرده ترين استفاده اي است 
که تاکنون در جهان شده است زيرا دولت در انگلستان تجاري است و فقط در آن 

کشور به طور مناسب تجاري شده است.«
بونالد ادامه داد که در اين جامعه تجاري، قدرت طبق ماهيت خود از قدرتي که 
در جامعه سياسي وجود داشت، جدا شده بود . در جامعه سياسي، قدرت واحد 
است در حالي که قدرتي که در جامعه تجاري وجود داشت، تجمعي بود. بونالد 
براي توضيح تفاوت ميان اين دو نوع قدرت يک خط تمايز  ميان دو نوع از جامعه اي 
که خيلي پيش از اين توسط توماس هابز، فيلسوف سياسي قرن هفدهم شرح 

داده شده بود را ارائه داده بود. 

چهاردهمين انتخابات رياســت جمهوري سال 
گروه اندیشه

1403 در حالي به پايان رســيد که ايــن دوره از 
انتخابات رياست جمهوري با ثبت ميزان مشارکت 
کمر از 40 درصد، پايين   ترين ميزان طي ادوار گذشته را رقم زد. عدم رضايت کافي 
از عملکرد سياستمداران و تداوم اين عملکرد نامناسب از مهم ترين عواملي است که 
مي تواند به نااميدي شــهروندان و افت سرمايه اجتماعي بينجامد؛ عاملي که در 
سال هاي اخير با شدت قابل توجهي جامعه ايران را در نورديده است. با اين حال 
مطالعات حاکي از آن اســت که سرمايه اجتماعي بالا مي توانــد از طريق افزایش 
پاســخگو کردن  سياســتمدار به افزايش مســووليت   پذيري ســياسي، پيشــرد 
سياست هاي مورد نظر راي   دهندگان و تنبيه سياستمداران بد کمک شاياني کند. 
به عبــارت ديگر، سرمايــه اجتماعــي مي تواند از مســير صنــدوق راي، عملکرد 

سياستمداران را تحت تاثير قرار بدهد. 

سرمايه۩اجتماعي۩چيست؟ ۩
نقش   هاي تعريف شده براي سرمايه اجتماعي چنان گســرده است که آن را در 
يک کلام »علاج تمام مشکلات« جامعه مدرن مي   خوانند. ايده اصلي درباره سرمايه 
اجتماعي به مقبوليت فاعلي اشــاره دارد که قصد انجام کنشي جمعي در جامعه 
دارد و توانايي او در هماهنگ ساختن و بسيج سرمايه هاي فيزيکي و انساني براي 
رسيدن به آن هدف را با عبارت سرمايه اجتماعي توصيف مي   کنند. به عبارت ديگر، 
شبکه هاي اجتماعي داراي ارزش هستند و ارتباطات اجتماعي هم بر بهره   وري افراد 
و گروه ها تاثير مي   گذارند. در ادبيات سياسي نيز عمدتا بر اين نکته تاکيد مي شود که 
سرمايه اجتماعي مي تواند بر توانايي هاي يک نظام سياسي در پيشرد برنامه هايش 
اثر مستقيمي برجا  بگذارد. علاوه بر اين گفته مي شود که سرمايه اجتماعي مي تواند 
بر سطح رفاه اقتصادي و عملکرد نهادها نيز تاثيرگذار باشد. با اين حال سوال اصلي 
اين است که سرمايه اجتماعي از چه کانال   هايي مي تواند بر پيگيري مطالبات مدني 

جوامع و افزايش رفاه اقتصادي آنها اثر بگذارد.

کليد۩پاسخگويي۩سياسي ۩
اثرات رفاهي و نهادي ناشي از وقايع ســياسي موجب شــده تا علــم اقتصاد در 
شــاخه   اي تحت عنوان اقتصاد ســياسي، به بررسي آثار اقتصــادي اين تحولات 
ســياسي بپردازد. اثربخشي سرمايه اجتماعي بر فرآيندهاي ســياسي و وضعيت 
رفاهي نيز از جمله موضوعاتي اســت که مورد توجه محققان اين حوزه قرار گرفته 
است. بر اين اساس، نانيسيني، اســتلا، تابليني و ترويانو )2013( در مقاله   اي با 
عنوان »سرمايه   اجتماعي و مسووليت   پذيري سياسي« رابطه ميان سرمايه اجتماعي 
و پاسخگويي ســياسي را مورد بررسي قرار دادند. بر اين اســاس، رفاه اقتصادي و 
عملکرد نهادها مي تواند از کانال سرمايه   اجتماعي و با عامل پاسخگويي سياسي 
بهبود يابد. ايده اصلي اين اقتصاددانان اين اســت کــه راي   دهندگاني که داراي 
ارزش ها و باورهاي تقويت   کننده همکاري هستند، هدفمندتر از ساير راي   دهندگان 
راي مي دهند و اين موضوع با امکان تنبيه سياســتمداران، منجر به پاسخگويي 

سياسي مي شود. 
در اين مطالعه با اســتفاده از داده هاي مربوط به اعضاي پارلمان ايتاليا در دوره 

پس از جنگ   جهاني دوم، نشان داده شده که رفتار نادرست سياسي - که با تعقيب 
کيفري و غيبت در راي   گيري   هاي پارلمان سنجيده مي شود - با سرمايه اجتماعي 
ناحيه   اي که سياستمدار در آن انتخاب شده است، همبستگي منفي دارد. يعني هر 
چه سرمايه اجتماعي در آن مناطق کمر بوده باشد، احتمال رفتار سياسي نامناسب 
افزايش مي   يابد. از همه مهم تر، مجازات انتخاباتي سوءرفتار سياسي در مناطقي 
که داراي سرمايه اجتماعي بالاتر هستند به طور قابل توجهي بيشر است. يعني 
راي   دهندگان با خودداري از راي دادن به نمايندگان فعلي، آنها را نسبت به رفتارهاي 
نادرستشان پاســخگو مي   کنند. اين يافته ها مي تواند توضيح دهد که چرا به نظر 
مي   رسد فساد سياسي در کشورها و مناطقي که سرمايه اجتماعي پايين   تري دارند 
بسيار شايع   تر است. به عبارت ديگر، اگر راي دهندگان در تنبيه رفتارهاي نادرست 
سياسي هماهنگ نشوند، نمايندگان منتخب آنها انگيزه    کمري براي پيگيري رفاه 

اجتماعي خواهند داشت.

راي۩به۩مثابه۩ابزار۩فشار ۩
مطالعات مربوط به رابطه سرمايه اجتماعي و مسووليت   پذيري سياسي به اينجا 
ختم نمي شود. جوتير و هيندلز )2012( در مقاله ای با عنوان »آيا سرمايه اجتماعي 
مسووليت   پذيري سياسي را افزايش مي دهد؟ آزموني تجربي براي شهرداري   هاي 
بلژيک« به بررسي رابطــه اين متغير پرداختند. در ادبيــات اقتصادي بين سرمايه 
اجتماعي و عملکرد دولت رابطه مثبتي وجود دارد. سرمايه اجتماعي باعث مي شود 
شــهروندان با دقت بيشــري بر دولت نظارت کنند. چنين نظارتي زماني واضح 
مي شود که به جاي راي   دادن بر اساس ملاحظات احساسي، راي   دادن به صورت 
ابزاري انجام شــود. به عبارت ديگر سرمايه اجتماعي با تاثير بر ماهيت راي دادن، 

مسووليت پذيري سياسي را افزايش مي دهد.
به طور خاص، سرمايه اجتماعي انگيزه هايي را براي شــهروندان فراهم مي   کند 
که به   جاي ملاحظات احســاسي، بــه صورت ابــزاري راي دهنــد. راي دهندگان 
ابزاري از آراي خود به عنوان راهي براي تعيين سياســت هايي در آينده اســتفاده 
مي   کنند که بيشــر با ترجيحات آنها مطابقــت دارد. راي آنها بر اســاس ارزيابي 
عملکرد دولت گذشته است. بنابراين، براي انتخاب مجدد، سياستمداران موظف 
به ارائه »سياســت خوب« هســتند. پاســخگويي در راي گيري احســاسي کمر 
 است، زيرا حوزه سياست ممکن است با عباراتي غير از سياست هاي عمومي آتي 

تعريف شود.
اين مقاله نشان مي دهد که در شهرداري   هاي مناطقي که از سرمايه اجتماعي 
بزرگ تري برخوردارند، ارتباط بين عملکرد درک شده دولت که در يک نظرسنجي 
منعکس شده با نتيجه واقعي انتخابات به طور قابل   توجهي قوي   تر است. جوامعي 
که داراي سرمايه اجتماعي بالايي هستند به احزاب فعلي براي انجام يک کار خوب 
پاداش بيشري مي دهند و عملکرد بد احزاب را شديدتر مجازات مي کنند. يافته هاي 
اين مقاله نشان مي دهد که انگيزه    راي   دهندگان در پاي صندوق هاي راي به شرايط 
آن دوره زماني و منطقه جغرافيايي بستگي دارد. سرمايه اجتماعي به طور مثبت بر 
ملاحظات ابزاري تاثير    مي   گذارد. تا آنجا که آراي ابزاري در محدود کردن دولت هاي 
غيرخيرخواه قوي تر هستند، يافته هاي اين مقاله بهر مي تواند این موضوع را که  چرا 
حوزه هاي قضايي با سرمايه اجتماعي بالا داراي »دولت بهر« هستند ، توضيح دهد.

کاپيتاليسم- داستان پشت يک کلمه
۩قسمت۩۩)12( 

سرمايه۩اجتماعي۩چگونه۩کارکرد۩انتخابات۩را۩تحت۩تاثير۩قرار۩مي۩دهد؟

کنترل سياستمدار با ابزار رای 
نويسنده: مايکل سوننشر

مترجم منصور بيطرف

برگزاري چهاردهمين دوره انتخابات رياســت جمهوری در حالي در ميانه تيرماه به پايان رســيد که بحث هاي زيادي بر 
ســر تغييرات نرخ مشــارکت در مناطق مختلف کشــور درگرفت. گروه هاي مختلف بر اهميت بالا بودن نرخ مشارکت در 
انتخابات تاکيد دارند چرا که ميزان مشــارکت را منعکس کننده مناسبي براي ســرمايه اجتماعي مي   دانند. مطالعات حوزه 
اقتصاد سياسي نيز حاکي از آن اســت که اين ادعا مي تواند به اشــکالي معنادار باشــد، به اين صورت که سرمايه اجتماعي 
بالا، از طريق افزايش امکان  پاسخگو کردن سياستمدار مي تواند در پيشــبرد خواسته ها و اهداف مدني موثر واقع شود. 
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شرکت پالایش نفت تبریز 
(سهامى عام)

آگهى فراخوان مناقصه عمومى
RZS-0345914 :شماره تقاضا

VISCOCITY MODIFIER
موضوع آگهى: تأمین کالاى

تعداد 
شرح کالاتعدادواحداقلام

1KG20,000VISCOCITY MODIFIER (8SSI), ONYX SV-5

روز  اداری  وقت  پایان  رزومه  ارسال  و  آمادگی  اعلام  مهلت  آخرین 
بیشتر  اطلاعات  برای کسب  مورخ 1403/05/02 می باشد.  سه شنبه 
 www.tzorc.ir و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه به سایت شرکت

بخش تأمین کنندگان - فراخوان ها مراجعه نمایید.
روابط عمومى و امور بین الملل 
شرکت پالایش نفت تبریز

آگهی مناقصه عمومی تأمین ورق گالوانیزه 
شرکت فو�د کاوه جنوب کیش )سهامی عام(

شـرکت فولاد کاوه جنوب کیش (SKS) در نظر دارد نسـبت به تأمین ورق گالوانیزه مورد نیاز (مطابق موارد مندرج 
در اسـناد) از طریـق مناقصـه عمومـى دو مرحلـه اى بـه شـماره T-1403286 از تأمیـن کننـدگان واجـد شـرایط اقـدام 
نمایـد. متقاضیـان مـى تواننـد بـراى اطـلاع از شـرایط مناقصـه بـه سـایت شـرکت فـولاد کاوه جنـوب کیـش بـه نشـانى 
WWW.SKSCO.IR مراجعـه نمـوده و پیشـنهادهاى خـود را مطابـق شـرایط اعلامـى حداکثـر تـا پایـان وقـت ادارى روز 

شـنبه مورخ 1403/05/06 به دبیرخانه حراسـت شـرکت تحویل و رسـید دریافت نمایند. 1403/106

روابط عمومى شرکت فولاد کاوه جنوب کیش (سهامى عام)

نظـر بـه اینکـه مجمـع عمومـی عـادی سـالیانه  (نوبـت اول )ایـن شـرکت در سـاعت 11:30 صبـح روز پنجشـنبه مـورخ 1403/04/21 بـه دلیـل عـدم احـراز حـد نصاب 
تعـداد سـهامداران دارای حـق رأی، موضـوع مـاده 87 قانـون تجـارت تشـکیل نگردیـد ،بدینوسـیله بـه اطـلاع کلیـه سـهامداران محتـرم شـرکت صنعتـی و معدنـی 
شمال شـرق شـاهرود (سـهامی عـام ) مـی رسـاند ،جلسـه مجمـع عمومـی عـادی سـالیانه صاحبـان سـهام (نوبـت دوم) ایـن شـرکت در سـاعت 11:30 روز پنجشـنبه 

مـورخ 1403/05/04 درمحـل شـاهرود – میـدان کارگـر– اداره فرهنـگ وارشـاد اسـلامی شهرسـتان شـاهرود –تالاربهمـن تشـکیل مـی گـردد.
لـذا از کلیـه صاحبـان سـهام یـا نماینـدگان قانونـی آنـان دعـوت مـی شـود جهـت دریافـت کارت ورود بـه جلسـه بـا در دسـت داشـتن اصـل گواهینامـه سـهام و 
کارت ملـی  بـرای اشـخاص حقیقـی، معرفـی نامـه بـرای اشـخاص حقوقـی، یـا وکالت نامـه رسـمی جهـت وکلای سـهامداران نیـم سـاعت قبـل از شـروع بـه محـل 
برگـزاری مجمـع بـه آدرس فـوق مراجعـه نمایند.همچنیـن آن دسـته از سـهامداران محتـرم کـه امـکان حضـور در مجمـع را ندارنـد مـی تواننـد از طریـق لینـک

 www.aparat.com/shomaleshargh.coalجلسه را مشاهده فرمایند.
دستور جلسه:

• استماع گزارش هیأت مدیره، بازرس قانونی و حسابرس شرکت در خصوص عملکرد سال مالی منتهی به 1402/12/29
• بررسی و تصویب ترازنامه و حساب سود و زیان شرکت برای سال مالی منتهی به 1402/12/29

• انتخاب حسابرس و بازرس قانونی شرکت و تعیین حق الزحمه ایشان برای سال مالی منتهی به 1403/12/30 
• تقسیم سود (براساس ماده 90قانون تجارت)

• انتخاب روزنامه کثیرالانتشار برای درج آگهی های شرکت. 
• تعیین حق حضور اعضای کمیته های تخصصی 

• تعیین پاداش هیأت مدیره 
• سایرمواردی که در صلاحیت مجمع عمومی عادی باشد.

هیأت مدیره شرکت صنعتى ومعدنى شمال شرق شاهرود

آگهي دعوت به مجمع عمومي عادي سالیانه صاحبان سهام (نوبت دوم)
مربوط به عملکرد سال مالی منتهی به ۱۴۰۲/۱۲/۲۹

شرکت صنعتی و معدنی شمال شرق شاهرود (سهامي عام )  
به شماره ثبت ۷۲۸وشناسه ملی۱۰۴۸۰۰۴۱۹۶۹

در مورد بازگشت احتمالي بيرانوند به پرسپوليس
نام؛ مهم تر از جام!

دنياي اقتصاد: نمي   دانيم الان که شما اين مطلب را مي   خوانيد تکليف عليرضا 
بيرانوند مشخص شده يا نه، اما دست   کم در زمان تنظيم اين سياهه، دروازه   بان 

ملي    پوش پرسپوليس همچنان در کانون شايعات ضد و نقيض زيادي 
بود. ابتدا مي   گفتند کارش با تراکتور نهايي شده و به جمع سرخ پوشان 
تبريزي خواهد پيوست، بعد ســپاهان را به عنوان مشتري جديدش 

معرفي کردند و اين اواخر هم مي   گفتند پيغام داده به استقلال برود! 
در چنين ملغمه عجيبي، يکي از خبرگزاري   هاي معتبر کشور هم 
که روابط نزديکي با بيرو دارد، خبر از تــلاش اين دروازه   بان براي 
بازگشت به پرســپوليس داده. اين خبر را نمي شود کم   اهميت 
تلقي کرد، چرا که تازگي   ها ميزان وساطت   ها براي بازگشت بيرو 
زياد شده و حتي محمدحسين کنعاني   زادگان و فرشاد فرجي هم 

بعد از تمديد قراردادشان به همين داستان اشاره کردند.

يک احتمال جدي وجود دارد و آن هم اينکه بيرانوند متوجه شده فسخ قراردادش با 
پرسپوليس غيرقانوني بوده و جريمه و محروميت انتظارش را مي   کشد، بنابراين شروع 
کرده به پيغام پسغام دادن که برگردد و مشکل حل شود. نمي   دانيم اين موضوع 
صحت دارد يا نه، اما به هر حال بازگشت احتمالي بيرانوند به پرسپوليس، يک 
موضوع ملتهب است که هواداران هم نسبت به آن مواضع متفاوتي دارند؛ بعضي 
مي گويند به هر حال گلر خوبي است و حضورش مي تواند به تيم کمک کند، 
اما بعضي ديگر عقيده دارند بي   انضباطي   ها و بدعهدي   هاي بيرو از حد 

گذشته و بايد محکم در مقابل او ايستاد. 
نمي   دانيم شما طرفدار کدام نظريه هســتيد، اما واقعا به نظر 
مي   رسد براي ديسپلين و اعتبار باشگاه پرسپوليس خوب است که 
يک بار براي هميشه از بيرو بگذرد. اينکه يک بازيکن )هر چقدر 
هم که توانا باشد( به خودش اجازه بدهد مدام باشگاه را بازي 
بدهد، تناســبي با تاريخ و جايگاه پرسپوليس و البته اين همه 
هوادار عاشق ندارد. هميشه »نام« مهم تر از »جام« است، هرچند 
نسخه ضعيف فصل گذشته بيرانوند حتي در مسير قهرماني هم 

کمک خاصي به سرخ پوشان نکرد.

ترک پرسپوليس به خاطر 68 ميليارد
دنياي اقتصاد: رضا درويش، مديرعامل پرسپوليس 
در گفت وگو با »ايســنا« درخصــوص روند نقل و 
انتقالاتي اين تيم گفت: »شنيده ام يکي از همين 

بازيکناني که از پرسپوليس به تيم ديگري رفته 68 
ميليارد تومان قرارداد بسته است. اگر اين گونه است که 

ما بايد به بهترين بازيکنان خود 100 ميليارد تومان بدهيم! خبر دارم يکي از 
همين تيم ها قبل از اينکه بازيکن جديد بگيرد، سقف بودجه اش پر شده بود، 
پس چطور قرارداد جديد مي بندد؟ مثلا در قضيه ليموچي، قواي صنعتي بر 
قواي ورزشي پيروز شده و مديران بالادستي با هم توافق کرده اند که اين اتفاق 
رخ دهد. ما نزديک 150 ميليارد تومان آپشن قهرماني دو فصل اخير را پرداخت 
کرده ايم که فراهم کردن اين پول واقعا سخت است. يک بانک نزديک به 300 
ميليارد تومان به ما کمک کرده تا بدهي هاي خود و آپشن قراردادها را بپردازيم.«

عليپور شايد در استقلال
دنياي اقتصاد: علي عليپور، مهاجم فصل گذشته 
تيم فوتبال ژيل ويسنته پرتغال بعد از چند سال 
حضور در فوتبال اروپا احتــمالا دوباره فوتبالش 

را در ليــگ برتر ايران ادامه مي دهــد. در دو هفته 
اخير دو باشگاه پرســپوليس و تراکتور مذاکراتي را با 

اين بازيکن انجام دادند و البته عليپور در مصاحبه اي که چند روز پيش انجام 
داد، مدعي شد که از استقلال هم پيشنهاد دارد. مهاجم سابق پرسپوليس در 
گفت وگو با خبرنگار تسنيم، درباره اينکه قرار است به کدام تيم برود، گفت: »در 
حال حاضر در مسافرت هستم، ولي تا دو سه روز آينده به ايران برمي گردم و تيم 
جديدم را انتخاب مي کنم.« وي در مورد اينکه احتمال حضورش در استقلال 
بيشتر است يا پرسپوليس تصريح کرد: »دوســت ندارم در اين شرايط و قبل از 

انتخاب تيمم صحبت کنم. همين هفته همه چيز مشخص خواهد شد.«

حق السکوت 1.6 ميليون يورويي
دنياي اقتصاد: وسام بن يدر، مهاجم سابق موناکو 
و ســويا با اتهامــات هولناکي روبه رو اســت. اين 
ملي پوش ســابق تیم ملی فرانسه مي توانســت 

امسال به دليل تجاوز جنسي به پارتنر سابق خود 
به زندان برود که با پرداخت مبلغ هنگفت 1.6 ميليون 

يورو به شــاکي، پرونده را مختومه کرد. وکلاي بن يدر با مهارت تمام، شواهد را 
از بين بردند و اين رســوايي را تا مدتي پنهان نگه داشتند، اما روزنامه نگاران با 
پيگيري هاي خود، اين داســتان تکان دهنده را فاش کردنــد و انتظار مي رود 
مقامات قضايي به زودي به اين پرونده رســيدگي کنند. بن يــدر پس از اتمام 
فصل گذشته، از موناکو جدا شد و در حال حاضر بدون تيم است. او در دوران 
حضورش در اين باشگاه، در 201 بازي، 118 گل به ثمر رساند و 34 پاس گل 
داد. بن يدر سال گذشته نيز به تجاوز جنسي به دو  دختر جوان متهم شده بود.

انتقالي که بالاخره رسمي شد
طارمي؛ 190 ميليارد!

دنياي اقتصاد: بعــد از ماه هــا گمانه زني و 
انتشار اخبار غيررســمي، در نهايت باشگاه 
اينتر ايتاليا به طور رسمي خبر انتقال مهدي 
طارمي به جمع آبي و مشکي پوشان را اعلام 
کرد. به اين ترتيب مهاجم 31 ســاله ايراني 
که دوران موفقيت آميزي را در فوتبال پرتغال 
داشت، وارد فاز تازه اي از ماجراجويي هايش 
خواهد شد. طارمي طي چهار فصل حضور 
در پورتو 182 بازي بــراي اين تيم انجام داد 
که در آنهــا 91 گل زد و 56 پاس گل داد. به 
اين ترتيب اين بازيکن که زمســتان گذشته 
فاصله اي تا حضور در ميلان نداشت، نهايتا 
مورد استقبال تيم همشهري قرار گرفت و به 

عضويت نراتزوري درآمد. 
قرارداد طارمي با اينتر دو ساله است و او هر 
فصل 3 ميليون يورو دستمزد خواهد گرفت. 
اين رقم با قيمت فعلي يورو )تقريبا 63 هزار 
تومان( حدود 189 ميليــارد تومان خواهد 
شد که البته 43 درصدش بابت ماليات کسر 
مي شــود. اگر اين رقم را از دستمزد طارمي 
کم کنيد، باقي مانده آن مبلغ با قراردادهايي 
که برخــي بازيکنــان معمولي ليــگ برتر با 
باشگاه هاي صنعتي مي بندند، قابل مقايسه 
خواهــد بود! بــراي پايان بنــدي مطلب هم 
بخشي از اظهارات مهدي طارمي بعد از اعلام 
خبر انتقالش را بخوانيد: »من در تيم بزرگ 
اينتر هستم و اين خوشحال کننده است. ما 
بايد روي قهرماني در ليگ تمرکز کنيم و تمام 
تلاشمان رسيدن به آن باشــد. زماني که در 
پورتو بودم، به من مي گفتند شاهزاده ايراني. 

اما ببينيم اينجا چه مي شود.«

چه کسي راست مي گويد؟
دنياي اقتصاد: جديدترين سوژه فوتبال ايران، جواني به اسم مهدي 
ليموچي است. البته که در فوتبال روز دنيا، بازيکن 24 ساله جوان 
محسوب نمي شــود، اما در اين بســتر ناکام در معرفي استعداد 
جديد، امثــال ليموچي با يک فصل درخشــش تبديل به ســوژه 
نقل و انتقالات مي شوند و پس از کش و قوس فراوان، سرانجام به 
هدفشان مي رسند. در حال حاضر اما صحبت بر سر داستان هايي 
است که باشگاه هاي خواهان او ايجاد کردند. از مدت ها قبل خود 

ليموچي اعتراف کرد از کودکي پرســپوليسي بــوده و مديرعامل 
آلومينيوم هم از صدور رضایت نامه وي براي اين باشگاه خبر داد. 
اما خبر علاقه سپاهان به جذب اين وينگر جديدا ملي پوش شده، 
قاعده بازي را برهم زد. دو شب قبل باشگاه پرسپوليس يک بيانيه 
منتشر کرد که بخشي از آن را عينا بازنشر مي کنيم: »مذاکرات با 
وينگر يکي از باشگاه ها از دو هفته پيش آغاز شد و علاوه بر بازيکن، 
با باشگاه مبدا نيز براي مبلغ رضايت نامه، توافق کامل انجام شد، 
اما با وجود قولي که براي صدور رضايت نامه به پرسپوليس دادند 
تاکنون توافق را زير پا گذاشته اند. همچنين مذاکراتي با بازيکن  

مورد نظر انجام شده بود که به يکباره اتفاقات عجيبي رخ داد.« گام 
بعدي، تشکر باشگاه آلومينيوم از زحمات بازيکنش بود و کمي بعد 
هم خبر انتقال ليموچي به سپاهان با قراردادي 3 ساله مطرح شد. 
حالا اينکه مديران پرسپوليس از جذب وي عاجز بودند، اراکي ها 
بدقولي کردند يا تيم دوران کودکي ليموچي ناگهان عوض شد، 
سوالاتي است که هرکس در جايگاهش بايد پاســخ آن را بدهد. 
اما فارغ از اين مسائل بايد اين سوال را هم پرسيد که سقف بودجه 
سپاهان تا کجا بالا رفته و آيا مثل سال قبل قرار است تابستانشان 

پر از ریخت وپاش باشد؟ 

دنیای اقتصاد: به فاصله چند ســاعت، دو بازي بزرگ در دو قاره مختلف قرار 
اســت اوج رقابت ملي در فوتبــال را به نمايش بگــذارد. از اروپا تــا آمريکا و 
ستاره هايي که براي بالا بردن پرچم کشورشان دست به هرکاري خواهند زد. 

نوبت انتقام  
تقريبا يک سال قبل در فينال جام جهاني بانوان، اسپانيا با يک گل انگليس را شکست داد تا جام 
قهرماني را بالاي سر ببرد. حالا بار ديگر فرصتي دســت داده تا انگليسي ها جامي را که هميشه ادعا 
مي کردند، به خانه بياورند و براي رسيدن به اين مهم بايد انتقام بانوانشان را هم بگيرند. در حالت عادي 
اسپانيا و انگليس هيچ گاه رقباي خوني نبودند، اما انگار تقدير درحال دشمن کردن اين دو کشور در 
ورزش شده است. امروز قرار است فينال ويمبلدون بين نوواک جوکوويچ و کارلوس آلکاراس هم برگزار 
شود و تنيسور اسپانيايي حسابي در خاک انگلستان براي مردم اين کشور کري خوانده. اما برگرديم به 
فينال يورو 2024؛ تقابل بين بهترين تيم جام از لحاظ آماري و پرستاره ترين تيم تورنمنت با نمايش هايي 
ملال آور. اسپانيا تنها تيم يورو است که در تمامي بازي هايش به پيروزي رسيده، ولي انگليس با وجود 
ترکيب غني اش، آن چيزي نبوده که انتظارش مي رود.  با اين حال حکايت فينال متفاوت است و تيمي 
جام را بالاي سر مي برد که در تک تک دقايق بازي متمرکز باشد. لوييس دلافوئنته کاري انجام داده که 
همين حالا هم بابت آن شايسته تقدير است؛ صعود به عنوان صدرنشين از گروه مرگ و شکست دادن 
گرجستان پديده، آلمان ميزبان و فرانسه مدعي. ولي از گرت ساوت گيت انتظار مي رود پس از ناکامي 
دوره قبل که جام را در خانه به ايتاليا واگذار کرد، امسال به هر شکلي که هست قهرماني را به خانه ببرد 
تا کشوري که ادعاي اختراع فوتبال را دارد، حداقل يک قهرماني يورو به تاريخچه اش اضافه کند. آن 

طرف لاروخا که از آخرين عنوانش در يورو 12 سال مي گذرد، در صورتي که بتواند جام را بالاي سر ببرد 
با 4 قهرماني آلمان را کنار مي زند و به تنهايي پرافتخارترين کشور قاره لقب مي گيرد. امشب از ساعت 
 22:30 شهر برلين مرکز توجه فوتبال دوستان جهان است؛ تقاضا براي تماشاي بازي به حدي بوده که 
قيمت بليت ها تا 93 هزار يورو افزايش يافته و ارزان ترين بليت يوفا که قيمت 85 يورويي دارد، به مبلغ 

5 هزار و 300 يورو هم معامله شده است!

برگ آخر؟  
مشخص نيست اين آخرين تورنمنت ملي ليونل مسي خواهد بود يا خير، اما هر اتفاقي رخ دهد 
مي توان مطمئن بود او و هم تيمي هايش حتي جانشان را هم براي دفاع از عنوان قهرماني خواهند 
گذاشت. ساعت 3:30 بامداد دوشنبه، فينال کوپا آمه ريکا ميان آرژانتين و کلمبيا برگزار مي شود. 
روي کاغذ شانس آلبي سلسته براي قهرماني بيشتر از رقيب است، اما فراموش نکنيد کلمبيا آن قدر 
آماده است که نمي تواند حريف راحتي باشد. 28 بازي پياپي شکست ناپذيري که 25 تاي آن زيرنظر 
نستور لورنزوي آرژانتيني به دست آمده، آنها را حريفي ترسناک جلوه مي دهد که سرمربي اش حاضر 
است دست به هرکاري بزند تا جلوي قهرماني کشورش را بگيرد. شايد اين مسابقه جدال مسي با 
خامس رودريگز هم باشد. لئو در صورت درخشش در فينال و بالاي سر بردن جام، احتمالا به عنوان 
بهترين بازيکن تورنمنت انتخاب مي شود و بايد منتظر تصميمي بود که در 37 سالگي به حضور 
در تيم ملي ادامه دهد يا خير. از آن طرف خامس که به نظر مي رسيد به انتهاي دوران بازي رسيده، 
امسال آن قدر آماده است که تا قبل از فينال با 6 مورد گل سازي، رکورددار ارسال پاس گل در يک 
دوره کوپا آمه ريکا شده و از مسي عبور کرده است. نبرد اين دو چپ پا، احتمالا تعيين مي کند بهترين 

تيم آمريکاي جنوبي کدام کشور است. 

جنگ براي قهرماني دو قاره

دور دنيا در  5 ساعت
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شامگاه بیســت و دوم مهرماه 
سال گذشــته بود که خبرها 
و تصاویــر دهشــتناکی از قتل داریــوش مهرجویی 
و وحیــده محمدی فــر در شــبکه های اجتماعــی 
دست به دست شد. خبر آن قدر شــوکه کننده بود که 
هیچ کس نمی توانســت تحلیلی از ماجــرا ارائه کند. 
سرانجام یک گروه چهارنفره از اتباع یکی از کشورهای 
همســایه که سردســته آنها پیش از این باغبان خانه 
مهرجویی بوده، دســتگیر شــدند و به قتــل اعتراف 

کردند. 
23بهمن ماه ســال گذشــته نیز خبر صــدور حکم 
این افراد در رســانه ها منتشر شــد و متهم ردیف اول 
به اعدام محکوم شد. اما در همان زمان وکیل پرونده 
اعلام کرد که رای دادگاه شتابزده بوده و هنوز ابهامات 
بســیاری در پرونده وجود دارد و نیاز به بررسی بیشتر 
اســت. موضع خانواده و وکیل مهرجویــی، کار را به 
دیوان عالی کشــور کشــاند و حالا دیــوان عالی در 
خبری که دیروز منتشر شد، اعلام کرده است پرونده 
نیاز به بررســی بیشــتر دارد و دادسرا بایــد ابهامات 

پرونده را رفع کند.
رسانه ها به نقل از اعتماد نوشــتند که دیوان عالی 
کشــور ایرادات وکیل خانواده مهرجویــی را پذیرفته 
و با اعــلام نقص تحقیقــات، دســتور تکمیل تحقیق 

درخصوص ایرادات مطروحه را صــادر کرده و پرونده 
مجددا جهت رفع این ایرادات بــه دادسرای فردیس 
ارجاع شده است. ایراداتی که »احتمال وجود شخص 

یا چاقوی دیگر را متصور است«...
این ماجرا زمانی اهمیت می یابد که به گفته وکیل 
پرونــده در اعترافــات متهــم ردیــف اول، تناقضات 
بســیاری وجــود داشــته و او اعــلام کــرده بــود که 

اعترافاتش به قتل واقعی نیست.

اظهارات۩تازه۩وکیل ۩
پس از انتشــار این خبر، مانوش منوچهری، وکیل 
پرونده قتــل مرحوم داریــوش مهرجویی و همسرش 
وحیده محمدی فر، درباره آخرین جزئیات این پرونده 
گفت: دیوان عالی کشــور، ایرادات مطرح شــده در 
پرونــده را پذیرفته اســت و پرونده را برای بررســی و 

تحقیقات بیشتر مجددا به دادسرا ارجاع داد. 
او درباره به جریــان افتادن بررســی پرونده افزود:  
درحال حــاضر، تحقیقات مجــدد روی پرونده تقریبا 
آغاز شده و به جریان افتاده است. باید دوباره از محیط 
اصلی وقوع جرم تحقیقات به عمل بیاورند تا جزئیات 
بیشتری مشخص شود.این وکیل دادگستری درباره 
آخرین وضعیت متهمان پرونده گفت: فعلا متهمان در 
زندان هستند و باید مجددا از آنها تحقیقات بیشتری 

صورت گیرد.منوچهری در پاســخ به این ســوال که 
آیا در بررســی مجدد ایــرادات پرونــده احتمال دارد 
متهم دیگــری به پرونــده قتل داریــوش مهرجویی و 
وحیده محمدی فر اضافه شود، گفت:  بستگی به روند 
تحقیقات دارد و ممکن است متهم دیگری هم وجود 
داشته باشد. بســتگی به این دارد که روند تحقیقات 
موفقیت آمیز باشد، گزارش ها کامل شود و ببینیم چه 

چیزی از درون بررسی ها پیدا می شود.

ابهامات۩و۩ایرادها۩ ۩
وکیل پرونده در گفت وگوهایی با رسانه ها فهرستی 
از ابهامات و ایرادهای پرونده را از نظر خودش مطرح 
کرده بــود. حالا با پذیــرش همه ایرادها یا بخشــی 
از آنها از سوی دیوان عالی کشــور، دوباره فهرست 
یادشده در کانون توجه رســانه ها قرار گرفته است. 
برخــی از مهم ترین ایرادهــای مورد توجــه در این 
فهرست، چنین است: شهرک محل زندگی مرحوم 
مهرجویــی دارای درِ ورودی و نگهبانــی و مجهز به 
دوربین مداربســته بوده، اما این دوربین ها بررسی 
نشــده و اگر هــم شــده در پرونده موجود نیســت، 
آلات قتاله در نزدیکــی محل کار یکــی از متهمان 
بــا راهنمایی خود متهم کشــف شــده کــه یکی از 
آنهــا خونی و دیگری پــاک بــوده و در آزمایش های 

در حال حاضر، 
تحقیقات 

مجدد روی 
پرونده تقریبا 

آغاز شده 
و به جریان 

افتاده است. 
باید دوباره از 

محیط اصلی 
وقوع جرم 
تحقیقات به 

عمل بیاورند 
تا جزئیات 

بیشتری 
مشخص شود

شهردارى شیراز در نظر دارد بر اساس مصوبه شماره 1402/14778/ش مورخ 1402/11/04 شورای اسلامی شهر شیراز ( فروش با پروانه زمین متعلق به شهرداری 
از پلاك ثبتی 1652 بخش 4 شیراز) نسبت به فروش ملک مذکور به شرح مشخصات و قیمت پایه کارشناس رسمی دادگستری، از طریق مزایده عمومی در سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) با شماره مزایده 2003096688000008 به اشخاص واجد شرایط اقدام نماید. لذا از کلیه متقاضیان واجد شرایط دعوت به عمل 
می آید پس از نشر اولین آگهی مراجعه به آدرس www. Setadiran.ir نسبت به دریافت اسناد مزایده و تحویل آن اقدام نمایند. در صورت عدم عضویت قبلی، ثبت 
نام در سامانه مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی صاحبان امضای مجاز از سوی متقاضیان جهت شرکت در مزایده الزامی است. ضمنا در صورت نیاز به اطلاعات 

بیشتر به مدیریت بازاریابی و فروش واقع در شیراز خیابان پیشرو– خیابان راهنمایی ساختمان مرکزی شهرداری شیراز طبقه اول مراجعه نمایند.

سپرده شرکتبهاى پایه مزایده (ریال)متراژ (مترمربع)کد نوسازىمورد مزایدهردیف
آدرس در مزایده (ریال)

1

زمین مسکونى- خدماتى
 مطابق جدول سرانه نظریه کانون 

کارشناسان رسمى دادگسترى
33/5 ٪ سطح اشغال ساختمان هاى 

مسکونى 
3٪ سطح اشغال ساختمان هاى 

تجارى و ادارى و گردشگرى 
10/5٪ سطح اشغال ساختمان هاى 

خدماتى شامل مذهبى، فرهنگى 
و ... 

 53٪ سطح اشغال فضاى سبز ، 
میادین و معابر  و  محوطه هاى باز

4-10-82-128818324/500/000/000/0001/225/000/000/000
تقاطع بلوار مهندسین و شهید 
اردشیر گرجى-جنب کارخانه 

سیمان

1-شرایط پرداخت: نحوه پرداخت مبلغ مزایده می تواند به یکی از سه روش زیر باشد:
الف- نقدی: نود درصد بهای پیشنهادی حداکثر هفت روز (به استثناء ایام تعطیل) پس از ابلاغ، از برنده مزایده دریافت و ده درصد مابقی بهای پیشنهادی در زمان 
انتقال سند دریافت خواهد شدکه این روش پرداخت، مشمول مصوبه شماره 1400/2433/ص تاریخ 1400/07/26 شورای اسلامی شهر شیراز به میزان 10٪ کارت 

اوراق بستانکاری در وجه خریدار، می گردد.
ب- نقد و تهاتر با واحدهای مسکونی، تجاری، اداری و...: حداقل 50 درصد مبلغ پیشنهادی برنده مزایده، حداکثر هفت روز (به استثنای ایام تعطیل) پس از ابلاغ، از 
برنده دریافت و مابقی 50 درصد باقیمانده، قابل تهاتر با املاك مورد تایید شهرداری شیراز (براساس قیمت گذاری کانون کارشناسان رسمی دادگستری) می باشدکه 
در صورت موافقت شهرداری شیراز با املاك پیشنهادی موصوف، برنده مزایده مکلف است ظرف مدت مورد تایید شهرداری (مندرج در قرارداد)، نسبت به انجام کلیه 

تشریفات قانونی نقل و انتقال املاك پیشنهادی که مورد موافقت شهرداری شیراز قرار گرفته است اقدام نماید.
ج- نقد و اقساط : به استناد مصوبه های شماره  1401/244/ص مورخ 1401/01/22 و شماره 1401/10298/ش مورخ 1401/07/26 شورای اسلامی شهر شیراز، 
حداقل 50 درصد مبلغ پیشنهادی برنده مزایده ، حداکثر هفت روز (به استثنای ایام تعطیل) پس از ابلاغ، از برنده دریافت و مابقی طی اقساط حداکثر 18 ماهه و با 
اعمال 23 درصد سود بر اساس نرخ مصوب شورای پول و اعتبار موضوع تقسیط بابت هزینه تقسیط، طی حداکثر شش قسط مساوی سه ماهه که تاریخ اولین چک سه 

ماه پس از ابلاغ برنده مزایده می باشد، از برنده مزایده دریافت می گردد.
تبصره 1 : بخش نقدی  مورد «ب» و «ج» می تواند به صورت 25 درصد نقد و 25 درصد تهاتر  با مطالبات قطعی اشخاص حقیقی و حقوقی از شهرداری شیراز باشد.

2- شرایط مزایده: 
1- با توجه به اینکه ملک مورد مزایده در مجاورت کارخانه سیمان می باشد، شهرداری شیراز در خصوص جابه جایی کارخانه سیمان هیچ گونه تعهد و مسئولیتی ندارد.

2- طبق مصوبه شورای اسلامی شهر شیراز، خریدار مکلف است نسبت به اختصاص دو هکتار از سرانه فضای سبز و عمومی زمین به کاربری های فرهنگی، مذهبی و 
ورزشی اقدام و عملیات آن را اجرایی نماید.

3- هزینه دستور نقشه بر عهده خریدار می باشد.
4- در صورت تقاضای برنده مزایده جهت تغییر سطح اشغال جدول سرانه نظریه کانون کارشناسان رسمی دادگستری ، با رعایت قوانین و مقررات مربوطه و پرداخت 

حق و حقوق قانونی شهرداری امکان پذیر است.
5- ساخت و اجرای کلیه میادین، معابر، خیابان ها، پارك و فضای سبز،  اماکن فرهنگی، مذهبی و ورزشی در محدوده پلاك مورد مزایده، به عهده برنده مزایده می باشد 

و شهرداری شیراز هیچ گونه تعهدی در این زمینه ندارد. 
6-  در صورتی که دو یا چند شخص حقیقی یا حقوقی قصد شرکت در مزایده به صورت مشترك را داشته باشند (مشارکت میان اشخاص حقیقی یا حقوقی اعم از اشخاص 
حقوقی بند 1 ماده 31 آیین نامه معاملاتی شهرداری تهران تسری یافته به سایر کلانشهر ها یا دیگر اشخاص حقوقی)باید در قالب"گروه اقتصادی با منافع مشترك" 

(کنسرسیوم) شرکت کنند و بدین منظور باید قرارداد کنسرسیوم  تنظیم شده در دفترخانه اسناد رسمی را تا تاریخ بارگذاری اسناد در سامانه ستاد بارگذاری کنند.
تبصره 1: اشخاص حقیقی یا حقوقی که مطالبات آنها از شهرداری شیراز تا تاریخ بارگذاری اسناد قطعیت یافته می توانند در قالب قرارداد کنسرسیوم با سایر اشخاص 
حقیقی یا حقوقی، از تبصره 1شرایط پرداخت در موضوع تهاتر با مطالبات (به صورت 25 درصد نقد و 25 درصد تهاتر  با مطالبات قطعی اشخاص حقیقی و حقوقی از 

شهرداری شیراز) استفاده نمایند.
7- شرکت کنندگان در مزایده می بایست مبلغ سپرده شرکت در مزایده را بر اساس مبلغ مندرج در جدول فوق به صورت ضمانت نامه معتبر بانکی با اعتبار سه ماهه 

و یا فیش واریز نقدی به حساب سپرده شماره 100805504742 با کد مرجع 103134 بانک شهر شعبه چمران واریز و ارائه نمایند.
8- نحوه پرداخت بهای مورد مزایده در اسناد مزایده تشریح شده است.

9- برنده مزایده می بایست حداکثر ظرف مدت 7 روز کاری از زمان ابلاغ برنده نسبت به انجام تشریفات انعقاد قرارداد و پرداخت بر اساس شرایط پیش بینی شده در 
اسناد مزایده اقدام نماید. در غیر این صورت سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 

10- متقاضیان می توانند جزییات و مشخصات پروژه مورد تایید شهرداری جهت اجرا در ملک مورد مزایده را، با مراجعه به آدرس شیراز خیابان پیشرو – خیابان 
راهنمایی ساختمان مرکزی شهرداری شیراز- طبقه اول- مدیریت بازاریابی و فروش دریافت نمایند.

3-آخرین مهلت دریافت اسناد: 
متقاضیان می توانند حداکثر تا ساعت 15 روز شنبه مورخ 1403/04/30 از طریق مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) اسناد مزایده را دریافت نمایند. لازم 
به ذکر است متقاضیان جهت شرکت در مزایده می بایست در موعد مقرر نسبت به دریافت اسناد اقدام نمایند در غیر این صورت مجاز به ارائه پیشنهاد قیمت نمی باشند.

4-آخرین مهلت بارگذارى و ثبت اسناد، مدارك و سپرده شرکت در مزایده ( پاکت الف ):
 متقاضیان می بایست حداکثر تا ساعت 15 روز سه شنبه مورخ 1403/05/09 کلیه اسناد و مدارك مزایده، قرارداد کنسرسیوم تنظیم شده در دفترخانه اسناد رسمی 

و سپرده شرکت در مزایده را در سامانه ستاد بارگذاری نمایند.
5-آخرین مهلت تحویل اصل سپرده شرکت در مزایده به صورت فیزیکى:

 متقاضیان می بایست اصل سپرده شرکت در مزایده را (بعد از بارگذاری در سامانه ستاد)، تا قبل از برگزاری کمیسیون مزایده به صورت فیزیکی به آدرس شیراز، خیابان 
پیشرو، خیابان راهنمایی، ساختمان مرکزی شهرداری شیراز، طبقه دوم، اداره بازاریابی و فروش تحویل نمایند. 

6-آخرین مهلت ارائه پیشنهادات و ثبت در سامانه:
متقاضیان می بایست حداکثر تا ساعت 15 روز سه شنبه 1403/05/09 با مراجعه به سامانه ستاد نسبت به ارائه پیشنهاد قیمت اقدام نمایند .

7-تاریخ بازگشایى پاکت و تشکیل کمیسیون مزایده : 
پیشنهادات واصله راس ساعت 8 صبح روز چهارشنبه مورخ 1403/05/10 در سالن جلسات اداره کل درآمد شهرداری به آدرس شیراز خیابان پیشرو، خیابان راهنمایی، 

ساختمان مرکزی شهرداری شیراز، طبقه سوم باز خواهد شد. ضمناً حضور پیشنهاددهندگان یا نمایندگان آن ها در کمیسیون مزایده بلامانع می باشد.
8-سایر شروط

1-بدیهی است هزینه انتشار آگهی،کارشناسی وسایر هزینه های متعلقه، بر عهده برنده های مزایده خواهد بود که در زمان انعقاد قرارداد وصول می گردد.
2-شهرداری در رد یک یا تمام پیشنهادها مختار است، در این صورت سپرده ها مسترد خواهد شد.

3-بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ مشخص، معین، بیشتر مبلغ پایه مزایده و بدون ابهام بوده و به صورت الکترونیکی در سامانه ستاد ارائه گردد. به پیشنهادات فاقد 
سپرده، مبهم، مشروط و همچنین پیشنهادهایی که بعد از انقضای مدت مقرر در آگهی برسد،ترتیب اثر داده نخواهد شد. با توجه به  امکان  پرداخت  مبلغ پیشنهادی  
به سه روش، در صورت یکسان بودن قیمت پیشنهادی شرکت کنندگان، اولویت انتخاب برنده مزایده، بر اساس ترتیب شرایط پرداخت اعلامی (الف-ب-ج) می باشد 

(اول نقدی، دوم نقد و تهاتر با واحدهای مسکونی، تجاری، اداری و... ، سوم نقد و اقساط)
4-شرکت در مزایده و دادن پیشنهاد به منزله قبول شروط و تکالیف شهرداری موضوع ماده 10 آیین نامه معاملات شهرداری تهران تسری یافته به سایر کلانشهرها و 

مراکز استان ها می باشد. 
5-کمیسیون حداکثر ظرف 7 روز از تاریخ قرائت پیشنهادها به استثنای ایام تعطیل نظر خود را اعلام می نماید. این مهلت در صورت نیاز و در موارد استثنایی، با جلب 

نظر شهردار شیراز تا 10 روز دیگر قابل تمدید خواهد بود.
6-آگهی و اطلاعات مربوط به مزایده از طریق سایت https://shaffaf.shiraz.ir   قابل مشاهده می باشد.

7-جهت کسب اطلاعات بیشتر به منظور ثبت نام در سامانه ستاد می توانید از طریق مرکز تماس سامانه ستاد با شماره 1456، تماس حاصل فرمایید.
8-سایر جزئیات، اطلاعات و شرایط در اسناد مزایده پیش بینی شده است.

آگهی مزایده عمومی ۰۶/ف/۱۴۰۳ - شماره ۱۴۰۳-۳۳۵
نوبت دوم: 1403/04/24 در روزنامه هاى ایران، همشهرى و دنیاى اقتصاد

نوبت سوم:  1403/04/27  در روزنامه هاى ایران، همشهرى و دنیاى اقتصاد
نوبت چهارم:  1403/04/28  در روزنامه هاى ایران، همشهرى و دنیاى اقتصاد

اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهردارى شیراز شناسه آگهی 1739364

برنامه کتابی سروش صحت در شبکه نمایش
دنیای۩اقتصاد:۩سروش صحــت، بازیگر و 
مجری، بــا حضور در برنامــه فوتبال360 
از ساخت یک برنامه مشابه »کتاب باز« در 
شبکه نمایش خانگی خبر داد. به گفته او 
تولید ایــن برنامه یک تا دو مــاه آینده آغاز 
می شود. سال گذشــته اخباری مبنی بر 
ســاخت این برنامه در برخی از رســانه ها 

منتشر شــده بود و اکنون با اعلام سروش صحت ســاخت آن قطعیت پیدا 
کرد. برنامه »کتاب باز« از سال 13۹5 در پنج فصل با هدف ترویج و گسترش 
فرهنگ کتاب خوانی از شــبکه نســیم روی آنتن   رفت که در هر قســمت از 
برنامه، کتاب هایی توســط مهمانان به مخاطبان معرفی می شد. در فصل 
دوم به بعد این برنامه که سروش صحت مجری آن بود، از مهمانان مختلفی 
در حوزه هــای گوناگون دعوت شــد که از میــان آنها می توان از جمشــید 
مشایخی، رضا کیانیان، آفرین عبیســی، مازیار لرستانی، اردشیر رستمی 

و سالار عقیلی نام برد.

جزئیات »مرگ فرشته« در کتاب فروشی ها 
دنیای۩اقتصاد:۩رمان »مرگ فرشته« نوشته علیرضا 
داوری منتشر شد. داستان این رمان درباره یک 
روایت تراژیک است که مخاطب را با خود همراه 
می کند. در پشت جلد کتاب آمده است: »فرشته 
فرشــته جان چشــاتو باز کن اما هرچــه داد زدم 
جوابی نــداد. صدایم همچــون حیوانی زخمی 
عوعوکنان از گلویم بیرون می زد. ترسیده بودم و 
عقلم از کار افتاده بود. صورت کوچکش را تکان 
دادم... مشتی آب به صورتش که مثل گچ شده 

بود، پاشیدم ولی فایده ای نداشت. هر دفعه گردنش به سویی می چرخید. به 
حدی دست هایم می لرزید که قادر به نگه داشتن آن اندام ظریف و کوچک 
نبودم. با احتیاط روی زمین درازش کردم. انگشت هایم را در هم گره کردم و 

روی قلبش چند بار فشار دادم. 
تازه متوجه شــدم که کف دســت هایم تا نزدیک آرنج پر از خون شــده 
است. روی زمین خیس ولو شده و چون گرگی تیر خورده ناله می کردم. 
گفتم شــاید نفس کم آورده. دهانش را باز کردم و تنفس دهان به دهان 
دادم ولی باز هم بیهوده بود و کوچک ترین تکانی نمی خورد. التماسش 
کردم ولی انگار به خوابی عمیق فرو رفته بود. دستش را در دستم گرفتم. 
وقتی انگشــتان ظریفش در کف دســت یخ کرده ام سردتر و سردتر شد، 
دیگر مطمئن شدم که او پرواز کرده و این من بودم که باعث مرگ فرشته 

شده بودم... .«
علیرضــا داوری، نویســنده، پژوهشــگر تاریــخ و تهیه کننــده  ســینما، 
فارغ التحصیل دکترای فلســفه با گرایش فلســفه  غرب از دانشگاه تهران 
است و سال ها به تدریس در دانشگاه نیز مشغول بوده است. از این نویسنده 
تاکنون آثار زیادی با زمینه داســتان، شــعر، تاریخ و فلســفه منتشر شده 
است. رمان »مرگ فرشته« با 844صفحه و قیمت پانصدهزار تومان توسط 

انتشارات دستان منتشر شده است.

دیوان۩عالی۩کشور:۩ابهامات۩قتل۩مهرجویی۩و۩محمدی۩فر۩زیاد۩است۩

بازگشت پرونده 
هولناک به دادسرا

دیروز انتشار خبری درباره بازگشت پرونده قتل مهرجویی و وحیده محمدی فر به دادسرا 
در شبکه های مجازی توفان به پا کرد. »ابهامات پرونده باقی است و احتمالا شخص دیگری 
در قتل داریوش مهرجویی و همسرش مشارکت داشته اســت«. این را مانوش منوچهری 
وکیل پرونده گفته است. آیا قرار اســت رازی تازه درباره قتل مهرجویی برملا شود؟ آیا قاتل 
دیگری در کار است که فرار کرده؟ کاربران شبکه های اجتماعی این طور نوشته اند اما هنوز 

چیزی معلوم نیست.

صورت گرفته در پلیس آگاهی فراجا و اداره پزشکی 
قانونی، خون مرحوم مهرجویی بــر هیچ یک از آنها 
ملاحظه نشده است و تنها خون خانم محمدی فر بر 
آن باقی مانده که طبق نظریه همان مراجع احتمال 

وجود چاقوی دیگری متصور است. 
آنچه توجه مونا مهرجویی را از همان لحظه ورود به 
قتلگاه پدر و مادرش جلب کرده، لباس بر تن پدر بوده 
که لباسی رسمی بوده و جز در مواقعی که مجبور بوده 
بر تن نمی کرده، چه برسد به خانه خودش در شامگاه. 
بنا بــر محتویــات پرونــده، اپلیکشــن های تلگرام 
و واتــس آپ و اینســتاگرام خانم محمدی فــر به رغم 
استفاده از آنها تا ســاعات پایانی زندگی اش و ارسال 
پیام به مونا یا دوستان دیگرش، بلافاصله پس از وقوع 

جنایت پاک شده است.
 حتی بخشی از پیام های مونا در آستانه ورود به ویلا 
دریافت نشده که با وجود کشف گوشی تلفن به همراه 
آلت قتاله، بررسی های کافی جهت بازگرداندن این 
اپلیکیشن ها و بررسی اطلاعات آن انجام نشده است. 
دزدی جاروبرقی یا طلب 30میلیون تومانی، هیچ یک 
منطبق با پرونده نیست و در مورد انگیزه متهمان برای 

جنایت کذب محض است و ...
حالا گفته می شــود که دادسرا باید پس از بررسی 

مجدد پرونده، این ابهامات را بررسی و رفع کند.


